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Saapuvilla olleet jäsenet
Arto Lindberg, puheenjohtaja
Mika Mäki-Kuhna
Jussi Salonen
Annika Lappalainen
Jani Peltonen
Karita Mäensivu, etäyhteys
Lilli Salmi
Pasi Huuhtanen
Pekka Heikkinen
Pentti Mattila
Satu Heikkilä
Tuija Reinikainen
Mari Tienhaara

Muut saapuvilla olleet
Anu Orava, hallintopalvelusihteeri, sihteeri
Kati Lepojärvi, etäyhteys, valtuuston puheenjohtaja
Kim Kiuru, etäyhteys, valtuuston 1. varapuheenjohtaja
Kari Kinnunen, etäyhteys, valtuuston 2. varapuheenjohtaja
Harri Lipasti, kansliapäällikkö
Kirsi Kurtti, vs. kunnansihteeri
Paula Miettinen, etäyhteys, vs. viestintäpäällikkö
Heikki Lonka, kuntakehitysjohtaja, § 485, §:t 489 - 494
Asko Honkanen, etäyhteys, kuntasuunnittelupäällikkö, §:t 491 - 493, poistui 21:02
Anne Olkkola, etäyhteys, kaavoituspäällikkö, §:t 489, 494, poistui 21:02
Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja, § 485, poistui 21:02
Markku Vehmas, talousjohtaja, § 486 ja 487

Allekirjoitukset

Arto Lindberg
Puheenjohtaja

Anu Orava
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

02.12.2020

Pentti Mattila

02.12.2020

Annika Lappalainen
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Pöytäkirjan nähtävänäolo
Julkaistu yleisessä tietoverkossa 3.12.2020
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§ 483
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Todetaan läsnäolijat.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 484
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valitaan tämän kokouksen pöytäkirjan tarkastajiksi jäsenet

Annika Lappalainen ja Pentti Mattila.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, § 181,21.05.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 47,22.05.2018
Kunnanhallitus, § 202,28.05.2018
Valtuusto, § 63,04.06.2018
Tekninen lautakunta, § 92,16.10.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 103,23.10.2018
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 70,25.10.2018
Kunnanhallitus, § 362,29.10.2018
Kunnanhallitus, § 380,05.11.2018
Valtuusto, § 124,12.11.2018
Kunnanhallitus, § 26,21.01.2019
Kunnanhallitus, § 470,25.11.2019
Valtuusto, § 172,09.12.2019
Tekninen lautakunta, § 125,17.11.2020
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 97,17.11.2020
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 44,17.11.2020
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 78,19.11.2020
Kunnanhallitus, § 464,23.11.2020
Kunnanhallitus, § 485, 30.11.2020

§ 485
Palveluverkkosuunnitelman päivittäminen

TUUDno-2018-752

Kunnanhallitus, 21.05.2018, § 181

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Harri Lipasti, Markku Vehmas, Ritva Lappalainen
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi, harri.lipasti@tuusula.fi, markku.vehmas@tuusula.fi
sivistysjohtaja, kansliapäällikkö, talousjohtaja, projektijohtaja

Kasvatus- ja sivistyslautakunta 22.5.2018

Tuusulan kunnan palveluverkon kehittäminen on välttämätöntä talouden, 
kiinteistöjen kunnon ja sisäilmaongelmien johdosta.  Kunnan palveluverkon keskeisen 
rungon muodostavat varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkko. 
Varhaiskasvatuksen suunnitelmien ja perusopetuksen opetussuunnitelmien 
asettamat vaateet puoltavat palveluverkon kehittämistä. Osa kouluista ei myöskään 
enää sijaitse tarkoituksenmukaisissa paikoissa väestön sijoittumiseen nähden ja 
niiden tilalliset suunnitteluratkaisut ovat opetuksen näkökulmasta katsottuina 
vanhentuneet.

Sosiaali- ja terveystoimen käytössä olevien tilojen osalta ei Tuusulan kunnan 
näkökulmasta ole tässä vaiheessa tarkoituksenmukaista tehdä erityisiä 
kehittämistoimia, koska palveluverkkoon liittyvät ratkaisut tehdään käytännössä Keski-
Uudenmaan sote- kuntayhtymässä ja mahdollisesti vuoden 2020 alussa voimaan 
tulevassa maakunnassa. Sosiaali- ja terveystoimen tilojen osalta on 
tarkoituksenmuikaista ylläpitää niiden käytettävyyttä nykyisiin toimintoihin.    
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Tuusulan kunnan kiinteistösalkkuun kohdistuva laskennallinen korjausvelka on noin 
21 milj. Euroa (Trellum raportti 2017). Rakennuksen korjausvelka kuvaa sitä 
rahamäärää, joka rakennuksen kunnossapidosta on tingitty, jotta se olisi 
kohtuullisessa, mutta kuitenkin käyttökelpoisessa kunnossa. Korjausvelan 
laskennassa nykykunnon lähtö- ja tavoitetasona käytetään 75 % kuntoluokkaa. Kun 
rakennuksen kuntoluokka laskee alle määritellyn 75 % tavoitetason, lasketaan kuinka 
paljon rahaa tekniseen arvoon ja nykykuntoon tulisi lisätä, jotta määritelty 75 % 
tavoitetaso saavutetaan. Tästä nykykunnon ja tavoitekunnon erotuksesta voidaan 
määrittää yksittäisen rakennuksen korjausvelka.

Kiinteistösalkkuun kohdistuva peruskorjaustarve on noin 23 milj. euroa ja välitön 
perusparannustarve noin 43 milj. euroa. Peruskorjaus- ja perusparannustarve 
lasketaan sitten, kun rakennusten nykykunto alittaa 60 prosentin. Tämän jälkeen 
lasketaan, kuinka paljon rahaa näihin rakennuksiin tulisi investoida, jotta rakennukset 
saataisiin alkuperäiseen (peruskorjaustarve) tai tämän päivän täysin uuden 
käyttötarkoitukseltaan vastaavan rakennuksen mukaiseen tavoitekuntoon 
(perusparannustarve). Peruskorjaustarve sisältää fyysisen kulumisen johdosta 
tarvittavat investoinnit (tavoitekunto 90%) ja perusparannustarve (tavoitekunto 
yleensä 120%) fyysisen kulumisen lisäksi myös ajanmukaistamisen vaatimat 
investoinnit eli toiminnalliset muutokset, jolla rakennuksen laatutasoa nostetaan 
alkuperäistä tasoa korkeammaksi. Rakennuskannan korjausvelkalaskenta on suuntaa 
antava arvio rakennuskannan tilasta eikä välttämättä kuvaa kovin tarkasti yksittäisen 
rakennuksen tilannetta.

Yksittäisen rakennuksen todellinen kunto saattaa poiketa laskennallisesta riippuen 
mm. rakennuksen käytöstä ja ylläpidon asteesta. Tarkempaan tarkasteluun tulee 
käyttää esim. rakennuskohtaisia kuntotutkimuksia ja rakennusosakohtaisia 
kuntoarviointeja.

Tilakonsultit Oy;n tekemän varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkkoselvityksen 
(7.2.2018) johtopäätösten mukaan Tuusulan kunnan palveluverkko on vanhentunut 
teknisesti, toiminnallisesti ja suhteessa kunnan väestörakenteeseen. 
Palvelukapasiteettia on liikaa pienissä kyläkouluissa, jotka eivät kykene tarjoamaan 
uudistetun opetussuunnitelman mukaisia tiloja. Taajamien koulut ovat täynnä ja niihin 
kohdistuu laajentamistarvetta. Vanhentuneen kouluverkon uudistaminen on järkevää 
palvelun laadun, koulujen sisältämien riskirakenteiden ja talouden kannalta. 
Tilakonsultit esittivät kolme vaihtoehtoista mallia palveluverkon kehittämiseksi. Kaikki 
muutetut tulivat nykyistä palveluverkkoa edullisimmiksi (liite 1).

Jos palveluverkkoa ei saada uudistettua ja supistettua, niin yhä useamman 
rakennuksen kohdalla joudutaan tinkimään ylläpidosta, jolloin riskinä on, että 
korjausvelka ja sisäilmaongelmat lisääntyvät. Kiinteistönylläpidon saattaminen 
kestävälle pohjalle edellyttää, että palveluverkko on mitoitettu vastaamaan 
kuntalaisten tarpeita sekä kunnan taloudellista kantokykyä. Tilankäytön tehostaminen 
vaikuttaa ajan mittaan vähentävästi myös investointitarpeisiin. Lisäksi säästöjä 
saadaan aikaan, kun rakennusten energiatehokkuus paranee uusinvestointien myötä. 
Uusilla rakennushankkeiden toteuttamismalleilla on mahdollisuus saada aikaan 
kustannussäästöjä sekä parantaa rakennusten koko elinkaaren aikaista hoitoa ja 
ylläpitoa. Kaikkiaan uusilla rakennushankkeilla voidaan parantaa kunnan 
palveluverkon kokonaistehokkuutta ja -kustannuksia. Tilankäytön tehostuminen 
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vaikuttaa ajan mittaan vähentävästi investointitarpeisiin. Lisäksi säästöjä saadaan 
aikaan, kun rakennusten energiatehokkuus paranee uusinvestointien myötä.

Uusilla rakennushankkeiden toteuttamismalleilla on mahdollisuus saada aikaan 
kustannus-säästöjä sekä parantaa rakennusten koko elinkaaren aikaista hoitoa ja 
ylläpitoa. 

Uutta päiväkotia suunniteltaessa lähtökohtana on vähintään 9-ryhmäinen päiväkoti, 
jonka yhteyteen voidaan toteuttaa tilat myös perhekeskustoiminnalle tai avoimen 
varhaiskasvatuksen toiminnoille ja esimerkiksi taiteen perusopetukselle- Vastaavasti 
luovutaan pienistä ja huonokuntoisista yksiköistä. Uusien rakentuvien asuinalueiden 
päiväkodit sijoitetaan koulujen tai muiden palveluiden läheisyyteen esimerkiksi 
ikäihmisten palveluiden läheisyyteen. Päiväkotien tila- ja rakennesuunnittelussa 
huomioidaan myös mahdollisuus varhaiskasvatuksen ja vanhusten asumispalvelujen 
yhdistämisestä tulevaisuudessa. 

Uudet päiväkotien tilalliset ratkaisut suunnitellaan siten, että ne ovat monimuotoisia ja 
tehokkaita toiminnan ja tilankäytön suhteen. Piha-alueiden ja ympäristön 
kasvatukselliseen sisältöön ja käytön turvallisuuteen kiinnitetään erityistä huomiota 
helppohoitoisuuden ohella.

Tuusulan kunnan perusopetuksen palveluverkon lähtökohtana on, että erillistä ala- ja 
yläkouluista siirrytään kohti yhtenäisiä peruskouluja, jossa annetaan kaikkien luokka-
asteiden opetusta turvaten mahdollisimman yhtenäisen koulupolku.

Perusopetusryhmien muodostamisen lähtökohtana ovat vähintään 22 oppilaan 
ryhmät. Opetusryhmien sijoittelu tehdään huomioiden tilojen tehokas käyttö. 
Koululaisten iltapäivätoiminta sekä koulukerhotoiminta järjestetään pääsääntöisesti 
alakouluilla ja myös esiopetusryhmät pyritään sijoittamaan koulujen tiloihin 
alaluokkien läheisyyteen.

Kouluverkkoselvitys ja uusinvestoinnit perustuvat pääosin 4 sarjaisiin 
yhtenäiskouluihin ja 22 oppilaan perusopetusryhmiin. Myös iltapäivätoiminnalle ja 
esiopetusryhmille varataan toimitilat kouluilta. Nykyisiä hyväkuntoisia 
koulukiinteistöjä hyödynnetään mahdollisimman paljon kuitenkin siten, että 
tilaratkaisuissa otetaan huomioon sisäilmaan liittyvät riskit. Suunniteltaessa 
yhtenäiskoulu-investointeja tarkastellaan myös lähikoulujen oppilasvirtoja uudelleen 
ja samalla arvioidaan mahdollisuutta luopua korjaustarpeessa olevista kiinteistöistä.

Koulunjohtajakoulut on yhdistetty lähikouluun. Pienien yksiköiden tulee olla vähintään 
kahden ryhmän kokoisia eli oppilasmäärän tulee olla vähintään 40 oppilasta. Koulun 
ylläpito tulee tarkasteluun, jos rakennus vaatii isoja korjausinvestointeja.

Kasvatus- ja sivistystoimessa on yhteistyössä tilakeskuksen kanssa laatinut kevään 
2018 aikana aiempien selvitysten pohjalta ehdotuksen, jossa Tuusulan kunnan 
varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen palveluverkko kehitetään seuraavien 
rakennushankkeiden kautta:

Etelä –Tuusulan päiväkoti uudisrakennus (10 ryhmää)
Kirkonkylän kampukseen päiväkoti uudisrakennus (9 ryhmää)
Kirkonkylän kampus uudisrakennus(vuosiluokat 1-6)
MONIO lukio-kulttuurikeskus uudisrakennus
Riihikallion koulun peruskorjaus ja laajennus (nelisarjaisuus)
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Rykmentinpuiston monitoimitalo uudisrakennus
Lahelan monitoimitalo uudisrakennus
Jokelan koulukeskus (yhtenäinen peruskoulu / yläkoulu + lukio, mahdollisesti 
kuudennet vuosiluokat) peruskorjaus ja laajennus (oletus)
Jokaisen päiväkoti- ja kouluyksikön toiminnalliset muutokset (kalustus, pihat) 
perus- ja vuosikorjaukset

Hankkeet toteutuisivat ns. kahdessa aallossa. Ensin rakentuisivat Etelä-Tuusulan 
päiväkoti, Kirkonkylän koulukampus, lukio- ja kulttuuritalo Monio ja Riihikallion koulun 
peruskorjaus ja laajennus. Toisessa aallossa Rykmentinpuiston monitoimitalo, Lahelan 
monitoimitalo ja Jokelan koulukeskuksen peruskorjaus. Koko investointikaudelle 
varataan määrärahaa muidenkin päiväkoti- ja koulutilojen oppimisympäristöjen 
kehittämiseen vuosittain.  Liitteessä 3 on perustelut jokainen hanke erikseen.

Uudistetun palveluverkon myötä kunta luopuu seuraavista koulu- ja 
päiväkotikiinteistöistä: Mattilan päiväkoti, Hyrylän ja Väinölän päiväkodit, Etelärinteen 
päiväkoti, Kievarin päiväkoti, Mikkolan päiväkoti, Hyrylän koulukeskus, Hyökkälän 
koulukeskus ja Vaunukankaan koulu.

Tilakeskuksen laatiman koulu- ja päiväkotitonttien karkean jalostusarvoarvion mukaan 
poistuvista kiinteistöistä ja tonteista voidaan saada 16-23 M€ riippuen 
rakennusoikeuksien määrittelyistä, rakennustyypeistä ja markkinatilanteesta.

Hallinnon palveluverkossa on kyse lähinnä kunnantaloon sijoittuvien toimintojen 
tulevasta sijoittumisesta. 1980-luvun alussa valmistunut Tuusulan kunnantalo on 
peruskorjauksen tarpeessa. Erityisesti sisäilmaongelmat ovat talossa yleisiä, 
ilmanvaihto ei ole riittävä ja rakenneosissa on vaurioita. Rakennuksen talotekniikka on 
tullut teknisen käyttöikänsä loppuun ja erilaisia korjaussuunnitelmia on tehty jo viiden 
vuoden ajan. Talon toimivuus ei vastaa tämän hetken tavoitteita (energiatehottomuus, 
kunnan toimintojen hajauttaminen, tilan käytön tehottomuus ja 
muuntojoustamattomuus). Valtuusto on kokouksessaan 29.5.2017 § 
88 päättänyt luopua kunnantalon peruskorjaamisesta ja jatkossa budjetoida 
kunnantalolle ylläpitokorjauksia ja mahdollisia toiminnan tehostamisen edellyttämiä 
muutostöitä varten tilakeskukselle noin 60.000– 100.000 €/vuosi, kunnes on löydetty 
uusi ratkaisu Tuusulan kunnan toimitiloiksi. Lisäksi valtuusto valtuutti kuntakehityksen 
ja tekniikan toimialan käynnistämään teoreettisen tilatarpeen laadinnan sekä 
sijaintivaihtoehtojen ja pysäköintitarpeen selvityksen sekä hakemaan nykyisen 
kunnantalon purkulupaa.  Kunnan hallinnollisten toimintojen ratkaisu liittyy vireillä 
olevaan Hyrylän keskustan yleissuunnitelman valmisteluun, jossa kunnantalon 
toiminnot sijoitettaisiin keskustan uusien kaupallisten palvelujen yhteyteen 
ja vuokraamalla tarvittavat tilat kunnan hallinnon käyttöön.  

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-
2028
ehdottaa kunnanhallitukselle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-2028
__________

Kunnanhallitus 21.5.2018
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian 4.6.2018 pidettävän valtuuston kokouksen  esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 28.5.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 22.05.2018, § 47

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Markus Torvinen, Hannamari Halinen, Ritva Lappalainen
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi, hannamari.
halinen@tuusula.fi
sivistysjohtaja, opetuspäällikkö, varhaiskasvatuspäällikkö, projektijohtaja

Tuusulan kunnan palveluverkon kehittäminen on välttämätöntä talouden, 
kiinteistöjen kunnon ja sisäilmaongelmien johdosta.  Kunnan palveluverkon keskeisen 
rungon muodostavat varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkko. 
Varhaiskasvatuksen suunnitelmien ja perusopetuksen opetussuunnitelmien 
asettamat vaateet puoltavat palveluverkon kehittämistä. Osa kouluista ei myöskään 
enää sijaitse tarkoituksenmukaisissa paikoissa väestön sijoittumiseen nähden ja 
niiden tilalliset suunnitteluratkaisut ovat opetuksen näkökulmasta katsottuina 
vanhentuneet. Sosiaali- ja terveystoimen käytössä olevien tilojen osalta ei Tuusulan 
kunnan näkökulmasta ole tässä vaiheessa tarkoituksenmukaista tehdä erityisiä 
kehittömistoimia, koska palveluverkkoon liittyvät ratkaisut tehdään käytännössä Keski-
Uudenmaan sote-kuntayhtymässä ja mahdollisesti vuoden 2020 alussa voimaan 
tulevassa maakunnassa. Sosiaali- ja terveystoimen tilojen osalta on 
tarkoituksenmuikaista ylläpitää niiden käyettävyyttä nykyisiin toimintoihin.    

Tuusulan kunnan kiinteistösalkkuun kohdistuva laskennallinen korjausvelka on noin 
21 milj. Euroa (Trellum raportti 2017). Rakennuksen korjausvelka kuvaa sitä 
rahamäärää, joka rakennuksen kunnossapidosta on tingitty, jotta se olisi 
kohtuullisessa, mutta kuitenkin käyttökelpoisessa kunnossa. Korjausvelan 
laskennassa nykykunnon lähtö- ja tavoitetasona käytetään 75 % kuntoluokkaa. Kun 
rakennuksen kuntoluokka laskee alle määritellyn 75 % tavoitetason, lasketaan kuinka 
paljon rahaa tekniseen arvoon ja nykykuntoon tulisi lisätä, jotta määritelty 75 % 
tavoitetaso saavutetaan. Tästä nykykunnon ja tavoitekunnon erotuksesta voidaan 
määrittää yksittäisen rakennuksen korjausvelka.

Kiinteistösalkkuun kohdistuva peruskorjaustarve on noin 23 milj. euroa ja välitön 
perusparannustarve noin 43 milj. euroa. Peruskorjaus- ja perusparannustarve 
lasketaan sitten, kun rakennusten nykykunto alittaa 60 prosentin. Tämän jälkeen 
lasketaan, kuinka paljon rahaa näihin rakennuksiin tulisi investoida, jotta rakennukset 
saataisiin alkuperäiseen (peruskorjaustarve) tai tämän päivän täysin uuden 
käyttötarkoitukseltaan vastaavan rakennuksen mukaiseen tavoitekuntoon 
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(perusparannustarve). Peruskorjaustarve sisältää fyysisen kulumisen johdosta 
tarvittavat investoinnit (tavoitekunto 90%) ja perusparannustarve (tavoitekunto 
yleensä 120%) fyysisen kulumisen lisäksi myös ajanmukaistamisen vaatimat 
investoinnit eli toiminnalliset muutokset, jolla rakennuksen laatutasoa nostetaan 
alkuperäistä tasoa korkeammaksi. Rakennuskannan korjausvelkalaskenta on suuntaa 
antava arvio rakennuskannan tilasta eikä välttämättä kuvaa kovin tarkasti yksittäisen 
rakennuksen tilannetta.

Yksittäisen rakennuksen todellinen kunto saattaa poiketa laskennallisesta riippuen 
mm. rakennuksen käytöstä ja ylläpidon asteesta. Tarkempaan tarkasteluun tulee 
käyttää esim. rakennuskohtaisia kuntotutkimuksia ja rakennusosakohtaisia 
kuntoarviointeja.

Tilakonsultit Oy;n tekemän varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkkoselvityksen 
(7.2.2018) johtopäätösten mukaan Tuusulan kunnan palveluverkko on vanhentunut 
teknisesti, toiminnallisesti ja suhteessa kunnan väestörakenteeseen. 
Palvelukapasiteettia on liikaa pienissä kyläkouluissa, jotka eivät kykene tarjoamaan 
uudistetun opetussuunnitelman mukaisia tiloja. Taajamien koulut ovat täynnä ja niihin 
kohdistuu laajentamistarvetta. Vanhentuneen kouluverkon uudistaminen on järkevää 
palvelun laadun, koulujen sisältämien riskirakenteiden ja talouden kannalta. 
Tilakonsultit esittivät kolme vaihtoehtoista mallia palveluverkon kehittämiseksi. Kaikki 
muutetut tulivat nykyistä palveluverkkoa edullisimmiksi (liite 1).

Jos palveluverkkoa ei saada uudistettua ja supistettua, niin yhä useamman 
rakennuksen kohdalla joudutaan tinkimään ylläpidosta, jolloin riskinä on, että 
korjausvelka ja sisäilmaongelmat lisääntyvät. Kiinteistönylläpidon saattaminen 
kestävälle pohjalle edellyttää, että palveluverkko on mitoitettu vastaamaan 
kuntalaisten tarpeita sekä kunnan taloudellista kantokykyä. Tilankäytön tehostaminen 
vaikuttaa ajan mittaan vähentävästi myös investointitarpeisiin. Lisäksi säästöjä 
saadaan aikaan, kun rakennusten energiatehokkuus paranee uusinvestointien myötä. 
Uusilla rakennushankkeiden toteuttamismalleilla on mahdollisuus saada aikaan 
kustannussäästöjä sekä parantaa rakennusten koko elinkaaren aikaista hoitoa ja 
ylläpitoa. Kaikkiaan uusilla rakennushankkeilla vidaan parantaa kunnan palveluverkon 
kokonasitehokkuutta ja -kustannuksia. Tilankäytön tehostuminen vaikuttaa ajan 
mittaan vähentävästi investointitarpeisiin. Lisäksi säästöjä saadaan aikaan, kun 
rakennusten energiatehokkuus paranee uusinvestointien myötä.

Uusilla rakennushankkeiden toteuttamismalleilla on mahdollisuus saada aikaan 
kustannus-säästöjä sekä parantaa rakennusten koko elinkaaren aikaista hoitoa ja 
ylläpitoa. 

Uutta päiväkotia suunniteltaessa lähtökohtana on vähintään 9-ryhmäinen päiväkoti, 
jonka yhteyteen voidaan toteuttaa tilat myös perhekeskustoiminnalle tai avoimen 
varhaiskasvatuksen toiminnoille ja esimerkiksi taiteen perusopetukselle- Vastaavasti 
luovutaan pienistä ja huonokuntoisista yksiköistä. Uusien rakentuvien asuinalueiden 
päiväkodit sijoitetaan koulujen tai muiden palveluiden läheisyyteen esimerkiksi 
ikäihmisten palveluiden läheisyyteen. Päiväkotien tila- ja rakennesuunnittelussa 
huomioidaan myös mahdollisuus varhaiskasvatuksen ja vanhusten asumispalvelujen 
yhdistämisestä tulevaisuudessa. 
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Uudet päiväkotien tilalliset ratkaisut suunnitellaan siten, että ne ovat monimuotoisia ja 
tehokkaita toiminnan ja tilankäytön suhteen. Piha-alueiden ja ympäristön 
kasvatukselliseen sisältöön ja käytön turvallisuuteen kiinnitetään erityistä huomiota 
helppohoitoisuuden ohella.

Tuusulan kunnan perusopetuksen palveluverkon lähtökohtana on, että erillistä ala- ja 
yläkouluista siirrytään kohti yhtenäisiä peruskouluja, jossa annetaan kaikkien luokka-
asteiden opetusta turvaten mahdollisimman yhtenäisen koulupolku.

Perusopetusryhmien muodostamisen lähtökohtana ovat vähintään 22 oppilaan 
ryhmät. Opetusryhmien sijoittelu tehdään huomioiden tilojen tehokas käyttö. 
Koululaisten iltapäivätoiminta sekä koulukerhotoiminta järjestetään pääsääntöisesti 
alakouluilla ja myös esiopetusryhmät pyritään sijoittamaan koulujen tiloihin 
alaluokkien läheisyyteen.

Kouluverkkoselvitys ja uusinvestoinnit perustuvat pääosin 4 sarjaisiin 
yhtenäiskouluihin ja 22 oppilaan perusopetusryhmiin. Myös iltapäivätoiminnalle ja 
esiopetusryhmille varataan toimitilat kouluilta. Nykyisiä hyväkuntoisia 
koulukiinteistöjä hyödynnetään mahdollisimman paljon kuitenkin siten, että 
tilaratkaisuissa otetaan huomioon sisäilmaan liittyvät riskit. Suunniteltaessa 
yhtenäiskoulu-investointeja tarkastellaan myös lähikoulujen oppilasvirtoja uudelleen 
ja samalla arvioidaan mahdollisuutta luopua korjaustarpeessa olevista kiinteistöistä.

Koulunjohtajakoulut on yhdistetty lähikouluun. Pienien yksiköiden tulee olla vähintään 
kahden ryhmän kokoisia eli oppilasmäärän tulee olla vähintään 40 oppilasta. Koulun 
ylläpito tulee tarkasteluun, jos rakennus vaatii isoja korjausinvestointeja.

Kasvatus- ja sivistystoimessa on yhteistyössä tilakeskuksen kanssa laatinut kevään 
2018 aikana aiempien selvitysten pohjalta ehdotuksen, jossa Tuusulan kunnan 
varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen palveluverkko kehitetään seuraavien 
rakennushankkeiden kautta:

Etelä –Tuusulan päiväkoti uudisrakennus (10 ryhmää)
Kirkonkylän kampukseen päiväkoti uudisrakennus (9 ryhmää)
Kirkonkylän kampus uudisrakennus(vuosiluokat 1-6)
MONIO lukio-kulttuurikeskus uudisrakennus
Riihikallion koulun peruskorjaus ja laajennus (nelisarjaisuus)
Rykmentinpuiston monitoimitalo uudisrakennus
Lahelan monitoimitalo uudisrakennus
Jokelan koulukeskus (yhtenäinen peruskoulu / yläkoulu + lukio, mahdollisesti 
kuudennet vuosiluokat) peruskorjaus ja laajennus (oletus)
Jokaisen päiväkoti- ja kouluyksikön toiminnalliset muutokset (kalustus, pihat) 
perus- ja vuosikorjaukset

Hankkeet toteutuisivat ns. kahdessa aallossa. Ensin rakentuisivat Etelä-Tuusulan 
päiväkoti, Kirkonkylän koulukampus, lukio- ja kulttuuritalo Monio ja Riihikallion koulun 
peruskorjaus ja laajennus. Toisessa aallossa Rykmentinpuiston monitoimitalo, Lahelan 
monitoimitalo ja Jokelan koulukeskuksen peruskorjaus. Koko investointikaudelle 
varataan määrärahaa muidenkin päiväkoti- ja koulutilojen oppimisympäristöjen 
kehittämiseen vuosittain.  Liitteessä 3 on perustelut jokainen hanke erikseen.

Uudistetun palveluverkon myötä kunta luopuu seuraavista koulu- ja 
päiväkotikiinteistöistä: Mattilan päiväkoti, Hyrylän ja Väinölän päiväkodit, Etelärinteen 
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1.  
2.  
3.  
4.  
5.  

päiväkoti, Kievarin päiväkoti, Mikkolan päiväkoti, Hyrylän koulukeskus, Hyökkälän 
koulukeskus ja Vaunukankaan koulu.

Tilakeskuksen laatiman koulu- ja päiväkotitonttien karkean jalostusarvoarvion mukaan 
poistuvista kiinteistöistä ja tonteista voidaan saada 16-23 M€ riippuen 
rakennusoikeuksien määrittelyistä, rakennustyypeistä ja markkinatilanteesta.

Hallinnon palveluverkossa on kyse lähinnä kunnantaloon sijoittuvien toimintojen 
tulevasta sijoittumisesta. 1980-luvun alussa valmistunut Tuusulan kunnantalo on 
peruskorjauksen tarpeessa. Erityisesti sisäilmaongelmat ovat talossa yleisiä, 
ilmanvaihto ei ole riittävä ja rakenneosissa on vaurioita. Rakennuksen talotekniikka on 
tullut teknisen käyttöikänsä loppuun ja erilaisia korjaussuunnitelmia on tehty jo viiden 
vuoden ajan. Talon toimivuus ei vastaa tämän hetken tavoitteita (energiatehottomuus, 
kunnan toimintojen hajauttaminen, tilan käytön tehottomuus ja 
muuntojoustamattomuus). Valtuusto on kokouksessaan 29.5.2017 § 
88 päättänyt luopua kunnantalon peruskorjaamisesta ja jatkossa budjetoida 
kunnantalolle ylläpitokorjauksia ja mahdollisia toiminnan tehostamisen edellyttämiä 
muutostöitä varten tilakeskukselle noin 60.000– 100.000 €/vuosi, kunnes on löydetty 
uusi ratkaisu Tuusulan kunnan toimitiloiksi. Lisäksi valtuusto valtuutti kuntakehityksen 
ja tekniikan toimialan käynnistämään teoreettisen tilatarpeen laadinnan sekä 
sijaintivaihtoehtojen ja pysäköintitarpeen selvityksen sekä hakemaan nykyisen 
kunnantalon purkulupaa.  Kunnan hallinnollisten toimintojen ratkaisu liittyy vireillä 
olevaan Hyrylän keskustan yleissuunnitelman valmisteluun, jossa kunnantalon 
toiminnot sijoitettaisiin keskustan uusien kaupallisten palvelujen yhteyteen 
ja vuokraamalla tarvittavat tilat kunnan hallinnon käyttöön.  

Oheismateriaali:

Tilakonsultit; palveluverkkoselvitys 7.2.2018
Tilakeskus; Koulu- ja päiväkotitonttien jalostusarvoarvio
Kasvatus- ja sivistystoimi; varhaiskasvatuksen ja opetuksen palveluverkko 2018
Aikataulu keskeisille hankkeille
Etelä-Tuusulan varhaiskasvatuksen palveluverkon tulevaisuus

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-
2028
ehdottaa kunnanhallitukselle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-2028

Päätös
__________

Puheenjohtaja avasi keskustelun. Keskustelun ja neuvottelutauon päätteeksi 
lautakunta päätti yksimielisesti tehdä seuraavan muutosesityksen:
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Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää tehdä seuraavat linjaukset Tuusulan kunnan 
palveluverkkosuunnitelmasta:

1
Lautakunta merkitsee tiedoksi pykälän liitteenä olevat selvitykset ja palveluverkosta 
tehdyn muun valmisteluaineiston.

2
Lautakunta linjaa, että Kasvatus- ja sivistystoimen kiireisimpänä kokonaisuutena 
eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen yhtenäiskoulun mallilla. Yhtenäiskoulut 
sijoittuvat Riihikallioon, Rykmentinpuistoon ja Lahelan alueelle.

3
Lautakunta edellyttää, että kolmen yhtenäiskoulun hankkeita valmistellaan pikaisesti 
tekemällä tarvittavat asemakaavat/asemakaavan muutokset ja ryhtymällä 
hankesuunnitteluun ja muihin tarvittaviin toimiin hankkeiden toteuttamiseksi.

4
Uudisrakentamishankkeissa ensimmäisenä on Kirkonkylän koulukampuksen 
rakennushanke sekä eteläisen Tuusulan päiväkoti. Muiden hankkeiden osalta 
päätöksiä voidaan tehdä vielä avoinna olevien sisäilmatutkimusten valmistuttua, 
väistötilaratkaisujen selvittyä sekä tarkentuvien väestöennusteiden myötä.

5
Palveluverkkosuunnitelman jatkovalmistelu ja muut tarvittavat päätökset tehdään 
myöhemmin mm kohdassa 4 esitettyjen seikkojen tultua selvemmiksi.

6
Jatkovalmistelun yhteydessä ennen lopullisten päätösten tekemistä järjestetään 
kuntalaisten kuuleminen alueellisesti Kellokoskella, Jokelassa ja Hyrylässä.

 

Lautakunta päätti yksimielisesti hyväksyä tehdyn muutosesityksen.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päätti yksimielisesti

hyväksyä yllämainitut linjaukset Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmasta
ehdottaa kunnanhallitukselle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä yllämainitut linjaukset Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmasta.
 

Lautakunta päätti tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi 
kokouksessa.

Lautakunta piti neuvottelutauon asian käsittelyn yhteydessä klo 19.20-19.54.
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Kunnanhallitus, 28.05.2018, § 202

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Ritva Lappalainen, Markus Torvinen, Hannamari Halinen
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi, hannamari.
halinen@tuusula.fi
sivistysjohtaja, projektijohtaja, opetuspäällikkö, varhaiskasvatuspäällikkö

Liitteet
1 Valt 7.5.2018 § 49 Etelä-Tuusulan varhaiskasvatuksen palveluverkko 2018-2025
2 Palveluverkon kehittäminen 2018-2028, luonnos 24.5.2018
3 Palveluverkko, kasvatus- ja sivistystoimi, kasvun ja oppimisen palvelut 16.5.2018

 

Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmaa vuosille 2018 - 2028 on kevään 2018 
aikana valmisteltu tehtyjen selvitysten ja aiempien linjausten pohjalta toimialojen 
yhteistyönä. Palveluverkkosuunnitelma on perusta mm. kunnan 10 vuoden 
investointiohjelmalle. Palveluverkon kehittäminen on välttämätöntä talouden, 
kiinteistöjen kunnon ja sisäilmaongelmien johdosta.  Kunnan palveluverkon keskeisen 
rungon muodostavat varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkko. 

Valtuusto on jo kokouksessaan 7.5.2018 § 49 päättänyt Etelä-Tuusulan 
varhaiskasvatuksen palveluverkon osalta, että 

Tuusulaan rakennetaan kaksi (2) uutta päiväkotia, Etelä-Tuusulan päiväkoti ja 
Kirkonkylän kampuksen päiväkoti, korvaamaan seuraavat kuusi (6) päiväkotia: 
Mikkola, Etelärinne, Mattila, Hyrylä, Väinölä ja Kievari.
Etelä-Tuusulan päiväkoti sijoitetaan Mikkolan koulun eteläpuoliselle alueelle.

Koko kunnan palveluverkon kattava palveluverkosuunnitelma 2018 - 2028 on jo hyvin 
pitkälle edenneessä luonnosvaiheessa.  Koulujen palveluverkon osalta suunnitelma on 
jo hyvinkin valmis ja sen perusteella on mahdollista linjata kouluverkon välttämätöntä 
kehittämistä. Keskeiset perusteet koulujen palveluverkon kehittämiselle on 
kuvatttu palveluverkkosuunnitelman kohdissa 5.1. ja 6.

Varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkon ensimmäisen vaiheen (v. 2018 - 2021) 
kaavoituksen, suunnittelun ja toteuttamisen vaatimat resurssit on 
arvioitu. Kaavoituksen osalta on mahdollista edetä suunnitelman kohdassa 6. kuvatun 
mukaisesti. Hankesuunnittelun, kilpailutuksen ja toteuttamisen osalta on tarve 
lisäresurssille.  Arvion mukaan lisäresurssitarve olisi kuluvana vuonna yksi lisäresurssi 
ja vuoden 2019 alusta lukien toinen lisäresurssi toteuttamaan suunnittelua, 
kilpailutusta ja toteutusten valvontaa.  Lähtökohtana resurssiarviolle on se, että 
Monion lukio- ja kulttuuritalo -hanke toteutetaan elinkaarimallilla.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää
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merkitä tiedoksi liitteenä olevat luonnoksen kunnan 
palveluverkkosuunnitelmaksi vuosille 2018 - 2028 sekä  palveluverkosta laaditut 
selvitykset ja muun valmisteluaineiston
että kasvatus- ja sivistystoimen palveluverkon uudisrakentamishankkeista 
Kirkonkylän koulukampuksen, Monion lukio- ja monitoimitalon, sekä Riihikallion, 
Rykmentinpuiston ja Lahelan yhtenäiskoulujen suunnittelun ja toteutuksen 
osalta sekä Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja peruskorjaushankkeen esi- ja 
hankesuunnittelun osalta edetään liitteenä olevan 
palveluverkkosuunnitelmaluonnoksen 6. kohdasta ilmenevän aikataulun 
mukaisesti
että muilta osin palveluverkkosuunnitelman valmistelua jatketaan ja se tuodaan 
erikseen valtuuston hyväksyttäväksi
että jatkovalmistelussa ja toteutuksissa järjestetään vielä tarpeen mukaisesti 
kuntalaisten kuulemisia ja osallistamista.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Jussi Salonen teki seuraavan 
muutosesityksen:

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi liitteenä olevat luonnoksen kunnan 
palveluverkkosuunnitelmaksi vuosille 2018 - 2028 sekä palveluverkosta laaditut 
selvitykset ja muun valmisteluaineiston
että kasvatus- ja sivistystoimen palveluverkon uudisrakentamishankkeista 
ensimmäisiä ovat Kirkonkylän koulu- ja päiväkotikampus nykyiselle paikalleen, 
Etelä-Tuusulan päiväkoti sekä Monion lukio- ja monitoimitalo
että lisäksi kiireisenä kokonaisuutena eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen 
yhtenäiskoulun mallilla. Yhtenäiskoulut sijoittuvat Riihikallioon, 
Rykmentinpuistoon ja Lahelan alueelle
että näitä hankkeita valmistellaan pikaisesti tekemällä tarvittavat asemakaavat
/asemakaavan muutokset ja ryhtymällä hankesuunnitteluun ja muihin 
tarvittaviin toimiin hankkeiden toteuttamiseksi. Palveluverkkosuunnitelman 
jatkovalmistelu ja muut tarvittavat päätökset tehdään vielä avoinna olevien 
sisäilmatutkimusten valmistuttua, väistötilaratkaisujen selvittyä sekä 
tarkentuvien väestöennusteiden myötä
että Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja peruskorjaushankkeessa edetään esi- 
ja hankesuunnittelun osalta
että jatkovalmistelun yhteydessä ennen lopullisten päätösten tekemistä 
järjestetään kuntalaisten kuuleminen alueellisesti Kellokoskella, Jokelassa ja 
Hyrylässä.

Päätös
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää
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merkitä tiedoksi liitteenä olevat luonnoksen kunnan 
palveluverkkosuunnitelmaksi vuosille 2018 - 2028 sekä  palveluverkosta laaditut 
selvitykset ja muun valmisteluaineiston
että kasvatus- ja sivistystoimen palveluverkon uudisrakentamishankkeista 
ensimmäisiä ovat Kirkonkylän koulu- ja päiväkotikampus nykyiselle paikalleen, 
Etelä-Tuusulan päiväkoti sekä Monion lukio- ja monitoimitalo
että lisäksi kiireisenä kokonaisuutena eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen 
yhtenäiskoulun mallilla. Yhtenäiskoulut sijoittuvat Riihikallioon, 
Rykmentinpuistoon ja Lahelan alueelle
että näitä hankkeita valmistellaan pikaisesti tekemällä tarvittavat asemakaavat
/asemakaavan muutokset ja ryhtymällä hankesuunnitteluun ja muihin 
tarvittaviin toimiin hankkeiden toteuttamiseksi. Palveluverkkosuunnitelman 
jatkovalmistelu ja muut tarvittavat päätökset tehdään vielä avoinna olevien 
sisäilmatutkimusten valmistuttua, väistötilaratkaisujen selvittyä sekä 
tarkentuvien väestöennusteiden myötä
että Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja peruskorjaushankkeessa edetään esi- 
ja hankesuunnittelun osalta
että jatkovalmistelun yhteydessä ennen lopullisten päätösten tekemistä 
järjestetään kuntalaisten kuuleminen alueellisesti Kellokoskella, Jokelassa ja 
Hyrylässä.

Virpi Lehmusvaara, Marko Härkönen ja Markku Vehmas olivat asiantuntijoina 
kokouksessa.

Valtuusto, 04.06.2018, § 63

Liitteet
1 Kouluverkkotarkastelu, päivitetty 7.2.18
2 22.3.2018: kiinteistönjalostuslaskelma koulut ja päiväkodit
3 Palveluverkko Aikataulu keskeisille hankkeille
4 Valt 7.5.2018 § 49 Etelä-Tuusulan varhaiskasvatuksen palveluverkko 2018-2025
5 Palveluverkko, kasvatus- ja sivistystoimi, kasvun ja oppimisen palvelut 16.5.2018
6 Palveluverkon kehittäminen 2018-2028, luonnos 24.5.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi liitteenä olevat luonnoksen kunnan 
palveluverkkosuunnitelmaksi vuosille 2018 - 2028 sekä  palveluverkosta laaditut 
selvitykset ja muun valmisteluaineiston
että kasvatus- ja sivistystoimen palveluverkon uudisrakentamishankkeista 
ensimmäisiä ovat Kirkonkylän koulu- ja päiväkotikampus nykyiselle paikalleen, 
Etelä-Tuusulan päiväkoti sekä Monion lukio- ja monitoimitalo
että lisäksi kiireisenä kokonaisuutena eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen 
yhtenäiskoulun mallilla. Yhtenäiskoulut sijoittuvat Riihikallioon, 
Rykmentinpuistoon ja Lahelan alueelle
että näitä hankkeita valmistellaan pikaisesti tekemällä tarvittavat asemakaavat
/asemakaavan muutokset ja ryhtymällä hankesuunnitteluun ja muihin 
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tarvittaviin toimiin hankkeiden toteuttamiseksi. Palveluverkkosuunnitelman 
jatkovalmistelu ja muut tarvittavat päätökset tehdään vielä avoinna olevien 
sisäilmatutkimusten valmistuttua, väistötilaratkaisujen selvittyä sekä 
tarkentuvien väestöennusteiden myötä
että Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja peruskorjaushankkeessa edetään esi- 
ja hankesuunnittelun osalta
että jatkovalmistelun yhteydessä ennen lopullisten päätösten tekemistä 
järjestetään kuntalaisten kuuleminen alueellisesti Kellokoskella, Jokelassa ja 
Hyrylässä.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Kati Lepojärvi esitti Sanna Tuhkusen 
kannattamana, että päätökseen lisätään seuraava toimenpidealoite:
"Esitän, että korjataan valmisteluaineistoa niiltä osin, että Lahelan yhtenäiskoulun 
rakentamista aikaistetaan siten, että kuten valmisteluaineistossa määritellään, 
Lahelan yhtenäiskoulu ja Rykmentinpuiston yhtenäiskoulu lähtevät liikkeelle samassa 
aallossa, eli samaan aikaan, koska - Lahelan koulujen kohdalla ei suunnitelmassa 
vastata Lahelan tämänhetkisten koulutilojen ongelmiin (mm. Ruotsinkylän suurilta 
osin suljettu koulu ja Vaunukankaan koulun sisäilmaoireiluihin vastaaminen); - 
Kouluhankkeita suunnitellaan näin alusta lähtien yhdessä; - Kaavoitus alueella on 
lähdössä liikkeelle, joten kaavoitus ei estä hankkeen aikaistamista (vrt. Mikkolan 
päiväkodin alueella ei kaavaa, mutta päiväkoti taas on aikajanalla merkitty 
valmistuvaksi 2021) - Lahelan koululaiset menevät Koulukeskuksen yhtenäiskouluun, 
mutta valmisteluaineiston mukaan Koulukeskuksesta luovutaan Rykmentinpuiston 
yhtenäiskoulun valmistuttua, joten Lahelan koululaisille ei ole Rykmentinpuiston 
valmistuttua yläkoulua tarjolla. - Lahelan koululaiset ovat valmistelussa jääneet 
epätasa-arvoiseen asemaan."

Pekka Heikkinen esitti Seppo Noron kannattamana, että päätökseen lisätään seuraava 
toimenpidealoite:

 "Valtuusto edellyttää, että palveluverkkosuunnitelman jatkovalmistelussa selvitetään 
ja tehdään esitykset Tuusulan tavoitteellisesta sosiaali- ja terveydenhuollon 
palveluverkosta ja, että palveluverkkosuunnitelmaa täydennetään tekemällä 
kokonaisuuteen arvioi kunnan investointiohjelmasta seuraavalle kymmenelle 
vuodelle."

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi valtuusto hyväksyi seuraavat toimenpidealoitteet:

korjataan valmisteluaineistoa niiltä osin, että Lahelan yhtenäiskoulun 
rakentamista aikaistetaan siten, että, kuten valmisteluaineistossa määritellään, 
Lahelan yhtenäiskoulu ja Rykmentinpuiston yhtenäiskoulu lähtevät liikkeelle 
samassa aallossa, eli samaan aikaan, koska - Lahelan koulujen kohdalla ei 
suunnitelmassa vastata Lahelan tämänhetkisten koulutilojen ongelmiin (mm. 
Ruotsinkylän suurilta osin suljettu koulu ja Vaunukankaan koulun 
sisäilmaoireiluihin vastaaminen); - Kouluhankkeita suunnitellaan näin alusta 
lähtien yhdessä; - Kaavoitus alueella on lähdössä liikkeelle, joten kaavoitus ei 
estä hankkeen aikaistamista (vrt. Mikkolan päiväkodin alueella ei kaavaa, mutta 
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päiväkoti taas on aikajanalla merkitty valmistuvaksi 2021) - Lahelan koululaiset 
menevät Koulukeskuksen yhtenäiskouluun, mutta valmisteluaineiston mukaan 
Koulukeskuksesta luovutaan Rykmentinpuiston yhtenäiskoulun valmistuttua, 
joten Lahelan koululaisille ei ole Rykmentinpuiston valmistuttua yläkoulua 
tarjolla. - Lahelan koululaiset ovat valmistelussa jääneet epätasa-arvoiseen 
asemaan
valtuusto edellyttää, että palveluverkkosuunnitelman jatkovalmistelussa 
selvitetään ja tehdään esitykset Tuusulan tavoitteellisesta sosiaali- ja 
terveydenhuollon palveluverkosta ja, että palveluverkkosuunnitelmaa 
täydennetään tekemällä kokonaisuuteen arvioi kunnan investointiohjelmasta 
seuraavalle kymmenelle vuodelle.

 

Tekninen lautakunta, 16.10.2018, § 92

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Ritva Lappalainen, Harri Lipasti, Markku Vehmas, Marko Härkönen
projektijohtaja, kuntakehitysjohtaja

Liitteet
1 Tuusulan kunnan palveluverkon kehittäminen vuosina 2019–2026

Kuvaus

Palveluverkkosuunnitelman valmistelua on jatkettu valtuuston 4.6.2018 § 63 käsittelyn 
perusteella. Valmistelussa on otettu huomioon valtuuston hyväksymissä 
toimenpidealoitteissa ehdotettu muutos Lahelan yhtenäiskoulun valmistelun 
aikaistamisesta samaan aikatauluun Rykmentinpuiston yhtenäiskoulun valmistelun 
kanssa. Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
tulevan 10 vuoden investointiohjelmasta. 10 vuoden investointiohjelma laaditaan 
vuoden 2019 talousarvion laadinnan osana. 

Palveluverkkosuunnitelma ohjaa kunnan palveluverkon pitemmän aikavälin 
suunnittelua ja antaa perustan keskeiselle osalle pidemmän aikavälin 
investointisuunnitelmaa. Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä 
investoinneista tehdään aina erikseen. Palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan 
aina vähintään vuosittain talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelmaan sisältyy myös ehdotuksia vapautuvien tilojen 
jatkojalostamisesta, käytöstä ja myynnistä (kohta 8.). Linjaukset ohjaavat 
jatkovalmistelua. Näiltäkin osin varsinaiset päätökset tehdään erikseen. 

Toimenpidealoitteessa esitettiin selvityksen ja esitysten laatimista kunnan 
tavoitteelliseksi sosiaali- ja terveystoimen palveluverkoksi. Kunnan palveluverkosta 
tältä osin päättää Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä. Sen vuoksi tulevan 
sotepalveluverkon perusteiden ja sisällön määrittely on viime kädessä kuntayhtymän 
tehtävä. Tuusulan kunnan omistajaohjauksessa tullaan kiinnittämään erityistä 
huomiota tulevan sotepalveluverkon valmisteluun ja päätöksentekoon.
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Kuntalaiskuulemiset on jo järjestetty Jokelassa ja Riihikalliossa, ja järjestetään tämän 
vuoden loppuun mennessä vielä ennen valtuuston päätöksentekoa Kellokoskella ja 
Hyrylässä.

Suunnitelma kunnan puistojen ja liikuntapaikkojen pidemmän aikavälin 
kehittämisestä ja niihin kohdistuvista investointitarpeista laaditaan erikseen.

Ehdotus
Esittelijä: Ritva Lappalainen, projektijohtaja

Tekninen lautakunta päättää

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-
2028
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-2028.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 23.10.2018, § 103

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Ritva Lappalainen, Marko Härkönen, Harri Lipasti, Markku Vehmas
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Liitteet
1 Tuusulan kunnan palveluverkon kehittäminen vuosina 2019–2026

Kuvaus

Palveluverkkosuunnitelman valmistelua on jatkettu valtuuston 4.6.2018 § 63 käsittelyn 
perusteella. Valmistelussa on otettu huomioon valtuuston hyväksymissä 
toimenpidealoitteissa ehdotettu muutos Lahelan yhtenäiskoulun valmistelun 
aikaistamisesta samaan aikatauluun Rykmentinpuiston yhtenäiskoulun valmistelun 
kanssa. Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
tulevan 10 vuoden investointiohjelmasta. 10 vuoden investointiohjelma laaditaan 
vuoden 2019 talousarvion laadinnan osana. 

Palveluverkkosuunnitelma ohjaa kunnan palveluverkon pitemmän aikavälin 
suunnittelua ja antaa perustan keskeiselle osalle pidemmän aikavälin 
investointisuunnitelmaa. Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä 
investoinneista tehdään aina erikseen. Palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan 
aina vähintään vuosittain talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelmaan sisältyy myös ehdotuksia vapautuvien tilojen 
jatkojalostamisesta, käytöstä ja myynnistä (kohta 8.). Linjaukset ohjaavat 
jatkovalmistelua. Näiltäkin osin varsinaiset päätökset tehdään erikseen. 
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Toimenpidealoitteessa esitettiin selvityksen ja esitysten laatimista kunnan 
tavoitteelliseksi sosiaali- ja terveystoimen palveluverkoksi. Kunnan palveluverkosta 
tältä osin päättää Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä. Sen vuoksi tulevan 
sotepalveluverkon perusteiden ja sisällön määrittely on viime kädessä kuntayhtymän 
tehtävä. Tuusulan kunnan omistajaohjauksessa tullaan kiinnittämään erityistä 
huomiota tulevan sotepalveluverkon valmisteluun ja päätöksentekoon.

Kuntalaiskuulemiset on jo järjestetty Jokelassa ja Riihikalliossa, ja järjestetään tämän 
vuoden loppuun mennessä vielä ennen valtuuston päätöksentekoa Kellokoskella ja 
Hyrylässä.

Suunnitelma kunnan puistojen ja liikuntapaikkojen pidemmän aikavälin 
kehittämisestä ja niihin kohdistuvista investointitarpeista laaditaan erikseen.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-
2028
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2018-2028.

Päätös
Kasvatus- ja sivistyslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen seuraavin muutoksin:

- s.10 poistetaan virke: rakentamisen ennusteessa ei osoiteta uutta rakentamista haja-
asutusalueille ja se on huomioitava osa-alueittaisia ja kouluja koskevissa ennusteissa

- s.16 alakouluissa Vaunukankaan oppilaat opiskelevat Lahelan yhtenäiskouluissa 
(Ruotsinkylä pois)

- s. 24 uusien päiväkotien ja koulujen tilojen mitoitus

- s. 24 perusopetuksessa opettajaa kohden

- s. 27 Vaunukankaan ja Mikkolan koulukiinteistöstä luopuminen (Ruotsinkylä pois)

- s. 34 ensimmäisen kappaleen loppuun: urheilukeskuksen hankkeiden yhteydessä on 
mahdollistettava opetustilojen rakentaminen

- s. 45 Ruotsinkylän koulun tulevaisuus ratkaistaan Lahelan monitoimitalon 
hankesuunnitelun yhteydessä

 

Kunnanhallituksen varapuheenjohtaja Mäki-Kuhna poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn jälkeen klo 22.22.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 25.10.2018, § 70

Valmistelijat / lisätiedot:
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Virpi Lehmusvaara, Ritva Lappalainen, Marko Härkönen, Harri Lipasti, Markku 
Vehmas, Risto Kanerva, Ulla Kinnunen
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi, risto.kanerva@tuusula.fi, ulla.kinnunen@tuusula.fi
sivistysjohtaja, vapaa-aikapalveluiden päällikkö, kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Liitteet
1 Tuusulan kunnan palveluverkon kehittäminen vuosina 2019–2026

Kuvaus

Palveluverkkosuunnitelman valmistelua on jatkettu valtuuston 4.6.2018 § 63 käsittelyn 
perusteella. Valmistelussa on otettu huomioon valtuuston hyväksymissä 
toimenpidealoitteissa ehdotettu muutos Lahelan yhtenäiskoulun valmistelun 
aikaistamisesta samaan aikatauluun Rykmentinpuiston yhtenäiskoulun valmistelun 
kanssa. Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
tulevan 10 vuoden investointiohjelmasta. 10 vuoden investointiohjelma laaditaan 
vuoden 2019 talousarvion laadinnan osana. 

Palveluverkkosuunnitelma ohjaa kunnan palveluverkon pitemmän aikavälin 
suunnittelua ja antaa perustan keskeiselle osalle pidemmän aikavälin 
investointisuunnitelmaa. Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä 
investoinneista tehdään aina erikseen. Palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan 
aina vähintään vuosittain talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelmaan sisältyy myös ehdotuksia vapautuvien tilojen 
jatkojalostamisesta, käytöstä ja myynnistä (kohta 8.). Linjaukset ohjaavat 
jatkovalmistelua. Näiltäkin osin varsinaiset päätökset tehdään erikseen. 

Toimenpidealoitteessa esitettiin selvityksen ja esitysten laatimista kunnan 
tavoitteelliseksi sosiaali- ja terveystoimen palveluverkoksi. Kunnan palveluverkosta 
tältä osin päättää Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä. Sen vuoksi tulevan 
sotepalveluverkon perusteiden ja sisällön määrittely on viime kädessä kuntayhtymän 
tehtävä. Tuusulan kunnan omistajaohjauksessa tullaan kiinnittämään erityistä 
huomiota tulevan sotepalveluverkon valmisteluun ja päätöksentekoon.

Kuntalaiskuulemiset on jo järjestetty Jokelassa ja Riihikalliossa, ja järjestetään tämän 
vuoden loppuun mennessä vielä ennen valtuuston päätöksentekoa Kellokoskella ja 
Hyrylässä.

Suunnitelma kunnan puistojen ja liikuntapaikkojen pidemmän aikavälin 
kehittämisestä ja niihin kohdistuvista investointitarpeista laaditaan erikseen.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026.
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-2026.
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Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Varajäsen Erkki Vähämäki saapui kokoukseen tämän asian käsittelyn aikana klo 17.12.

Nuorisovaltuuston edustaja Jussi Simola saapui kokoukseen tämän asian käsittelyn 
aikana klo 17.24.

Kunnanhallituksen edustaja Pasi Huuhtanen saapui kokoukseen tämän asian 
käsittelyn aikana klo 17.30.

 

 

Kunnanhallitus, 29.10.2018, § 362

Asiaa on esitelty valtuustoasiain valmistelutoimikunnan 22.10.2018 
pidetyssä  kokouksessa. Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta käsittelee asiaa 
kokouksessaan 25.10.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 12.11.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 5.11.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 05.11.2018, § 380

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara

Liitteet
1 Palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026, khall 5.11.2018 päätöksen mukainen

Palveluverkkosuunnitelman valmistelua on jatkettu valtuuston 4.6.2018 § 63 käsittelyn 
perusteella. Valmistelussa on otettu huomioon valtuuston hyväksymissä 
toimenpidealoitteissa ehdotettu muutos Lahelan yhtenäiskoulun valmistelun 
aikaistamisesta samaan aikatauluun Rykmentinpuiston yhtenäiskoulun valmistelun 
kanssa. Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
tulevan 10 vuoden investointiohjelmasta. 10 vuoden investointiohjelma laaditaan 
vuoden 2019 talousarvion laadinnan osana. 

Palveluverkkosuunnitelma ohjaa kunnan palveluverkon pitemmän aikavälin 
suunnittelua ja antaa perustan keskeiselle osalle pidemmän aikavälin 
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investointisuunnitelmaa. Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä 
investoinneista tehdään aina erikseen. Palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan 
aina vähintään vuosittain talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelmaan sisältyy myös ehdotuksia vapautuvien tilojen 
jatkojalostamisesta, käytöstä ja myynnistä (kohta 8.). Linjaukset ohjaavat 
jatkovalmistelua. Näiltäkin osin varsinaiset päätökset tehdään erikseen. 

Toimenpidealoitteessa esitettiin selvityksen ja esitysten laatimista kunnan 
tavoitteelliseksi sosiaali- ja terveystoimen palveluverkoksi. Kunnan palveluverkosta 
tältä osin päättää Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä. Sen vuoksi tulevan 
sotepalveluverkon perusteiden ja sisällön määrittely on viime kädessä kuntayhtymän 
tehtävä. Tuusulan kunnan omistajaohjauksessa tullaan kiinnittämään erityistä 
huomiota tulevan sotepalveluverkon valmisteluun ja päätöksentekoon.

Kuntalaiskuulemiset on jo järjestetty Jokelassa, Riihikalliossa ja Hyrylässä ja 
järjestetään vielä 4.12. Kellokoskella.

Suunnitelma kunnan puistojen ja liikuntapaikkojen pidemmän aikavälin 
kehittämisestä ja niihin kohdistuvista investointitarpeista laaditaan erikseen.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026.
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-2026.
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Veikko Seunan 
kannattamana esitti, että kunnanhallitus hyväksyy osaltaan 
palveluverkkosuunnitelman seuraavin muutoksin:

kohta 3.3.1 (s.10) poistetaan virke: rakentamisen  Tuusulan kunnan väestösuunnite 
ennusteessa ei osoiteta uutta rakentamista haja-asutusalueille ja se on huomioitava 
osa-alueittaisia ja kouluja koskevia ennusteita tarkasteltaessa.

kohta 5.1.1 (s.24) otsikko  Varhaiskasvatuspalvelut Uusien päiväkotien ja koulujen mitoitus 
muutetaan muotoon ja ko. kohdan Uusien päiväkotien ja koulujen tilojen mitoitus 
viimeinen lause Perusopetuksessa kasvattajaa kohden on noin 20-24 oppilasta 
muutetaan muotoon Perusopetuksessa opettajaa kohden on noin 20-24 oppilasta

kohta 5.1.7 Kirjastopalvelut, Kellokosken kirjasto (s. 32) poistetaan 2. ja 3. kappale  

kohta 5.1.8 (s.34) ensimmäisen kappaleen loppuun lisätään: vapaa-aikapalvelut 
Urheilukeskuksen hankkeiden yhteydessä on mahdollistettava opetustilojen rakentaminen.

kohta 8 (sivut 42-47) poistetaanJalostettavat kiinteistöt ja tontit 

Em. muutosesitykset hyväksyttiin yksimielisesti.
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Jussi Salonen Veikko Seunan kannattamana teki lisäksi seuraavat muutosesitykset:

kohta 3.3.3 (s.16 lauseesta Oppilasennusteet 2025 palveluverkolla, alakoulut ) 
Alakouluissa Ruotsinkylän ja Vaunukankaan oppilaat opiskelevat Lahelan 

poistetaan sanat yhtenäiskouluissa Ruotsinkylän ja

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattava 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ,ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä 
(Lappalainen, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Rosenqvist, Salmi, Sipiläinen ja 
Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman ja Salonen). Tamminen oli poissa. 
Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen päätökseksi.

kohta 5.1.2 Perusopetuspalvelut, perusopetuksen keskeiset hankkeet suunnittelukaudella 
kohta 2019-2026 (s. 27) Vaunukankaan ja Ruotsinkylän  koulukiinteistöstä luopuminen 

muutetaan muotoon Vaunukankaan ja Mikkolan koulukiinteistöstä luopuminen

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattava 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ,ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä 
(Lappalainen, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Rosenqvist, Salmi, Sipiläinen ja 
Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman ja Salonen). Tamminen oli poissa. 
Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen päätökseksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026 seuraavilla muutoksilla:

kohta 3.3.1 (s.10) poistetaan virke:  Tuusulan kunnan väestösuunnite 
rakentamisen ennusteessa ei osoiteta uutta rakentamista haja-
asutusalueille ja se on huomioitava osa-alueittaisia ja kouluja koskevia 
ennusteita tarkasteltaessa.
kohta 5.1.1 (s.24) otsikko  Varhaiskasvatuspalvelut Uusien päiväkotien ja 

muutetaan muotoon koulujen mitoitus Uusien päiväkotien ja koulujen tilojen 
ja ko. kohdan viimeinen lause mitoitus Perusopetuksessa kasvattajaa kohden 

muutetaan muotoon on noin 20-24 oppilasta Perusopetuksessa opettajaa 
kohden on noin 20-24 oppilasta 
kohta 5.1.7 Kirjastopalvelut, Kellokosken kirjasto (s. 32) poistetaan 2. ja 3. 
kappale
kohta 5.1.8 (s.34) ensimmäisen kappaleen loppuun vapaa-aikapalvelut 
lisätään: Urheilukeskuksen hankkeiden yhteydessä on mahdollistettava 
opetustilojen rakentaminen
kohta 8 (sivut 42-47) poistetaanJalostettavat kiinteistöt ja tontit 

ehdottaa valtuustolle, että
VALTUUSTO päättää

hyväksyä kunnanhallituksen päätöksen mukaisen Tuusulan kunnan 
palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-2026.
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Valtuusto, 12.11.2018, § 124

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Liitteet
1 Palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026, valt 12.11.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä kunnanhallituksen päätöksen mukaisen Tuusulan kunnan 
palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-2026.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Pekka Heikkinen Seppo Noron, Anu 
Åbergin ja Ilmari Sjöblomin kannattamana esitti, että palveluverkkosuunnitelman 
kohdan 5.2. ensimmäiseksi kappaleeksi kirjataan seuraavaa: "Tuusulan 
hyvinvointipalvelujen kehittämisen kannalta ja kaikkien tuusulalaisten hyvän elämän 
turvaamiseksi on tärkeää, että myös pitkällä aikavälillä sosiaali- ja terveyspalveluja on 
tarjolla Hyrylän, Jokelan ja Kellokosken taajamissa."

Jussi Salonen Eeva-Liisa Niemisen, Anu Åbergin ja Matti Alangon kannattamana esitti, 
että 

palveluverkkosuunnitelman kohta 3.3.3 Oppilasennusteet 2025 palveluverkolla, 
alakoulut (s.16) lauseesta Alakouluissa Ruotsinkylän ja Vaunukankaan oppilaat 
opiskelevat Lahelan yhtenäiskouluissa poistetaan sanat: Ruotsinkylän ja
palveluverkkosuunnitelman kohta 5.1.2 Perusopetuspalvelut, perusopetuksen 
keskeiset hankkeet suunnittelukaudella 2019-2026 (s. 27) kohta Vaunukankaan 
ja Ruotsinkylän koulukiinteistöstä luopuminen muutetaan muotoon: 
Vaunukankaan ja Mikkolan koulukiinteistöstä luopuminen. Ruotsinkylän koulun 
tulevaisuutta tarkastellaan Lahelan monitoimitalon hankesuunnittelun 
yhteydessä

 

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatetetut muutosesitykset, on asia 
ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka 
kannattavat pohjaehdotuksen hyväksymistä, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat 
Heikkisen tekemää muutosesitystä äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-äänen antoi Eetu Niemelä
ei-ääniä antoivat Pasi Huuhtanen, Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Kati Lepojärvi, Aarno 
Järvinen, Aila Koivunen, Anna Yltävä, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari Nyman, 
Arto Lindberg, Eeva-Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Emmi Sirniö, Ilmari Sjöblom, 
Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna 
Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Jussi Salonen, Kari Friman, 
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Kari Kinnunen, Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lea Ahonen, Liisa Palvas, Lilli Salmi, 
Margita Winqvist, Matti Alanko, Merja Kuusisto, Mika Mäki-Kuhna, Pekka 
Heikkinen, Raimo Stenvall, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu Heikkilä, Satu 
Taiveaho, Seppo Noro, Taina Ketvel, Ulla Palomäki, Ulla Rosenqvist, Arto 
Nätkynmäki, Kirsi Viitanen, Markus Meckelborg, Vesa Lundberg.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 1 jaa-ääni ja 50 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi 
valtuuston hyväksyneen Pekka Heikkisen tekemän muutosesityksen.

Em. äänestyksen jälkeen valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka 
kannattava pohjaehdotusta Heikkisen esittämällä lisäyksellä, äänestävät "jaa" ja ne, 
jotka kannattavat Salosen tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 

jaa-ääniä antoivat Pasi Huuhtanen, Ilona Toivanen, Kim Kiuru, Ruut Sjöblom, 
Aarno Järvinen, Aila Koivunen, Arto Lindberg, Emmi Sirniö, Ilmari Sjöblom, Jani 
Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna Sipiläinen, Jorma 
Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Kari Kinnunen, Laura Åvall, Lilli Salmi, Merja 
Kuusisto, Mika Mäki-Kuhna, Pekka Heikkinen, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, 
Satu Taiveaho, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Ulla Rosenqvist, Arto Nätkynmäki, 
Vesa Lundberg
ei-ääniä antoivat Matti Alanko, Markus Meckelborg, Kati Lepojärvi, Anna Yltävä, 
Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari Nyman, Eeva-Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Jussi 
Salonen, Kari Friman, Karita Mäensivu, Lea Ahonen, Liisa Palvas, Margita 
Winqvist, Raimo Stenvall, Satu Heikkilä, Taina Ketvel, Kirsi Viitanen
tyhjän äänen antoi Eetu Niemelä.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 31 jaa-ääntä, 19 ei-ääntä ja 1 tyhjä ääni. 
Puheenjohtaja totesi valtuuston päätökseksi tulleen pohjaehdotuksen Heikkisen 
esittämällä muutoksella/lisäyksellä.

Keskustelun jatkuessa Arto Nätkynmäki Anu Åbergin kannattamana esitti valtuuston 
hyväksyttäväksi seuraavan toimenpide-aloitteen:

"Tausta

YK:n lapsen oikeuksien sopimuksen mukaisesti lapsen etu on arvioitava ja otettava 
ensisijaisesti huomioon kaikissa lapsia koskevissa päätöksissä. Lapsivaikutusten 
arviointia (LAVA) voidaan tehdä kolmessa, toisiaan täydentävässä eri vaiheessa: 
ennakkoarviointina, prosessiarviointina ja seuranta-arviointina. Lapsivaikutusten 
arviointi tulee tehdä myös kunnallisista esityksistä silloin kun ne koskevat lapsia. 
Sopimus on oikeudellisesti velvoittava.

Palveluverkkosuunnittelu Tuusulassa

Tuusulassa on kuluvan vuoden 2018 aikana valmisteltu ja osin jo tehtykin 
kauaskantoisia päätöksiä mm. varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen palveluverkosta. 
Näyttää siltä, että lapsivaikutusten arviointia ei vielä ole nimenomaisesti sisällytetty 
palveluverkon valmisteluun sillä sisällöllä, muodolla tai laajuudella, jota em. 
sopimuksessa tai suosituksissa esitetään. Tämä ei siis tarkoita, ettei lapsivaikutuksia 
olisi valmistelussa huomioitu mitenkään.
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Tuusulassa on 7.11.2018 järjestetty työpaja lapsivaikutusten arvioinnista.

Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää, että Tuusulan kunnan 
palveluverkkosuunnitelmaa vuosille 2019-2026 koskevaan päätökseen liitetään

- toimenpidealoite, jonka mukaan jatkossa lapsia koskevien palveluverkkoasioiden ja –
hankkeiden 1) valmisteluun sisällytetään riittävän laajuinen lapsivaikutusten arviointi 
ja 2) päätösesityksiin sisällytetään nimenomaisena osana selvitys suoritetusta 
lapsivaikutusten arvioinnista ja siinä saaduista havainnoista/tuloksista."

Eetu Niemelä vastusti toimenpidealoitteen hyväksymistä.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu esitys toimenpidealoitteen 
hyväksymisestä, on asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan 
esityksen, että ne, jotka kannattavat toimenpidealoitteen hyväksymistä, äänestävät 
"jaa" ja ne, jotka vastustavat sitä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-ääniä antoivat Pasi Huuhtanen, Anna Yltävä, Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Kati 
Lepojärvi, Aarno Järvinen, Aila Koivunen, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari Nyman, 
Arto Lindberg, Eeva-Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Emmi Sirniö, Ilmari Sjöblom, 
Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna 
Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Jussi Salonen, Kari Friman, 
Kari Kinnunen, Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lea Ahonen, Liisa Palvas, Lilli Salmi, 
Margita Winqvist, Merja Kuusisto, Mika Mäki-Kuhna, Pekka Heikkinen, Raimo 
Stenvall, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu Heikkilä, Satu Taiveaho, Seppo 
Noro, Taina Ketvel, Ulla Palomäki, Ulla Rosenqvist, Arto Nätkynmäki, Kirsi 
Viitanen, Markus Meckelborg, Vesa Lundberg
ei-äänen antoi Eetu Niemelä
tyhjän äänen antoi Matti Alanko.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 49 jaa-ääntä, 1 ei-ääni ja 1 tyhjä ääni. 
Puheenjohtaja totesi valtuuston päättäneen hyväksyä esitetyn toimenpidealoitteen.

Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä kunnanhallituksen päätöksen mukaisen Tuusulan kunnan 
palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-2026 siten täydennettynä, että kohdan 
5.2. ensimmäiseksi kappaleeksi kirjataan seuraavaa: Tuusulan 
hyvinvointipalvelujen kehittämisen kannalta ja kaikkien tuusulalaisten hyvän 
elämän turvaamiseksi on tärkeää, että myös pitkällä aikavälillä sosiaali- ja 
terveyspalveluja on tarjolla Hyrylän, Jokelan ja Kellokosken taajamissa

Lisäksi valtuusto

päätti hyväksyä seuraavan toimenpidealoitteen: Jatkossa lapsia koskevien 
palveluverkkoasioiden ja –hankkeiden 1) valmisteluun sisällytetään riittävän 
laajuinen lapsivaikutusten arviointi ja 2) päätösesityksiin sisällytetään 
nimenomaisena osana selvitys suoritetusta lapsivaikutusten arvioinnista ja siinä 
saaduista havainnoista/tuloksista.

 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 29 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen: 
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä §124 / 12.11.2018.

Heikkisen esittämä lisäys on täysin turha, koska järjestämisvastuu sote-palveluissa on 
jo, ja tuottamisvastuukin tulee olemaan ensi vuonna kuntayhtymällä, eikä Tuusulan 
kunnalla."

Matti Alanko ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kasvatus- ja sivistyslautakunta kokouksessaan 23.10.2018 yksimielisesti §102 päätti, 
että vaihtoehdon 1 mukaisesti Ruotsinkylän kouluun vuokrataan lisärakennus alkaen 
elokuussa 2019 kuitenkin siten, että Ruotsinkylän koulun tulevaisuutta tarkastellaan 
Lahelan monitoimitalon hankesuunnittelun yhteydessä.

§103 Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelman hyväksyminen vuosille 2018-2028 
lautakunta yksimielisesti päätti poistaa Ruotsinkylän koulun lakkauttamiseen viittaavat 
kohdat pykälästä.

Valtuuston päätökseen on osaltaan vaikuttanut valmistelun yhteydessä annetut 
lausunnot mm. Ruotsinkylän Koti ja Koulu ry:ltä ja koulun henkilökunnalta. Huoltajille 
informoitiin ennen lausunnon antamista, että koulu lakkautetaan joka tapauksessa ja 
henkilökunnan kokoukseen eivät kaikki henkilöt voineet osallistua aikataulusyistä ja 
osa ei saanut edes kutsua kokoukseen.

Oppilasmääräennusteet eivät aiemminkaan ole osuneet oikeaan ja kouluun eivät joka 
vuosi kaikki halukkaat ole mahtuneet.

Koulun lakkautuspäätös on siten ennenaikainen."

Kunnanhallitus, 21.01.2019, § 26

Valmistelijat / lisätiedot:
Kirsi Paananen, Virpi Lehmusvaara

Liitteet
1 Valitus 30.11.2018, khall 21.1.2019
2 Koti- ja kouluyhdistyksen kannanotto ruotsinkylän koulun tulevaisuudesta, 
1.10.2018, khall 21.1.2019
3 Ruotsinkylän koulun keskustelutilaisuus, 24.9.2018, khall 21.1.2019
4 Muistio, Ruotsinkylän koulun henkilökunnan kokous, 18.9.2018, khall 21.1.2019
5 Huoltajien kommentit Ruotsinkylän koulu, khall 21.1.2019
6 Kutsu huoltajien kuulemistilaisuuteen Ruotsinkylän koululle 24.9.2018, khall 
21.1.2019
7 Ruotsinkylän koulun nykytilanne ja vaihtoehdot tulevaisuuteen 24.9.2018, khall 
21.1.2019

Lausuntopyyntö
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Tuusulan kunnanvaltuusto on kokouksessaan 12.11.2018 hyväksynyt Tuusulan 
kunnan palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-2026 päätöksellään § 124. Valittaja 
on tehnyt kunnanvaltuuston päätöksestä kunnallisvalituksen Helsingin hallinto-
oikeuteen 30.11.2018.

Helsingin hallinto-oikeus on pyytänyt Tuusulan kunnanhallitusta hankkimaan 
kunnanvaltuuston lausunnon hallinto-oikeuteen saapuneen valituksen johdosta. 
Tuusulan kunnan hallintosäännön 24 §:n 5 -kohdan mukaan kunnanhallitus antaa 
lausunnon tai selityksen valtuuston päätöksestä tehdystä valituksesta, jos 
kunnanhallitus katsoo, ettei valtuuston päätöstä ole valituksessa esitetyillä perusteilla 
kumottava.

Kunnallisvalitus

Valituksessa vaaditaan, että kunnanvaltuuston päätös 12.11.2018 § 124 on kumottava.

Kunnallisvalituksen perustelut

Valituksen perustelut ilmenevät yksityiskohtaisesti liitteenä olevasta valituskirjelmästä.

Valittaja katsoo, että kunnanvaltuuston päätös on tehty virheellisen valmistelun 
perusteella. Valittajan näkemyksen mukaan Ruotsinkylän koulun henkilöstön lausunto 
syntyi tilaisuudessa, johon kaikki eivät pystyneet osallistumaan. Tilaisuuteen ei oltu 
kutsuttu koko henkilöstöä eikä siellä ollut paikalla koulussa pitkään työskennelleitä, 
joiden tiedettiin olevan lakkauttamista vastaan. Valittajan mukaan 
vanhempainyhdistyksen lausunto muodostui kunnan sivistystoimen antamien tietojen 
pohjalta nojautuen käsitykseen siitä, että koulun toiminta joka tapauksessa lakkaa.

Lausunto

Tuusulan kunta katsoo, että kunnallisvalitus on perusteeton ja vaatii, että valitus 
hylätään seuraavilla perusteilla:

Kuntalain (2015/410) 29 §:n mukaan kunnan toiminnasta on tiedotettava asukkaille, 
palvelujen käyttäjille, järjestöille ja muille yhteisöille. Kunnan tulee antaa riittävästi 
tietoja kunnan järjestämistä palveluista, taloudesta, kunnassa valmistelussa olevista 
asioista, niitä koskevista suunnitelmista, asioiden käsittelystä, tehdyistä päätöksistä ja 
päätösten vaikutuksista. Kunnan on tiedotettava, millä tavoin päätösten valmisteluun 
voi osallistua ja vaikuttaa.

Kuntalain tiedottamissäännöstä täydentää yksittäisen asian vireilläolosta ilmoittamista 
koskeva hallintolain (434/2003) 41 §. Valmistelussa tulee noudatettavaksi hallintolain 
41 §:n säännös vaikuttamismahdollisuuksien varaamisesta asiaan osallisille. 
Päätettäessä kunnan palveluverkosta ei asian käsittelyssä katsota olevan varsinaisia 
asianosaisia, joita tulisi kuulla siten kuin hallintolain 34 §:ssä säädetään asianosaisen 
kuulemisesta.

Hallintolain 41 §:n 1 momentin mukaan, jos asian ratkaisulla voi olla huomattava 
vaikutus muiden kuin asianosaisten elinympäristöön, työntekoon tai muihin oloihin, 
viranomaisen tulee varata näille henkilöille mahdollisuus saada tietoja asian käsittelyn 
lähtökohdista ja tavoitteista sekä lausua mielipiteensä asiasta. Saman pykälän 2 
momentin mukaan asian vireilläolosta ja vaikuttamismahdollisuuksien käyttämisestä 
on ilmoitettava asian merkityksen ja laajuuden kannalta sopivalla tavalla.
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Vaikutusmahdollisuuksien varaamisen osalta kunta toteaa seuraavaa:

Ruotsinkylän koululla pidettiin kaksi erillistä kuulemistilaisuutta. Ensin järjestettiin 
kuuleminen koulun henkilökunnalle tiistaina 11.9.2018 kello 8.00-9.00. Paikalla olivat 
asiaa esittelemässä kasvatus- ja sivistystoimenjohtaja, opetuspäällikkö, koulun rehtori 
sekä koulun henkilökunta lähes kokonaan. Asiaa haluttiin ensin esitellä koulun 
henkilökunnalle, jotta heillä olisi riittävästä aikaa tehdä asiasta oma lausuntonsa ja 
käydä keskustelua asiasta ennen kuulemistilaisuutta koulun huoltajille. Koulun 
henkilökunta piti asiassa oman kokouksensa kuulemistilaisuuden jälkeen 18.9.2018 
kello 8.00-8.55. Tässä tilaisuudessa paikalla oli myös pääluottamusmies.

Huoltajille järjestettiin kuulemistilaisuus Ruotsinkylän koululla tiistaina 24.9.2018 kello 
18.00-19.30. Paikalla olivat esittelijöinä kasvatus- ja sivistystoimenjohtaja, 
opetuspäällikkö, kasvatus- ja sivistystoimen kehittämispäällikkö ja kasvatus- ja 
sivistyslautakunnan puheenjohtaja. Tilaisuuteen osallistui laaja joukko huoltajia.

Huoltajien kuulemistilaisuutta täydentämään järjestettiin erillinen sähköinen kysely 
kodin ja koulun väliseen viestintään tarkoitetulla Wilma -järjestelmällä, jotta kaikilla 
huoltajilla olisi mahdollisuus esittää asiasta mielipiteensä, ja erityisesti niillä, jotka 
eivät päässeet osallistumaan kuulemistilaisuuteen. Lausuntonsa asiasta antoi myös 
Ruotsinkylän koti ja koulu ry, joka on Ruotsinkylän koulun vanhempainyhdistys.

Kunnanhallituksen kokouksessa 5.11.2018 § 381 käsiteltiin Ruotsinkylän koulun 
tulevaisuuden ratkaisuja. Asiasta annetut lausunnot ja kommentit ovat olleet asiaa 
käsitelleen Tuusulan kunnanhallituksen päätösesityksen liitteenä.

Hallintolain 31 §:n 1 momentin mukaan viranomaisen on huolehdittava asian 
riittävästä ja asianmukaisesta selvittämisestä hankkimalla asian ratkaisemiseksi 
tarpeelliset tiedot sekä selvitykset. Kunta itse viime kädessä arvioi, mitä selvityksiä 
päätöksen valmistelemiseksi tarvitaan.

Tuusulan kunta on tehnyt palveluverkkoselvityksensä ja siitä seuranneen 
päätöksenteon valmistelunsa siten, että luottamushenkilöiden ja asianosaisten 
käytössä on ollut riittävät, asianmukaiset ja tarpeelliset tiedot ja selvitykset. 
Selvityksen tekotapaan, rajauksiin, kiinteistöjen kuntoarvioihin ja kustannuslaskelmiin 
liittyvä valmistelu on kunnan harkintavaltaan kuuluva kokonaisuus. Tuusulan kunta on 
toteuttanut poikkeuksellisen laajan ja kattavan selvityksen, jossa on huomioitu 
tavanomaista huomattavasti runsaammin erilaisia näkökohtia ja laskelmia.

Tuusulan kunta on toiminut palveluverkkosuunnitelmaa edeltäneessä valmistelussa, 
kuten vaikutusmahdollisuuksien varaamisessa, kuntalain ja hallintolain edellyttämällä 
tavalla.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi hallinto-oikeuden lausuntopyynnön
antaa perusteluosion mukaisen lausunnon hallinto-oikeudelle ja vaatia, että 
valitus hylätään perusteettomana
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.
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Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 25.11.2019, § 470

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026, päivitys, khall 25.11.2019
2 Palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026, valt 12.11.2018 hyväksytty, khall 25.11.2019

Kunnan palveluverkkosuunnitelma on hyväksytty valtuustossa 10.12.2018. Valtuuston 
päätökseen perusteluosassa linjattiin, että palveluverkkosuunnitelman sisältöä 
arvioidaan aina vähintään vuosittain talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palvelusuunnitelman päivittämistä on nyt valmisteltu ottaen huomioon muuttuneet 
olosuhteet.  

Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
kunnan investointiohjelmasta. Palveluverkkosuunnitelman päivityksen yhteydessä on 
myös laadittu kunnan kasvun ja talouden hallintaohjelma vuosille 2020 - 
2029.  Ohjelman keskeisen osan muodostavat palveluverkkosuunnitelman 
toteuttamiseen liittyvät keskeiset Sivistys toimialueen palveluverkkoinvestoinnit, arviot 
kunnan tarpeettomien kiinteistöjen luovutuksista saatavista korvauksista ja 
käyttötalouden säästöistä sekä arviot väistötilojen kustannussäästöistä. 

Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä investoinneista tehdään aina 
erikseen. 

Palveluverkkosuunnitelman päivityksessä on mm.

päivitetty väestöennusteet 
päivitetty ja tarkennettu kouluverkon toteutuksen aikatauluja, sisältöjä ja 
kustannuksia
Laadittu ehdotuksia toteutettavista ennakkovaikutusten arvioinneista
päivitetty ja tarkennettu hallinnon käytössä olevien tilojen käyttöä ja 
kustannuksia
lisätty yhteisön käytössä olevien tilojen periaatteet ja kuvattu erilliset yhteisötilat

Jatkossakin palveluverkkosuunnitelmaa tullaan päivittämään vuosittain 
talousarviokäsittelyn yhteydessä.

Esityslistan liitteinä ovat 10.12.2018 hyväksytty palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026 
ja ehdotus päivitetyksi palveluverkkosuunnitelmaksi 2019 - 2026.

Ehdotus

Kunnanhallitus päättää
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hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman 
vuosille 2019-2026.
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pekka Heikkinen Pentti Mattilan 
kannattamana esitti, että asia palautetaan uudelleen valmisteluun.

Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa, äänestävät  "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian 
palauttamista uudelleen valmisteltavaksi, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä 
annettiin 8  jaa-ääntä: Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Riola, Salmi, 
Peltonen, Lindberg ja 5 ei-ääntä: Heikkilä, Heikkinen, Mattila, Reinikainen, Salonen. 
Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

 

Tuija Reinikainen Satu Heikkilän kannattamana esitti, ettei Etelärinteen päiväkotia 
lakkauteta ennenkuin päiväkoti Martta Wendelin valmistuu.

Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät  "jaa" ja ne, jotka kannattavat tehtyä 
muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 9  jaa-ääntä: 
Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Riola, Salmi, Salonen, Peltonen, 
Lindberg ja 4 ei-ääntä: Heikkilä, Heikkinen, Mattila, Reinikainen. Puheenjohtaja totesi, 
että pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi äänin 9-4. 

Tuija Reinikainen ilmoitti päätöksestä eriävän mielipiteen.

Satu Heikkilä Pentti Mattilan kannattamana esitti, että Riihikallion 
koulun hanketta siirretään 2-3 vuotta eteenpäin.

Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät  "jaa" ja ne, jotka kannattavat tehtyä 
muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 9 jaa-ääntä: 
Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Riola, Salmi, Salonen, Peltonen, 
Lindberg ja 4 ei-ääntä: Heikkilä, Heikkinen, Mattila, Reinikainen. Puheenjohtaja totesi, 
että pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi äänin 9-4. 

Satu Heikkilä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen: "Olen sitä mieltä, että 
olisi ollut järkevää siirtää Riihikallion koulun hanketta pari kolme vuotta. Olisi voitu 
seurata lapsimäärän kehitystä sekä jakaa investointikuluja useammalle vuodelle."

Pekka Heikkinen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen: " Esitin, että asia 
palautetaan uudelleen valmisteltavaksi niin, että koulujen ja 
päiväkotien  uudisrakentamishankkeita porrastetaan tulevina vuosina pidemmälle 
jaksolle, koska kunta on nopeasti velkaantumassa ja lisäksi monen hankkeen 
yhtäaikainen käynnistäminen olisi kunnalle liian suuri riski. Esitin myös ratkaisuja, 
joilla palvelutoimintaa vaarantamatta sovittavia hankkeita voitaisiin siirtää. Näitä olisi 
mm. hyväkuntoisten siirtotilojen käytön jatkaminen muutamilla vuosilla nyt esitettyä 
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pidempään, sekä rykmentinpuistoon valmistuvien yksityisten päiväkotien sekä 
Etelärinteen päiväkodin käyttö. Tämä vastaa noin 8-ryhmäisen päiväkodin 
kapasiteettia.
Yksi merkittävä suunnittelutieto on myös se, että varhaiskasvatuksen ja opetuksen 
asiakasmäärien kehitys on päätettäväksi esitettävässä 
palveluverkkosuunnitelmaluonnoksessa aivan erisuuntainen kuin vuosi sitten 
hyväksytyssä palveluverkkosuunnitelmassa. Nyt käsiteltävässä päivityksessä 
alakoululaisten määrän arvioidaan vähenevän nykytasosta 1300 oppilaalla vuoteen 
2042 mennessä kun vuosi sitten heidän määränsä arvioitiin kasvavan  1400 
oppilaalla.  Vastaavasti yläkoululaisten määrän arvioidaan nyt vähenevän noin 700 
oppilaalla, kun vuosi sitten heidän arvioitiin lisääntyvän noin 500 oppilaalla. Päiväkoti-
ikäisten määrän arvioidaan nyt vähenevän vuoteen 2025 mennessä noin 450 lapsella.
Huolimatta siitä, että palveluverkkosuunnitelman keskeinen perustelu oli muuttunut 
näin paljon, hankkeiden aikataulua ei ole jaksotettu myöhempään ajankohtaan. 
Päinvastoin Rykmentinpuiston koulukampuksen aikataulua oli nopeutettu vuodella.
Tuusulan väkiluvun kasvu on hidastunut koko 2010-luvun ajan ja tänä vuonna väestön 
määrä näyttää hidastuvan. Kunta hakee vahvaa väestönkasvua, ja se on mahdollista 
pidemmällä  aikavälillä mutta lähimpien viiden vuoden aikana väestökehityksen sekä 
ennusteiden perusteella pikkulasten ja kouluikäisten määrä vähenee. Tämä antaa 
selvän perusteen sille, että nyt suunnitelmissa olevien hankkeiden aloitusvuosia olisi 
järkevää porrastaa.  Monion suunnittelu on siinä vaiheessa, että kannatan sen 
rakentamista esitetyssä aikataulussa.  Kannatin ehdotusta Riihikallion 
koulukampuksen siirtämistä 2-3 vuodella eteenpäin osana hankkeiden uudelleen 
jaksotusta."
 

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman 
vuosille 2019-2026.
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026.

 

Virpi Lehmusvaara oli asiantuntijana kokouksessa.

Valtuusto, 09.12.2019, § 172

Liitteet
1 Palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026, valt 12.11.2018 hyväksytty, valt 9.12.2019
2 Palveluverkkosuunnitelma 2019 - 2026, päivitys, valt 9.12.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää
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hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pekka Heikkinen Seppo Noron, Matti 
Alangon ja Pentti Mattilan kannattamana esitti, että palveluverkkosuunnitelman 
päivitystä koskeva asia palautetaan uudelleen valmisteltavaksi ja, että kunnanhallitus 
tuo sen valtuuston käsiteltäväksi viimeistään huhtikuussa 2020, jolloin sen perusteella 
voidaan muuttaa vuosien 2020-2024 toiminta- ja taloussuunnitelmaa.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu esitys asian palauttamisesta 
uudelleen valmisteltavaksi, on asian käsittely ratkaistava äänestämällä. Valtuusto 
hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä 
kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen 
valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-äänen antoivat: Pasi Huuhtanen, Janne Mellin, Jouko Riola, Anna Yltävä, Aila 
Koivunen, Johanna Sipiläinen, Ulla Palomäki, Margita Winqvist, Aarno Järvinen, 
Annika Lappalainen, Markus Meckelborg, Elisa Laitila, Sanna Kervinen, Kim Kiuru, 
Laura Åvall, Jorma Sulander, Kati Lepojärvi, Päivö Kuusisto, Elina Väänänen, 
Sanna Tuhkunen, Kirsi Viitanen, Henri Koskela, Sami Tamminen, Harri Hellgren, 
Karita Mäensivu, Kari Kinnunen, Jere Pulska, Jussi Salonen, Vesa Lundberg, 
Monica Avellan, Arto Nätkynmäki, Ilmari Sjöblom, Eeva-Liisa Nieminen, Annina 
Nuutinen, Arto Lindberg, Jani Peltonen, Kari Friman, Raimo Stenvall, Petra Kela
ei-äänen antoivat: Matti Alanko, Ulla Rosenqvist, Pekka Heikkinen, Seppo Noro, 
Satu Heikkilä, Pentti Mattila, Ari Nyman, Taina Ketvel, Liisa Palvas, Lea Ahonen.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 39 jaa-ääntä, 10 ei-ääntä ja 2 oli 
poissa. Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Satu Heikkilä Pentti Mattilan kannattamana esitti, että Riihikallion koulun hanketta 
lykätään.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu muutosesitys, on asia ratkaistava 
äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Heikkilän  tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä
 

jaa- äänen antoivat: Pasi Huuhtanen, Kim Kiuru, Aila Koivunen, Anna Yltävä, 
Janne Mellin, Johanna Sipiläinen, Kari Friman, Sanna Tuhkunen, Päivö Kuusisto, 
Jorma Sulander, Margita Winqvist, Eeva-Liisa Nieminen, Jouko Riola, Seppo Noro, 
Kati Lepojärvi, Aarno Järvinen, Elisa Laitila, Annika Lappalainen, Jussi Salonen, 
Jere Pulska, Henri Koskela, Laura Åvall, Arto Nätkynmäki, Markus Meckelborg, 
Karita Mäensivu, Ulla Palomäki, Harri Hellgren, Kari Kinnunen, Elina Väänänen, 
Monica Avellan, Annina Nuutinen, Ilmari Sjöblom, Vesa Lundberg, Sanna 
Kervinen, Arto Lindberg, Jani Peltonen, Raimo Stenvall, Petra Kela



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 36 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

ei- äänen antoivat: Matti Alanko, Ulla Rosenqvist, Satu Heikkilä, Pekka Heikkinen, 
Taina Ketvel, Pentti Mattila, Kirsi Viitanen, Ari Nyman, Lea Ahonen
tyhjää äänesti Liisa Palvas.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 38 jaa-ääntä, 9 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 3 oli 
poissa. Puheenjohtaja totesi valtuuston hyväksyneen pohjaehdotuksen äänin 38-9, 1 
tyhjä ja 3 poissa.

Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman vuosille 2019-
2026.

Tekninen lautakunta, 17.11.2020, § 125

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Liitteet
1 Palveluverkon toteutussuunnitelma, TL 17.11.2020
2 Lapsi- ja oppilasmäärien kehitys suuralueittain 2020-2044, TL 17.11.2020
3 Palveluverkkosuunnitelman taloudellisten vaikutusten arviointi, TL 17.11.2020
4 Palveluverkkosuunnitelma 2019-2026, TL 17.11.2020

Asiaselostus

Kunnan palveluverkkosuunnitelma on hyväksytty valtuustossa 10.12.2018 ja päivitetty 
valtuustossa 9.12.2019. Valtuuston päätökseen perusteluosassa linjattiin, että 
palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan aina vähintään vuosittain 
talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palvelusuunnitelman päivittämistä on nyt valmisteltu ottaen huomioon muuttuneet 
olosuhteet ja palveluverkkosuunnitelman toteutumisen edistyminen.  

Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
kunnan investointiohjelmasta. Palveluverkkosuunnitelma toteuttaminen on keskeinen 
toimenpide ja osa kunnan kasvun ja talouden hallintaohjelmaa vuosille 2020 - 
2029. Ohjelman keskeisen osan muodostavat palveluverkkosuunnitelman 
toteuttamiseen liittyvät Sivistys toimialueen palveluverkkoinvestoinnit ja investoineista 
saatavat toiminnalliset ja taloden hyödyt, arviot kunnan tarpeettomien kiinteistöjen 
luovutuksista saatavista korvauksista ja käyttötalouden säästöistä sekä 
arviot väistötilojen kustannussäästöistä. Palveluverkkosuunnitelmassa päätetään 
tehdyn evauksen perusteella Nahkelan, Tuomalan ja Linjamäen koulujen 
tulevaisuudesta.

Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä investoinneista tehdään aina 
erikseen. 
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Palveluverkkosuunnitelman päivityksessä tarkistetaan mm.

väestö- ja oppilasennusteet 
kouluverkon toteutuksen aikatauluja, sisältöjä ja kustannuksia
kuvataan valmistelun sisältöjä (Evaus)
hallinnon käytössä olevien tilojen käyttöä ja kustannuksia
yhteisön käytössä olevien tilojen tulevat suunnittelun periaatteet ja tavoitteet

Jatkossakin palveluverkkosuunnitelmaa tullaan päivittämään vuosittain 
talousarviokäsittelyn yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelman päivittämistä käsitellään kunnanhallituksessa 23.11.2020 
ja valtuustossa 7.12.2020.

Kokouksessa esitellään palveluverkkosuunnitelman päivityksen keskeinen sisältö.  

Palveluverkkosuunnitelmassa on täsmennetty kulttuuri- ja vapaa-aikapalveluiden 
palveluverkon kehittämis- ja korjaustoimenpiteitä. Keskeisimpinä 
Tuusulan Urheilukeskuksen kehittämiseen sekä museoihin ja kirjastoihin kohdistuvat 
perusparannukset.

 

Ehdotus
Esittelijä: Heikki Lonka, kuntakehitysjohtaja

Tekninen lautakunta päättää

hyväksyä osaltaan liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman
ehdottaa kunnanahallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO 

hyväksyy liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman.

Päätös
Tekninen lautakunta päätti

hyväksyä osaltaan liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman
ehdottaa kunnanahallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO 

hyväksyy liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 17.11.2020, § 97

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Tiina Simons, Markus Torvinen, Hannamari Halinen, Ulla 
Kinnunen, Risto Kanerva
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi, tiina.simons@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi, 
hannamari.halinen@tuusula.fi, ulla.kinnunen@tuusula.fi, risto.kanerva@tuusula.fi
sivistysjohtaja, kehittämispäällikkö, opetuspäällikkö, varhaiskasvatuspäällikkö, 
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, vapaa-aikapalveluiden päällikkö

Liitteet
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1 Palveluverkkosuunnitelma_2019-2026, ksltk 17.11.2020
2 Lapsi- ja oppilasmäärien kehitys suuralueittain 2020-2044, ksltk 17.11.2020
3 Palveluverkon toteutussuunnitelma, ksltk 17.11.2020
4 Palveluverkkosuunnitelman taloudellisten vaikutusten arviointi, ksltk 17.11.2020

Kunnan palveluverkkosuunnitelma on hyväksytty valtuustossa 10.12.2018 ja päivitetty 
valtuustossa 9.12.2019. Valtuuston päätökseen perusteluosassa linjattiin, että 
palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan aina vähintään vuosittain 
talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palvelusuunnitelman päivittämistä on nyt valmisteltu ottaen huomioon muuttuneet 
olosuhteet ja palveluverkkosuunnitelman toteutumisen edistyminen.  

Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
kunnan investointiohjelmasta. Palveluverkkosuunnitelma toteuttaminen on keskeinen 
toimenpide ja osa kunnan kasvun ja talouden hallintaohjelmaa vuosille 2020 - 
2029. Ohjelman keskeisen osan muodostavat palveluverkkosuunnitelman 
toteuttamiseen liittyvät Sivistys toimialueen palveluverkkoinvestoinnit ja investoineista 
saatavat toiminnalliset ja taloden hyödyt, arviot kunnan tarpeettomien kiinteistöjen 
luovutuksista saatavista korvauksista ja käyttötalouden säästöistä sekä 
arviot väistötilojen kustannussäästöistä. Palveluverkkosuunnitelmassa päätetään 
tehdyn evauksen perusteella Nahkelan, Tuomalan ja Linjamäen koulujen 
tulevaisuudesta.

Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä investoinneista tehdään aina 
erikseen. 

Palveluverkkosuunnitelman päivityksessä tarkistetaan mm.

väestö- ja oppilasennusteet 
kouluverkon toteutuksen aikatauluja, sisältöjä ja kustannuksia
kuvataan valmistelun sisältöjä (Evaus)
hallinnon käytössä olevien tilojen käyttöä ja kustannuksia
yhteisön käytössä olevien tilojen tulevat suunnittelun periaatteet ja tavoitteet

Jatkossakin palveluverkkosuunnitelmaa tullaan päivittämään vuosittain 
talousarviokäsittelyn yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelman päivittämistä käsitellään kunnanhallituksessa 23.11.2020 
ja valtuustossa 7.12.2020.

Kokouksessa esitellään palveluverkkosuunnitelman päivityksen keskeinen sisältö.  

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn 
palveluverkkosuunnitelman ja päättää, että keskeisten hankkeiden valmistelu 
etenee palveluverkkosuunnitelman mukaisesti.

Lisäksi lautakunta esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että Linjamäen 
koulu yhdistetään Kellokosken yhtenäiskouluun 1.8.2021, Nahkelan koulu yhdistetään 
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valmistuvaan Lahelan monitoimikampukseen sen valmistuttua. Tuomalan koulu 
jatkaa toimintaansa mikäli oppilasmäärä säilyy yli 60 oppilaan. Tuomalan koulun 
jatkosta tulee päättää kun koulun perusparannus tulee ajankohtaiseksi.

Lautakunta esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle asetettavaksi seuraavat 
kriteerit koulujen koolle:

- koulun on oltava vähintään 3-ryhmäinen ja oppilaita tulee olla vähintään 60

- mikäli yksikköön kohdistuu laajoja korjauksia tai peruskorjausta, ei investointia tulisi 
tehdä, jos opetus voidaan totetuttaa lähellä olevassa koulussa tai valmistuvassa 
monitoimikampuksessa. 

__________

Esittelyn jälkeen puheenjohtaja Salonen esitti muutettavaksi pohjaehdotuksen 
ensimmäisen virkkeen seuraavasti: "Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää hyväksyä 
osaltaan Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman ja päättää esittää 
kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että keskeisten hankkeiden valmistelu 
etenee palveluverkkosuunnitelman mukaisesti". Esittelijä muutti päätösehdotustaan 
esityksen mukaisesti.

Liite 1 Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelma käytiin sivu sivulta läpi ja siihen 
tehtävät teknisluonteiset korjaukset päätettiin saattaa asianosaisten korjattavaksi.

Puheenjohtajan avattua keskustelun, tehtiin seuraavat muutosesitykset:

Jäsen Alangon muutosesitys: Lisäksi -sanalla alkavan kappaleen tilalle: "Linjamäki, 
Nahkela ja Tuomala jatkavat omina yksikköinä. Oppilasrajaa 60 ei aseteta, sillä 
Linjamäkeen tuollaisen oppilasmäärän sijoittaminen ei edes onnistu. Lisäksi 
keskeisten hankkeiden valmistelussa on huolellisesti vielä tarkasteltava tulevien 
koulujen koot sekä mahdolliset uudet oppilassijoittelut." Jäsenet Raevuori, Weckman 
ja Koivunen kannattivat jäsen Alangon ehdotusta.

Puheenjohtaja Salosen muutosesitys: Lisäys pohjaehdotukseen: "Nahkelan koulu 
yhdistetään valmistuvaan Lahelan monitoimikampukseen sen valmistuttua, mikäli 
lautakunnan asettamat tavoitteet 3 ryhmää ja 60 oppilasta alittuvat." Jäsen Tuhkunen 
kannatti puheenjohtaja Salosen muutosesitystä.

Jäsen Raevuoren muutosesitys, lisäys puheenjohtaja Salosen 
muutosesitykseen: Korjataan viimeisen ranskalaisen viivan teksti muotoon: "-Mikäli 
yksikköön kohdistuu laajoja korjauksia tai peruskorjausta, ne arvioidaan erikseen. 
Kunnan kiinteistöjen vuotuiset ylläpitokorjaukset tehdään vuosittain." Puheenjohtaja 
Salonen ja jäsen Tuhkunen kannattivat jäsen Raevuoren lisäystä.

Koska oli tehty kaksi kannatettua muutosesitystä, puheenjohtaja esitti toimitettavaksi 
nimenhuutoäänestyksen. Äänestysjärjestykseksi hyväksyttiin, että pohjaehdotuksesta 
poikkeavat kannatetut päätösehdotukset asetetaan vastakkain ja niistä voittanut 
ehdotus asetetaan edelleen vastakkain pohjaehdotuksen kanssa. Äänestysesitykseksi 
hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, jonka mukaan jäsen Alangon ehdotusta 
äänestävät ”jaa” ja jos ”jaa” voittaa, jäsen Alangon esitys asetetaan edelleen vastakkain 
pohjaehdotuksen kanssa.
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Suoritetussa äänestyksessä jäsen Alangon esitystä kannattivat jäsenet Ahonen, 
Alanko, Hellgren, Koivunen. Laitila, Raevuori, Weckman ja puheenjohtaja Salosen 
esitystä kannattivat jäsenet Nätkynmäki, Tuhkunen, Väänänen, Åvall ja puheenjohtaja 
Salonen.

Puheenjohtaja totesi äänestyksen päättyneen äänin 7-5, joten jäsen Alangon esitys 
asetetaan edelleen vastakkain pohjaehdotuksen kanssa.

Äänestysesitykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, jonka mukaan esittelijän 
ehdotusta äänestävät ”jaa” ja jos ”ei” voittaa, jäsen Alangon esitys on tullut 
lautakunnan päätökseksi.

Suoritetussa äänestyksessä esittelijän ehdotusta kannattivat jäsenet Nätkynmäki, 
Tuhkunen, Väänänen, Åvall ja puheenjohtaja Salonen. Jäsen Alangon esitystä 
kannattivat jäsenet  Ahonen, Alanko, Hellgren, Koivunen. Laitila, Raevuori, Weckman.

Puheenjohtaja totesi lautakunnan päättäneen äänin 7-5 jäsen Alangon 
muutosesityksen mukaisesti esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että Linjamäki, Nahkela ja Tuomala jatkavat omina yksiköinä. Oppilasrajaa 60 ei 
aseteta, sillä Linjamäkeen tuollaisen oppilasmäärän sijoittaminen ei edes onnistu. 
Lisäksi keskeisten hankkeiden valmistelussa on huolellisesti vielä tarkasteltava 
tulevien koulujen koot sekä mahdolliset uudet oppilassijoittelut.

Päätös
Kasvatus- ja sivistyslautakunta päätti hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan päivitetyn 
palveluverkkosuunnitelman ja päätti esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
valtuustolle, että keskeisten hankkeiden valmistelu 
etenee palveluverkkosuunnitelman mukaisesti.

Lisäksi lautakunta päätti esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että Linjamäki, Nahkela ja Tuomala jatkavat omina yksikköinä. Oppilasrajaa 60 ei 
aseteta, sillä Linjamäkeen tuollaisen oppilasmäärän sijoittaminen ei edes onnistu. 
Lisäksi keskeisten hankkeiden valmistelussa on huolellisesti vielä tarkasteltava 
tulevien koulujen koot sekä mahdolliset uudet oppilassijoittelut.

 

Puheenjohtaja Salonen ja jäsenet Nätkynmäki, Tuhkunen, Väänänen ja Åvall jättivät 
asiasta eriävän mielipiteen ja ne liitetään pöytäkirjaan.

 

Kokouksessa pidettiin tauot tämän asian käsittelyn aikana seuraavasti klo 18.24-18.30 
ja klo 19.24-19.43

 

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 17.11.2020, § 44

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman, Marjo-Kaisa Konttinen
heidi.hagman@tuusula.fi, marjo-kaisa.konttinen@tuusula.fi
kehittämispäällikkö, osallisuus- ja hyvinvointikoordinaattori
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Liitteet
1 Palveluverkon toteutussuunnitelma, hyteltk 17.11.2020
2 Palveluverkkosuunnitelma_2019-2026, hyteltk 17.11.2020
3 Lapsi- ja oppilasmäärien kehitys suuralueittain 2020-2044, hyteltk 17.11.2020
4 Palveluverkkosuunnitelman taloudellisten vaikutusten arviointi, hyteltk 17.11.2020

Perustelut

Kunnan palveluverkkosuunnitelma on hyväksytty valtuustossa 10.12.2018 ja päivitetty 
valtuustossa 9.12.2019. Valtuuston päätökseen perusteluosassa linjattiin,  että 
palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan aina vähintään vuosittain 
talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palvelusuunnitelman päivittämistä on nyt valmisteltu ottaen huomioon muuttuneet 
olosuhteet ja palveluverkkosuunnitelman toteutumisen edistyminen.  

Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan kunnan 
investointiohjelmasta. Palveluverkkosuunnitelma toteuttaminen on keskeinen 
toimenpide ja osa kunnan kasvun ja talouden hallintaohjelmaa vuosille 2020–2029. 
Ohjelman keskeisen osan muodostavat palveluverkkosuunnitelman toteuttamiseen 
liittyvät sivistyksen toimialueen palveluverkkoinvestoinnit ja investoinneista saatavat 
toiminnalliset ja talouden hyödyt,  arviot kunnan tarpeettomien kiinteistöjen 
luovutuksista saatavista korvauksista ja käyttötalouden säästöistä sekä arviot 
väistötilojen kustannussäästöistä. Palveluverkkosuunnitelmassa päätetään tehdyn 
vaikutusten ennakkoarvioinnin perusteella Nahkelan, Tuomalan ja Linjamäen koulujen 
tulevaisuudesta. Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä investoinneista 
tehdään aina erikseen. 

Palveluverkkosuunnitelman päivityksessä tarkistetaan mm.

väestö- ja oppilasennusteet 
kouluverkon toteutuksen aikatauluja, sisältöjä ja kustannuksia
kuvataan valmistelun sisältöjä (vaikutusten ennakkoarviointi (eva) ja evaukset)
hallinnon käytössä olevien tilojen käyttöä ja kustannuksia
yhteisön käytössä olevien tilojen tulevat suunnittelun periaatteet ja tavoitteet

Jatkossakin palveluverkkosuunnitelmaa tullaan päivittämään vuosittain 
talousarviokäsittelyn yhteydessä. Palveluverkkosuunnitelman päivittämistä käsitellään 
kunnanhallituksessa 23.11.2020 ja valtuustossa 7.12.2020. 

Päivitettyä palveluverkkosuunnitelmaa on täsmennetty yhteisöjen käytössä olevien 
tilojen, sekä yhteiskäyttöisten tilojen että yhteisötilojen osalta . Kokouksessa esitellään 
palveluverkkosuunnitelman päivityksen keskeinen sisältö tuusulalaisten hyvinvoinnin 
ja yhteisökäytön näkökulmasta.  

Palveluverkko ja tuusulalaisten hyvinvointi

Asukkaiden hyvinvoinnin edistäminen on yksi kunnan päätehtävistä, mutta kunta ei 
ole tehtävässä yksin. Tuusulalaisten hyvinvointi syntyy vuorovaikutuksessa yksilöiden, 
yhteisöjen ja yhteiskunnan eri toimijoiden kanssa. Tuusulan elinvoima on vahvasti 
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kytköksissä tuusulalaisten hyvinvointiin ja asukkaiden hyvintointi kunnan elinvoimaan. 
Toimiva, terve ja turvallinen palveluverkko on edellytys sekä tuusulalaisten 
hyvinvoinnille että kunnan elinvoimalle. 

Tuusulan väestönkasvun ennakoidaan olevan hidasta 0-0,5% kasvua syntyvyyden 
laskiessa ja väestön kuolleisuuden kasvaessa vilkkaasta muuttoliikkeestä huolimatta. 
Tuusula haluaa kuntana kehittää lapsiystävällisyyttään, jonka tulee näkyä toimivina 
lapsiperheiden palveluina ja mahdollistaa sen, että Tuusula nähdään lapsiperheitä 
tukevana kuntana. Uudenlaisia toimintamuotoja voidaan mahdollistaa paremmin 
uusissa toimintaympäristöissä. Väestön ikääntyessä lisääntyy myös tarve kunnan, 3. ja 
4. sektorin mahdollistamalle ennaltaehkäisevälle palvelulle ja yhteisölliselle 
toiminnalle, joka tarvitsee nykyistä enemmän tiloja erilaisille kokoontumisille. 

Tuusulalaisten hyvinvoinnin edistämisessä hyvinvointierojen ja segregaation 
pienentäminen on keskeistä. Tämä edellyttää erilaisten asukkaiden tarpeiden 
tunnistamista ja niihin tarttumista. Yhdenvertainen palvelu ei aina tarkoita täsmälleen 
samaa palvelua tai kustannuksiltaan yhtäläistä palvelua, vaan asukkaan tarpeista 
lähtevää palvelua. 

Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä (Keusote) on tuottanut 1.1.2019 lukien Tuusulan
asukkaiden sosiaali- ja terveyspalvelut. Kunta on vuokrannut palvelutuotantoa varten 
alla
olevasta taulukosta ilmenevät tilat. Keusote on linjannut palveluverkkonsa 
(=palveluiden verkko)
kehittämisen suuntaviivat syksyllä 2020 ja tulee erikseen tekemään päätökset 
mahdollisista
palveluverkkomuutoksista. Työssä on keskeisenä alkuvaiheen painopisteenä kehittää 
alueella
sähköisiä sekä kotiin vietäviä ja liikkuvia palveluita. Valtakunnan tasolla valmistellaan 
tällä hetkellä myös aluehallintouudistusta, joka toteutuessaan v. 2023 vaikuttaa 
palvelujen järjestämis- ja tuottamisvastuisiin. Tässä tilanteessa kunnan on 
kuntatalouden näkökulmasta tarkoituksenmukaista vain ylläpitää sotepalveluille 
vuokrattujen tilojen käytettävyyttä nykyisiin toimintoihin. Keusoten 
palveluverkkosuunnittelun edetessä tehdään yhdessä Keusoten kanssa tarvittavat 
ratkaisut fyysisen palveluverkon uudistamisesta. 

Tuusulan hyvinvointipalvelujen kehittämisen kannalta ja kaikkien tuusulalaisten hyvän 
elämän turvaamiseksi on tärkeää, että myös pitkällä aikavälillä sosiaali- ja 
terveyspalveluja on tarjolla Hyrylän, Jokelan ja Kellokosken taajamissa. Keskeistä on 
kehittää kotiin vietäviä ja liikkuvia palveluita, sillä sähköiset palvelut eivät ole kaikille 
saavutettavia. Vaikutusten ennakkoarviointimenettelyn käyttö palveluverkon 
tarkastelussa ja sen uudistustyössä on edellytys asukaslähtöiselle ennakoivalle ja 
kestävälle päätöksenteolle ja ratkaisuille niin Tuusulan kunnassa kuin Keski-
Uudenmaan sosiaali- ja terveyspalvelukuntayhtymässä.

Yhteisöjen käytössä olevat tilat

Kunnalle kuuluvan asukkaiden hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen tehtävä on laaja 
ja edellyttää poikkihallinnollista yhteistyötä kaikkien toimialueiden kesken. 
Hyvinvointiin kuuluu sekä yksilön että yhteisön hyvinvointi. Yhteisön hyvinvoinnin 
edistämisessä hyvinvointierojen ja segregaation pienentäminen on keskeistä. 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 43 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Tuusulassa asukkaiden osallisuutta ja aktiivisuutta vahvistetaan tarjoamalla tiloja 
harrastustoiminnalle ja muiden kohtaamiselle. Asukastoiminnan luonnollisia 
kohtaamisen paikkoja ovat lähiympäristön avoimet julkiset ja puolijulkiset tilat sekä 
ulkotilat. Alueiden toiminnallisiksi keskuksiksi muodostuu usein koulut, päiväkodit ja 
vapaa-ajanpaikat. Tuusulassa asukkaiden osallisuuden ja aktiivisuuden vahvistaminen 
on kirjattu myös kunnan strategiaan. Tilat ovat keskeinen tuen muoto yhdistysten, 
seurojen ja asukkaiden omaehtoisen toiminnan mahdollistamisessa.

Kunnan väestöennusteiden valossa käihmisten määrä kasvaa vuosi vuodelta ja 
ikäihmisten kokoontumisen tarpeet kasvavat määrällisesti sekä 
kokoontumistarpeiden että kerralla kokoontuvien ihmisten määrän osalta. Ikäihmisillä 
on myös erityisiä tarpeita kokoontumispaikkojen suhteen, esimerkiksi pysäköinti ulko-
ovien välittömässä läheisyydessä, korkeammat käsinojalliset tuolit, akustiikka 
(silmukat) ja apuvälineet. Alati digitalisoituva toimintaympäristö haastaa yhteisöjä ja 
asukkaita muutokseen myös kokoontumistavoissa.

Kunnan tavoitteena on, että käytössä oleva palveluverkko on asukkaiden ja yhteisöjen 
hyödynnettävissä mahdollisimman laajasti ja tilojen käyttöaste nousee. Yhteisökäytön 
näkökulma on jatkossa huomioitava paremmin sekä uusia kiinteistöjä suunniteltaessa 
ja rakennettaessa että olemassa olevia kiinteistöjä uudistettaessa.

Yhteisökäytön käyttäjäprofiilit ja palveluverkon suunnittelussa huomioon 
otettavat asiat

Yhteisöjen tilatarpeet vaihtelevat, sillä yhteisöt ovat erilaisia. Kunnan tilojen käyttäjät 
voi jakaa tarpeen perusteella säännöllisiin ja satunnaisiin käyttäjiin. Käyttäjäprofiileja 
on tunnistettu seuraavasti (5):

Vakiovuorojen hakija, vakiintunut yhteistyökumppani
Satunnainen käyttäjä
Yleisötilaisuuksien järjestäjä
Asuinalueen toimija
Asukkaan oma käyttö

Yhteiskäyttöön tulevien tilojen suunnittelussa tulee ottaa huomioon ainakin seuraavat 
näkökulmat:

Saavutettavuus
Esteettömyys
Muunnettavuus
Keittiö/ravintolatilat
Liikuntatilat
Piha-alueet
Liikenne ja pysäköinti
Kestävä kehitys 

Yhteiskäytön tavoitetila ja eteneminen

Tavoite kiinteistöjen tehokkaasta yhteiskäytöstä edellyttää yhteistä visiota Tuusulan 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 44 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

1.  

2.  

3.  

4.  

5.  

6.  

tulevasta palveluverkosta. Nykyisten ja tulevien oppimisympäristöjen käyttäjiä ovat 
arkipäivisin lapset, oppilaat ja päiväkotien ja koulujen henkilökunta. Päivisin, iltaisin ja 
loma-aikoina samat tilat toimivat asukkaiden ja yhteisöjen toimintaympäristöinä. 
Yhteisön käytössä on sisätilojen lisäksi myös ulkotiloja. Tilat ovat mm. puistoja, 
koulujen ja varhaiskasvatusyksiköiden pihoja sekä lähiliikuntapaikkoja. Fyysisten 
tilojen lisäksi asukkaat voivat kokoontua virtuaalisesti.

Tavoitteena on, että palveluverkon uudistuessa ja sen vastatessa yhteisökäytön 
moninaisiin tarpeisiin, voidaan erillisistä tai ylimääräisistä yhteisötiloista jopa luopua 
ja kiinteistöt realisoida. Alueellinen näkökulma on kuitenkin huomioitava päätösten 
vaikutuksia arvioitaessa.

Palveluverkon uudistamiseen liittyen valmistelemme vuonna 2020 periaatteet 
yhteiskäytön huomioon ottamisesta palveluverkon uudistamistyössä. Työ käsittää 
seuraavat osiot: 

Yhteisötilatarpeet/yhteiskäytön tarpeet
käyttäjien profilointi + tarpeiden kehittyminen, kunnan rooli tilojen 
järjestäjänä, linjaukset kenelle tiloja annetaan ja minkä tyyppiseen 
toimintaan, käytön sisällölliset asiat ja tilavaatimukset, tilojen (fyysiset tilat, 
virtuaaliset tilat) ominaisuudet, käyttöajat jne., digitalisaation 
hyödyntäminen

Tavoitteet ja perustelut
ei erillisiä yhteisötiloja - kunnan palveluverkon monikäyttöisyys, uusien 
kokoontumistapojen hyödyntäminen / digitalisaatio ym.

Tarvittavien tilojen toiminnalliset kuvaukset
 nykytila ja tulevaisuudessa hyödyntäen uudisrakentaminen

Alueellinen suunnitelma palveluverkon käytöstä
Mitkä tilat yhteisöjen käyttöön + toiminnan sisältö, etenemisaikataulu

Tilojen hallinnointi
Maksullisuus/maksuttomuus, varausjärjestelmät, lukitukset, kalustaminen, 
vastuutahot / kontaktipinnat

Yhteisötilat, joista luovutaan (ennakkovaikutusten arviointi)

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää 

hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman tuusulalaisten 
hyvinvoinnin ja yhteiskäytön näkökulmasta
evästää jatkovalmistelua seuraavilla huomioilla

Vaikutusten ennakkoarviointimenettelyn käyttö palveluverkon 
tarkastelussa ja sen uudistustyössä on edellytys asukaslähtöiselle 
ennakoivalle ja kestävälle päätöksenteolle ja ratkaisuille niin Tuusulan 
kunnassa kuin Keski-Uudenmaan sosiaali- ja terveyspalvelukuntayhtymässä
Tuusulalaisten hyvinvoinnin edistämisessä hyvinvointierojen ja 
segregaation pienentäminen on keskeistä. Tämä edellyttää erilaisten 
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asukkaiden tarpeiden tunnistamista ja niihin tarttumista. Yhdenvertainen 
palvelu ei aina tarkoita täsmälleen samaa palvelua tai kustannuksiltaan 
yhtäläistä palvelua, vaan asukkaan tarpeista lähtevää palvelua. 
Tuusulan hyvinvointipalvelujen kehittämisen kannalta ja kaikkien 
tuusulalaisten hyvän elämän turvaamiseksi on tärkeää, että myös pitkällä 
aikavälillä sosiaali- ja terveyspalveluja on tarjolla Hyrylän, Jokelan ja 
Kellokosken taajamissa. Keskeistä on kehittää kotiin vietäviä ja liikkuvia 
palveluita, sillä sähköiset palvelut eivät ole kaikille saavutettavia. 
Yhteisökäytön näkökulma on jatkossakin huomioitava sekä uusia 
kiinteistöjä suunniteltaessa ja rakennettaessa että olemassa olevia 
kiinteistöjä uudistettaessa. Yhteisökäyttö on huomioitava myös 
toimintatapojen luonnissa ja niitä uudistettaessa. Tämä edellyttää 
yhteisönäkökulman edustajan tai yhteisöjen ja asukkaiden ottamista 
mukaan suunnitteluun tunnistetut käyttäjäprofiilit ja erilaisten käyttäjien 
(ikä, teema, jne.) tarpeet huomioiden.
Yhteiskäyttöön tulevien tilojen suunnittelussa tulee ottaa huomioon 
ainakin seuraavat näkökulmat: saavutettavuus, esteettömyys, 
muunnettavuus, keittiö/ravintolatilat, liikuntatilat, piha-alueet, liikenne ja 
pysäköinti, kestävä kehitys.

- - -

Puheenjohtajan avattua keskustelun, jäsen Palvas esitti, että päätösesitykseen 
lisätään, että Linjamäen oppilaiden siirtoa Kellokosken kouluun ei tehdä vaan yksikkö 
jatkaa toimintaansa, perusteena Linjamäen evauksessa esille tulleet seikat. 
Koulurakennus on terve ja turvallinen, ympäristö nykyistä ilmiöoppimista 
erinomaisesti tukeva ja koulussa voidaan antaa opetusta myös suuremmalle määrälle 
oppilaita, jolloin myös yhtenä lakkautusperusteena ollut opettajan pedagoginen 
yhteistyö mahdollistuu. Koululla on hyvät iltakäyttömahdollisuudet, joten koulu 
palvelee Linjamäen aluetta yhteisötilana, kuten on tähänkin asti tehnyt.
Linjamäen koulun oppilaat ja vanhemmat kuuluu pitää yhdenvertaisena Tuusulan 
kunnan muiden esitettyjen yksiköiden (Nahkela, Linjamäki, Tuomala) oppilaiden ja 
vanhempien kanssa. Nyt lakkautusuhan alla on näistä kolmesta yksiköstä pelkästään 
Linjamäki.
Tuusulan kylien lähikoulujen opetustoimintaa ja yhteisökäyttöä tulee ennemmin 
kehittää kuin toimintaa suunnitella lakkautettavan. 
Jäsen Keränen kannatti esitystä. 

Koska oli tehty kannatettu esitys, jossa esitettiin päätösehdotukseen lisättävän, että 
Linjamäen oppilaiden siirtoa Kellokosken kouluun ei tehdä vaan yksikkö jatkaa 
toimintaansa, puheenjohtaja esitti toimitettavaksi nimenhuutoäänestyksen. 
Äänestysjärjestykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, jonka mukaan ne, jotka 
kannattavat esittelijän ehdotusta, äänestävät ”jaa” ja jos ”ei” voittaa, jäsen Palvaksen 
esitys lisätään hyte-lautakunnan päätökseen.

Suoritetussa äänestyksessä esittelijän ehdotusta kannattivat jäsenet Ruotsalainen, 
Lahdenperä, Mäkinen, Untamo, Kiuru ja Järvinen Jäsen Palvaksen esitystä kannattivat 
jäsenet Palvas, Keränen, Ahola-Leppänen ja Koivumäki.
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Puheenjohtaja totesi äänestyksen päättyneen äänin 6-4. Hyte-lautakunnan päätös 
tehtiin esittelijän ehdotuksen mukaisesti. 
 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin. 

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 19.11.2020, § 78

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara, Tiina Simons, Markus Torvinen, Hannamari Halinen, Risto Kanerva, 
Ulla Kinnunen
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi, tiina.simons@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi, 
hannamari.halinen@tuusula.fi, risto.kanerva@tuusula.fi, ulla.kinnunen@tuusula.fi
sivistysjohtaja, kehittämispäällikkö, opetuspäällikkö, varhaiskasvatuspäällikkö, vapaa-
aikapalveluiden päällikkö, kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Liitteet
1 Palveluverkkosuunnitelma_2019-2026, kvltk 19.11.2020
2 Lapsi- ja oppilasmäärien kehitys suuralueittain 2020-2044, kvltk 19.11.2020
3 Palveluverkon toteutussuunnitelma, kvltk 19.11.2020
4 Palveluverkkosuunnitelman taloudellisten vaikutusten arviointi, kvltk 19.11.2020

Kunnan palveluverkkosuunnitelma on hyväksytty valtuustossa 10.12.2018 ja päivitetty 
valtuustossa 9.12.2019. Valtuuston päätökseen perusteluosassa linjattiin, että 
palveluverkkosuunnitelman sisältöä arvioidaan aina vähintään vuosittain 
talousarviovalmistelun yhteydessä.

Palvelusuunnitelman päivittämistä on nyt valmisteltu ottaen huomioon muuttuneet 
olosuhteet ja palveluverkkosuunnitelman toteutumisen edistyminen.  

Palveluverkkosuunnitelman toimenpiteet muodostavat keskeisen osan 
kunnan investointiohjelmasta. Palveluverkkosuunnitelma toteuttaminen on keskeinen 
toimenpide ja osa kunnan kasvun ja talouden hallintaohjelmaa vuosille 2020 - 
2029. Ohjelman keskeisen osan muodostavat palveluverkkosuunnitelman 
toteuttamiseen liittyvät Sivistys toimialueen palveluverkkoinvestoinnit ja investoineista 
saatavat toiminnalliset ja taloden hyödyt, arviot kunnan tarpeettomien kiinteistöjen 
luovutuksista saatavista korvauksista ja käyttötalouden säästöistä sekä 
arviot väistötilojen kustannussäästöistä. Palveluverkkosuunnitelmassa päätetään 
tehdyn evauksen perusteella Nahkelan, Tuomalan ja Linjamäen koulujen 
tulevaisuudesta.

Päätökset palveluverkkosuunnitelmaan sisältyvistä investoinneista tehdään aina 
erikseen. 

Palveluverkkosuunnitelman päivityksessä tarkistetaan mm.

väestö- ja oppilasennusteet 
kouluverkon toteutuksen aikatauluja, sisältöjä ja kustannuksia
kuvataan valmistelun sisältöjä (Evaus)
hallinnon käytössä olevien tilojen käyttöä ja kustannuksia
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yhteisön käytössä olevien tilojen tulevat suunnittelun periaatteet ja tavoitteet
Jatkossakin palveluverkkosuunnitelmaa tullaan päivittämään vuosittain 
talousarviokäsittelyn yhteydessä.

Palveluverkkosuunnitelman päivittämistä käsitellään kunnanhallituksessa 23.11.2020 
ja valtuustossa 7.12.2020.

Kokouksessa esitellään palveluverkkosuunnitelman päivityksen keskeinen sisältö.  

Palveluverkkosuunnitelmassa on täsmennetty kulttuuri- ja vapaa-aikapalveluiden 
palveluverkon kehittämis- ja korjaustoimenpiteitä. Keskeisimpinä 
Tuusulan Urheilukeskuksen kehittämiseen sekä museoihin ja kirjastoihin kohdistuvat 
perusparannukset.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää hyväksyä Tuusulan kunnan päivitetyn 
palveluverkkosuunnitelman ja päättää, että keskeisten hankkeiden valmistelu 
etenee palveluverkkosuunnitelman mukaisesti.

__________

Esittelijä muutti päätösehdotustaan siten, että kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta 
päättää hyväksyä  Tuusulan kunnan päivitetyn palveluverkkosuunnitelman ja osaltaan
päättää , että keskeiset hankkeet esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle
etenevät palveluverkkosuunnitelman mukaisesti.

Päätös
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päätti hyväksyä osaltaan Tuusulan kunnan 
päivitetyn palveluverkkosuunnitelman ja päätti esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
valtuustolle, että keskeiset hankkeet etenevät palveluverkkosuunnitelman mukaisesti.

 

 

Puheenjohtaja Mellin poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn ajaksi. Syy: 
Palvelussuhdejäävi. Puheenjohtajana toimi tämän asian ajan varapuheenjohtaja Anna 
Yltävä.

Apulaispormestari Jussi Salonen saapui kokoukseen tämän asian käsittelyn aikana.

Kunnanhallitus, 23.11.2020, § 464

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi
sivistysjohtaja
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Liitteet
1 Lapsi- ja oppilasmäärien kehitys suuralueittain 2020-2044, khall 23.11.2020
2 Palveluverkkosuunnitelman taloudellisten vaikutusten arviointi, khall 23.11.2020
3 Palveluverkkosuunnitelma 2019-2026, khall 23.11.2020
4 Palveluverkon toteutussuunnitelma, khall 23.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä osaltaan liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO 

hyväksyy liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman.
___

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun jätettiin seuraavat muutosesitykset:

Pekka Heikkinen: s.42, ensimmäisen kappaleen loppuun: Tuusulassa on tällä hetkellä 
noin 1000 yli 80-vuotiasta asukasta ja heidän määränsä kasvaa väestöennusteen 
mukaan vuoteen 2043 mennessä yli neljään tuhanteen eli nelinkertaistuu. Ikäväestön 
määrän kasvua on ennakoitava kaavoituksessa ja palvelujen suunnittelussa, jotta 
heille voidaan turvata asianmukaiset asunnot ja palvelut. Pentti Mattila kannatti 
Heikkisen muutosesitystä.

Tuija Reinikainen: Lisäksi -sanalla alkavan kappaleen tilalle: "Linjamäki, Nahkela ja 
Tuomala jatkavat omina yksikköinä. Oppilasrajaa 60 ei aseteta, sillä Linjamäkeen 
tuollaisen oppilasmäärän sijoittaminen ei edes onnistu. Lisäksi keskeisten hankkeiden 
valmistelussa on huolellisesti vielä tarkasteltava tulevien koulujen koot sekä 
mahdolliset uudet oppilassijoittelut." Pentti Mattila kannatti 
Reinikaisen muutosesitystä.

Pasi Huuhtanen esitti asian jättämistä pöydälle. Mika Mäki-Kuhna kannatti Huuhtasen 
esitystä.

Jussi Salonen jätti useita muutosehdotuksia, joista osa on jo kirjattu kunnanhallituksen 
16.11.2020 hyväksymään ehdotukseen talousarvioksi vuodelle 2021:

Liitteenä olevaan palveluverkkosuunnitelmaan, sivu 25 toiseksi viimeisen kappaleen 
loppuun lisätään kaksi sanaa; Päiväkotien  tila-ja rakennesuunnittelussa ja koulujen
huomioidaan myös mahdollisuus varhaiskasvatuksen ja vanhusten asumispalvelujen 
yhdistämisestä tulevaisuudessa.

Sivu 28 toisen kappaleen loppuun lause: Koulujen tila-ja rakennesuunnittelussa 
huomioidaan myös mahdollisuus koulujen ja vanhusten asumispalvelujen yhdistämisestä 
lähialueelle tulevaisuudessa. 

Sivu 30 neljännen kappaleen alkuun ensimmäisen rivin loppuun lisätään lause: ,mikäli 
ryhmä- ja oppilasmäärä alittaa määritetyt koulujen suuruuskriteerit.

Sivu 30 loppuun lisäys: Koulujen kunnon ylläpitämiseksi kiinteistöjen vuotuiset 
.ylläpitokorjaukset tehdään vuosittain
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Sivu 31 laatikossa toiseen kohtaan lisätään sana  Tuomalan koulun eteen.mahdollisesti 

Annika Lappalainen kannatti Salosen muutosehdotuksia.

Päätös
Kunnanhallitus päätti yksimielisesti

ottaa asian 7.12.2020 pidettävän valtuuston kokouksen esityslistalle  
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 30.11.2020 pidettävässä kunnanhallituksen 
kokouksessa.

 

Virpi Lehmusvaara ja Heikki Lonka selostivat asiaa.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 485

Valmistelija / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara
virpi.lehmusvaara@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Liitteet
1 Palveluverkkosuunnitelma 2019-2026, khall 30.11.2020
2 Palveluverkon toteutussuunnitelma, khall 30.11.2020
3 Palveluverkkosuunnitelman taloudellisten vaikutusten arviointi, khall 30.11.2020
4 Lapsi- ja oppilasmäärien kehitys suuralueittain 2020-2044, khall 30.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä osaltaan liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO 

hyväksyy liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman.
 

___

Puheenjohtaja avasi keskustelun muuttamalla päätösehdotustaan seuraavasti: 

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

hyväksyy liitteenä olevan palveluverkkosuunnitelman päivityksen vuosille 2019 - 
2026
päättää yhdistää Linjamäen koulun Kellokosken kouluun 1.8.2021 alkaen.

 

Pekka Heikkinen toisti 23.11. pidetyssä kunnanhallituksen kokouksessa tekemänsä 
muutosesityksen s. 42 ensimmäisen kappaleen loppuun: Tuusulassa on tällä hetkellä 
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noin 1000 yli 80-vuotiasta asukasta ja heidän määränsä kasvaa väestöennusteen 
mukaan vuoteen 2043 mennessä yli neljään tuhanteen eli nelinkertaistuu. Ikäväestön 
määrän kasvua on ennakoitava kaavoituksessa ja palvelujen suunnittelussa, jotta 
heille voidaan turvata asianmukaiset asunnot ja palvelut. Lisäys hyväksyttiin 
yksimielisesti.

Jussi Salonen jätti seuraavat muutosesitykset:
Sivu 25 toiseksi viimeisen kappaleen loppuun lisätään kaksi sanaa…. ja koulujen…. 
Päiväkotien  tila- ja rakennesuunnittelussa huomioidaan myös ja koulujen
mahdollisuus varhaiskasvatuksen ja vanhusten asumispalvelujen sijoittamisesta 
tulevaisuudessa. Lisäys hyväksyttiin yksimielisesti.
Sivu 28 toisen kappaleen loppuun lause: Koulujen tila-ja rakennesuunnittelussa 
huomioidaan myös mahdollisuus koulujen ja vanhusten asumispalvelujen 
yhdistämisestä lähialueelle tulevaisuudessa. Lisäys hyväksyttiin yksimielisesti.
Sivu 30 neljännen kappaleen alkuun ensimmäisen rivin loppuun lisätään lause: , mikäli 
ryhmä- ja oppilasmäärä alittaa määritetyt koulujen suuruuskriteerit. Lisäysesitys 
raukesi kannattamattomana.
Sivu 30 loppuun lisäys: Koulujen kunnon ylläpitämiseksi kiinteistöjen vuotuiset 
ylläpitokorjaukset tehdään vuosittain. Lisäys hyväksyttiin yksimielisesti
Sivu 31 laatikossa toiseen kohtaan lisätään sana ”Tuomalan koulu” eteen.  mahdollisesti-
Lisäysesitys raukesi kannattamattomana.

Jussi Salonen teki lisäksi muutosesityksen sivulle 30: Kriteerit koulujen 
vähimmäiskoolle, Esitys hyväksyttiin  jolloin arviointi koulun tulevaisuudesta käynnistyy. 
yksimielisesti.

Tuija Reinikainen teki muutosesityksen, että Linjamäen koulu yhdistetään Kellokosken 
kouluun 1.8.2022 alkaen, mikäli sinne ei tule riittävästi oppilaita.
Reinikaisen esitys raukesi kannattamattomana, jolloin hän uudisti 23.11. pidetyssä 
kunnanhallituksen kokouksessa jättämänsä muutosesityksen: "Linjamäki, Nahkela ja 
Tuomala jatkavat omina yksikköinä. Oppilasrajaa 60 ei aseteta, sillä Linjamäkeen 
tuollaisen oppilasmäärän sijoittaminen ei edes onnistu. Lisäksi keskeisten hankkeiden 
valmistelussa on huolellisesti vielä tarkasteltava tulevien koulujen koot sekä 
mahdolliset oppilassijoittelut." Pentti Mattila kannatti Reinikaisen muutosesitystä.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, puheenjohtaja totesi, että asia on ratkaistava 
äänestämällä. Kunnanhallitus hyväksyi äänestysesitykseksi puheenjohtajan esityksen, 
että ne, jotka kannattavat Salosen muutosesityksillä täydennettyä pohjaesitystä 
äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat Reinikaisen muutosesitystä äänestävät EI. 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 9 JAA-ääntä (Heikkinen, Huuhtanen, 
Lappalainen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Salmi, Salonen, Tienhaara, Lindberg) ja 4 EI-ääntä 
(Heikkilä, Mattila, Mäensivu, Reinikainen). Puheenjohtaja totesi, että täydennetty 
pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi. 

Pasi Huuhtanen teki seuraavan muutosesityksen: Nahkela ja Tuomala jatkavat omina 
yksikköinä. Oppilasrajaa 60 ei aseteta. Huuhtasen muutosesitys raukesi 
kannattamattomana.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin kokouksessa tehdyin muutoksin.
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Pasi Huuhtanen ilmoitti päätöksestä eriävän mielipiteen. 

 

Virpi Lehmusvaara ja Heikki Lonka selostivat asiaa.
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1.  

2.  
3.  

Kunnanhallitus, § 427,02.11.2020
Kunnanhallitus, § 447,16.11.2020
Kunnanhallitus, § 486, 30.11.2020

§ 486
Kasvun ja talouden hallintaohjelma 2021 - 2030

TUUDno-2020-2505

Kunnanhallitus, 02.11.2020, § 427

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Kasvun ja talouden hallintaohjelma, khall 2.11.2020, korjattu

Taustaa

Valtuusto hyväksyi 9.12.2019 Tuusulan kunnan kasvun ja talouden hallintaohjelman 
vuosille 2020 - 2029. Tavoitteena on ollut määrittää tiukka, mutta realistinen talouden 
suunnittelukehys kunnan kasvun kestävän kasvun turvaamiseksi.

Tuusulan pitkän tähtäimen taloudenpidon keskeisenä tavoitteena on käyttötalouden 
tulojen kasvattaminen edistämällä asuin- ja työpaikkatonttien sekä vajaakäyttöisten 
tonttien myyntiä. Menokehitys pidetään tulojen kasvua hitaampana optimoimalla 
uudistettavaa palveluverkkoa kokonaisuutena, sopeuttamalla henkilöstömäärää ja -
rakennetta kysynnän mukaiseksi, tiiviillä omistajaohjauksella Keusoten suuntaan sekä 
kehittämällä sujuvampia ja tehokkaampia palveluprosesseja kuntalaisille.

Kasvun ja talouden hallintaohjelmassa on myös arvioitu kunnan investointeja 2021 - 
2030 sekä investointien talousvaikutuksia. Kunnan palveluverkkosuunnitelman 
mukaiset investointitarpeet ovat huomattavan suuret, ja esitettyjen investointien 
toteutuminen johtaa kunnan velkamäärän merkittävään kasvuun seuraavan viiden 
vuoden aikana. Ohjelmalla tavoitellaan kunnan tulorahoituksen vahvistamista, 
velkaantumisen hidastamista sekä myöhemmässä vaiheessa lainakannan 
vähentämistä.

Kasvun ja talouden hallintaohjelman mukaisia skenaariolaskelmia on päivitetty 
vuoden 2020 aikana vuosille 2021 - 2030.

Keskiset johtopäätökset

Tehdyn skenaariotarkastelun perusteella:

Kunnalla on mahdollisuus kehittää kunnan elinvoimaa ja  vahvistaa veropohjaa
edistämällä määrätietoisesti asuin- ja työpaikkatonttien kaavoitusta ja myyntiä 
Kunta saavuttaa palveluverkon uudistamisella merkittäviä käyttötaloushyötyjä 
Kunta vapauttaa pääomia ja saavuttaa käyttötaloussäästöjä 
luopumalla vajaakäyttöisistä kiinteistöistä 
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4.  

5.  

6.  

Keusoten ja HUS:n tuottavuustavoitteiden saavuttaminen on ratkaisevan 
tärkeää kunnan käyttötalouden tasapainolle 
Henkilöstökuluja hallitaan pitämällä henkilöstön määrä kysynnän mukaisella 
tasolla sekä parantamalla toiminnan tuottavuutta 
Investointiohjelman myötä kasvava lainamäärä pystytään pitämään hallittavalla 
tasolla (enintään 320 M€) sekä kääntämään lainamäärä laskuun vuosina 2025-
2026 

Tasapainoinen käyttötalous ja investointiohjelman toteuttaminen edellyttää kunnan 
tulorahoituspohjan vahvistamista maltillisten veronkorotusten avulla

Skenaariotarkastelu

Kasvun ja talouden hallintaohjelmassa on tehty skenaariotarkastelua kunnan pitkän 
aikavälin talouden kehityksestä. Skenaarioiden rakentamisessa on keskitetty kunnan 
talouden kannalta keskeisten rakenteiden ja osa-alueiden talousvaikutusten 
arviointiin;

merkittävien yritys- ja asuinalueiden vaatimiin investointeihin sekä tonttimaan 
myyntivoittojen ja sopimuskorvausten kehitykseen
palveluverkon uudistamisen talousvaikutuksiin sekä vajaakäytössä olevien 
kiinteistöjen myynteihin
Keusoten maksuosuuden kehitykseen
henkilöstömenojen kehitykseen
toiminnan ja prosessien kehittämisen vaikutuksiin sekä
infra ja palveluverkkoinvestointeihin
kunnan taloudellisen aseman ja velkaantumisen kehitykseen sekä investointien 
ja velkaantumisen käyttötalousvaikutuksiin (ml. poisto- ja korkorasite).

Ohjelmassa on myös arvioitu kunnan verotulojen kehitystä; vuodet 2021 - 2023 
Kuntaliiton veroennustekehikon mukaan ja vuodesta 2023 alkaen kunnallisverojen 
kasvuksi on arvioitu 2 % / vuosi. Uusien yritysalueiden rakentamisen ennakoidaan 
heijastuvan positiivisesti kiinteistöverojen kertymään; kiinteistöverojen ennakoidaan 
palautuvan koronavaikutusten jälkeen normaalitasoille ja vuodesta 2026 lähtien 
kasvuksi ennakoidaan 5 % /vuosi. Myös kiinteistöverojen kasvun ennustetaan 
vauhdittuvan lisääntyvän rakentamisen myöstä vuodesta 2024 lähtien 3 - 4 %:lla / 
vuosi.

Perusskenaarion mukaan kunnan käyttötalous pysyisi tarkastelujaksolla pääosin 
niukasti ylijäämäisenä.  Keusoten 2 %:n ja erikoissairaanhoidon 3 %:n arvioitua 
menokasvua tasapainottavat erityisesti palveluverkon uudistamisella saavutettavat 
säästöt opetuksessa ja varhaiskasvatuksessa, kiinteistöjen ylläpidossa sekä 
väistötiloissa. Vajaakäyttöisten kiinteistöjen myynneillä kevennetään kunnan 
lainataakkaa ja vähennetään ylläpitokustannuksia. Henkilöstön määrää sopeutetaan 
oppilas- ja lapsimäärien ja ennusteiden kehityksen mukaisesti

Myös investoinneista on päivitetty tarkastelu vuosille 2021 - 2030. Perusskenaarion 
mukaiset investointitarpeet ja –toiveet ovat huomattavan suuret, ja esitettyjen 
investointien toteutuminen johtaisi kunnan velkamäärän merkittävään kasvuun. 
Kunnan velkamäärä nousisi perusskenaariossa enimmillään yli 340 milj. euron vuonna 
2025, jonka jälkeen velka kääntyisi laskuun investointien laskun myötä Kunnan 
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velkamäärä olisi perusskenaarion mukaan vuonna 2029 noin 289 milj. euroa. 
Laskelmien ennustetarkkuus heikkenee ajan myötä, varsinkin 2020-luvun 
jälkipuoliskolla.

Talouden kehityksen ja riskien arvioinnin tueksi on laadittu vaihtoehtoskenaariot 1., 2. 
ja 3. 

Vaihtoehtoskenaariolla 1. voidaan arvioida kunnan käyttötalouden ja 
velkaantumisen kehitystä tilanteessa, jossa Keusoten ja HUS:n toimintamenojen 
kehitys olisi 1 %-yksikköä/vuosi nopeampaa sekä myyntivoittojen määrä 20 % 
heikompaa perusskenaarioon verrattuna.  Tässä vaihtoehdossa kunnan 
velkamäärä päätyisi vuonna 2030 noin 381 milj. euroon.
Vaihtoehtoskenaariossa 2. koronaepidemia jatkuisi vielä vuodet 2021-2022 ilman 
valtion taloudellisia tukia kunnille, minkä seurauksena verotulojen kasvu olisi 
nollassa 2021 - 2022. Vuosina
2023 - 2024 verotulojen kasvu nopeutuisi 1 %:lla perusuraan nähden. Tässä 
vaihtoehdossa kunnan ylijäämät olisi syöty 2022 velan määrä asettuisi vuonna 
2030 peräti noin 460 milj. euroon. 
Vaihtoehtoskenaarion 3. lähtökohtana on, että käyttöomaisuuden myyntitulot 
olisivat 20 % korkeammat perusuraan nähden. Tällöin kunnan lainamäärä olisi 
vuonna 2030 noin 273 milj. euroa.

Linjaukset ja talouden tasapainotustoimenpiteet

Menestyminen kasvun ja talouden hallintaohjelman toimeenpanossa edellyttää 
kunnalta vahvaa strategista otetta; jäntevää etenemistä yritys- ja asuinalueiden 
kaavoituksessa sekä maankäytössä, harkittuja investointeja sekä infraan että 
palveluverkkoon sekä säästö- ja tuottavuustoimia, joilla saavutetaan säästöt 
uudistuvan palveluverkon mahdollistama säästöpotentiaali. Päämääränä on turvata 
kunnan kestävä kasvu ja hallita velan kasvua, välttää kunnan ajautuminen palveluiden 
karsimisella tapahtuvaan talouden tasapainottamiseen sekä ehkäistä tarvetta 
verotusasteen merkittävälle kiristämiselle.

Kasvun ja talouden hallintaohjelman mukaisten päämäärien toteuttamisen tueksi 
esitetään jatkettavan seuraavia linjauksia, jotka ovat yhteneviä valtuuston 9.12.2019 
hyväksymän päätöksen kanssa.

Yritysalueet

Kunta edistää ensisijaisesti ja kiireellisinä Focuksen, Rykmentinportin ja Sulan 
yritysalueiden kaavoitusta ja muita yritystonttien myyntiin saattamista ja tulevaa 
rakentamista edistäviä toimenpiteitä.
Tonttien myynnissä painotetaan työllisyys- ja talousvaikutuksia sekä toimijoiden 
kykyä alueiden rakentamiseen Tuusulan kunnan tavoittelemalla aikataululla.
Linjaus/tavoite: yritystonttien myyntitulot 2020 - 2029, yhteensä 75,2 milj. euroa

Asuinalueet

Kunta edistää ensisijaisesti ja kiireellisinä Hyrylän, Jokelan ja Kellokosken 
keskustojen kehittämistä sekä Rykmentinpuiston Lahelanpellon ja Häriskiven 
asuinalueiden kaavoitusta ja asuintonttien myyntiin saattamista, myyntiä ja 
tulevaa rakentamista edistäviä toimenpiteitä.
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Asuinalueet profiloidaan siten, että lähtökohtana on kunnan ja ko. alueiden 
pitovoiman ja vetovoiman vahvistaminen, talousvaikutukset huomioon ottaen.
Suunnittelun tavoitteena ovat hyvät lähipalvelut, yhdyskuntarakenteen 
tiivistäminen sekä joukkoliikenteen parempi saavutettavuus ja liikkumisen 
mahdollisuuksien monipuolinen hyödyntäminen.
Linjaus: asuintonttien myyntitulot 2020 - 2029 yhteensä 85,8 milj. euroa

Palveluverkon kehittäminen

Optimoidaan palveluverkon kokonaisuus, palveluverkkosuunnitelman mukaisesti
Linjaus: Etelä-Tuusulan uuden varhaiskasvatus- ja kouluverkon (Martta 
Wendelinin päiväkodin sekä Kirkonkylän, Riihikallion, Rykmentinpuiston ja 
Lahelan koulut) käytön, ylläpidon ja väistötilojen säästöt nousevat vaiheittain 
vuoden 2023 1 milj. eurosta vähintään 5 milj. euroon /vuosi vuonna 2026.

Vajaakäyttöisten kiinteistöjen kehittäminen ja myynti

Luovutaan vajaakäyttöisistä kiinteistöistä.
Linjaus: jatketaan valtuuston 8.6.2020 hyväksymän päätöksen mukaisesti 
vajaakäyttöisten kiinteistöjen kehittämis- ja realisointisuunnitelman edistämistä 
ja toimeenpanoa.

Keusoten talouden ja maksuosuuden kehitys

Varmistetaan tiivis hyte-yhteistyö sekä Keusoten omistajaohjaus
Linjaus: Keusoten maksuosuuden kasvu enintään 1,5 %

Palveluprosessien kehittäminen

Kehitetään sujuvampaa palvelua ja tehokkaampia prosesseja kuntalaisille sekä 
muille ulkoisille ja sisäisille asiakkaille erillisen suunnitelman mukaisesti.
Linjaus: kehitettävistä palveluprosesseista saatava tuottavuushyöty vähintään 
0,25 milj. euroa/vuosi 2021 alkaen.

Henkilöstö

Kunta seuraa erityisesti lasten ja oppilaiden määrän kehitystä sekä muun 
kysynnän muutoksia.
Linjaus: Kunta reagoi kysynnän muutoksiin ja sopeuttaa henkilöstön määrä ja 
rakennetta tarpeen mukaan. Suunnittelun lähtökohtana henkilöstömenojen 1 % 
kasvu / vuosi 2021 alkaen.

Talouden linjaukset

Kunnan lainakannan tavoitetaso 2020 - 2029 enintään 320 milj. euroa ja 2029 
alle 200 milj. euroa.
Kunnan vuosikatteen tavoitetaso 2022 alkaen vähintään 25 milj. euroa ja 2026 
alkaen yli 35 milj. euroa.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan Kasvun ja talouden hallintaohjelman linjauksineen ja 
toimenpiteineen vuosille 2021 - 2030.
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Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle ja jatkaa asian käsittelyä 16.11.2020 pidettävässä 
kokouksessa.

Kunnanhallitus, 16.11.2020, § 447

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Kasvun ja talouden hallintaohjelma, khall 16.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan Kasvun ja talouden hallintaohjelman linjauksineen ja 
toimenpiteineen vuosille 2021 - 2030.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Kokous oli tauolla klo 18.59 - 19.10.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 486

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Kasvun ja talouden hallintaohjelma, khall 30.11.2020

Talouden skenaariolaskelmat on päivitetty kunnanhallituksen 16.11.2020 päättämän 
talousarvioesityksen 2021 mukaisilla luvuilla. Päätösesitys linjauksineen ja 
toimenpiteineen on kunnanhallituksen 16.11.2020 esityksen mukainen.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 57 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan kunnan Kasvun ja talouden hallintaohjelman linjauksineen ja 
toimenpiteineen vuosille 2021 - 2030.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, § 282,17.08.2020
Konsernijaosto, § 32,31.08.2020
Konsernijaosto, § 47,26.10.2020
Kunnanhallitus, § 426,02.11.2020
Kunnanhallitus, § 446,16.11.2020
Kunnanhallitus, § 487, 30.11.2020

§ 487
Talousarvio 2021, Tuusulan kunta

TUUDno-2020-1192

Kunnanhallitus, 17.08.2020, § 282

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Talousarviokehys 2021, khall 17.8.2020
2 Talousarvion laadintaohje 2021, khall 17.8.2020
3 Säästötoimenpiteet 2020-2026, khall 17.8.2020

Toimintaympäristön kehitys

Suomen talousnäkymät heikentyivät vuoden 2020 aikana erittäin nopeasti, kun 
koronapandemia johti niin kansainvälisen talouden kuin kotimaan taantumaan, 
tuotannon häiriöihin ja kysynnän rajuun vähentymiseen. Koronavirustilanne, tehdyt 
rajoitustoimet ja taloustilanteen heikkeneminen käänsivät julkisen talouden alijäämän, 
velan ja rahoitus- sekä takausvastuut nopeaan kasvuun. 

Myös kuntasektorin talous kiristyy koronakriisin vuoksi vuosina 2020 ja 2021. Kriisi iskee 
erityisesti kuntien verotuloihin, mutta samalla se kasvattaa kuntasektorin menoja ja 
lisää kuntien tulevia rahoitusvastuita. Korona heikentää kuntataloutta yli miljardilla 
eurolla vuonna 2020 valtion tukitoimenpiteistä huolimatta. Kuntatalouden näkymä 
lähivuosille on historiallisen synkkä. Kuntaliiton ennusteen mukaan kuntien lainakanta 
kasvaa kehyskaudella 2021 - 2025 lähes 20 miljardia euroa. Kuntasektorin tulojen ja 
menojen epätasapainoa painaa koronan lisäksi muun muassa väestön ikääntyminen ja 
korjausvelka. 

Kriisin vaikutukset vaihtelevat kunnittain merkittävästi riippuen mm. kunnan tulo- ja 
menorakenteesta sekä väestö- ja elinkeinorakenteesta. Hallitus päätti kesäkuussa 
kattavasta toimenpidekokonaisuudesta, jolla helpotetaan koronapandemiasta ja siihen 
liittyvistä rajoitustoimista johtuvia kuntien talouden haasteita. Kokonaisuus muodostuu 
useista toisiaan täydentävistä toimenpiteistä, joilla pyritään turvaamaan 
peruspalvelujen järjestämisen edellytykset kaikissa kunnissa. Toimenpiteet ovat 
määräaikaisia ja kohdistuvat ensi vaiheessa vuoteen 2020. Vaikutusarvioiden 
tarkentuessa kunnille suunnattua toimenpidekokonaisuutta saatetaan täydentää 
lisätalousarvioissa ja syksyn budjettiriihessä.
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Julkista taloutta on jo usean vuoden ajan heikentänyt väestön ikääntyminen. Väestön 
ikääntyessä ja työikäisen väestön supistuessa eläkemenot kasvavat ja julkisten 
palveluiden tarve kasvaa. Koronapandemian seurauksena Suomen julkisen talouden 
tilanne heikkeni rajusti ja julkisen talouden velka on nousemassa nopeasti aiempaa 
selvästi korkeammalle tasolle suhteessa BKT:hen. Julkisen talouden velkasuhteen 
arvioidaan nousevan lähes 80 prosenttiin muutamassa vuodessa, mikä lisää julkisen 
talouden riskejä aiempaan noin 60 prosentin velkasuhteeseen verrattuna. VM:n 
heinäkuussa 2020 tekemän arvion mukaan julkista taloutta tulisi vahvistaa noin 5 mrd. 
eurolla, jotta julkisen talouden velkasuhde saataisiin vakautettua 2020-luvun aikana.

Tuusulan kunnan talous 2020

Koronaviruksella ja siihen liittyvillä toimenpiteillä on merkittävät negatiiviset vaikutukset 
Tuusulan kunnan talouteen. Kunnan menot ja tulot olivat epätasapainossa jo ennen 
koronakriisiä, sillä vuoden 2019 tilinpäätös oli -19,9 milj. euroa alijäämäinen (ilman 
kertaluonteisia arvonalennuksia ja alaskirjauksia alijäämä oli - 10,1 milj. euroa). Kunnan 
taseessa oli vuoden 2019 lopussa kertyneitä ylijäämiä 40,8 milj. euroa ja 
kuntakonsernin taseessa 57,1 milj. euroa. Kunnan ylijäämäkertymä on pienehkö 
suhteessa kunnan talouden kokoon ja toimintaympäristön haasteisiin.

Koronakriisin aiheuttamat negatiiviset vaikutukset kunnan kuluvan vuoden talouteen 
ovat tämän hetkisen arvion mukaan suuruusluokaltaan 13 milj. euroa. Merkittävin 
vaikutus koronakriisillä on kunnan kunnallisvero- ja yhteisöverotuottoihin, joiden 
ennustetaan heikkenevän noin 10 milj. euroa hyväksyttyyn talousarvioon verrattuna 
vuodelle 2020, tilapäisesti korotettu yhteisöveron jako-osuus huomioon ottaen 
(Kuntaliiton ennuste 25.6.2020). Osaltaan kunnan 2020 taloutta tasapainottaa 4,2 milj. 
euron veronmaksulykkäysten aiheuttamien verotulomenetysten tilapäinen korvaus 
(maksetaan takaisin 2021). Lisäksi korona vähentää kunnan maksu- ja myyntituottoja ja 
kasvattaa toimintamenoja.

Tulopuolen 2020 riskit liittyvät keskeisesti tontinmyyntitulojen toteutumiseen. Lisäksi 
mm. päivähoitomaksutuotot ja asuntomessujen tulot jäävät budjetoidusta. 
Toimintamenojen osalta merkittävimmät ylitysriskit ovat HSL:ssa ja Keusotessa. 
Tuusulan kunnan maksuosuuden HSL:lle ennakoidaan ylittävän talousarvion 1,6 milj. 
euroa. Keusoten määrärahaa korotettiin OVK1/2020 yhteydessä 3,9 milj. euroa (2019 
tilinpäätöksen ylitys 2,9 milj. euroa ja 1,0 milj. euron kasvuvara). Keusote ei ole 
alkuvuonna esittänyt jäsenkunnille uusia määrärahatarpeita ja HUS:n 
palvelusuunnitelman mukainen käyttö on ollut huomattavasti vuotta 2019 
alhaisemmalla tasolla kiireettömän hoidon vähennyttyä koronaepidemian vuoksi.

Toukokuun lopun tilinpäätösennusteen mukaan kuluvan vuoden alijäämä on - 10,5 milj. 
euroa ja kunta velkaantuu lähes 36 milj. euroa. 

Talousarviokehys 2021

Talousarvion laatimisohjeessa annetaan talousarvioehdotuksen laatimista, sisältöä ja 
rakennetta koskevat ohjeet sekä määrärahakehys valmistelun ohjeeksi. Vuoden 2021 
talousarviokehyksen perustana on Tuusulan kuntastrategia. Tulo- ja menoarviot 
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pohjautuvat 2019 tilinpäätökseen, osavuosikatsaukseen 1/2021, Kuntaliiton vero- ja 
valtionosuusennusteisiin, kunnan toimialueiden ennakoimiin tulo- ja menolisäyksiin 
sekä tuottavuus- ja säästötoimiin. 

Talousarviokehys laaditaan toimialueiden kokonaistuloille, kokonaismenoille ja 
investoinneille. Toimialueet puolestaan jakavat saamansa kehyksen palvelualueille ja 
tarvittaessa edelleen palveluyksiköille ja kustannuspaikoille. Menettelyn tarkoituksena 
on varmistaa, että toimialueiden talousarvioehdotukset pysyvät annetun kehyksen 
sisällä.
 
Talousarviokehys on laadittu talousarviovuodeksi 2021. Sosiaali- ja terveystoimi on 
edelleen mukana kehyslaskelmissa Keusoten palveluostoina, osana Kunnanviraston 
johtoa. Keusoten toimintamenoihin ja maksuosuuksiin 2021 kohdistuu vielä 
merkittävää epävarmuutta. Keusoten luvut täsmentyvät taloussuunnittelun edetessä 
sekä osakaskuntien kanssa käytävien tarkentavien keskustelujen myötä.

Koronapandemia heikentää edelleen merkittävästi Tuusulan taloutta vuonna 2021. 
Kunnan taloutta rasittavat merkittävästi keskeisesti veronmaksulykkäysten 
kompensaation takaisinmaksu (4,4 milj. euroa) sekä HSL:n kuntaosuuden lisäys (2,0 
milj. euroa). Kaiken kaikkiaan koronan vuoksi vuoden 2021 talousnäkymiin liittyy 
poikkeuksellisen suurta epävarmuutta mm. työttömyyden kehitykseen, 
verotulokertymään ja sote-menoihin liittyen. Tämän vuoksi 2021 talousarvioesitykseen 
varaudutaan tekemään vielä olennaisiakin muutoksia vaikeasti ennakoitavien 
koronavaikutusten vuoksi.
 
Toimintatulot ja -menot

Käyttöomaisuuden myyntivoittojen arvioidaan kehyslaskelmassa asettuvan noin 10,3 
milj. euroon, kasvua 2020 talousarviosta 3,2 milj. euroa. Maankäyttösopimuskorvausten 
arvioidaan kasvavan 3,0 milj. euroon (kasvua 1,5 milj. euroa). Erityisesti 
käyttöomaisuuden myyntivoittojen määrään liittyy epävarmuutta ja arviota 
tarkennetaan talousarvioprosessin aikana. Muiden ulkoisten toimintatulojen 
ennakoidaan vähenevän 0,5 milj. euroa, lähinnä koronavaikutusten sekä 
asuntomessutuottojen supistumisen vuoksi.

Toimintakatteen kasvuksi esitetään 0,6 % (1,2 milj. euroa). Ulkoisten toimintamenojen 
lisäykseksi (kunta ilman vesihuoltoliikelaitosta) esitetään talousarviokehyksessä 1,8 % 
(5,6 milj. euroa) talousarvioon 2019 nähden. Ulkoisten toimintamenojen kasvu koostuu 
pääosin seuraavista menolisäyksistä: Keusote 2,6 milj. euroa, HSL:n kuntaosuus, 2,0 
milj. euroa, ja Apotti 0,8 milj. euroa sekä palkat ja sivukulut 0,9 milj. euroa.

Kunta-alan palkoista on sovittu sopimuskaudeksi 1.4.2020 -28.2.2022. Vuonna 2021 
työvoimakustannukset nousevat noin 1,5 % (1,0 % yleiskorotus ja paikallinen 
järjestelyvaraerä 0,8 % 1.4.2020 alkaen sekä virka- ja työehtosopimuksiin perustuviin 
muihin korotuksiin 0,2 %). Sivukuluprosentin arvioidaan pysyvän 2020 tasossa. 
Palkkakustannusten ja sivukulujen nousu on huomioitu kehykseen. Sivukuluja alentaa 
varhe-maksujen poistuminen.
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Hallitusohjelman mukaisia toimenpiteitä ja niiden vaikutuksia kunnan 
toimintamenoihin ei ole tässä vaiheessa kyetty arvioimaan kattavasti. Hallitusohjelman 
mukaisesti valtio kompensoi lisätehtävistä aiheutuvat kustannukset kunnille

Toimialueille kohdistuva talouskehyslaskelmien mukaiset toimintameno- ja 
tulotavoitteet sekä toimintakatetavoitteet vuodelle 2021 on esitetty liitteenä olevassa 
talousarviokehys 2021 laskelmassa.
    
Kuntatasoiseen talousarviokehykseen sisältyy 3,0 milj. euron säästöohjelman mukainen 
lisätuotto- ja säästötavoite. Tätä talousarviokehyksen sisältämää 3,0 milj. euron 
lisätuotto- ja säästötavoitetta ei ole vielä kohdistettu toimialueille, vaan se 
kohdennetaan toimialueille kansliapäällikön määrittelemällä tavalla elokuussa.

Koska talousarvio 2021 uhkaa muodostua selkeästi alijäämäiseksi, toimialueiden tulee 
käsittää raamin mukaiset määrärahat enimmäismäärärahana. 

Vesihuoltoliikelaitoksen tulee omassa talousarviovalmistelussaan noudattaa kunnan 
tiukan talouden periaatetta. Vesihuollon toimintamenoja kasvattaa isojen 
aluekehityshankkeiden suunnittelu ja toteutus sekä vesihuoltoverkoston saneeraukset. 
Kunnan talouden suunnittelun lähtökohtana on, että vesihuoltoliikelaitoksen 
toimintakatteen kasvu on vuonna 2021 enintään 1,2 %.

Kehyslaskelman lähtökohtana on ansiotuloveroprosentin korotus 0,25 %-yksikköä 19,75 
%:iin sekä yleisen kiinteistöveroprosentin korotus 0,42 %-yksiköllä 1,35 %:iin ja 
vakituisen asuinrakennuksen kiinteistöveron korotus 0,14 %-yksiköllä 0,55 %:iin. 
Tuusulan verotulojen arvioidaan kasvavan vuonna 2021 12,9 milj. euroa, josta 
veroprosenttien korotuksen vaikutus on noin 6,2 milj. euroa. Valtionosuuksien 
ennakoidaan supistuvan peräti 5,7 milj. euroa, kun koronaviruksesta aiheutuneiden 
verotulojen viivästymiseen saatu valtion kompensaatio 4,4 milj. euroa vähennetään 
Tuusulan valtionosuudesta vuonna 2021. Talousarvion verotulot sekä valtionosuudet 
pohjautuvat Kuntaliiton kesäkuun ennusteisiin.

Seuraavassa taulukossa on esitetty kiinteistöveroprosenttien osalta lain sallima 
vaihteluväli ja kunnassa noudatettavat veroprosentit esitettyihin 
veroprosenttikorotuksiin pohjautuen. 
 

  Lain sallima vaihteluväli  Tuusulan nykyinen vero-%
Yleinen kiinteistövero    0,93-2,00  1,35
Vakituinen asuinrakennus 0,41-0,90 0,55
Muu asuinrakennus  0,93-1,80 0,93
Rakentamaton rakennuspaikka 3,93-6,00 3,93
Yleishyödyllinen yhteisö 0,00-1,55 0,65

Rahoitus ja investoinnit

Rahoituslaskelman lähtökohtana ovat ennätyksellisen suuret, noin 59 milj. euron 
investoinnit. Talonrakennushankkeisiin on varattu noin 37 milj. euroa, kuntatekniikan 
rakentamiseen noin 15 milj. euroa ja maan hankintaan 3 milj. euroa. Seuraavan 
kolmena taloussuunnitelmavuotena investointien taso pysyisi keskimääräin yli 50 milj. 
eurossa. Tulevien investointien mittakaavaan vaikuttaa olennaisesti suurten 
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koulurakennushankkeiden aikataulu ja toteutustapa, väestö- ja lapsiennusteet sekä 
uusien asuin- ja yritysalueiden rakentaminen. Kunnan tulevien vuosien 
investointitarpeita ja aikatauluja arvioidaan budjetointiprosessin aikana kriittisesti. 
Vajaakäytössä olevien kiinteistöjen ja rakennusten realisointitoimia edistetään 
valtuuston 12.6.2020 päättämän aikataulun mukaisesti, tulevien investointien 
mahdollistamiseksi. 

Tulorahoituksen riittämättömyydestä johtuen kunnan korollisten velkojen kasvu säilyy 
nopeana. Kehyslaskelmassa toiminnan ja investointien rahavirta vuonna 2021 on noin 
45 milj. euroa negatiivinen.
 
Yhteenveto

Kuntatasoisen talouskehyksen lähtökohtana on käyttötalouden pysyvä tasapaino, 
selkeästi ylijäämäinen talous taloussuunnitelmakaudella 2021 – 2025 sekä 
velkaantumisen hallittu kasvu. Tavoitteena on parantaa kunnan tulonmuodostusta 
vauhdittamalla uusien yritysalueiden kehittämistä, tonttikauppaa sekä muita kunnan 
elinvoimaa vahvistavia toimenpiteitä. Lähtökohtana on, että henkilöstömäärää 
arvioidaan kriittisesti, ottaen huomioon erityisesti palvelutarpeen ja asiakasmäärien 
muutokset eri toimialueilla. Palvelutarpeiden aiheuttamaan kustannuspaineen kasvuun 
pyritään edelleen vastaamaan kevyemmillä ja ennaltaehkäisyyn painottuvilla palveluilla. 
Keusoten kanssa tehtävällä edunvalvonnalla, omistajaohjauksella ja tiiviillä yhteistyöllä 
tähdätään sote-palveluiden menokehityksen tiukkaan hallintaan. 

Talousarviokehyksen mukaan Tuusulan kunnan (kunta + vesihuoltoliikelaitos) tulos 
asettuu vuonna 2021 noin 7,0 milj. euroa alijäämäiseksi . 

Kesän ja alkusyksyn 2020 aikana Tuusulan kunnassa päivitetään Kasvun ja talouden 
hallintaohjelmaa vuosille 2021 - 2020. Kasvun ja talouden hallintaohjelmaan 
sisällytetään talousarviokehyksen yhteydessä linjattavat säästötoimenpiteet. Kasvun ja 
talouden hallintaohjelma valmistellaan talousarvion valmistelun aikataulujen mukaisesti 
siten, että ohjelma tuodaan kunnan päätöselinten käsittelyyn samaan aikaan 
talousarvion 2021 kanssa.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

käynnistää vuoden 2021 talousarvion ja vuosien 2021 - 2025 taloussuunnitelman 
valmistelun liitteenä olevaan kehyslaskelman mukaisesti
kuntatasoiseen talousarviokehykseen sisältyvästä 3,0 milj. euron säästöohjelman 
mukaisesta lisätuotto- ja säästötavoitteesta. Lisätuotot- ja säästöt kohdennetaan 
toimialueille kansliapäällikön määrittelemällä tavalla elokuun aikana
hyväksyä vuoden 2021 talousarvion ja vuosien 2021 - 2025 taloussuunnitelman 
laadintaohjeet.

___

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Lilli Salmi teki seuraavan 
muutosesityksen: "Ehdotan, että vuoden 2021 talousarvio laaditaan lähtökohdalla, että 
ansiotulo- ja kiinteistöveroprosentit pidetään ennallaan. Ensisijaisesti keinoja talouden 
säästöihin tulee etsiä mm. menoja karsimalla ja tuloja kuten kiinteistönmyyntejä 
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jouduttamalla. Suomen kuntien talouden tulevaisuus ei ole valoisa, emmekä voi vielä 
tietää kuinka pitkäaikaisia ja syviä seurauksia Korona-kriisi jättää jälkeensä. Siksi on 
tärkeää pyrkiä tasapainottamaan ja sopeuttamaan kuntamme taloutta." Mika Mäki-
Kuhna kannatti muutosesitystä.

Keskustelun jatkuessa Satu Heikkilä teki seuraavan muutosesityksen: "Esitän, etä 
tarkastelemme investointisuunnitelman laajuutta ja jaksotusta." Pentti Mattila kannatti 
Satu Heikkilän muutosesitystä.

Koska oli tehty kaksi kannatettua muutosesitystä, puheenjohtaja totesi, että asia on 
ratkaistava äänestämällä. Ensimmäiseksi äänestysesitykseksi hyväksyttiin 
puheenjohtajan esitys, jonka mukaan ne, jotka kannattavat pohjaesitystä äänestävät 
JAA ja ne, jotka kannattavat Lilli Salmen muutosesitystä äänestävät EI. 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 JAA-ääntä (Heikkinen, Huuhtanen, Lappalainen, 
Mäensivu, Peltonen, Reinikainen, Salonen, Lindberg) ja 5 EI-ääntä (Heikkilä, Mattila, 
Mäki-Kuhna, Nordström, Salmi). Puheenjohtaja totesi pohjaesityksen tulleen 
kannatetuksi äänin 8 - 5.

Toiseksi äänestykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, jonka mukaan ne, jotka 
kannattavat pohjaesitystä äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat Satu Heikkilän 
muutosesitystä äänestävät EI. 

Suoritetussa toisessa äänestyksessä annettiin 11 JAA-ääntä (Heikkinen, Huuhtanen, 
Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Nordström, Peltonen, Reinikainen, Salmi, Salonen, 
Lindberg) ja 2 EI-ääntä (Heikkilä ja Mattila). Puheenjohtaja totesi pohjaesityksen tulleen 
kannatetuksi äänin 11 - 2.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

käynnistää vuoden 2021 talousarvion ja vuosien 2021 - 2025 taloussuunnitelman 
valmistelun liitteenä olevaan kehyslaskelman mukaisesti
kuntatasoiseen talousarviokehykseen sisältyvästä 3,0 milj. euron säästöohjelman 
mukaisesta lisätuotto- ja säästötavoitteesta. Lisätuotot- ja säästöt kohdennetaan 
toimialueille kansliapäällikön määrittelemällä tavalla elokuun aikana
hyväksyä vuoden 2021 talousarvion ja vuosien 2021 - 2025 taloussuunnitelman 
laadintaohjeet.

 

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Konsernijaosto, 31.08.2020, § 32

Liitteet
1 TA2021 konsernijaosto 31.8.2020, konsj 31.8.2020

Konsernijaosto arvioi talousarvion valmistelun tilannetta sekä laadittuja talouden 
skenaarioita 2021 - 2030.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Vehmas, talousjohtaja
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Konsernijaosto päättää

merkitä asian tiedoksi
antaa tarvittavat ohjeet jatkovalmistelua varten.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Konsernijaosto, 26.10.2020, § 47

Talousjohtaja esittää katsauksen valmistelun tilanteeseen.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Vehmas, talousjohtaja

Konsernijaosto päättää

merkitä asian tiedoksi ja antaa tarvittavat linjaukset jatkovalmistelua varten.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Kunnanhallitus, 02.11.2020, § 426

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Vuoden 2021 tavoitteet ja toimenpiteet valtuustotaso, khall 2.11.2020
2 Talousarvio 2021, khall 2.11.2020

Taustaa

Talousarviossa ja -suunnitelmassa hyväksytään kunnan toiminnalliset ja taloudelliset 
tavoitteet. Talousarviovuosi on suunnitelmakauden ensimmäinen vuosi. Talousarvio ja 
-suunnitelma on laadittava siten, että edellytykset kunnan tehtävien hoitamiseen 
turvataan. Talousarvioon otetaan toiminnallisten tavoitteiden edellyttämät 
määrärahat ja tuloarviot sekä osoitetaan, että miten rahoitustarve katetaan.

Maaliskuussa 2018 hyväksytyn Tuusulan kuntastrategian mukaisia päämääriä ovat 
sujuva, hyvinvoiva ja vireä Tuusula. Yhtenä keskeisenä strategiakauden tavoitteena on 
parantaa kunnan tuottavuutta ja talouden tasapainoa.

Verotulot

Vuonna 2021 koko maan kunnallisverojen ennakoidaan kasvavan 1,7 %. Ennustettuun 
palkkasummaan ja kunnallisverokertymään sisältyy merkittävää epävarmuutta; 
toteumaan vaikuttaa ratkaisevasti koronaepidemian kesto sekä valtion mahdolliset 
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tukitoimet. Kunnallisveron jako-osuuden nousu 61,79 %:sta 62,27 %:iin tukee 
verotulojen kasvua kunnissa noin 150 miljoonalla eurolla. Veroperustemuutokset 
alentavat kunnallisveron tuottoa koko maan tasolla arviolta 179 miljoonalla eurolla. 

Tuusulan kunnan vuoden 2021 kunnallisveroon esitetään korotus 19,50 %:sta 19,75 %:
iin. Korotuksen arvioidaan tuottavan kunnalle noin 2,0 milj. euron verotulojen 
lisäyksen, jonka ansiosta Tuusulan kunnallisverokertymän ennustetaan kasvavan 0,9 
milj. euroa (0,5 %). Tuusulan kunnallisveron heikko kehitys perustuu pääosin koronan 
vuoksi tapahtuneeseen vuoden 2020 verotettavien tulojen laskuun, jonka 
ennakoidaan näkyvän vuonna 2021 normaalia suurempina ennakonpalautuksina 
veronmaksajille. Lisäksi Tuusulan jako-osuutta koko maan kunnallisverokertymästä on 
tarkistettu alaspäin viime vuosien hitaan väestönkasvun vuoksi. 
Kunnallisveroprosenttina on taloussuunnitelmakaudella käytetty 19,75 %.

Yhteisöveroissa ennustetaan Tuusulan osalta koronasta huolimatta kasvua 18,6 %. 
Kasvu selittyy kuntien yhteisöveron jako-osuuden 10 prosenttiyksikön määräaikaisella 
korotuksella vuosille 2020 - 2021 sekä varhaiskasvatusmaksujen alentamiseen 
liittyvällä yhteisöveron jako-osuuden 2,0 prosenttiyksikön korotuksella. Tuusulan 
kunnalle kertyvien yhteisöverotulojen kehitys on pitkälti sidoksissa kunnassa toimivien 
yritysten tuloskehitykseen sekä yritysten määrän kasvuun.

Kiinteistöveroprosenteille on laissa määritellyt vaihteluvälit. Kiinteistöverojen osalta 
Kuntaliitto ennustaa koko maassa 2,6 %:n kasvua. Tuusulan kunnan vuoden 2021 
kiinteistöveroprosentteihin esitetään korotukset yleiseen kiinteistöveroon 0,93 %:sta 
1,35 %:iin (verotulojen lisäys noin 2,9 milj. euroa), vakituisen asuinrakennuksen 
kiinteistöveroon 0,41 %:sta 0,55 %:iin (verotulojen lisäys noin 1,2 milj. euroa) sekä 
muun asuinrakennuksen kiinteistöveroon 0,93 %:sta 1,35 %:iin (verotulojen lisäys noin 
0,02 milj. euroa).

Toimintatulot ja myyntivoitot

Ulkoiset toimintatulot kasvavat 1,5 milj. eurolla 34,4 milj. euroon 2020 ennusteeseen 
verrattuna (OVK2/2020) verrattuna (lisäys 0,9 milj. euroa talousarvioon 
2020).  Toimintatulojen kasvu perustuu pääosin maankäyttösopimuskorvausten 
ennakoituun 1,5 milj. euron kasvuun. Kunnan tuloja kasvattivat vuonna 2020 
kertaluonteisesti asuntomessujen 0,7 milj. euron pääsylipputulot. Lähinnä 
tonttikaupasta tulevien käyttöomaisuuden myyntivoittojen ennakoidaan kasvavan 
vuoden 2020 ennusteesta 2,0 milj. eurolla 7,5 milj. euroon. Tonttien myyntivoittojen 
kehitystä laimentaa tonttien vuokrauksen yleistyminen.

Toimintatulot sisältävät myös sisäisten palveluiden myynnin ja kiinteistöjen 
vuokratuotot kunnan sisällä, kunnan ja vesihuoltoliikelaitoksen välillä sekä kunnan ja 
seudullisten yksiköiden välillä. Sisäisten toimintatulojen määräksi on budjetoitu 25,0 
milj. euroa, josta sisäisten kiinteistövuokrien osuus on 23,5 milj. euroa.

Menokehitys ja taloussuunnitelman tasapainotus

Vuonna 2021 ulkoiset toimintamenot kasvavat 3,2 milj. euroa (1,3 %) 2020 
ennusteeseen verrattuna. Menojen kasvu on merkittävintä sosiaali- ja 
terveyspalveluissa. Tuusulan Keusoten maksuosuuden kasvuksi 2021 on arvioitu 2,1 
milj. euroa, kasvun ennakoidaan tapahtuvan erikoissairaanhoidossa. Keusoten 
maksuosuus on budjetoitu toimintakatetasolla palveluiden ostoihin. Rakenteilla 
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olevasta sosiaali- ja terveydenhuollon Apotti-tietojärjestelmästä aiheutuu 2021 
Tuusulalle arviolta 3,0 milj. euron kustannukset (lisäys 1,8 milj. euroa).

Henkilöstökulujen kasvuksi ennakoidaan 0,9 milj. (1,2 %), kuluja kasvattavat 1,75 % 
palkkojen korotukset.  HSL:n kuntaosuuden arvioidaan kasvavan 0,4 milj. eurolla 
vuodesta 2020 koronan pienentäessä lipputuloja.

Kunta sopeuttaa toimintamenojaan vuonna 2021 erikseen nimetyillä 3 milj. euron 
säästö- ja tuottavuustoimenpiteillä. Vuodet 2021 - 2030 kattavalla kasvun ja talouden 
hallintaohjelman mukaisilla toimenpiteillä tavoitellaan pitkällä aikajänteellä vähintään 
10 milj. euron säästöjä ja tuottavuushyötyjä.

Vuoden 2021 talousarvion toimintatulojen ja -menojen erotuksena muodostuva 
toimintakate on 217,1 milj. euroa. Toimintakate pysyy samalla tasolla vuoden 2020 
ennusteeseen nähden. Toimintakatetta parantavat arvioitu käyttöomaisuuden 
myyntivoittojen kasvu 2,0 milj. euroa sekä 3,0 milj. euron säästö- ja tuottavuustoimet.

Tuusulan kunnan vuoden 2021 talousarvion tasapainoa heikentää merkittävästi 
koronan synkentämä talous- ja työllisyystilanne. Koronan mittavat talousvaikutukset, 
sote-menojen kasvu sekä kuntastrategian mukaiset panostukset ja vaikuttavat 
keskeisesti siihen, että kunnan vuodelle 2021 budjetoitu tulos painuu 7,2 milj. euroa 
alijäämäiseksi.

Vaikka koronaepidemia hellittänee vuoden 2021 kuluessa, jää koronasta pysyvä 
heikentävä vaikutus kunnan talouden tasapainoon. Tulevina vuosina menopainetta 
kasvattaa väestön vanhenemiseen sekä sosiaalisten ongelmien ehkäisyyn ja hoitoon 
liittyvä sote-menojen kasvu. Tuusulan tulee lähivuosina ottaa huomioon ennustettu 
väkiluvun ja väestörakenteen kehitys ja mitoittaa emokunnan toiminnot 
palvelukysynnän mukaisesti.  Ikääntyvä väestö tulee väistämättä vaatimaan rajallisten 
resurssien kohdentamista sote-palveluihin. Keusotella on mahdollisuus entistä 
vahvempana toimijana vastata haasteeseen ja pitää toimintamenojen kasvu 
hallittavalla tasolla. Toimintamenojen kasvun hidastaminen edellyttää kunnan 
toimintojen tuottavuuden jatkuvaa parantamista; palvelurakenteita ja -verkkoa 
kevennetään ja kunnan palveluja järjestetään uusin tavoin, esimerkiksi digitaalisia 
ratkaisuja hyödyntäen.

Tontinmyynneillä ja veropohjan laajentamisella on olennainen merkitys Tuusulan 
kunnan tulonmuodostuksessa. Suunnitellut veronkorotukset sekä keskeisen 
kaavoituksen ja maankäytön hankkeiden edistäminen varmistavat kunnan tulopohjan 
vahvistamista pitkäjänteisesti. Tekemisen keskiössä ovat taloutta tukeva aktiivinen 
elinkeinopolitiikka ja kaavoitus, kuntakeskusten kehittäminen sekä kysyntään 
vastaavan asunto- ja yritystonttitarjonnan varmistaminen, erityisesti Etelä-Tuusulan 
alueella.

Investoinnit ja rahoitus

Kunnan ja vesihuollon investoinnit ovat kasvavat merkittävästi vuonna 2021 ja 
kokonaismäärän ennakoidaan nousevan 52,6 milj. euroon. Infrahankkeisiin (tiet, 
liikenneväylät, puistot yms.) investoidaan noin 12,0 milj. euroa sekä vesi- ja 
viemäriverkostoon noin 3,8 milj. euroa. Suurimmat infrainvestoinnit kohdistuvat 
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Rykmentinpuiston ja Lahelanpelto II:n asuinalueiden tiestön, puistojen ja muun 
kunnallistekniikan rakentamiseen sekä Kellokosken katuverkoston parantamiseen. 
Rykmentinpuiston työpaikka-alueen I vaiheen rakennustyöt käynnistyvät.

Rakennusinvestointien määrän arvioidaan nousevan 25,4 milj. euroon. Suurimmat 
yksittäiset 2021 käynnistyvät rakennushankkeet ovat Martta Wendelinin päiväkoti, 
Monion lukio- ja kulttuurin monitoimirakennus sekä Kirkonkylän koulu- ja 
päiväkotikampus. Kunnassa on suunnitteilla useita mittavia koulujen perusparannus- 
ja uudisrakentamishankkeita vuosille 2021 -2025, joiden toteutuessa vuotuisten 
investointien määrä asettuisi yhteensä 50 -80 milj. euroon /vuosi. Investointien 
toteuttamiseen luo aikataulupainetta nykyisiin koulukiinteistöihin liittyvät 
sisäilmaongelmat.

Kunnan tulorahoitus ei riitä kasvavien investointien rahoittamiseen. Vuoden 2021 
investoinneista pystytään kattamaan tulorahoituksella ainoastaan noin 
neljännes.  Kunnan korollisten velkojen ennakoidaan kohoavan vuoden 2020 loppuun 
mennessä 188 milj. euroon. Velan määrä olisi 4 870 euroa /asukas.

Tavoitteena on pitää kunnan velkaantuminen hallittuna. Lähivuosien raskaan 
investointiohjelman läpivienti edellyttää kunnan tulopohjan vahvistamisesta. Etusijalle 
asetetaan kiireellisten koulu- ja päiväkoti-investointien ohella investoinnit, joilla on 
potentiaalia lisätä kunnan elinvoimaa ja tuloja, pienentää kustannuksia sekä parantaa 
toiminnan tuottavuutta.  Kunnan elinvoiman ja rahoituspohjan näkökulmasta on Etelä-
Tuusulan yritysalueiden kaavoituksen ja myynnin ripeä edistäminen äärimmäisen 
tärkeää. Samalla tulee varmistaa palveluverkon tiivistämisten mahdollistamien 
säästöjen toteuttaminen sekä henkilöstön mitoittaminen oppilas- ja lapsimäärien 
mukaiselle tasolle.

Kunnan tulisi päästä taloussuunnitelmakaudella investoinneissa vähintään 50 %:n 
tulorahoitukseen; tämä edellyttää kunnalta tulevina vuosina vähintään 20 - 30 milj. 
euron vuosikatetta sekä reilusti ylijäämäisen tuloksen saavuttamista.  Tavoitteena 
tulee olla, että kunnan lainamäärä saadaan pidettyä alle 320 milj. euron tasossa 
vuosina 2025 - 2026, ja tämän jälkeen velkamäärä käännetään laskevalle uralle.

Lisätiedot: Markku Vehmas, puh. 040 314 3060

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

päättää hyväksyä ehdotuksen vuoden 2021 talousarvioksi sekä vuosien 2021 – 
2025 taloussuunnitelmaksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle ja jatkaa asian käsittelyä 16.11.2020 pidettävässä 
kokouksessa.
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3.  

Markku Vehmas, Virpi Lehmusvaara ja Heikki Lonka selostivat asiaa.

Kunnanhallitus, 16.11.2020, § 446

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Talousarvio 2021, khall 16.11.2020
2 Muutokset pormestarin talousarvioesitykseen TA 2021, khall 16.11.2020

Pormestari esittää tehtävän muutoksia vuoden 2021 talousarvioon sekä vuosien 2021 
– 2025 taloussuunnitelmaan verotuloja, Apotti tietojärjestelmää sekä 
henkilöstömenoja koskien.

Tuusulan valtuusto päätti kokouksessaan 9.11.2020 vuonna 2021 noudatettavat 
veroprosentit. Valtuusto päätti muuttaa kunnanhallituksen 19.10.2020 tekemää 
esitystä seuraavasti

Yleinen kiinteistövero 1,35%:n sijasta 1,15 %
Vakituisen asuinrakennuksen kiinteistövero 0,55 %:n sijasta 0,48 %

tehtyyn päätökseen perustuen talousarvion 2021 verotuloja esitetään 
alennettavan 1 973 700 eurolla 193 771 920 euroon
Keusoten yhtymävaltuusto päätti 29.10.2020 Tuusulan kunnan Oy Apotti Ab 
osakkeiden siirtämisestä
kuntayhtymälle. Tuusulan kunnanhallitus teki omalta osalta saman sisältöisen 
päätöksen 2.10.2020.
tehtyihin päätöksiin perustuen talousarvion 2021 toimintamenoja esitetään 
pienennettävän koskien Apotti tietojärjestelmän käyttöönottoa 2 569 000 euroa
Henkilöstösuunnitelmaan esitetään tehtävän seuraavat täsmennykset

Sivistyksen toimialueen esityksestä poistetaan toistaiseksi voimassa olevan 
varhaiskasvatuksen opettajan määrärahan lisäys sekä kasvatusohjaajan 
vakinaistamisesitys
Kasvun ja ympäristön toimialueelle esitetään lisättäväksi vakinainen 
hankekehittäjä sekä määräaikainen kunnossapitorakennuttaja
Kasvun ja ympäristön toimialueen yhteisöpuutarhurin muutos 
ympärivuotiseksi poistetaan

henkilöstömuutokset vähentävät sivistyksen toimialueen toimintamenoja 75 000 
euroa sekä lisäävät kasvun ja ympäristön toimialueen toimintamenoja 102 200 
euroa. Henkilöstömenojen muutokset yhteensä netto 27 200 euroa.

Talousarvion 2021 ja taloussuunnitelman 2021 - 2025 taulukot ja tekstiosiot on 
päivitetty muutosesitysten mukaisiksi. Muutokset on esitetty erillisessä liitteessä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että
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VALTUUSTO

päättää hyväksyä muutetun ehdotuksen vuoden 2021 talousarvioksi sekä 
vuosien 2021 – 2025 taloussuunnitelmaksi.

---

Kunnanhallitus kävi läpi pormestarin talousarvioehdotuksen ja teki seuraavat 
päätökset:

Valtuustokauden tavoitteet (1-32) sekä tavoitteet ja toimenpiteet vuodelle 2021-
valtuustotaso

Kohtaan 03.i.a Kehitämme luottamushenkilöiden sähköisen työskentelyn menetelmiä 

Tuija Reinikaisen esityksestä tarkennettiin Pelikirja-käsitettä seuraavasti: 
Digitaaliset työvälineet -pelikirja.

Kohtaan 04.b Pyrimme säilyttämään joukkoliikenteen tason ja varmistamaan, että 
HSLn linjastosuunnitelma palvelee Tuusulan alueella liikkumista ja tuusulalaisten 
kulkemista

Jussi Salosen esityksestä lisättiin "Arvioimme korona-ajan aiheuttamia muutoksia 
kuntalaisten liikkumisessa."

Kohtaan 17.a Valmistelemme palvelukeskushankkeen toteutumista....

lisättiin Pekka Heikkisen esityksestä Valmistelemme "Hyrylän" 
palvelukeskushankkeen...

Kohtaan 32.c.a Laajennamme tuotteistusta vaiheittain valittuihin yksiköihin

muutettiin Pekka Heikkisen esityksestä "Aloitamme" tuotteistusta....
Yhteiset palvelut

Kohtaan Kehittämien ja tietohallinto, Palvelusuunnitelman painopisteet ja keskeiset 
muutokset toiminnassa

lisättiin Jussi Salosen ehdotuksesta viimeisen kappaleen loppuun "sekä ketterät 
kokeilut."

Sivistys

Kohtaan Varhaiskasvatuksen ja oppimisen palvelualueiden strategiset vuositavoitteet 
2021

lisätään Tuija Reinikaisen esityksestä liite Agenda 2030 tavoitteet
Kohtaan Palveluverkon kehittäminen sivistyksen toimialueella 2021 kappaleen, joka 
alkaa Tuusulan kuntakeskusten sydämeen nousee....

lisättiin Jussi Salosen esityksestä toisen lauseen jälkeen "sekä 
näiden läheisyyteen mahdollisesti kevyemmän palvelutason asumispalveluja."

Kohdassa Keskeiset muutokset toiminnassa ja taloudessa 2021 ja 
taloussuunnitelmakaudella 2021 - 2025

1) Palveluverkon muutokset...

Tuija Reinikainen teki muutosesityksen, että Linjamäen, Nahkelan ja 
Klemetskogin koulut jatkavat entisissä tiloissaan itsenäisinä kouluina. Pentti 
Mattila kannatti Reinikaisen esitystä. Pormestari muutti omaa esitystään siten, 
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että Linjamäen koulu yhdistetään Kellokosken kouluun, mutta Nahkelan koulu 
jatkaa entisissä tiloissaan. Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, 
puheenjohtaja ehdotti, että asia on ratkaistava äänestämällä. 
Äänestysesitykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, että ne, jotka 
kannattavat pormestarin muutettua esitystä äänestävät JAA ja ne, jotka 
kannattavat Tuija Reinikaisen muutosesitystä äänestävät EI. Suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 8 JAA-ääntä (Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-
Kuhna, Peltonen, Salmi, Vainionpää, Lindberg) , 4 EI-ääntä (Heikkilä, Heikkinen, 
Mattila, Reinikainen) ja yksi tyhjä ääni (Salonen). Pormestarin muutettu esitys tuli 
kunnanhallituksen päätökseksi. Määrärahan lisäys 106 120 euroa.

2) Ryhmä- ja luokkakokojen nostaminen

kohta poistettiin yksimielisesti. Määrärahan lisäys 70 000 euroa.
3) ja 4)

Tuija Reinikainen esitti, että kohdat 3) ja 4) poistetaan listalta. Jussi Salonen esitti, 
että kohdista 3) ja 4) päätetään vasta kasvatus- ja sivistyslautakunnan käsiteltyä 
asian kokouksessaan. Satu Heikkilä kannatti Salosen esitystä. Puheenjohtaja 
esitti, että äänestetään kohtien 3) ja 4) jättämisestä pois listalta. Kunnanhallitus 
hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, jonka mukaan ne, jotka 
kannattavat kohtien 3) ja 4) jättämistä listalle äänestävät JAA ja ne, jotka 
kannattavat niiden poistamista listalta äänestävät EI. Suoritetussa äänestyksessä 
annettiin  4 JAA-ääntä (Huuhtanen, Mäki-Kuhna, Salmi  ja Vainionpää) ja 9 EI-
ääntä (Heikkilä, Heikkinen, Lappalainen, Mattila, Mäensivu, Peltonen, 
Reinikainen, Salonen, Lindberg). Kohdat 3) ja 4) päätettiin poistaa listalta. 
Määrärahan lisäys yhteensä 100 000 euroa.

Kasvu ja ympäristö

Elinvoima, asuminen ja kehittäminen -palvelualueen tavoitteiden viimeinen kohta: 
Kehitämme aleen markkinointia...

Tuija Reinikaisen esityksestä muutettiin seuraavasti: "Kehitämme yhteistyötä 
Hyrylän alueella toimivan keskustayhdistyksen kanssa."

Rykmentinpuisto

Taseyksikön tavoitteet viimeinen kohta: Taideohjelman mukaisesti...

Pentti Mattila esitti kohdan poistamista. Pasi Huuhtanen kannatti Mattilan 
esitystä. Koska oli tehty kannatettu muutosesitys puheenjohtaja esitti, että asia 
on ratkaistava äänestämällä. Äänestysesitykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan 
esitys että ne, jotka kannattavat pohjaesitystä äänestävät JAA ja ne, jotka 
kannattavat Mattilan muutosesitystä äänestävät EI. Suoritetussa äänestyksessä 
annettiin 11 JAA-ääntä (Heikkilä, Heikkinen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Reinikainen, Salmi, Salonen, Vainionpää, Lindberg) ja 2 EI-ääntä 
(Huuhtanen, Mattila). Pohjaesitys jäi voimaan.

Kuntasuunnittelu

Palvelualueen tavoitteet -kohta

Jussi Salosen esittämänä lisättiin kohta "Selvitämme 
liikenneturvallisuushankkeissa kunnallisen kameravalvonnan aloittamista 
vaarallisilla tieosuuksilla."
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Henkilöstö

Henkilöstösuunnitelma 2021

Pasi Huuhtanen esitti, että uusista toistaiseksi voimassaolevista viroista ja 
työsuhteista maahanmuutto- ja työllisyyspalveluista poistetaan työllisyysohjaaja 
ja uusista määräaikaisista virka- ja työsuhteista maahanmuutto- ja 
työllisyyspalveluista poistetaan pakolaisohjaaja. Esitys raukesi 
kannattamattomana.
Jussi Salosen esittämänä lisättiin yksimielisesti sivistyksen alueelle neljä 
kasvatusohjaajan tehtävää.

Investoinnit

Puistot ja leikkipaikat

Jani Peltonen esitti, että Puustellinmetsän puisto jätetään listalta pois. Pasi 
Huuhtanen ja Pekka Heikkinen kannattivat esitystä. Koska oli tehty kannatettu 
muutosesitys, puheenjohtaja esitti, että asia on ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka 
kannattavat Puustellinmetsän puiston rakentamista äänestävät JAA ja ne, jotka 
kannattavat sen poistamista investointilistalta äänestävät EI. Suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 2 JAA-ääntä (Mäki-Kuhna, Vainionpää) ja 11 EI-ääntä 
(Heikkilä, Heikkinen, Huuhtanen, Lappalainen, Mattila, Mäensivu, Peltonen, 
Reinikainen, Salmi, Salonen, Lindberg). Puustellinmetsän puisto (500 000 euroa) 
poistettiin investointilistalta.
Pentti Mattila esitti, että Lahelanpelto II (Kaffepaussi ja Murupuisto) poistetaan 
listalta. Esitys raukesi kannattamattomana.
Kirkonkylän koulukampuksen hankekorttia päivitettiin Rakennuksen 
käyttöönoton osalta siten, että käyttöönoton tavoite on 8/2023.
Riihikallion ja Rykmentinpuiston monitoimikampusten osalta Pekka Heikkinen 
teki seuraavan muutosesityksen: "Investoinnit s. 117 Riihikallion koulun 
hankesuunnitelma hyväksyttiin 6.4.2020 valtuustossa niin, että sinne tulisi tilat 
900 oppilaalle ja 25 esiopetuspaikkaa. Kustannusarvio oli tuolloin 32,4 milj. 
euroa. Taloussuunnitelmaehdotuksen mukaan hankkeen koko on nyt 
pienentynyt sadalla oppilaspaikalla. Kuitenkin hankekortissa esitetään, että 
kustannusarvio on edelleen sama 32,4 milj. euroa. Ehdotan, että hankkeen 
kustannusarviota pienennetään 28,9 milj. euroon. Ehdotan myös jäljempänä 
kerrottavin perustein, että Riihikallion koulun uudisrakentamista lykätään niin, 
että se aloitetaan vuonna 2025 ja tehdään valmiiksi niin, että se voidaan ottaa 
käyttöön syyslukukauden alussa 2027. Investoinnit s. 118 Ehdotan, että 
kouluverkon rakentamista jaksotetaan pidemmälle aikavälille ja sen vuoksi en 
pidä järkevänä, että Mikkolan koulun tyhjentäminen mainitaan 
Rykmentinpuiston koulukeskuksen rakentamisen yhteydessä. Ehdotan 
poistettavaksi hankekortista seuraavan tekstin: ”..sekä tiloiltaan vanhentuneen 
Mikkolan koulun perusopetuksen sekä vaativan erityisopetuksen tilat” Ehdotan 
myös, että Rykmentinpuiston koulukeskuksen rakentaminen aloitetaan vuonna 
2026 niin, että se voidaan ottaa käyttöön syyslukukauden alussa 2028. 
Pyydämme korjaamaan luvut hankekorttiin sekä sivun 120 taulukkoon."
Pentti Mattila kannatti Heikkisen muutosesitystä. Koska oli tehty kannatettu 
muutosesitys, puheenjohtaja esitti, että asia on ratkaistava äänestämällä. 
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Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen että ne, jotka 
kannattavat pohjaesitystä äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat Heikkisen 
muutosesitystä äänestävät EI. Suoritetussa äänestyksessä annettiin 10 JAA-ääntä 
(Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Peltonen, Reinikainen, Salmi, 
Salonen, Vainionpää, Lindberg) ja 3 EI-ääntä (Heikkilä, Heikkinen, Mattila). 
Pohjaesitys jäi voimaan.
Riihikallion monitoimikampus hankkeen kokonaiskustannukseksi korjattiin 30,6 
milj. euroa.
Kellokosken keskusta. Pasi Huuhtanen teki muutosesityksen, että hanketta 
siirretään vuodella eteenpäin. Pentti Mattila ja Mika Mäki-Kuhna kannattivat 
Huuhtasen muutosesitystä. Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, 
puheenjohtaja esitti, että asia on ratkaistava äänestämällä. Kunnanhallitus 
hyväksyi äänestysesitykseksi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka 
kannattavat pohjaesitystä äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat Huuhtasen 
muutosestitystä äänestävät EI. Suoritetussa äänestyksessä annettiin 9 JAA-ääntä 
(Heikkinen, Lappalainen, Mäensivu, Peltonen, Reinikainen, Salmi, Salonen, 
Vainionpää, Lindberg), 3 EI-ääntä (Huuhtanen, Mattila, Mäki-Kuhna) ja yksi tyhjä 
ääni (Heikkilä). Pohjaesitys jäi voimaan.
Investoinnit-taulukko kohta 3.4. 10 Rakennus ja Taidekasarmi: päätettiin 
yksimielisesti jäättää suunnittelurahat vuodelle 2021, mutta poistaa 2 milj.euron 
investointi 10 Rakennuksen kohdalta ja 1 milj.euron investointi Taidekasarmin 
kohdalta
Investoinnit-taulukko kohta 5.5. Pentti Mattila esitti koneinvestointien siirtämistä 
eteenpäin. Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 487

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Talousarvio 2021, khall 30.11.2020

Talousarvioesitykseen on päivitetty kunnanhallituksen 16.11.2020 päättämän 
talousarvioesityksen 2021 mukaiset määräraha ja tekstimuutokset.

Lisäksi kasvun ja ympäristön toimialueen luvut ja tekstit on muutettu vastaamaan 
toimialueen 1.1.2021 voimaan astuvan uuden organisaatiorakenteen mukaisiksi. 
Organisaatiomuutoksella ei ole vaikutusta toimialuetason toimintatuloihin ja -
menoihin tai määrärahoihin.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari
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Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

päättää hyväksyä muutetun ehdotuksen vuoden 2021 talousarvioksi sekä 
vuosien 2021 – 2025 taloussuunnitelmaksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, § 420,26.11.2018
Valtuusto, § 153,10.12.2018
Kunnanhallitus, § 222,27.05.2019
Kunnanhallitus, § 237,03.06.2019
Valtuusto, § 88,10.06.2019
Kunnanhallitus, § 480,25.11.2019
Kunnanhallitus, § 494,02.12.2019
Valtuusto, § 174,09.12.2019
Kunnanhallitus, § 468,23.11.2020
Kunnanhallitus, § 488, 30.11.2020

§ 488
Edunvalvontasuunnitelma

TUUDno-2018-1509

Kunnanhallitus, 26.11.2018, § 420

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Edunvalvontasuunnitelma, khall 26.11.2018

Tuusulan kunnan rooli edunvalvonnassa korostuu toimintaympäristön muuttuessa. 
Kuntalaisten kannalta keskeisten palvelujen sisällöistä ja elinvoimaan liittyvistä 
asioista päätetään yhä laajemmissa kokonaisuuksissa ja yhteistyöverkostoissa. 
Tuusulan on syytä selkeyttää yhteistä käsitystä edunvalvonnan tavoitteista ja 
toimenpiteistä. Edunvalvonta on pitkäjänteistä työtä – on päästävä valmistelun 
alkulähteille. Edunvalvonta vaatii tuekseen systemaattista työtä, kuten kattavia tausta- 
ja asiantuntijaselvityksiä. Organisaation kaikki tasot on saatava mukaan 
edunvalvontatyöhön. 

Luonnos edunvalvontasuunnitelmaksi on laadittu keväällä 2018. Kevään 2018 
suunnitelman toteutus painottui maakuntavalmisteluun ja Keski-Uudenmaan sote -
kuntayhtymävalmisteluun. Lisäksi lähdimme systemaattisemmin ja vahvemmin 
edistämään Kehä IV:n toteutusta ja siihen liittyvää vaikuttamista ja edunvalvontaa.  

Edunvalvontasuunnitelmaa tarkennetaan loppuvuonna 2018 ja alkuvuonna 2019. 
Tarkentamisen ensimmäinen vaihe on määritellä kunnan edunvalvonnan keskeiset 
kohteet ja asiat. Valituista  edunvalvonnan kohteista laaditaan toteutuksen 
toimenpidesuunnitelma ja vastuumatriisi. Edunvalvonnan toimenpiteitä ja tuloksia 
tullaan raportoimaan säännölllisesti kunnahallitukselle ja valvtuustolle.

Luonnosta edunvalvonnan kohteiksi ja keskeiseksi sisällöksi on esitelty 
valtuustoeseminaarissa 1.11.2018 ja valtuustoasiain valmistelutoimikunnassa 
20.11.2018.

Oheisesta liitteestä ilmenee edunvalvontasuunnitelman ehdotetut kohteet 
ja edunvalvonnan tavoitteet jaoteltuina liikennehankkeisiin, maankäyttöön, Keski-
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Uudenmaan sote -kuntayhtymän toimintaan ja maakuntauudistusvalmisteluun. 
Tarkoituksena on, että valtuusto linjaisi edunvalvonnan kohteet ja tavoitteet. Sen 
jälkeen viedään eteenpäin ja valmistellaan yksityiskohtaisempi 
toimenpidesuunnitelma vastuumatriiseineen ja aikatauluineen.   

Edunvalvontasuunnitelman toteutumista ja sisältöä arvioidaan säännöllisesti.   

Asiaa on esitelty valtuustoasiain valmistelutoimikunnalle 20.11.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnahallitus päättää ehdottaa valtuustolle,että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä oheisesta liitteestä ilmenevät liikennnehankkeiden, maankäytön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän ja maakuntauudistuksen edunvalvonnan 
kohteet ja tavoitteet jatkovalmistelun pohjaksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttin.

Valtuusto, 10.12.2018, § 153

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Edunvalvontasuunnitelma, valt 10.12.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä oheisesta liitteestä ilmenevät liikennnehankkeiden, maankäytön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän ja maakuntauudistuksen edunvalvonnan 
kohteet ja tavoitteet jatkovalmistelun pohjaksi.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Eetu Niemelä esitti asian palauttamista 
uudelleen valmisteltavaksi. Esitys raukesi kannattamattomana.

Arto Nätkynmäki Sanna Kervisen, Margita Winqvistin ja Päivö Kuusiston kannattamana 
esitti, että keskeisiin edunvalvonnan kohteina ja tavoitteina oleviin liikennehankkeisiin 
lisätään  "Tuusulanväylä Helsingissä (Tuusulanbulevardi)".

Valtuusto hyväksyi lisäysesityksen yksimielisesti.

Päätös
Valtuusto päätti
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hyväksyä oheisesta liitteestä ilmenevät liikennnehankkeiden, maankäytön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän ja maakuntauudistuksen edunvalvonnan 
kohteet ja tavoitteet jatkovalmistelun pohjaksi siten muutettuna, 
että keskeisiin edunvalvonnan kohteina ja tavoitteina oleviin liikennehankkeisiin 
lisätään "Tuusulanväylä Helsingissä (Tuusulanbulevardi)"

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 222

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Kunnanhallitus 4.3.2019 § 83
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatketttu.  Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortuin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä vaiheessa kunnanhalltuksen päätöksenteossa Kehä IV 
ja Tuusulan itäisen ohikulkutien kehittäminen -edunvalvontakortit. 
Edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännällisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä
Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Kehä IV:n edunvalvontakortin, ja
käynnistää Kehä IV:n toteutuksen suunnittelun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Petri Juhola oli asiantuntijana kokouksessa.

____________

Kunnanhallitus 4.3.2019 § 84
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatketttu.  Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortuin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
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tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä vaiheessa kunnanhalltuksen päätöksenteossa Kehä IV 
ja Tuusulan Itäisen ohikulkutien kehittäminen -edunvalvontakortit. 
Edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännällisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä
Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Tuusulan itäinen ohikulkutie edunvalvontakortin, ja
käynnistää ohikulkutien toimenpiteet ja suunnittelun edunvalvontakortista 
ilmenevin tavoin.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Petri Juhola oli asiantuntijana kokouksessa.
____________

Kunnanhallitus 18.3.2019 § 92
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatkettu. Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä päätöksenteossa edunvalvonta Keski-Uudenmaan 
sote-kuntayhtymässä. Edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään 
jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännöllisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymää koskevan edunvalvontakortin 
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todeta, että edunvalvonnan tavoitteita ja toimenpidesuunnitelmaa arvioidaan ja 
tarkistetaan tarpeen mukaan.  

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

____________

Kunnanhallitus 18.3.2019 § 93
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatkettu. Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä kunnanhalltuksen päätöksenteossa Kellokosken 
sairaala-alueen kehittäminen -edunvalvontakortti. Edunvalvontakorttien toiminallisia 
sisältöjä päivitetään jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännöllisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Kellokosken sairaala-alueen kehittämistä koskevan edunvalvontakortin 
todeta, että edunvalvonnan tavoitteita ja toimenpidesuunnitelmaa arvioidaan ja 
tarkistetaan tarpeen mukaan  

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

____________

Kunnanhallitus 27.5.2019

Valtuuston 10.12.2018 kokouksessaan hyväksymistä kunnan edunvalvontakohteista 
on laadittu erilliset edunvalvontakortit jäntevöittämään kunnan 
edunvalvontaa. Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, 
edunvalvonnan tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta 
edunvalvonnassa, edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen 
edunvalvonnan toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit käsitellään ja hyväksytään 
kunnanhallituksessa 3.6.2019 mennessä. Edunvalvontakortit tuodaan kokonaisuutena 
tiedoksi 10.6.2019 pidettävään valtuuston kokoukseen.
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Edunvalvonnan toimenpiteitä arvioidaan sekä tarkistetaan ja täydennetään tarpeen 
mukaan.  Edunvalvonnan toteutuksesta 
raportoidaan säännöllisesti kunnanhallitukselle ja valtuustolle.

Neljän keskeisen edunvalvonnan kohteen edunvalvontakortit on hyväksytty 
kunnanhallituksessa 4. ja 18.3.2019.  Kahdeksan edunvalvonnan kohteen kortit 
tuodaan kunnanhallituksen hyväksyttäviksi 3.6.2019.  Samalla päätetään korttien 
raportoinnista valtuustolle 10.6.2019 kokouksessa.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 10.6.2019 pidettävän kokouksen esityslistalle ja tehdä 
ehdotuksen valtuustolle kokouksessaan 3.6.2019.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 03.06.2019, § 237

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Edunvalvontakortti, Keusote, khall 3.6.2019
2 Lentoasema edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
3 Pikaraitiotie Tuusulaan edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
4 Ruskeasannan asema edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
5 Tallinna-Helsinki-rata edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
6 Uusimaa 2050-kaava edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
7 Keravan aseman liityntäpysäköinnin kehittäminen edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
8 Tuusulanväylä kt 45 Helsingin alueella edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
9 Erilliset rajatut liikennehankkeet edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
10 Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
11 Mt 11466 Tuusulan itäväylä edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
12 Kehä IV edunvalvontakortti,khall 3.6.2019
13 Kellokosken sairaala edunvalvontakortti, khall 3.6.2019
14 Lentorata edunvalvontakortti, khall 3.6.2019

Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatkettu. Eedunvalvonnan kohteista on 
laadittu kevään aikana erilliset edunvalvontakortit. Edunvalvontakortin sisältönä on 
kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan tavoitteiden määrittely, 
yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, edunvalvonnan tueksi 
laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnan toimenpidesuunnitelma 
vastuuhenkilöineen.
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Kunnanhallitus on hyväksynyt edunvalvontakortit kokouksissaan 4.3. ja 18.3.2019 
seuraavista kokonaisuuksista: Kehä IV, Tuusulan itäväylä (mt 11466), Kellokosken 
sairaala-alueen kehittäminen ja Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä.

Edunvalvontakorteista on tässä kunnanhalltuksessa päätöksenteossa seuraavat kortit

- Lentorata

- Pikaraitiotie Tuusulaan

- Ruskesannan asema

- Tallinna-Helsinki -rata

- Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää

- Liityntäpysäköinti

- Tuusulanväylä, kt 45, Helsingin alueella

- Erilliset, rajatut liikennehankkeet

- Lentoasema-alueen kehittäminen

- Uusimaa 2050 -kaava 

Hyväksyttyjen edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään jatkuvasti 
tarpeen mukaan.

Aiemmin keväällä ja tänään hyväksyttävät edunvalvontakortit viedään kokonaisuutena 
tiedoksi 10.6.2019 pidettävään valtuuston kokoukseen

Edunvalvonnan toteutumista seuraataan säännöllisesti. Kunnanhallitus ja valtuusto 
saavat myös säännöllisesti raportit edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä edunvalvontakortit: Lentorata, Pikaraitiotie Tuusulaan, Ruskesannan 
asema, Tallinna-Helsinki -rata, Lisäraide Järvenpää-
Hyvinkää, Liityntäpysäköinti, Tuusulanväylä, kt 45, Helsingin alueella, Erilliset, 
Rajatut liikennehankkeet, Lentoasema-alueen kehittäminen, Uusimaa 2050 -
kaava
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi edunvalvonnan kokonaisuuden ja laaditut edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 88



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 81 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Liitteet
1 Edunvalvontakortti, Keusote, valt 10.6.2019
2 Lentoasema edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
3 Lentorata edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
4 Pikaraitiotie Tuusulaan edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
5 Ruskeasannan asema edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
6 Tallinna-Helsinki-rata edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
7 Uusimaa 2050-kaava edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
8 Keravan aseman liityntäpysäköinnin kehittäminen edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
9 Tuusulanväylä kt 45 Helsingin alueella edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
10 Erilliset rajatut liikennehankkeet edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
11 Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
12 Mt 11466 Tuusulan itäväylä edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
13 Kehä IV edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
14 Kellokosken sairaala edunvalvontakortti, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi edunvalvonnan kokonaisuuden ja laaditut edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 25.11.2019, § 480

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Kunnanhallitus on keväällä 2019 hyväksynyt kunnan edunvalvonnan kokonaisuuden 
ja kustakin edunvalvonnan kohteesta laaditut edunvalvontakortit. Valtuusto on 
kokouksessaan 10.6.2019 merkinnyt tiedoksi edunvalvonnan kokonaisuuden ja 
edunvalvontakortit.

Kunnanhallitus ja valtuusto seuraavat säännöllisesti puolivuosittain edunvalvonnan 
toteutumista. Tämä tapahtuu mm. edunvalvontakorttien toimenpiteiden toteutuksen 
raportoinnilla ja edunvalvonnan toimenpidesuunnitelmien päivittämisellä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian 9.12.2019 pidettävän valtuuston kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 2.12.2019 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, 02.12.2019, § 494

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Erilliset rajatut liikennehankkeet, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
2 Kehä IV, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
3 Kellokosken sairaala, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
4 Keusote, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
5 Lentoasema, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
6 Lentorata, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
7 Liityntäpysäköinti Keravalle, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
8 Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
9 Mt 11466 Tuusulan itäväylä, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
10 Pikaraitiotie Tuusulaan, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
11 Ruskeasanta, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
12 Tallinna-Helsinki-rata, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
13 Tuusulanväylä Helsingissä, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019
14 Uusimaa 2050-kaava, edunvalvontakortti, khall 2.12.2019

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä liitteenä olevat päivitetyt edunvalvontakortit
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

 merkitä tiedoksi päivitetyt edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Jukka-Matti Laakso ja Petri Juhola olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 09.12.2019, § 174

Liitteet
1 Erilliset rajatut liikennehankkeet, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
2 Kehä IV, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
3 Kellokosken sairaala, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
4 Keusote, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
5 Lentoasema, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
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6 Lentorata, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
7 Liityntäpysäköinti Keravalle, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
8 Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
9 Mt 11466 Tuusulan itäväylä, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
10 Pikaraitiotie Tuusulaan, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
11 Ruskeasanta, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
12 Tallinna-Helsinki-rata, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
13 Tuusulanväylä Helsingissä, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019
14 Uusimaa 2050-kaava, edunvalvontakortti, valt 9.12.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

 merkitä tiedoksi päivitetyt edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 23.11.2020, § 468

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Valtuuston 10.12.2018 kokouksessaan hyväksymistä kunnan edunvalvontakohteista 
on laadittu erilliset edunvalvontakortit jäntevöittämään kunnan 
edunvalvontaa. Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, 
edunvalvonnan tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta 
edunvalvonnassa, edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen 
edunvalvonnan toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvonnan toimenpiteitä on arvioitu sekä tarkistettu ja täydennetty tarpeen 
mukaan.  Edunvalvonnan toteutuksesta 
raportoidaan säännöllisesti kunnanhallitukselle ja valtuustolle.

Valtuusto on viimeksi 9.12.2019 saanut selvityksen ja merkinnyt tiedoksi 
edunvalvontasuunnitelmien ja -korttien toteutuksen. Seuraavan kerran 
edunvalvonnan toteutumisesta raportoidaan valtuustolle 7.12.2020.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 7.12.2020 pidettävän kokouksen esityslistalle ja tehdä 
ehdotuksen valtuustolle kokouksessaan 30.11.2020

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 488

Valmistelija / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Edunvalvontakortti, Tuusulanväylä, kt 45, Helsingin alueella, khall 30.11.2020
2 Edunvalvontakortti, Tallinna-Helsinki-rata, khall 30.11.2020
3 Edunvalvontakortti, Ruskeasannan asema, khall 30.11.2020
4 Edunvalvontakortti, Mt 11466 Tuusulan itäväylä, khall 30.11.2020
5 Edunvalvontakortti, Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää, khall 30.11.2020
6 Edunvalvontakortti, Lentorata, khall 30.11.2020
7 Edunvalvontakortti, Lentoasema, khall 30.11.2020
8 Edunvalvontakortti, Keravan aseman liityntäpysäköinnin kehittäminen, khall 
30.11.2020
9 Edunvalvontakortti, Kellokosken sairaala-alueen jatkokäyttö, khall 30.11.2020
10 Edunvalvontakortti, Kehä IV, khall 30.11.2020
11 Edunvalvontakortti, Helsingin Seudun Liikennekuntayhtymä, khall 30.11.2020
12 Edunvalvontakortti, Erilliset rajatut liikennehankkeet, khall 30.11.2020
13 Edunvalvontakortti Keusote 24.11.2020, khall 30.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Ehdotus

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä liitteenä olevat päivitetyt edunvalvontakortit
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

 merkitä tiedoksi päivitetyt edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kuntakehityslautakunta, § 86,16.09.2020
Kunnanhallitus, § 465,23.11.2020
Kunnanhallitus, § 489, 30.11.2020

§ 489
Kaavoitussuunnitelma 2021-2025

TUUDno-2020-2109

Kuntakehityslautakunta, 16.09.2020, § 86

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Kaavoitussuunnitelma 2021-2025 KKL 16.9.2020

Kunnanvaltuusto hyväksyy vuosittain kaavoitussuunnitelman viiden vuoden jaksolle. 
Tämän jälkeen vuoden alussa hyväksytään alkavan vuoden kaavoituksen työohjelma, 
jonka edistymistä seurataan osavuosikatsausten yhteydessä. Kaavoitussuunnitelman 
tavoitteena on ohjata kuntasuunnittelu-palvelualueen toimintaa ja kaavatöihin 
vaikuttavien luottamuselinten päätöksentekoa niin, että hankeluettelosta ensisijaisiksi 
nostetut hankkeet etenevät mahdollisimman nopeasti ja että niiden valmisteluun 
kohdennetaan ensisijaisesti resursseja.

Tavoitteena on huolehtia siitä, että MAL-aiesopimuksen tavoitteiden ja 
kunnanvaltuuston hyväksymän vuotuisen asunto-ohjelman lisäksi kaavoitetaan 
riittävästi tonttivarantoa tulevaa käyttöä varten.

Vuosien 2021–2025 kaavoitussuunnitelma on liitteenä. Kaavoitussuunnitelmassa on 
edellisten vuosien tavoin yleiskaavoitushankkeita, yleissuunnitelmia sekä 
asemakaavahankkeita, jotka on priorisoitu kolmeen eri luokkaan hankkeiden 
kiireellisyyden ja oletetun etenemisjärjestyksen mukaisesti. Kartalle on merkitty myös 
ns. vähäiset kaavamuutokset ilman priorisointia. Näitä kaavamuutoksia valmistelevat 
kaavoitusavustajat muiden töiden ohella.

Yleiskaava ja yleissuunnitelmat

Suunnittelukauden alussa on tavoitteena saada yleiskaava 2040 hyväksyttyä. Tämän 
jälkeen tehtävien linjausten mukaisesti varaudutaan osayleiskaavojen laadintaan. 
Toistaiseksi tarpeellisimpana taajamaa koskevan osayleiskaavan päivityksenä pidetään 
Koillis-Hyrylän osayleiskaavan laadintaa. Koillis-Hyrylän osayleiskaavan laatiminen on 
tarpeen suunnittelukauden aikana, jotta tämän jälkeen alueelle voidaan 
asemakaavoittaa aiotusti asuinalueita päätetyin tavoittein mm. liikenneverkkoon ja 
aluetehokkuuteen liittyen. Alueen maankäyttöä on tarkoitus tutkia myös erillisten 
asemakaavahankkeiden yhteydessä asemakaavarunkoa hahmotellen.

Yleissuunnitelmia laaditaan asemakaavojen laatimisen tavoitteiden asettamiseksi ja 
laajempien kokonaisuuksien hahmottamiseksi, jotta voidaan olla varmoja, että 
pienehkötkin asemakaavatyöt toimivat kokonaisuuden osina. Tällaisia 
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yleissuunnitelmia ovat Hyrylän ja Jokelan keskustojen yleissuunnitelmat. Lisäksi 
laaditaan viher- ja virkistysverkon kehittämisen kokonaissuunnitelma sekä 
yleissuunnitelmaa Tuusulanjärven virkistyskäytön lisäämiseksi koskien ranta-aluetta.

Asemakaavahankkeiden priorisointi

Asunto- ja asuinalueiden osalta pyritään tarjoamaan monipuolisesti vaihtoehtoja. 
Tarkoituksena on valikoida hankkeet, joiden myötä saadaan kaikkiin taajamiin 
tonttivarantoa eri tarpeisiin: asuinrakentamisen tontteja, keskustojen 
kehittämishankkeita, työpaikkatontteja ja vetovoimahankkeita. Asemakaavahankkeet 
on priorisoitu painottaen

Keskustojen kehittämistä
Työpaikka-alueiden kaavoja
Kunnan maalle sijoittuvia hankkeita
Paljon asuntoja/työpaikkoja tuottavia kaavoja
Kunnan omistamien realisoitavien kiinteistöjen kaavamuutoksia
Kunnan kannalta tärkeitä palveluverkon kehittämisen tai yhdyskuntatekniikan 
toteuttamisen edellyttämiä kaavoja

Liitteenä olevassa kaavoitussuunnitelmassa prioriteetilla 1 olevat ovat kärkihankkeita. 
Prioriteettien 2 ja 3 hankkeita edistetään kärkihankkeiden valmistelun jälkeen. On 
todennäköistä, että tulee tehtäväksi erityisesti kaavamuutoksia suunnittelukauden 
aikana sekä johtuen ajankohtaisista rakentamishankkeista että kunnan 
velvollisuudesta pitää kaavat ajan tasalla. Hankkeita koskevista hakemuksista 
päätettäessä tai muutoin käynnistämispäätöksin päätetään erikseen, minkälaisella 
prioriteetilla näitä edistetään.

Työpaikka-alueiden asemakaavat

Jokelassa työpaikka-alueiden tonttivarantoa on lähivuosien tarpeeseen. Näin ollen 
työpaikka-alueiden asemakaavoja laaditaan suunnittelukauden alussa pääosin Etelä-
Tuusulaan ja resurssien mahdollistaessa myöhemmin Kellokoskelle. Kellokoskella 
Rajalinnan työpaikka-alueen laajentaminen on tarpeen lähivuosina, mutta tämä hanke 
ei prioriteetiltaan kärkeä.

Sen sijaan Etelä-Tuusula on työpaikkarakentamisen kannalta ensisijaisen tärkeä 
kysynnästä johtuen ja tonttivarannon kannalta heikoimmassa asemassa. On erittäin 
tärkeää panostaa näistä syistä johtuen Etelä-Tuusulaan. Sekä Kehä IV:n varteen 
kehittyvät työpaikka-alueet että Tuusulan itäväylän varteen työpaikka-alueiden 
laajentaminen ovat tärkeimmät hankkeet. FOCUS-alueella on painoarvoa jopa 
pääkaupunkiseudun työpaikka-alueiden joukossa. Näiden suurien asemakaavojen 
ohella on valmiuksia tehdä pieniä määriä pienehköjä työpaikka-alueiden asemakaavan 
muutoksia.

Keskustojen kehittäminen

Keskustojen kehittäminen on tarpeen vetovoiman kasvattamiseksi kaikissa taajamissa, 
eikä tähän ole vielä syntynyt Jokelassa ja Hyrylässä riittävästi kaavallisia 
mahdollisuuksia. Hyrylän alueella asuinkerrostalotonttivaranto on hyvä, mutta 
kaupallisen keskustan kehittämiseksi on vielä laadittava kaavamuutoksia. 
Palvelukeskuksen kaavamutuoksen lisäksi mm. purettavan hallintorakennuksen alueen 
asemakaavatyö esitetään nostettavaksi kärkihankeeksi.
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Jokelassa tämän ohella myös liike- ja asuinkerrostalotontteja on tarpeen kehittää 
keskusta-alueella tai lähituntumassa, josta johtuen kaavoitussuunnitelmassa on 
kärkihankkeena Keskustien kaavamuutos ja ”Opintien ja Nukarintien risteyksen 
ympäristö”-niminen kaavamuutos. Uutena hankkeena esitetään käynnistettäväksi 
Asemanseutu-kaavamuutosta aseman itäpuoleiselle alueelle.
Kellokoskella jo Vanhan valtatien itäpuolelle laaditun kaavan jälkeen seuraava 
keskustan kehittämishanke on ent. sairaalan alueen kaavallinen muutos, joka voi edetä 
maanomistajan selvitettyä mahdollisuuksia kiinteistöjen uusiokäytön osalta.

Pääasiassa asuintontteja tuottavat asemakaavat

Onnistuneen maanhankinnan ja suurten kaavaprojektien läpiviemisen seurauksena 
Tuusulan kunnalla on hyvä tonttivaranto ja mahdollisuudet päästä tavoitellulle kasvu-
uralle. Alla on laskelma koskien rakentamattomien asuinrakentamista mahdollistavien 
korttelien potentiaalista. Laskelma on tehty paikkatietoperusteisesti ja johtuen 
aineiston epäyhtenäisyydestä joitakin pieniä puutteita luvuissa voi olla. Tästä 
huolimatta suuruusluokka on oikein.

  Hyrylä Jokela  Kellokoski
rakennusoikeutta kunnan omistamilla alueilla 203958 79103 31819
rakennusoikeutta muiden omistamilla alueilla 153884 23403 8543
yht 357842 102506 40362
       
Talotyyppikohtaisesti      
Omakotitalojen rakennusoikeus 47191 24853 9065
Muiden pientalojen rakennusoikeus 44182 52544 24992
Kerrostalojen rakennusoikeus 266469 25109 6305
       
Asuntoja      
Omakotitalot 236 124 45
Muut pientalot 589 701 333
Kerrostalot 4441 418 105
yht 5266 1243 484
       
Asukkaita      
Omakotitaloihin 944 497 181
Pientaloihin 982 1168 555
Kerrostaloihin 6662 628 158
yht 8587 2292 894
Asuinalueille sijoittuva oleva yhtiömuotoisten tonttien varanto riittää kaikissa 
taajamissa lähivuosien tarpeisiin. Hyrylässä olevat Rykmentinpuiston, Lahelanpelto II:n, 
Häriskiven ja Pellavamäentien kaavojen alueet sekä pienemmät täydennyskohteet 
mahdollistavat tavoitellun kasvun. Kellokosken keskustan kaavan lisäksi Linjapuiston 
asemakaavat I ja II mahdollistavat asuinrakentamista. Kellokoskella tulee arviolta 2-3 
vuoden sisällä lisätä omakotitonttivarantoa, joten mm. Joenranta-kaava on 
kärkihankkeena. Uusia pientaloalueiden kaavoja ei siksi tarvita juuri nyt kärkihankkeiksi 
Jokelaan, mutta keskustarakentamista turvaavaa tonttivarantoa olisi hyvä kasvattaa.

Kasvun turvaamiseksi on ensisijaisen tärkeää saada oleva ja lähivuosiksi hyvin riittävä 
varanto Hyrylässä ja Kellokoskella luovutuskuntoon eli tontit lohkottua ja infra 
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rakennettua. Jokelassa sen sijaan Peltokaaren, Kartano I:n ja keskustan tonttivaranto 
on riittävä ja infratyöt akuuteimpaan tonttitarpeeseen nähden riittävän pitkällä eli 
tontteja riittää siellä hyvin myytäväksi.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen 
kunnanvaltuustolle, että valtuusto hyväksyy liitteenä olevan kaavoitussuunnitelman 
vuosille 2021–2025.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Liisa Sorri teki muutosesityksen Margita 
Winqvistin kannattamana. Muutosesityksen mukaan 
kaavoitussuunnitelma vuosille 2021-2025 tulee hyväksyä siten muutettuna, että Jokelan 
Kartano II -asemakaavamuutos nostetaan 2. prioriteetin hankkeeksi. 
Kuntakehityslautakunta hyväksyi Sorrin esityksen yksimielisesti.

 

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti

hyväksyä kaavoitussuunitelman vuosille 2021-2025 siten muutettuna, että Jokelan 
Kartano II -asemakaavamuutos nostetaan 2. prioriteetin hankkeeksi.
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä liitteenä olevan kaavoitussuunnitelman vuosille 2021–2025.

Kunnanhallitus, 23.11.2020, § 465

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Kaavoitussuunnitelma 2021-2025., khall 2.11.2020

Poliittinen johtoryhmä kannusti KKL:n käsittelyn jälkeen miettimään vielä miten 
kärkihankkeita voitaisiin priorisoida, jotta kunnan kannalta tärkeimmät tähtihankkeet 
saataisiin selville. Jos kaikkein tärkeimmät hankkeet myös luottamuselinten 
päätöksellä voidaan erotella muista sinänsä tärkeistä hankkeista, voidaan 
valmistelussa keskittyä näihin yhteisesti tärkeiksi pidettyihin hankkeisiin. Jopa 
yksinomaan kärkihankkeita on erinomaisen suuri määrä - kärkihankkeita on ollut 
Tuusulan kaavoitusyksiköllä pitkään 30-35 kpl vaikka näitä on saatu valmiiksikin hyvin 
ja tonttivaranto on kasvanut suurelta osin hyvälle tasolle.
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Käytännössä kaavan valmistelija pystyy valmistelemaan samanaikaisesti 1-3 hanketta. 
Yleiskaavatason suunnitelmia valmistellaan päätyönä noin 1 hlön ja asemakaavoja 
noin 6 hlön toimesta. Kullakin on kaavojen valmistelun lisäksi muita tehtäviä.On 
perusteltua valita kaavoituksen kärkihankkeiksi esim. 5-15 hanketta nykyisen noin 30 
hankkeen sijaan.

Hankkeiden tarkempi priorisointi

Tätä varten on valmisteltu kaavojen pisteytystaulukko, jossa on tutkittu kunkin tärkeän 
hankkeen tärkeyttä ja vaikuttavuutta muutamien kriteerien avulla. Kukin hanke on 
pisteytetty ja näin saatu aiempaa analyyttisempi lähestymistapa 
kaavoitussuunnitelmaan liittyen.Kaavahankkeita on arvioitu kriteeristön avulla:

Kunnan maanomaisuus

Vaikuttavuus ja tarve
Työpaikkojen määrä
Asuinrakentamisen määrä (muutamia – kymmeniä – sata – useita satoja – tuhat 
tai enemmän)
Palveluverkon kehittyminen
 
Kaavatalous

Alueen merkittävyys kunnan kannalta
Etelä-Tuusula
Jokela
Kellokoski

Suunnitelman toteutumisen aikajänne
Lyhyt
Keskipitkä
Pitkä
 
Läpimenovarmuus

Kukin kriteeri tutkittujen kaavahankkeiden osalta arvioitiin asteikolla 1-5. Kriteereille 
annettiin lisäksi painoarvot. Kukin hanke sai pisteitä kriteerien arvosanojen ja 
painoarvojen summana. Pisteytystaulukko on asian liitteenä.

Johtopäätelmä

Tehdyn analyysin pohjalta tulisi kaavoitussuunnitelmaan ja työtapohoihin tehdä 
muutoksia:
Arvioinnissa parhaiten pisteitä saaneiden hankkeiden edistämiseen tulisi panostaa ja 
luettelon loppupäässä olevien hankkeiden edistämisen ei tulisi olla tässä vaiheessa 
ensisijaista. Pisteytyksessä heikommin menestyneitä hankkeita ei tulisi juuri nyt 
valmistella, ellei hankkeen valmistelu ole nyt lähes valmis jonkin kaavavaiheen osalta, 
jolloin olisi silti perusteltua viedä valmisteluvaihe loppuun ja kaava käsiteltäväksi.
Resursseja voi olla mahdollista lisätä pisteytyksessä parhaiten menestyneiden 
hankkeiden osalta siten, että useampi kuin yksi kaavan valmistelija käyttää 
työaikaansa näihin hankkeisiin.
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Pisteytyksessä parhaiden menestyneiden hankkeiden top 10:

Yleiskaava 2040
Hyrylän keskustan yleissuunnitelma
Palvelukeskus
Lahelanpelto III (vain koulu)
Rykmentinportin laajennus
Jokelan paloasema
Kehä IV
Puistokylä
Kehitettävät kiinteistöt II
Koillis-Hyrylän osayleiskaava

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO hyväksyy

liitteenä olevan kaavoitussuunnitelman vuosille 2021–2025.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

ottaa asian 7.12.2020 pidettävän valtuuston kokouksen esityslistalle  
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 30.11.2020 pidettävässä kunnanhallituksen 
kokouksessa.

 

Asko Honkanen ja Anne Olkkola selostivat asiaa.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 489

Valmistelija / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Kaavoitussuunnitelma 2021-2025., khall 30.11.2020
2 Kaavahankkeiden priorisointitaulukko, khall 30.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO hyväksyy

liitteenä olevan kaavoitussuunnitelman vuosille 2021–2025 seuraavin muutoksin:

Kaavoitussuunnitelmaan lisätään II-luokkaan:
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Halkivahan alue, Paijalassa (alue täydentää olemassa olevaa 
kuntarakennetta)
Peurantie 20, Riihikalliossa (alue täydentää olemassa olevaa 
kuntarakennetta)

Kaavoitussuunnitelmasta poistetaan III-luokan hankkeita, joita ei ehditä aloittaa 
kaudella 2025:

Rantatie II-IV
Taistelukoulu
Hiivoonlahti
pilottirakentaminen
Lepola III (2025->)

Kaavoitussuunnitelmaan tarkennetaan Saksan alueen aluerajausta pienemmäksi 
ja se nimetään Mattila ja se säilyy kärkihankkeena
Kaavoitussuunnitelman toteutuksessa painotetaan vuonna 2021 erityisesti 
seuraavia hankkeita:

Yleiskaava 2040
Hyrylän keskustan yleissuunnitelma
Palvelukeskus
Lahelanpelto III (vain koulu)
Rykmentinportin laajennus
Jokelan paloasema
Kehä IV
Puistokylä
Kehitettävät kiinteistöt II
Koillis-Hyrylän osayleiskaava

___

Avattuaan asiasta keskustelun puheenjohtaja teki pohjaesitykseen seuraavan 
lisäyksen kohtaan 4. "Kaavoitussuunnitelman toteutuksessa painotetaan vuonna 2021 
erityisesti seuraavia hankkeita": -Kellokosken keskustakolmion asemakaavakuutos.

Jussi Salonen teki seuraavan muutosesityksen: Kaavoitussuunnitelmassa Kartano II 
nimetään Tiilitehtaan alueeksi ja vaihdetaan III-luokkaan ja Kartano III nimetään Kartano II:

Esitys hyväksyttiin yksimielisesti.ksi ja muutetaan II-luokkaan. 

Jussi Salonen teki muutosesityksen kylien ta#ydennysrakentamisen ja 
elinvoimaisuuden mahdollistamiseksi: Aloitamme tuusulalaisen kylän (Ruotsinkylä, 
Rusutjärvi, Tuomala tai Nahkela) asemakaavoituksen. Muutosesitys raukesi 
kannattamattomana.

Jussi Salonen esitti poistettavaksi päätösehdotuksesta III-luokan hankkeiden 
poistoesityksestä Tuusulan Rantatien varrella olevat Rantatie II-IV, Taistelukoulu ja 
Hiivooonlahti. Esitys hyväksyttiin yksimielisesti.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin kokouksessa tehdyin muutoksin.
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Kuntakehityslautakunta, § 85,16.09.2020
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 20,15.10.2020
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 27,12.11.2020
Kunnanhallitus, § 466,23.11.2020
Kunnanhallitus, § 490, 30.11.2020

§ 490
Asunto-ohjelma 2021 - 2025

TUUDno-2020-2147

Kuntakehityslautakunta, 16.09.2020, § 85

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Liitteet
1 Asunto-ohjelma 2021-2025, KKL 16.9.2020
2 Asuntotuotantoarvio -taulukko, KKL 16.9.2020
3 Asunto-ohjelma, kohteet Jokelassa ja Kellokoskella, Khall 2.11.2020
4 Asuntorakentaminen_Hyrylä_2020_mustavalkoinen, KKL 16.9.2020

Tuusulan kunnassa uusien asuntojen rakentaminen keskitetään keskuksiin ja 
taajamiin, jolloin luodaan edellytyksiä joukkoliikenteelle ja monipuolisille palveluille. 
Kuntastrategian mukaisesti vahvistetaan Etelä-Tuusulan kasvua sekä tiivistetään ja 
eheytetään Hyrylän keskustaa ja Rykmentinpuistoa. Jokelan keskustaa tiivistetään 
rataan tukeutuen ja vahvistetaan taajaman vetovoimatekijöitä puutarhakaupunki-
idean pohjalta. Kellokosken omaleimaisuutta ja vetovoimaa vahvistetaan Ruukin ja 
Sairaalan aluetta sekä keskustaa kehittäen. Monipuolista asuntorakentamista 
tuotetaan eri elämän tilanteissa oleville ja eri-ikäisten väestöryhmien asumistarpeisiin. 
Tavoitteena on edistää valinnan mahdollisuuksia niin kerros- kuin pientaloasuntojen 
tuotannolla sekä varmistamalla hallintamuotojen moninaisuus omistus-, vuokra- ja 
asumisoikeusasuntoja tuottamalla. Asuntorakentamisessa tavoitellaan myös 
kohtuuhintaisuutta ja kooltaan erilaisia asuntoja.

Maankäytön, asumisen ja liikenteen MAL 2019 -suunnitelma on hyväksytty ja 
neuvottelutulos valtion ja Helsingin seudun kuntien välisestä MAL-sopimuksesta 
vuosille 2020-2031 saavutettiin kesäkuussa 2020. Sopimus tulee voimaan kaikkien 
sopijaosapuolten hyväksyttyä sen. MAL 2019 -suunnitelmassa kuvataan, miten seutua 
pitäisi kehittää vuosina 2019 - 2050. Suunnitelma on tiekartta siihen, miten seudun 
liikenteen päästöt saadaan laskuun, asukkaiden arjesta tehdään sujuvaa, ihmiset 
voivat löytää kodin kohtuullisella hinnalla hyvien liikenneyhteyksien varresta ja 
työpaikoille on helppo kulkea. MAL-sopimuksilla on määritelty seudun kunnille 
asuntorakentamisen määrä- ja hallintamuototavoitteita. Tuusulan tavoite on rakentaa 
462 asuntoa vuosittain, josta 20 % valtion tukemaa ARA-tuotantoa. Asuntotuotannon 
ja kaavoituksen kokonaistavoitteessa otetaan huomioon kunnan toiminnasta 
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riippumattomat tekijät mm. koronaepidemian vaikutukset yhteiskuntaan ja 
asuntorahoitukseen, talouden suhdannevaihtelu, asuntomarkkinatilanne sekä 
liikenneinfrahankkeiden toteutuminen.

Asunto-ohjelma sisältää tulevan viisivuotiskauden uudisrakentamisen tuotantoarvion, 
omakotitonttien luovutussuunnitelman ja ARA-uudisrakentamisen hankekatsauksen. 
Loppuun on lisätty kehittämistavoitteita seuraavalle asunto-ohjelmakaudelle. 
Asuinrakentamisen määrään ja tuotannon monipuolisuuteen vaikuttavat yleiset 
asuntomarkkinat, suhdanteet, maapoliittisten ratkaisujen syntyminen sekä 
kaavoituksen ja kunnallistekniikan mahdollistamat aikataulut.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan asunto-ohjelma 2021 - 2025:n liitteiden mukaisesti.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 15.10.2020, § 20

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Liitteet
1 Asunto-ohjelma 2021-2025, valtmk 15.10.2020
2 Asunto-ohjelma, kohteet Jokelassa ja Kellokoskella, valtmk 15.10.2020
3 Asuntotuotantoarvio -taulukko, valtmk 15.10.2020
4 Asunto-ohjelma, kohteet Hyrylässä, valtmk 15.10.2020

Esitellään asunto-ohjelma 2021-2025.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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Heikki Lonka, Asko Honkanen ja Anne Olkkola selostivat asiaa.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 12.11.2020, § 27

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Asunto-ohjelma 2021-2025, valtmk 12.11.2020
2 Asunto-ohjelma, kohteet Jokelassa ja Kellokoskella, valtmk 12.11.2020
3 Asuntotuotantoarvio -taulukko, valtmk 12.11.2020
4 Asunto-ohjelma, kohteet Hyrylässä, valtmk 12.11.2020

Edellisessä valtuustoasiain valmistelutoimikunnan kokouksessa esiteltiin asunto-
ohjelma 2021-2025.  Keskustellaan kokouksessa asunto-ohjelman painotuksista. 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta

keskustelee asunto-ohjelman 2021 - 2025 painopisteistä.

Päätös
Valtuustoryhmillä ei vielä tässä vaiheessa ollut valmisteltuna esityksiä asunto-
ohjelman 2021 - 2025 painopisteiksi.

Kunnanhallitus, 23.11.2020, § 466

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Liitteet
1 Asunto-ohjelma, kohteet Jokelassa ja Kellokoskella, Khall 2.11.2020
2 Asunto-ohjelma, kohteet Hyrylässä, Khall 2.11.2020
3 Asuntotuotantoarvio -taulukko, Khall 2.11.2020

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää
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hyväksyä Tuusulan asunto-ohjelman 2021 - 2025 liitteiden mukaisesti.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

ottaa asian 7.12.2020 pidettävän valtuuston kokouksen esityslistalle  
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 30.11.2020 pidettävässä kunnanhallituksen 
kokouksessa.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 490

Valmistelija / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Liitteet
1 Asunto-ohjelma 2021-2025, khall 30.11.2020
2 Asunto-ohjelma, kohteet Hyrylässä, khall 30.11.2020
3 Asuntotuotantoarvio -taulukko, khall 30.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan asunto-ohjelman 2021 - 2025 liitteiden mukaisesti.
___

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Klaavonkallio II:n päätettiin yksimielisesti 
poistaa Tuusulan asunto-ohjelmasta. 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin tehdyin muutoksin.

Asko Honkanen selosti asiaa.
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Kuntakehityslautakunta, § 16,31.01.2018
Kunnanhallitus, § 64,26.02.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 6,15.03.2018
Valtuusto, § 25,19.03.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 16,10.09.2018
Kuntakehityslautakunta, § 107,10.10.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 19,22.10.2018
Kunnanhallitus, § 363,29.10.2018
Kuntakehityslautakunta, § 116,31.10.2018
Kunnanhallitus, § 382,05.11.2018
Valtuusto, § 125,12.11.2018
Kuntakehityslautakunta, § 137,13.11.2019
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 19,18.11.2019
Kunnanhallitus, § 473,25.11.2019
Valtuusto, § 176,09.12.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 76,13.12.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 5,21.01.2020
Kunnanhallitus, § 323,07.09.2020
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 16,17.09.2020
Kunnanhallitus, § 491, 30.11.2020

§ 491
Hyrylän linja-autoaseman siirtäminen

TUUDno-2018-165

Kuntakehityslautakunta, 31.01.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Kaupan palveluverkkoselvitys

Kuntasuunnittelu-tulosalue on Ramboll Finalnd Oy:n kanssa laatinut Tuusulan 
maankäytön suunnittelun tueksi päivittäistavarakaupan, keskustahakuisen 
erikoiskaupan ja tilaa vaativan erikoiskaupan sijoittumista, mitoitusta ja ajoittumista 
koskevan selvityksen. Palveluverkkoselvitys kattaa koko kunnan alueen ja kaikki 
kaupan alat, mutta tarkastelun pääpaino on alueellisesti Hyrylässä ja toiminnallisesti 
päivittäistavarakaupassa. Selvitys laadittiin pääasiassa yleiskaava 2040:n valmistelua 
varten, mutta myös Hyrylän taajaman etelälaidalla vireillä olevien 
päivittäistavarakauppojen hankkeisiin liittyvän rakennuskielloista poikkeamisluvan 
myöntämisen harkinnan tueksi.
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Työtä ohjasi ohjausryhmä, johon kuuluivat Pia Sjöroos, Asko Honkanen, Henna 
Lindström ja Petteri Puputti Tuusulan kunnasta. Työhön sisältyi Tuusulan 
kuntakehityslautakunnan työpajaosuus, jossa kerättiin kuntakehityslautakunnan 
jäsenten näkemyksiä osaksi työtä. Työstä vastasivat Kimmo Koski (projektipäällikkö), 
Eero Salminen ja Jaana von Denffer Ramboll Finland Oy:stä.

Palveluverkkoselvitys on liitteenä.

Johtopäätelmiä kehittämispoluista

Kts. selvityksen s. 42, johtopäätökset.

Selvityksessä on tutkittu kahta eri skenaariota, joissa päivittäistavarakaupan verkon 
kehittäminen on ollut keskustavetoista tai keskustan ulkopuolista. Todellisen 
tavoitteen voi kunta valita toisinkin, yhdistellen näitä kahta skenaariota.

Hyrylän taajaaman osalta keskustan vetovoiman parantamisen ja siten kaupallisen 
palvelutarjonnan ohjaaminen keskustaan tulisi olla ensisijainen tavoite. Keskustaan 
sijoittuvan päivittäistavarakaupan myötä voi syntyä toivottua erikoistavarakauppaa 
enemmän kuin muissa skenaarioissa. Tämän ohella on kuitenkin syytä harkita 
lähipalveluita tarjoavien päivittäistavarakauppojen sijoittamista muualle taajamaan. 
Liikekeskuksen päivittäistavarakaupan kokoluokan on arvioitu olevan 4000 kem2, 
jolloin keskustaa painottavan skenaarion minimivaihtoehdossa jää seuraavan 
kymmenen vuoden ajalle osa olevasta ja kertyvästä ostovoimasta jaettavaksi 
pienempiin päivittäistavara- eli lähikauppoihin.

Selvityksen s. 17 kuva 9:n perusteella voidaan todeta, että Lahelan alueella on nyt - ja 
Lahelanpelto II:n rakentuessa vielä enemmän - tarvetta lähikaupalle. Lahelanpelto II -
asemakaavassa oleva lähikaupan tontti kannattaa toteuttaa tästä johtuen ensi 
vaiheessa riippumatta keskustaan tavoiteltavan liikekeskuksen rakentamistarpeesta. 
Lisäksi Puustellinmetsän asemakaavassa on tontti, josta on oltu kiinnostuneita ja on 
todennäköistä, että mikäli tontti myydään, toteutuu siihen päivittäistavarakaupan 
tiloja ja polttoaineenjakelua. Tämä lisäisi Puustellinmetsän vetovoimaa ja 
polttoaineenjakelun myötä parantaisi Hyrylän taajaman palvelutasoa siltä osin.
Jokelan ja Kellokosken osalta on perusteltua jatkaa aiemmin aiotulla linjalla sijoittaa 
suurimmat päivittäistavarakaupat keskustoihin. Kysynnän myötä pienten alle 1000 
kem2:n myymälöiden sijoittaminen keskustasta etäälle sijoittuville asuinalueille on 
perusteltua.
FOCUS- ja Tuomalan alueiden aiempien osayleiskaavapäätösten ratkaisua ei ole 
tarvetta avata uudelleen harkittavaksi.

Liitteenä on kartta, jossa on esitetty valmisteltu Hyrylän päivittäistavarakaupan 
tavoiteverkko. Tavoiteverkon osalta ei ole syytä tehdä päätöksiä selvityksen mukaisen 
koko mitoituskauden 2040:n ajalle, vaan päättää seuraavista kaupallisen verkon 
kehitysaskelista.

Asemakaavojen muutostarve

Lainvoimaisissa asemakaavoissa on runsaasti kortteleita, joihin mm. 
päivittäistavarakaupan sijoittaminen on mahdollista, vaikka sitä ei olisi toteutetukaan. 
Mikäli todetaan, että kunnan tavoitteena on ohjata aiempaa enemmän 
liikerakentamisen sijoittumista taajamissa, jouduttaneen muuttamaan asemakaavoja.
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3.  

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle 
päätettäväksi, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 26.02.2018, § 64

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa, että

VALTUUSTO päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Asko Honkanen ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa. 
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 15.03.2018, § 6

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Pia Sjöroos ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 19.03.2018, § 25

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

---

Jussi Salonen esitti valtuustoryhmien neuvottelutuloksena, että kohta 3. muutetaan 
seuraavaksi: "Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen 
osalta tavoitteena on edetä toisessa vaiheessa, kun kohdan 1 Hyrylän keskustan 
monipuolisesta liikekeskuksesta on toteutuspäätös."
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2.  
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Päätös
Valtuusto päätti, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä toisessa vaiheessa, kun kohdan 1 Hyrylän keskustan 
monipuolisesta liikekeskuksesta on toteutuspäätös.

Kokous keskeytettiin tauon ajaksi klo 20.05 - 20.20.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 10.09.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liikekeskuksen sijainti VVTK 9-2018.pdf
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018

Liikekeskuksen sijaintivaihtoehtojen vertailua on koostettu päätöksentekoa varten. 
Arvioinnin osalta tulee ottaa huomioon, että paljolti hankkeen onnistuminen riippuu 
tahtotilasta ja kyvystä tehdä kompromisseja. Arvioinnin myötä on pyritty esittämään 
eri sijaintien hyviä ja huonoja puolia, mutta myös rajoitteita.

Sijaintivaihtoehdot on poimittu keskusta-alueelta käydyn kunnanhallituksessa ja 
kuntakehityslautakunnassa käydyn keskustelun pohjalta. Viisi sijaintivaihtoehtoa on 
valittu niillä kriteereillä, että ne ovat riittävän suuria, rakentamattomia, purettavissa tai 
kehitettävissä olevia sekä sijaitsevat keskusta-alueella. Esitetytkohderajaukset ovat 
muokattavissa - rajaukset on tehty olettaen, että mahdollinen liikekeskushanke 
kaavallisesti tutkittaisiin vähintään esityksen mukaisesti eli samassa yhteydessä 
tutkittaisiin myös alueen muuta kehittämistä.

Hanke

Hankkeen koko on keskusliikkeiden kanssa käydyn keskustelun, tilakeskuksen ja 
liikennesuunnittelun asiantuntijoiden kanssa käydyn keskustelun pohjalta 
muodostunut. Hanke on arvioitu tässä vaiheessa olevan enimmillään:

4000-8000 kem2 päivittäistavarakauppaa
4000 kem2 erikoistavarakauppaa tai palveluita
Noin 4000-5500 kem2 toimistorakentamista ml. kokoontumistiloja (eli ”
kunnantalo”). Toimistotilat pyritään sijoittamaan katutasoa ylempiin kerroksiin.
Pysäköinti, 350-450 autopaikkaa
Minkä lisäksi tavoitellaan asuinrakentamista.
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Valitettavasti vasta arvioinnin viime vaiheessa yksi keskusliike ilmoitti, että 
päivittäistavarakaupan enimmäisosuuden tulisi olla 2000 kem2 suurempi kuin 
aiemmin oli arvioitu. Tältä osin liikennemääräarviossa on myöhemmin tarvetta tehdä 
vielä tarkistuksia. Hankkeen tässä vaiheessa on vielä niin moni muuttuja auki, ettei se 
sijaintipäätöksen osalta ole välttämätöntä.

Arviointi

Arvioinnissa on käyty läpi eri osatekijöitä, pääasiassa pohtien vaikutuksia 
yhdyskuntarakenteeseen, liikenteeseen, yhdyskuntatalouteen,kaupunkikuvaan ja 
elinympäristöön.  Arvioinnissa ei ole ollut aikataulusyistä johtuen mahdollista tehdä 
kustakin sijaintivaihtoehdosta omaa "keskustan yleissuunnitelmaa", vaan on 
hyödynnetty olevaa aineistoa. On hyödynnetty kuhunkin kohteeseen aiemmin 
laadittuja suunnitelmia vaikka ne eivät hankkeeltaan ole olleet yhteneväisiä nyt 
kehitettävän kanssa. Tehtyjen aiempien luonnosten avulla kunkin kohteen osalta on 
kuitenkin voitu esittää huomioita toivottavasti riittävän havainnollisesti.

Toinen merkittävä tekijä on sen sijaan vielä auki. Vielä valtuustoasioiden 
valmistelutoimikunnalle asiaa valmisteltaessa ei ole laadittu liikepaikka-arviointia, 
jonka myötä sijaintivaihtoehtojen toimivuus liiketaloudellisesti olisi arvioitu. 
Liikenneverkon toimivuustarkastelun osalta niin ikään käytettävissä on vasta 
tarkastelun 1. luonnos, mutta senkin perusteella voi jo tehdä johtopäätelmiä.

Liitteenä valmisteltu aineisto.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee valmistelutilanteen tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Kuntakehityslautakunta, 10.10.2018, § 107

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, KKL 10.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan kokouksen jälkeen arvioon on liitetty 
valmistuneet liikennevaikutusten arviointiraportti ja kauppapaikka-arvion luonnos. 
Lisäksi arviota on vähäisiltä osin päivitetty.

Johtopäätelmä
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Arvion osalta syntyy luonnollisesti tulkinnanvaraa, koska kaikki arvioidut osatekijät 
eivät ole yksiselitteisesti mitattavissa tai laskettavissa, vaan niihin sisältyy subjektiivista 
tulkinnanvaraa. Tässä vaihetta hanketta joudutaan sietämään epätarkkuutta, mutta 
nyt kerättyjen tietojen pohjalta on tehtävissä päätös siitä, mihin liikekeskus Hyrylässä 
tulisi toteuttaa. Parhaat edellytykset liikekeskuksen kehittämiseksi tarjoaa olevan 
keskustan pohjoispään ve 3 ja 4 -yhdistelmä. Tämän vaihtoehdon vahvuuksina ovat 
mm. keskeinen sijainti nyt ja tulevassa rakenteessa, kunnan merkittävä maanomistus, 
jo olevat liiketilat ja liikenteen toimivuus. Tämä yhdistelmävaihtoehto on vahva 
vaihtoehto kaikkien arvioitujen osa-alueiden osalta, joskin tähän sijaintiin liittyvä 
merkittävä ongelma on olevien kiinteistöjen purkamistarve. Toisaalta vielä 
suunnitelmat eivät ole niin pitkällä, että tuleeko varautua myös kirjaston purkamiseen 
vai voidaanko rakennusta hyödyntää ja vasta seuraavassa vaiheessa uusia näitä tiloja.

Toisena hyvänä vaihtoehtona voi pitää ve 5:tä, mutta tämän heikkoutena on vielä 
muutamien vuosien ajan sijaintia ydinkeskustan laidalla. Rykmentinpuiston 
keskuskorttelien rakentumisen myötä tilanne muuttuu. Sikäli kun liikekeskuksen 
toteuttamista pidetään kiireellisenä, ve 5 kannattaa jättää odottamaan seuraavaa 
keskustan suurta liikerakentamishanketta, jolloin ve 3+4 ja ve 5 muodostavat hyvän 
parin Tuusulanväylän kumminkin puolin.

Jatkotoimenpiteistä

Ve 3:n alueelle on aiemmin ollut YIT:n keskustan ideakilpailun lopuksi myönnetty 
suunnitteluvaraus. Tavoitteena ei tuolloin ideakilpailussa ollut liikekeskuksen 
toteuttaminen eikä hankkeeseen kilpailutettu kunnan edellyttämiä tiloja, joten uusi 
kilpailutus on tarpeen. YIT:n suunnitteluvarauksen myötä syntyi hyvä suunnitelma 
keskustamaisen asuinkerrostalokorttelin toteuttamiseksi vanhan ostoskeskuksen 
alueelle. Hanke jäi tuolloin odottamaan liikekeskuksen sijainnin päättämistä ja mikäli 
liikekeskuksen suunnitelmat sen mahdollistavat, hankkeen eteneminen on edelleen 
mahdollista.

Liikekeskushanke on lähivuosikymmenien merkittävin muutos keskusta-alueen osalta 
Rykmentinpuiston keskuksen rakentamisen ohella. Parhaaseen lopputulokseen 
pääsemiseksi ja kunnan omistajien kiinteistöjen jalostamiseksi taloudellisesti 
järkevällä tavalla kannattaa alueen toteuttaminen kilpailuttaa. Kilpailuttamalla alueen 
toteutusta pääsee kunta valitsemaan asettamiensa kriteerien mukaan parhaan 
ratkaisun.

Kunnan mitä ilmeisimmin pyrkiessä vuokraamaan liikekeskuksesta kunnantalon 
korvaavia tiloja kilpailulla voidaan varmistaa, että ratkaisu on taloudellinen. 
Hankintalain näkökulmasta taas toimitilojen hankkiminen ja niiden vuokrauksen 
kilpailuttamisvelvollisuus riippuu usein siitä, millä tavoin ja milloin tilat otetaan 
käyttöön. Mikäli kyseessä olisi jo toimistokäytössä oleva rakennus, jossa suoritetaan 
vain tavanomainen saneeraus, eikä vuokrasopimus ole normaalia alan käytäntöä 
pidempi, on kyseessä tavanomainen vuokrasopimus eikä hankinta. Tässä tapauksessa 
sen sijaan, mikäli vuokra-aika on tavanomaista pidempi ja kokonaan uusi kiinteistö 
muokataan vuokralaisen yksilöllisiin tarpeisiin, kyseessä on hankintalain 
tarkoittamalla tavalla hankinta. Oikeuskäytännön ja -kirjallisuuden perusteella voidaan 
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katsoa, että järjestelyn kuuluminen hankintalainsäädännön piiriin ratkeaa 
ensisijaisesti hankinnan tosiasiallisen objektiivisen luonteen mukaan. Merkitystä ei ole 
sillä seikalla, mihin juridiseen muotoon tarjouspyyntö on puettu.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää:

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle.
KETEK valmistelee liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen 
liitekartalla  osoitetulle alueelle. Kilpailutuksen tavoitteena on löytää 
yhteistyökumppanit hankkeeseen, jonka myötä toteutetaan monipuolinen 
liikekeskus ja kunnan käyttöön toimistotiloja sekä mahdollisuuksien mukaan 
asuinrakentamista. Mikäli maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta 
ei yhteistä tahtotilaa saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois.
Valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
kilpailutöiden arviointiryhmään neljä kunnanhallituksen valitsemaa edustajaa. 
Kuntakehitysjohtaja valitsee arviointiryhmään neljä viranhaltijaa. Lisäksi 
arviointiryhmään pyydetään muiden kuin kunnan omistamien kiinteistöjen 
kiinteistönomistajien edustajat. Arviointiryhmän puheenjohtajana toimii 
viranhaltija.
Tilakeskus selvittää alueella olevien kunnan palveluiden tilatarpeen ja 
mahdollisten korvaavien tilojen saatavuuden.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti palauttaa asian takaisin valmisteluun, kuitenkin siten,  
että

1. Liikekeskuskokonaisuuden paikaksi valitaan vaihtoehto 3+4
2. Hankkeessa edetään neuvottelumenettelyällä vuoden 2019 aikana
3. Kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
4. Joukkoliikenteen solmupiste sijoittuu vaihtoehtojen 3+4 alueelle
5. Yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
Asia tulee saattaa kuntakehityslautakunnan 31.10.2018 kokoukseen uudelleen 
käsiteltäväksi.

Raisa Holmroos ja Janne Mäkelä Newsec Oy:sta ja Heikki Väänänen Sitowise Oy:stä 
esittelivät asiaa kokouksessa.

Kokous keskeytettiin neuvottelutauon ajaksi klo 19.05 - 19.30.

Jussi Salonen saapui kokoukseen klo 17.16 ja Päivö Kuusisto klo 17.53 tämän asian 
käsittelyn aikana. Pasi Huuhtanen poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana 
klo 18.30.
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 22.10.2018, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, KKL 10.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Valmisteluasiain valmistelutoimikunnan kokouksen 10.9.2018 § 16 jälkeen on 
valmistunut vaihtoehdoista laadittu liikepaikka-arvio. Kuntakehityslautakunta on 
käsitellyt asiaa kokouksessaan 10.10.2018 § 107 ja käsittelee seuraavan kerran 
31.10.2018. Tarkoitus on, että kunnanhallitus tekee kokouksessaan 5.11.2018 
päätösehdotuksen 12.11.2018 pidettävään valtuuston kokoukseen.  

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 29.10.2018, § 363

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018

Kuntakehityslautakunta käsittelee asiaa kokouksessaan 31.10.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 12.11.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 5.11.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 31.10.2018, § 116



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 105 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Liitteenä 1 olevaan sijaintipaikkojen arviointiin on lisätty saavutettavuusanalyysikartat. 
Kts. diat 54 ja 55.

Tämän ohella on selvitetty kunnan hankinta-asiantuntijoiden kanssa hankintalain 
mahdollisuuksia järjestää kilpailutus kunnan edelllyttämien tilojen osalta. 
Soipivimman kilpailuttamistavan löytämiseksi ja mahdollisten kilpailutukseen 
osalllstuvien tahojen ja konsortioiden löytämiseksi kannattaa käynnissää Hankintalain 
tarkoittama markkinavuoropuhelu (l. markkinakartoitus) samalla kilpailutusta 
valmistellen. Kilpailutuksen valmistelussa on käytävä vielä neuvottelut mahdollisten 
yksityisten maanomistajien kanssa, minkä jälkeen on järkevintä tehdä päätös 
hankintamenettelystä. Päätös hankintamenttelystä voidaan tehdä esim. kun 
kilpailutusasiakirjat hyväksytään. Varsinainen kilpailutus toteutetaan siten, että 
vuoropuhelu toimijoiden ja kunnan välillä jatkuu koko prosessin ajan.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää:

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4.
Kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta.
Liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä.
Yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta.
KETEK valmistelee Hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois.
Valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti
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tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
Jari Raita ilmoitti olevansa esteellinen (yhteisöjäävi) ja poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn ja päätöksenteon ajaksi.

 

Kunnanhallitus, 05.11.2018, § 382

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa, että

VALTUUSTO päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4
kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä
yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
KETEK valmistelee hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois
valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 12.11.2018, § 125

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö
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Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, Valt 12.11.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, Valt 12.11.2018
3 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, Valt 12.11.2018
4 Kauppapaikka-arviointi 9.10.2018, liite 4, Valt 12.11.2018
5 Päätöksen liitekartta ve 3+4, Valt 12.11.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4
kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä
yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
KETEK valmistelee hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois
valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Ilmari Sjöblom, Ruut Sjöblom ja Antti Kaikkonen ilmoittivat olevansa esteellisiä ja 
poistuivat paikaltaan tämän asian käsittelyn ajaksi, eivätkä ottaneet osaa asian 
käsittelyyn eikä päätöksentekoon. Ruut Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 3. 
varavaltuutettu Mari Vainionpää,  Ilmari Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 6. 
varavaltuutettu Tapani Miettinen ja Antti Kaikkosen tilalla oli  Keskustan 6. 
varavaltuutettu Timo Huhtaluoma.

Puheenjohtajana toimi valtuuston 1. varapuheenjohtaja Kim Kiuru.

Kuntakehityslautakunta, 13.11.2019, § 137

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI KKL 13.11.2019
2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18 KKL 13.11.2019
3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019 KKL 13.11.2019
4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019 KKL 13.11.2019
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5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105 KKL 
13.11.2019
6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF KKL 13.11.2019
7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja KKL 13.11.2019
8 NREP ja Skanska vertailu, KKL 13.11.2019

Neuvottelut keskusliikkeiden ja maanomistajien kanssa

Valtuuston tekemän hankkeen sijaintipäätöksen jälkeen neuvoteltiin Keskon, HOK:n ja 
Lidlin tarpeista keskustan ja liiketoiminnan kehittämisen osalta. Keskon tavoitteena 
pysyä olevassa keskustan yksikössä ja mahdollisesti laajentaa sitä. HOK sen sijaan on 
ilmoittanut, että siirtyminen keskustan eteläpäästä pohjoisemmaksi on mahdollista 
tietyillä ehdoilla. HOK ja kunta ovat solmineet aiesopimuksen tähän liittyen (kh 
27.5.2019 §218). Myös Keskon kanssa on valmisteltu aiesopimusta heidän 
hankkeeseensa liittyen. Sekä HOK että Kesko ovat esittäneet, että aikataulusyistä 
johtuen heidän hankkeet tulisi pitää toisistaan erillään, mikäli mahdollista. 

Lidl hakee kauppapaikkaa, joka perustuu pintapysäköintiin, eikä siten lähtökohtaisesti 
sovellu keskustaan, koska tavoitteena on, että keskustan pysäköinti on rakenteellista. 
Lidlin kanssa neuvotellaan eri sijainnista.

Kun neuvoteltiin HOK:n ja Keskon kanssa, käytiin neuvotteluja myös Auratumin 
kiinteistön jatkokäytöstä. Kunnantalon väistötila-asian ollessa vielä ratkaisematta 
käytiin keskustelua myös kiinteistön ostamisesta, mutta neuvotteluissa ei voitu edetä 
hintanäkemysten oltua liian kaukana toisistaan.

Kunnan tarvitsemat tilat
Kunnan tarvitsemien toimisto-, kokoontumis- ja palvelutilojen osalta on tilapalvelut 
laatinut Workspace Oy:n kanssa selvityksen konseptoiden tiloja ja tutkien alustavasti 
tilatarvetta. Tämä selvitys on liitteenä.

Sikäli kun siirrytään uusiin vuokratiloihin, jotka rakennetaan kunnan tarpeiden 
mukaisesti, kunnan tulee kilpailuttaa vuokratilojen hankinta hankintalain mukaisesti. 
Hankinta ei ole vielä vireillä.

Kunnan sisällä on käyty keskustelua toimisto- ja kokoontumistilojen lisäksi tarvittavista 
palvelutiloista. Toistaiseksi on pidetty tarpeellisena sisällyttää hankkeeseen myös 
nuorisotila sekä aulagalleria. Päätöksiä tilaohjelmasta ei ole tehty.

Alueen suunnittelu
Kevään aikana käynnistettiin keskusliikkeiden kanssa neuvottelujen ohella myös 
alueen suunnittelu. Alkuvaiheessa eri skenaarioita tutkittiin karkeasti selvittäen, miten 
alueen kehittäminen on järkevää aikataulullisesti ja toiminnallisesti. Neuvottelujen 
edistyttyä kävi selväksi, että koska kirjastoa ei valtuusto katsonut vielä voitavan 
purkaa, on kaksi skenaariota, joiden myötä voi syntyä HOK:n tavoittelemia liiketiloja. 
Joko uusi liikerakennus on erillinen nykyisistä liikekiinteistöistä tai Kiinteistö Oy 
Tuusulan Pysäkkikuja 1:n (ent. S-market) laajennus.

Kunta ja SitoWise Oy laati maankäytöllisiä vaihtoehtotarkasteluja selvittääkseen 
tarkemmin minkälaista potentiaalia ja toisaalta rajoitteita on alueella. Samalla 
SitoWise Oy:lle annettiin toimeksiannoksi selvittää ko. suunnittelualuetta laajemmin 
keskustan liikenneverkon toimivuutta ja tulevaisuudessa tarvittavia muutostarpeita. 
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Huomattavaa on, että liikenneselvityksen perusteella keskustan liikenneverkko n ei 
vaikuta ennustettujen liikennemäärien mukaisesti toimivalta. Liikennemäärien kasvu 
ei johdu kuin vähäisesti tästä hankkeesta.

Sekä maakäytölliset vaihtoehtotarkastelut että liikenneselvitys ovat liitteenä.

Hyrylän keskustan yleissuunnitelmaa on laadittu viimeksi vuonna 2017. Tuolloin työn 
eteneminen jäi odottamaan palvelukeskushankkeen etenemistä. Nyt kun hankkeen 
osalta on mahdollisuus edetä, voidaan yleissuunnitelman valmistelua jatkaa – ja sitoa 
nämä kaksi toisiinsa tarkastellen kokonaisuutta. Yleissuunnitelma sisältää ainakin 
alueen liikenneverkon kehittämisen ratkaisut ja toimintojen sijoitteluun liittyvät 
periaatteet.

Toimijoiden kontaktointi
Yhteistyökumppaneiden saamiseksi palvelukeskushankkeeseen lähetettiin kysely 
16.4.2019 mahdollisiksi koetuille investoreille ja rakennusliikkeille. Jakelussa oli 
mukana Sponda Oyj, NREP Oy, NCC Oy, YIT Oyj, SRV Oyj, Pohjola Rakennus Oy, Lapti 
Oy ja Skanska Oy. Tuolloin kerrottiin, että hankkeesta kiinnostuneiden kanssa käydään 
neuvottelut ja tämän jälkeen laaditaan osapuolten kesken yhteistyösopimus.

Toimijoiden ehdotukset

NREP Oy ja Skanska Oy yhteistyökumppaneineen ovat ilmoittaneet kiinnostuksensa 
hankkeeseen. Kumpikin taho on kokenut, osaava ja uskottava toimija tämän kaltaisten 
kiinteistökehittämishankkeiden saralla. Jotta tiedettäisiin mahdollisten 
yhteistyökumppaneiden tavoitteet konkreettisesti, on kumpikin taho laatinut oman 
ehdotuksensa alueen kehittämisestä. NREP on esittänyt yhden vaihtoehdon, Skanska 
on laatinut kaksi päävaihtoehtoa (ve 1 ja ve2). Ve2:n osalta on esitetty kaksi 
alavaihtoehtoa. Lisäksi Skanska on laatinut ve3:n, jossa esitetään ve2:n kaltaista 
ratkaisua, jossa asuinkerrostalojen osalta on vielä ratkaisua kehitetty, mutta ei esim. 
talousasioiden osalta ehdotuksessa avattu.

Ehdotuksia on arvioitu kunnan kannalta keskittyen hankkeen tässä vaiheessa niihin 
seikkoihin, jotka ovat arvioitavissa ja olennaisia. Ehdotukset ja näiden arviointi ovat 
liitteinä.

Hankkeen eteneminen, tehtävät linjaukset

Valtuusto voi todeta kantansa kilpailevien toimijoiden ehdotuksista ja antaa 
jatkosuunnitteluohjeita. Saatuaan valtuuston kannan tietoonsa, 
suunnitteluvarauspäätöksen tekee hallintosäännön mukaisesti kuntakehitysjohtaja. 
Lisäksi valtuusto voi antaa niin hyväksi katsoessaan jatkosuunnittelua varten 
tarkempia tavoitteita.

Suunnitteluvarausaikana valittu toimija yhteistyössä kunnan ja muiden hankkeen 
osapuolten kanssa kehittää ja tarkentaa suunnitelmaa. Samalla osallistetaan 
kuntalaisia ja muita hankkeesta kiinnostuneita, tarkennetaan kunnan tilatarpeita, 
valmistellaan kiinteistökaupan esisopimus ja kilpailutetaan kunnan tarvitsemien 
tilojen toimittaja. Asemakaavaluonnos valmistellaan hankkeen suunnittelun rinnalla. 

Jatkosuunnittelun aikana on syytä kiinnittää huomiota erityisesti suunnitelmissa vielä 
oleviin eri mittakaavatasojen heikkouksiin: Suuren mittakaavan 
suunnitteluperiaatteina on keskittää ihmiset ja toiminnot samoihin paikkoihin, 
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yhdistää erilaisia toimintoja, avata toiminnot kaupunkitilaan ja kutsua ihmisiä niihin. 
Lisäksi pyritään lisäämään ulkotilassa vietettyä aikaa parantamalla ulko-oleskelun 
mahdollisuuksia. Pienellä mittakaavatasolla suunnitellaan turvallisia tiloja 
keskustaelämän perustoiminnoille: kävelemiselle, istumiselle, oleskelulle ja eri 
kokoisille sosiaalisille tapahtumille. Erityisen tärkeää on sisä- ja ulkotilojen välisen 
rajavyöhykkeen huolellinen suunnittelu.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen.

---

Puheenjohtajan avattua keskustelun, puheenjohtaja teki seuraavanlaisen 
muutosesitys:

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa, 
kerättävä näkemyksiä alueella tarvittavista toiminnoista, arviotava tulevaisuuden 
keskustan menestystekijöitä ja samalla kunta muodostaa oman vahvan 
tahtotilansa millaisen keskustan Tuusula haluaa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
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joukkoliikenteen solmukohtaan pysäkkeineen ja odotustiloineen ja niiden 
sijoittumiseen ensisijaisesti siten, että ne ovat läheisessä yhteydessä liike- 
ja palvelukeskukseen
tavoiteltava asumisen sijoittumista ydinkeskustaan alueelle elävyyden ja 
viihtyvyyden kannalta

Lautakunta hyväksyi muutosesityksen yksimielisesti.

 

Pöytäkirjaan merkitään, että konsultti Heikki Väänänen Sitowise Oy:stä oli paikalla 
tämän pykälän käsittelyn ajan.

 

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti puheenjohtajan muutosesityksen johdosta 
yksimielisesti ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että 
VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa, 
kerättävä näkemyksiä alueella tarvittavista toiminnoista, arviotava tulevaisuuden 
keskustan menestystekijöitä ja samalla kunta muodostaa oman vahvan 
tahtotilansa millaisen keskustan Tuusula haluaa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
joukkoliikenteen solmukohtaan pysäkkeineen ja odotustiloineen ja niiden 
sijoittumiseen ensisijaisesti siten, että ne ovat läheisessä yhteydessä liike- 
ja palvelukeskukseen
tavoiteltava asumisen sijoittumista ydinkeskustaan alueelle elävyyden ja 
viihtyvyyden kannalta

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 18.11.2019, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, valtastmk 
18.11.2019
2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, valtastmk 18.11.2019
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3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, valtastmk 18.11.2019
4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, valtastmk 18.11.2019
5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, valtastmk 
18.11.2019
6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, valtastmk 18.11.2019
7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, valtastmk 
18.11.2019
8 NREP ja Skanska vertailu, valtastmk 18.11.2019

Asiaa esitellään valtuustoasiain valmistelutoimikunnalle.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta päättää

merkitä asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen selosti asiaa ja myös Marko Härkönen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 25.11.2019, § 473

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen, Marko Härkönen

Liitteet
1 Liite 1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, khall 
25.11.2019
2 Liite 2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, khall 25.11.2019
3 Liite 3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, khall 25.11.2019
4 Liite 4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, khall 25.11.2019
5 Liite 5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, khall 
25.11.2019
6 Liite 6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, khall 25.11.2019
7 Liite 7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, khall 
25.11.2019
8 Liite 8 NREP ja Skanska vertailu khall 25.11.2019

Edellä kerrotun käsittelyhistorian lisäksi järjestettiin 21.11.2019 valtuustolle iltakoulu, 
jossa HOK-Elanto, NREP Oy ja Skanska Oy esittelivät toimintaansa ja suunnitelmiaan.

Korjaukset arviointiaineistoon

Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan kokouksen jälkeen liitteenä 8 olevassa 
arviossa on korjattu NREP:n suunnitelman arvion kohtaa 14 "Kunnan 
vuokrakustannukset". Arvioon on lisätty ylläpitovuokran osuus. Edelleen Skanskan 
suunnitelmien vuokrakustannukset ovat merkittävästi suuremmat. Lisäksi arvioinnissa 
suunnitelman Skanskan ve 1:n kohtaa 8 "Kävely-ympäristö" on korjattu. Korjaukset 
eivät ole merkittäviä.
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Suunnitteluvarauksen myöntäminen

Käytyjen neuvottelujen ja markkinavuoropuhelujen perusteella kunnalla on kahden 
toimijan, NREP Oy:n ja Skanska Oy:n, ehdotukset jatkosuunnittelun pohjaksi. 
Molemmat suunnitelmat perustuvat yhteistyöhön HOK-Elannon kanssa kaupallisten 
palvelujen sijoittumisesta suunnittelualueelle. 

Vaikka molemmat suunnitelmat vaativat merkittävää jatkosuunnittelua ja myös 
muutoksia alustaviin suunnitelmiin, kunnalla on neuvottelujen ja ehdotusten 
perusteella edellytykset valita jatkosuunnittelua varten yhteistyökumppani. 
Jatkosuunnittelu tapahtuisi antamalla valitulle toimijalle suunnitteluvaraus alueelle. 
Suunnitteluvarausaikana valittu toimija yhteistyössä kunnan ja muiden hankkeen 
osapuolten kanssa kehittää ja tarkentaa suunnitelmaa.

Varsinaisen suunnitteluvarauspäätöksen tekee hallintosäännön mukaan 
kuntakehitysjohtaja. 

Käytyjen neuvottelujen ja tehdyn vertailun perusteella on tarkoituksenmukaista jatkaa 
hankkeen kehittämisessä yhteistyötä NREP Oy:n kanssa. NREP Oy:n suunnitelman 
arvioidaan mahdollistavan siinä rajatun suunnittelualueen hyvän jatkosuunnittelun 
kunnan asettamien sijoittelun ja talouden tavoitteiden mukaisesti. Rajatulla 
suunnittelualueella on myös arvioitava olevan parempi mahdollisuus päästä 
toteutukseen, kun sopijapuolia on ja mahdollisia erilaisia intressejä on vähemmän. 
Suunnittelualueen ulkopuolisten alueiden kehittämistä voidaan viedä erikseen 
eteenpäin kunnan tavoitteiden pohjalta.

Jatkosuunnittelua varten on tarpeen antaa, aiemmin tehtyjen määrittelyjen lisäksi, 
eräitä linjauksia jatkosuunnittelussa selvitettävistä tai huomioon otettavista asioista.

Liike- ja palvelukeskus -alueen toiminallisuuden ja alueen kehittymisen kannalta on 
jatkosuunnittelussa tärkeää tutkia mahdollisuudet ja vaihtoehdot säilyttää 
joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä suunnittelualueella.

Jatkosuunnittelussa tulee lisäksi kiinnittää erityistä huomiota

keskustamaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarien yhdistämiseen lähialueen muihin maanlaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
mahdollisuuksiin sijoittaa alueelle asumista          

Koko liike- ja palvelukeskus –alueen kehittämistä varten on syytä erikseen vielä 
osallistaa kuntalaisia alueen tila- ja aluesuunnittelussa.  Nyt jatkosuunnitteluun 
menevä alue on ensimmäinen vaihe ja osa liike- ja palvelukeskuksen alueesta 
mahdollistaen toteutuessaan muiden osien ja alueen vahvan kehittymisen.  Sen 
vuoksi kunnan tulee jatkaa koko alueen sisällöllisten ja toiminnallisten 
kehittämistavoitteiden määrittelyä tavoitteena saada liike- ja palvelukeskuksen 
alueesta kunnan tulevaisuuden menestystekijöitä tukeva keskusta-alue.  
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Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

valita jatkosuunnittelun yhteistyökumppaniksi NREP Oy:n sen tekemän 
ehdotuksen pohjalta,
edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO 

merkitsee asian tiedoksi
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Tuija Reinikaisen 
kannattamana esitti, että asia jätetään pöydälle, kunnes
 

on arvioitava taloudellisesti myös ratkaisu, jossa Tuusulan kunnan tarvitsemat 
tilat ”kunnantalo” on Tuusulan kunnan itse toteuttama, omaan taseeseensa 
rakennettava kohde. Fyysisesti ”kunnantalo” voi olla erillisestä taloudellisesta 
toteutuksesta huolimatta osa palvelukeskus-hanketta
on arvioitava taloudellisesti niin rakentamisen kuin elinkaaren aikaiset tuotot ja 
kulut. Tässä on huomioitava myös vaihtoehdoissa olevan asumisen mukanaan 
tuomat veronmaksajien kuntaverot ja kiinteistöverot
vaihtoehtojen – etenkin vanhan ostarin kohdalle esitetyn maanpäällisen 
hypermarketin – 3D-mallit, joissa pääsee arvioimaan hankkeiden vaikutusta 
kaupunkikuvaan erityisesti kävelijän näkökulmasta.

 
Tämän lisäksi.
 
4. valtuustolle on annettava mahdollisuus evästysten antamiseen.

Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa, äänestävät  "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian 
jättämistä pöydälle, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 10  jaa-
ääntä: Heikkilä, Heikkinen, Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Riola, 
Salmi, Peltonen, Lindberg ja 3 ei-ääntä:  Mattila, Reinikainen, Salonen. Puheenjohtaja 
totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Jussi Salonen teki seuraavan muutosesityksen:

"Kunnanhallitus päättää

edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
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jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että valtuusto käy asiasta keskustelun."

Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

valita jatkosuunnittelun yhteistyökumppaniksi NREP Oy:n sen tekemän 
ehdotuksen pohjalta,
edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

merkitsee asian tiedoksi
 

Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Hyrylän liike- ja palvelukeskus -hankkeen käsittelyssä kunnanhallituksen olisi pitänyt 
antaa evästyksiä eikä tehdä 25.11.2019 päätöstä valittavasta yhteistyökumppanista 
hankkeessa vasta sen jälkeen, kun

1.
Esillä olevien vaihtoehtojen sopivuutta kaupunkikuvallisesti keskelle Hyrylää olisi ollut 
mahdollista arvioida kasvu ja ympäristö -toimialueella tehdyn 3d-mallinnuksen avulla. 

2.
Samassa yhteydessä olisi pitänyt arvioida esitettyjen vaihtoehtojen sopivuutta 
Tuusulan kunnan aiemmin Hyrylän keskustasta tekemien selvitysten ja tavoitteiden 
näkökulmista. Arvioinnissa keskeistä on tulevaisuuden vetovoimaisen ja viihtyisän, 
omaleimaisen keskustan ominaisuuksien tunnistaminen (Gehl Senaatti Tuusula 2019 
selvitys), asumisen suuri rooli tässä ja Hyrylän keskustan tarvitsemien kaupallisten 
palveluiden tilojen sovittaminen sopusuhtaisella tavalla tähän kokonaisuuteen 
etenkin, kun kauppa kuluttajien kulutustottumuksineen on suuressa 
murroksessa. Näin tuusulalaisten mukanaolo, kuuleminen, osallistaminen 
vetovoimaisen, viihtyisän keskustan tekijöiden ja toimintojen tunnistamisessa on 
välttämätöntä.

Suurivolyymisen kaupallisen rakentamisen dominoivuutta on mahdollista vähentää 
Tuusulan kunnan aiemmin tekemien selvitysten mm B&M 2014 ja Tuusulan kunta
/Sitowise 2019 esittämillä tavoilla sijoittamalla kaupallista rakentamista osin 
maanpinnan alle (rakentaminen mahdollista pohjavesi huomioiden jopa tasoon +40.
000 asti, kun maanpinta on nyt tasolla +48.000 - +51.000), kaupallisten tilojen 
rakentaminen kahteen tasoon ja asuinrakentamisen sijoittaminen kaupallisen 
rakentamisen yhteyteen edellä mainittujen selvitysten lisäksi myös Rykmentinpuiston 
Indigo-hankkeen osoittamalla tavalla. 
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3.
on arvioitava taloudellisesti myös ratkaisu, jossa Tuusulan kunnan tarvitsemat tilat ”
kunnantalo” on Tuusulan kunnan itse toteuttama, omaan taseeseensa rakennettava 
kohde. Fyysisesti ”kunnantalo” voi olla erillisestä taloudellisesta toteutuksesta 
huolimatta osa palvelukeskus-hanketta

4.
on arvioitava taloudellisesti niin rakentamisen kuin elinkaaren aikaiset tuotot ja kulut. 
Tässä on huomioitava myös vaihtoehdoissa olevan asumisen mukanaan tuomat 
veronmaksajien kuntaverot ja kiinteistöverot

5.
valtuustolle tehdyn tiedoksi-päätösehdotuksen sijasta myös valtuustolle on annettava 
mahdollisuus evästysten antamiseen."

 

Valtuusto, 09.12.2019, § 176

Liitteet
1 Liite 1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, valt 
9.12.2019
2 Liite 2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, valt 9.12.2019
3 Liite 3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, valt 9.12.2019
4 Liite 4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, valt 9.12.2019
5 Liite 5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, valt 
9.12.2019
6 Liite 6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, valt 9.12.2019
7 Liite 7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, valt 
9.12.20199
8 Liite 8 NREP ja Skanska vertailu, valt 9.12.2019

Ehdotus

Valtuusto 

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 13.12.2019, § 76

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö
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Hyrylän keskustaan on suunnitteilla uusi liike- ja palvelukeskus. Hanketta vie 
eteenpäin kasvun ja ympäristön toimialue, joka on lähestynyt hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakuntaa pyynnöllä pohtia palvelukeskuksen yhteyteen 
sijoittuvia asukkaiden hyvinvointia ja terveyttä edistäviä toimintoja sekä 
palvelukeskuksen merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille.

Palvelukeskuksen suunnittelussa on tähän mennessä noussut esiin erilaisia 
näkökulmia mm. tilankäyttöön ja toimijoihin liittyen. Asiaa on käsitelty mm. 
kunnanhallituksen seminaarissa. Asia oli valtuuston käsittelyssä 9.12.2019.

Kehittämispäällikkö Heidi Hagman esittelee asiaa kokouksessa.
 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

evästää keskustan liike- ja palvelukeskuksen jatkovalmistelua asukkaiden 
hyvinvointia ja terveyttä edistävien toimintojen ja tavoitteiden osalta.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

jättää asian pöydälle seuraavaan kokoukseen.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 21.01.2020, § 5

Valmistelijat / lisätiedot:
Marjo-Kaisa Konttinen
marjo-kaisa.konttinen@tuusula.fi
osallisuus- ja hyvinvointikoordinaattori

Hyrylän keskustaan on suunnitteilla uusi liike-ja palvelukeskus. Hanketta vie eteenpäin 
kasvun ja ympäristön toimialue, joka on lähestynyt hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakuntaa pyynnöllä pohtia palvelukeskuksen yhteyteen sijoittuvia 
asukkaiden hyvinvointia ja terveyttä edistäviä toimintoja sekä palvelukeskuksen 
merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille. 

Palvelukeskuksen suunnittelussa on tähän mennessä noussut esiin erilaisia 
näkökulmia mm. tilankäyttöön ja toimijoihin liittyen. Asiaa on käsitelty mm. 
kunnanhallituksen seminaarissa. Asia oli valtuuston käsittelyssä 9.12.2019. 

Kehittämispäällikkö Heidi Hagman esittelee asiaa kokouksessa. 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

evästää keskustan liike- ja palvelukeskuksen jatkovalmistelua asukkaiden 
hyvinvointa ja terveyttä edistävien toimintojen ja tavoitteiden osalta. 
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Päätös
Hyvinvoinnin- ja terveyden edistämisen lautakunta huomioi liike- ja 
palvelukeskuksesta seuraavaa

liike- ja palvelukeskuksessa tulee säilyttää torimaisuus
monimuotoiset, helposti saavutettavat yhteisötilat, jotka mahdollistavat erilaisen 
käytön elinkaariajattelun mukaisesti, tulee sijoittaa liike-ja palvelukeskukseen tai 
sen läheisyyteen.
matalan kynnyksen asiointipaikka tulisi olla kauppakeskuksen yhteydessä. 
Asiointipisteessä tulisi olla mahdollista saada esim. neuvontaa ja rokotuksia 
ilman ajanvarausta.
tulevaisuudessa työ ja työskentelytavat tulevat muuttumaan, minkä vuoksi 
kunnantalon tiloihin ei tarvita suunniteltua tilamäärää. Valtuustosali tai muu 
kokoontumispaikka kuitenkin tarvitaan.  

Kunnanhallitus, 07.09.2020, § 323

Valmistelijat / lisätiedot:
Heikki Lonka
heikki.lonka@tuusula.fi
kuntakehitysjohtaja

HOK-Elannon kanssa on käyty neuvotteluja Hyrylän liike- ja palvelukeskuksen 
toteuttamisesta. Neuvottelujen tuloksena on päätetty ehdottaa hankkeen 
toteuttamista yhdessä kilpailullisella neuvottelumenettelyllä. Kilpailutusta konsultoi 
Vison Oy. Vison Oy:n edustajat esittelevät asiaa kokouksessa.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus

merkitsee tiedoksi, että hankeen toteuttamista ehdotetaan kilpailullisella 
neuvottelumenettelyllä
toteaa, että kunnanhallituksen päätettäväksi saatetaan myöhemmässä 
vaiheessa kilpailutusasiakirjat.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Heikki Lonka ja Asko Honkanen olivat asianatuntijoina kokouksessa.

Jani Saarinen ja Juha Virolainen (Vison Oy) selostivat asiaa kokouksessa.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 17.09.2020, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
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asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Hyrylän liikekeskus_alustava hankintaprosessi, lyhennelmä, valtmk 17.9.2020

Hankintamenettelystä

Palvelukeskuksen hanke sisältää tilojen suunnittelun ja toteuttamisen Tuusulan 
kunnan omaan käyttöön, joten se tulee toteuttaa julkisena hankintana. Hanke 
kannattaa toteuttaa niin, että sen tilaajana toimisivat Tuusulan kunta ja HOK-Elanto 
yhdessä, mikä edellyttää hankintayksiköiden välistä aiesopimusta hankkeen 
läpiviennistä. Aiempi aiesopimus HOK-Elannon kanssa on rauennut siinä asetun 
aikarajan umpeuduttua. HOK-Elanto on ilmoittanut edelleen olevansa hankkeeseen 
sitoutunut.
Koska Hyrylän keskustaan liittyvät ratkaisut (linja-autoasema, pysäköinti- ja 
liikenneratkaisut) ovat vielä pääosin auki, näiden alustava suunnittelu kannattaa 
yhdistää osaksi hankintaa.

Hankinta kannattaa toteuttaa hankintalain mukaisena kilpailullisena 
neuvottelumenettelynä. Kilpailullinen neuvottelumenettely on hankintalain mukainen 
nimitys prosessille, jossa kunta ensin julkaisee ilmoituksen kunnan toimitilojen 
hankinnasta, johon kaikki halukkaat toimittajat voivat pyytää saada osallistua. Sen 
jälkeen neuvottelemme menettelyyn hyväksyttyjen ehdokkaiden kanssa 
kartoittaaksemme ja määritelläksemme keinot, joilla saamme Tuusulan kunnalle 
parhaat kokous- ja toimitilat sekä tyylikkäimmän ja toimivimman keskustakorttelin. 
Menettely mahdollistaa hankinnan sisällön ja laajuuden määrittelyn vasta hankinnan 
aikana - hanketta voidaan näin suunnitella yhdessä kaikkien mahdollisten toimittajien 
kanssa.

Hankintayksikkö (kunta+HOK-Elanto) määrittelee hankintailmoituksessa hankintaa 
koskevat tarpeensa ja vaatimuksensa. Hankintayksikkö voi laatia lisäksi hankinnan 
tavoitteita ja sisältöä tarkentavan hankekuvauksen, mikä tarkennetaan neuvottelujen 
jälkeen julkaistavassa lopullisessa tarjouspyynnössä. Hankintayksikön on 
vahvistettava hankintailmoituksessa tai hankekuvauksessa alustava aikataulu sekä 
asetettava hinta laatusuhteen vertailuperusteet. Vertailuperusteet voivat olla 
avoimemmat kuin tavanomaisessa hankinnassa, koska hankintailmoituksen 
julkaisuhetkellä hankintaa koskevat seikat voivat jäädä vielä avoimiksi. 
Hankintayksikkö voi neuvotella kaikista muista asiakohdista paitsi ei 
vähimmäisvaatimuksista eikä tarjousten vertailuperusteista. Neuvotteluiden tuloksena 
hankintayksikkö valitsee ratkaisuvaihtoehdon tai ratkaisuvaihtoehdot, joiden 
mukainen tarjous tulee toimittaa. Mikäli mukana on useita tarjoajia ja valitaan yksi 
ratkaisuvaihto, tulee sen olla sellainen, että useampi tarjoaja voi sen toteuttaa.

Hankinnan tavoitteena tulee olla kyvykkäimmän tarjoajan valinta suunnittelemaan ja 
toteuttamaan Hyrylän liike- ja palvelukeskus ja vuokraamaan se Tuusulan kunnalle ja 
HOK-Elannolle erikseen sovittavin ehdoin. Tarjoajalla tulee olla kyky ja resurssit em. 
tehtävien toteuttamiseen (suunnittelu, rakentaminen ja rahoitus sekä kiinteistön 
hallinta ja omistus)

Hankintamenettelyn aikataulu
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Kilpailullinen neuvottelumenettely käynnistyy lähiviikkoina ja päätös on tehtävissä ensi 
keväänä.

Vaihe Kuvaus Pvm

Ennakkoilmoitus Ennakkotieto markkinoille ja markkinainfosta 
tiedottaminen

9/2020

Markkinainfo Hankkeen esittely potentiaalisille tarjoajille 10/2020

Markkinavuoropuhelut Kahdenkeskiset neuvottelut potentiaalisten 
tarjoajien kanssa

10/2020

Hankintaprosessin 
käynnistäminen (Kh ja 
HOK)

Hankintaprosessin ja hankinta-asiakirjojen 
vahvistaminen

11/2020

Hankintailmoitus Julkisen hankintailmoituksen julkaiseminen
11-12
/2020-1
/2021

OsallistumisilmoituksetOsallistumisilmoitusten jättäminen 2/2021

Tarjoajien valinta 3 parhaan tarjoajan valinta ja neuvottelukutsujen 
toimittaminen tarjoajille

2/2021

Alustavat tarjoukset Alustavien tarjousten arviointi 3/2021

Tarjousneuvottelut

Tarjousneuvottelut alustavien tarjousten pohjalta 
hankkeen sisällöstä ja laajuudesta, 
toteutustavasta ja aikataulusta sekä 
sopimusehdoista

3-4/2021

Lopullinen 
tarjouspyyntö

Lopullisen tarjouspyynnön julkaiseminen 4/2021

Lopulliset tarjoukset 
(Kh ja HOK)

Tarjousten vertailu ja hankintapäätös 5/2021

Palautetilaisuudet Kahdenkeskiset palautetilaisuudet tarjoajien 
kanssa

5-6/2021

Asemakaavanmuutoksen valmistelu

Palvelukeskuksen asemakaavanmuutoksen luonnos valmistellaan käsiteltäväksi 
kuntakehityslautakunnassa lokakuun aikana. Julkisen nähtävilläolon aikana kerätään 
palautetta osallisilta. Asemakaavaehdotus kannattaa valmistella hankkeen 
suunnittelun edetessä ja tuoda päätöksentekoon aikaisiintaan kilpailullisen 
neuvottelumenettelyn päätyttyä. Asemakaavaluonnoksessa on tutkittu kahta 
vaihtoehtoista toteutustapaa. Ve 1 noudattaa pitkälti NREP Oy:n esittelemää mallia, ve 
2:ssa on tutkittu, miten ve 1:n heikkouksia voitaisiin parantaa.Hankkeen 
vaihtoehtoisten liikenneratkaisujen lisäksi suunnittelupöydällä on koetettu ve2 :ssa 
kehittää keskustamaisempia ja laadukkaampia jalankulkualueita sekä yhteyksiä 
viereisiin kortteleihin pysäköintikellarin ja 1. kerroksen tasolla. Toisaalta näin on 
todettu päädyttävän kauemmas HOK-Elannon esittämistä tavoitteista. 

Palvelukeskuksen korttelin lisäksi on tehtävä ratkaisuja sen lähiympäristöön liittyen, 
mm. linja-autoaseman alueen osalta. Ehken suurin vastakkainasettelu 
suunnittelukysymysten osalta on kysymys pintapysäköinnistä ja linja-autoasemasta. 
HOK-Elanto edellyttää, että nykyisen linja-autoaseman alueelle tulee toteuttaa 
pintapysäköintiä palvelukeskusta varten. Näin toimittaessa linja-autoasema joudutaan 
siirtämään. Vaikuttaa siltä, että Rykmentinpuistotien varressa, välittömästi uimahallin 
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itäpuolella olisi toiminnallisesti ja taloudellisesti järkevin alue, johon linja-autoasema 
voitaisiin siirtää, jos se halutaan siirtää. Muitakin sijoitusvaihtoehtoja on tutkittu, 
mutta toiminnallisesti ja kustannuksiltaan yhtä kilpailukykyistä ei näytä löytyvän.

Liikennealueiden suunnitteluun liittyen on tutkittu hankkeen liikennevaikutuksia ja 
liikenneverkon parantamistarpeita. Selvitys tästä ja kustannusvaikutukset koko 
hankkeesta liitetään kaavaluonnoksen asiakirjoihin. Kaavaluonnoksen materiaalia 
kannattanee hyödyntää kilpailullisen neuvottelumenettelyn yhteydessä eri 
toteutusvaihtoehtoja läpi käytäessä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valtuustoasian valmistelutoimikunta

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

 

Asko Honkanen selosti asiaa. 

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 491

Valmistelija / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Kaavaluonnoksen Liite 4c Terminaalivaihtoehtojen tarkastelu_20201027, khall 
30.11.2020

Linja-autoaseman siirtotarve

Kaavaluonnoksessa on tutkittu palvelukeskuksen korttelin tilatarvetta ja todettu, että 
palvelukeskuksen korttelialueelle ei mahdu pintapysäköintiä. Koska 
palvelukeskushankkeen yhteistyökumppanina HOK-Elanto edellyttää pintapysäköintiä, 
tulee löytää pintapysäköintialue jostakin lähialueelta. Toisekseen, palvelukeskusta 
toteutettaessa työmaajärjestelyt edellyttävät tilaa ympärilleen. Toteutusta helpottaa 
huomattavasti, mikäli palvelukeskuskorttelin ympärille voidaan osoittaa rakentamisen 
ajaksi tilaa. Tavoitteena mainittu pintapysäköinti voidaan toteuttaa 
kustannustehokkaasti vain jollekin rakentamattomalle alueelle. Palvelukeskuskorttelin 
läheisyydessä on vain kaksi rakentamatonta aluetta: linja-autoaseman alue ja sote-
aseman pysäköintialue. Purettavan hallintorakennuksen aluetta on tarkoitus kehittää 
lähivuosina asuinkerrostalokäyttöön.

Linja-autoaseman alue on saavutettavuuden kannalta järkevin vaihtoehto 
pintapysäköintialueena. Sote-aseman pysäköintialue on pääkadun varrella, mutta 
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Tuusulanväylä on liikennemäärältään ja yhteydeltään perusteltu valinta. Heikkoutena 
pintapysäköinnin osalta on eittämättä keskustan tässä kehitysvaiheessa, että linja-
autoliikenteen asema siirtyy pois ydinkeskustasta. Lisäksi pysäköintikentän heikkouna 
on pysäköintialueen epäviihtyisyys, josko linja-autoasemakin nykyisenlaisena kenttänä 
on epäviihtyisä. Tarkoituksena on, että mm. pintapysäköintikäyttöön muutettava 
nykyinen linja-autoaseman alue jää kunnan omistukseen ja alue tai osa siitä voidaan 
vuokrata esim. 15 vuoden vuokrasopimuksella palvelukeskuksen 
pintapysäköintikäyttöön. Tämä on järkevää, jotta myöhemmin, kun kirjasto 
todennäköisesti puretaan, voidaan kirjaston tontti ja tuleva pysäköintialue kehittää 
kokonaisuutena.

Kirjaston, Taidekasarmin ja Aunelan tarvitsemia pysäköintipaikkoja voidaan sijoittaa 
sekä palvelukeskukseen että tälle pintapysäköintialueelle. Pintapysäköintialueen 
suunnittelussa otetaan huomioon kirjastoauton liikennöintitarve, saattoliikenne ja 
taksien tarvitsema tila. Alueen tarkempi suunnittelu myöhemmin osoittaa, miten 
nämä ja asiakaspysäköinti voidaan yhteen sovittaa. Kunnan toimintojen autopaikkojen 
sijoittaminen pintapysäköintialueelle vähentää kunnalle kohdistuvia kuluja, jos sitä 
verrataan täysin rakenteellisen pysäköintiin perustuvaan ratkaisuun. Yhden 
autopaikan kustannusero pinta- ja rakenteellisessa pysäköinnissä on n. 25-30 000 €.

Linja-autoaseman uusi sijainti

Asemakaavan luonnosaineistossa on ja tämän asian liitteessä olevassa selvityksessä 
tutkittu linja-autoaseman vaihtoehtoisia sijainteja ja tehty näihin liittyen swot-
analyysejä. Rykmentin puistotien vaihtoehto on nykyisen sijainnin ohella ainoa, joka 
on linja-autoliikenteen kannalta järkevä. Samainen sijainti on valittu Rykmentinpuiston 
osayleiskaavassa joukkoliikenneterminaalin paikaksi ja tämä on otettu huomioon 
Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavassa. Katuosuus on merkitty asemakaavassa 
terminaalin alueeksi

Yhteistyö HSL:n kanssa

HSL:n kanssa on sovittu joukkoliikenneinfran käytöstä. HSL maksaa 
joukkoliikenneinfran käytöstä kunnalle korvauksen. Infrakulut lasketaan käypien 
arvojen perusteella. Kunta saa siten korvauksen uuden linja-autoaseman 
kustannuksista. Toisaalta HSL laskuttaa sopimuskuntia sopimuksissa esitettyjen 
periaatteiden mukaisesti: kustannusten jaossa käytetään kysyntätietoa, joka perustuu 
lippulajitutkimuksiin ja matkakorttijärjestelmän keräämiin tietoihin tai muihin 
vastaaviin. Tuusulassa on pääbussiterminaali sopimuksen piirissä, mutta tälle olevalle 
Hyrylän terminaalille ei ole laskettu arvoa.

HSL:n kanssa ei ole vielä neuvoteltu linja-autoaseman siirtämisestä. Linja-autoaseman 
sijainti on kunnan päätettävissä samalla tavalla kuin muukin maankäyttö alueellaan. 
Neuvottelut HSL:n kanssa aloitetaan, mikäli linja-autoasema päätetään ehdotuksen 
mukaisesti siirtää.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää
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että Hyrylän linja-autoaseman toiminnot siirretään Rykmentin puistotien varteen 
korttelin 5730 lounaispuolelle ja tarvittaessa Rykmentintien ja Klaavolantien 
varsille.

 

__

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Annika Lappalainen esitti, että asia 
palautetaan uudelleen valmisteluun ja siitä pyydetään HSL:n lausunto. Muutosesitys 
raukesi kannattamattomana.

Pentti Mattila teki muutosehdotuksen, että linja-autoasema siirretään Järvenpääntien 
varteen. Esitys raukesi kannattamattomana.

Jussi Salonen teki seuraavan muutosesityksen: Emme päätä linja-autoaseman 
sijainnista nyt, vaan odotamme asemakaavaluonnoksista annettua palautetta ja nyt 
päätetyn hankintakilpailun tuloksia, jonka jälkeen teemme ratkaisun. Pentti Mattila 
kannatti Salosen esitystä.

Jani Peltonen esitti, että päätetään nyt, että linja-autoasema siirretään, mutta jätetään 
sijainti avoimeksi. Esitys raukesi kannattamattomana.

Tuija Reinikainen esitti, että lisätään päätösehdotukseen, että palvelukeskuksen 
viereen tulee pysäkit. Esitys raukesi kannattamattomana.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, puheenjohtaja esitti, että asia on ratkaistava 
äänestämällä. Kunnanhallitus hyväksyi äänestysesitykseksi puheenjohtajan esityksen, 
että ne, jotka kannattavat pohjaehdotusta äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat 
Salosen muutosesitystä äänestävät EI. Suoritetussa äänestyksessä annettiin 10 JAA-
ääntä (Heikkilä, Heikkinen, Huuhtanen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Peltonen, Reinikainen, 
Salmi, Tienhaara, Lindberg), 2 EI-ääntä (Mattila, Salonen) ja 1 tyhjä ääni (Lappalainen). 
Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen kunnanhallituksen päätökseksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Asko Honkanen selosti asiaa.
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§ 492
Hyrylän palvelukeskus, sopimus hankinnasta, HOK-Elanto ja Tuusulan kunta

TUUDno-2018-165

Kuntakehityslautakunta, 31.01.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Kaupan palveluverkkoselvitys

Kuntasuunnittelu-tulosalue on Ramboll Finalnd Oy:n kanssa laatinut Tuusulan 
maankäytön suunnittelun tueksi päivittäistavarakaupan, keskustahakuisen 
erikoiskaupan ja tilaa vaativan erikoiskaupan sijoittumista, mitoitusta ja ajoittumista 
koskevan selvityksen. Palveluverkkoselvitys kattaa koko kunnan alueen ja kaikki 
kaupan alat, mutta tarkastelun pääpaino on alueellisesti Hyrylässä ja toiminnallisesti 
päivittäistavarakaupassa. Selvitys laadittiin pääasiassa yleiskaava 2040:n valmistelua 
varten, mutta myös Hyrylän taajaman etelälaidalla vireillä olevien 
päivittäistavarakauppojen hankkeisiin liittyvän rakennuskielloista poikkeamisluvan 
myöntämisen harkinnan tueksi.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 125 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Työtä ohjasi ohjausryhmä, johon kuuluivat Pia Sjöroos, Asko Honkanen, Henna 
Lindström ja Petteri Puputti Tuusulan kunnasta. Työhön sisältyi Tuusulan 
kuntakehityslautakunnan työpajaosuus, jossa kerättiin kuntakehityslautakunnan 
jäsenten näkemyksiä osaksi työtä. Työstä vastasivat Kimmo Koski (projektipäällikkö), 
Eero Salminen ja Jaana von Denffer Ramboll Finland Oy:stä.

Palveluverkkoselvitys on liitteenä.

Johtopäätelmiä kehittämispoluista

Kts. selvityksen s. 42, johtopäätökset.

Selvityksessä on tutkittu kahta eri skenaariota, joissa päivittäistavarakaupan verkon 
kehittäminen on ollut keskustavetoista tai keskustan ulkopuolista. Todellisen 
tavoitteen voi kunta valita toisinkin, yhdistellen näitä kahta skenaariota.

Hyrylän taajaaman osalta keskustan vetovoiman parantamisen ja siten kaupallisen 
palvelutarjonnan ohjaaminen keskustaan tulisi olla ensisijainen tavoite. Keskustaan 
sijoittuvan päivittäistavarakaupan myötä voi syntyä toivottua erikoistavarakauppaa 
enemmän kuin muissa skenaarioissa. Tämän ohella on kuitenkin syytä harkita 
lähipalveluita tarjoavien päivittäistavarakauppojen sijoittamista muualle taajamaan. 
Liikekeskuksen päivittäistavarakaupan kokoluokan on arvioitu olevan 4000 kem2, 
jolloin keskustaa painottavan skenaarion minimivaihtoehdossa jää seuraavan 
kymmenen vuoden ajalle osa olevasta ja kertyvästä ostovoimasta jaettavaksi 
pienempiin päivittäistavara- eli lähikauppoihin.

Selvityksen s. 17 kuva 9:n perusteella voidaan todeta, että Lahelan alueella on nyt - ja 
Lahelanpelto II:n rakentuessa vielä enemmän - tarvetta lähikaupalle. Lahelanpelto II -
asemakaavassa oleva lähikaupan tontti kannattaa toteuttaa tästä johtuen ensi 
vaiheessa riippumatta keskustaan tavoiteltavan liikekeskuksen rakentamistarpeesta. 
Lisäksi Puustellinmetsän asemakaavassa on tontti, josta on oltu kiinnostuneita ja on 
todennäköistä, että mikäli tontti myydään, toteutuu siihen päivittäistavarakaupan 
tiloja ja polttoaineenjakelua. Tämä lisäisi Puustellinmetsän vetovoimaa ja 
polttoaineenjakelun myötä parantaisi Hyrylän taajaman palvelutasoa siltä osin.
Jokelan ja Kellokosken osalta on perusteltua jatkaa aiemmin aiotulla linjalla sijoittaa 
suurimmat päivittäistavarakaupat keskustoihin. Kysynnän myötä pienten alle 1000 
kem2:n myymälöiden sijoittaminen keskustasta etäälle sijoittuville asuinalueille on 
perusteltua.
FOCUS- ja Tuomalan alueiden aiempien osayleiskaavapäätösten ratkaisua ei ole 
tarvetta avata uudelleen harkittavaksi.

Liitteenä on kartta, jossa on esitetty valmisteltu Hyrylän päivittäistavarakaupan 
tavoiteverkko. Tavoiteverkon osalta ei ole syytä tehdä päätöksiä selvityksen mukaisen 
koko mitoituskauden 2040:n ajalle, vaan päättää seuraavista kaupallisen verkon 
kehitysaskelista.

Asemakaavojen muutostarve

Lainvoimaisissa asemakaavoissa on runsaasti kortteleita, joihin mm. 
päivittäistavarakaupan sijoittaminen on mahdollista, vaikka sitä ei olisi toteutetukaan. 
Mikäli todetaan, että kunnan tavoitteena on ohjata aiempaa enemmän 
liikerakentamisen sijoittumista taajamissa, jouduttaneen muuttamaan asemakaavoja.
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Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle 
päätettäväksi, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 26.02.2018, § 64

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa, että

VALTUUSTO päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Asko Honkanen ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa. 
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 15.03.2018, § 6

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Pia Sjöroos ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 19.03.2018, § 25

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

---

Jussi Salonen esitti valtuustoryhmien neuvottelutuloksena, että kohta 3. muutetaan 
seuraavaksi: "Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen 
osalta tavoitteena on edetä toisessa vaiheessa, kun kohdan 1 Hyrylän keskustan 
monipuolisesta liikekeskuksesta on toteutuspäätös."
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Päätös
Valtuusto päätti, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä toisessa vaiheessa, kun kohdan 1 Hyrylän keskustan 
monipuolisesta liikekeskuksesta on toteutuspäätös.

Kokous keskeytettiin tauon ajaksi klo 20.05 - 20.20.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 10.09.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liikekeskuksen sijainti VVTK 9-2018.pdf
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018

Liikekeskuksen sijaintivaihtoehtojen vertailua on koostettu päätöksentekoa varten. 
Arvioinnin osalta tulee ottaa huomioon, että paljolti hankkeen onnistuminen riippuu 
tahtotilasta ja kyvystä tehdä kompromisseja. Arvioinnin myötä on pyritty esittämään 
eri sijaintien hyviä ja huonoja puolia, mutta myös rajoitteita.

Sijaintivaihtoehdot on poimittu keskusta-alueelta käydyn kunnanhallituksessa ja 
kuntakehityslautakunnassa käydyn keskustelun pohjalta. Viisi sijaintivaihtoehtoa on 
valittu niillä kriteereillä, että ne ovat riittävän suuria, rakentamattomia, purettavissa tai 
kehitettävissä olevia sekä sijaitsevat keskusta-alueella. Esitetytkohderajaukset ovat 
muokattavissa - rajaukset on tehty olettaen, että mahdollinen liikekeskushanke 
kaavallisesti tutkittaisiin vähintään esityksen mukaisesti eli samassa yhteydessä 
tutkittaisiin myös alueen muuta kehittämistä.

Hanke

Hankkeen koko on keskusliikkeiden kanssa käydyn keskustelun, tilakeskuksen ja 
liikennesuunnittelun asiantuntijoiden kanssa käydyn keskustelun pohjalta 
muodostunut. Hanke on arvioitu tässä vaiheessa olevan enimmillään:

4000-8000 kem2 päivittäistavarakauppaa
4000 kem2 erikoistavarakauppaa tai palveluita
Noin 4000-5500 kem2 toimistorakentamista ml. kokoontumistiloja (eli ”
kunnantalo”). Toimistotilat pyritään sijoittamaan katutasoa ylempiin kerroksiin.
Pysäköinti, 350-450 autopaikkaa
Minkä lisäksi tavoitellaan asuinrakentamista.
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Valitettavasti vasta arvioinnin viime vaiheessa yksi keskusliike ilmoitti, että 
päivittäistavarakaupan enimmäisosuuden tulisi olla 2000 kem2 suurempi kuin 
aiemmin oli arvioitu. Tältä osin liikennemääräarviossa on myöhemmin tarvetta tehdä 
vielä tarkistuksia. Hankkeen tässä vaiheessa on vielä niin moni muuttuja auki, ettei se 
sijaintipäätöksen osalta ole välttämätöntä.

Arviointi

Arvioinnissa on käyty läpi eri osatekijöitä, pääasiassa pohtien vaikutuksia 
yhdyskuntarakenteeseen, liikenteeseen, yhdyskuntatalouteen,kaupunkikuvaan ja 
elinympäristöön.  Arvioinnissa ei ole ollut aikataulusyistä johtuen mahdollista tehdä 
kustakin sijaintivaihtoehdosta omaa "keskustan yleissuunnitelmaa", vaan on 
hyödynnetty olevaa aineistoa. On hyödynnetty kuhunkin kohteeseen aiemmin 
laadittuja suunnitelmia vaikka ne eivät hankkeeltaan ole olleet yhteneväisiä nyt 
kehitettävän kanssa. Tehtyjen aiempien luonnosten avulla kunkin kohteen osalta on 
kuitenkin voitu esittää huomioita toivottavasti riittävän havainnollisesti.

Toinen merkittävä tekijä on sen sijaan vielä auki. Vielä valtuustoasioiden 
valmistelutoimikunnalle asiaa valmisteltaessa ei ole laadittu liikepaikka-arviointia, 
jonka myötä sijaintivaihtoehtojen toimivuus liiketaloudellisesti olisi arvioitu. 
Liikenneverkon toimivuustarkastelun osalta niin ikään käytettävissä on vasta 
tarkastelun 1. luonnos, mutta senkin perusteella voi jo tehdä johtopäätelmiä.

Liitteenä valmisteltu aineisto.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee valmistelutilanteen tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Kuntakehityslautakunta, 10.10.2018, § 107

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, KKL 10.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan kokouksen jälkeen arvioon on liitetty 
valmistuneet liikennevaikutusten arviointiraportti ja kauppapaikka-arvion luonnos. 
Lisäksi arviota on vähäisiltä osin päivitetty.

Johtopäätelmä
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Arvion osalta syntyy luonnollisesti tulkinnanvaraa, koska kaikki arvioidut osatekijät 
eivät ole yksiselitteisesti mitattavissa tai laskettavissa, vaan niihin sisältyy subjektiivista 
tulkinnanvaraa. Tässä vaihetta hanketta joudutaan sietämään epätarkkuutta, mutta 
nyt kerättyjen tietojen pohjalta on tehtävissä päätös siitä, mihin liikekeskus Hyrylässä 
tulisi toteuttaa. Parhaat edellytykset liikekeskuksen kehittämiseksi tarjoaa olevan 
keskustan pohjoispään ve 3 ja 4 -yhdistelmä. Tämän vaihtoehdon vahvuuksina ovat 
mm. keskeinen sijainti nyt ja tulevassa rakenteessa, kunnan merkittävä maanomistus, 
jo olevat liiketilat ja liikenteen toimivuus. Tämä yhdistelmävaihtoehto on vahva 
vaihtoehto kaikkien arvioitujen osa-alueiden osalta, joskin tähän sijaintiin liittyvä 
merkittävä ongelma on olevien kiinteistöjen purkamistarve. Toisaalta vielä 
suunnitelmat eivät ole niin pitkällä, että tuleeko varautua myös kirjaston purkamiseen 
vai voidaanko rakennusta hyödyntää ja vasta seuraavassa vaiheessa uusia näitä tiloja.

Toisena hyvänä vaihtoehtona voi pitää ve 5:tä, mutta tämän heikkoutena on vielä 
muutamien vuosien ajan sijaintia ydinkeskustan laidalla. Rykmentinpuiston 
keskuskorttelien rakentumisen myötä tilanne muuttuu. Sikäli kun liikekeskuksen 
toteuttamista pidetään kiireellisenä, ve 5 kannattaa jättää odottamaan seuraavaa 
keskustan suurta liikerakentamishanketta, jolloin ve 3+4 ja ve 5 muodostavat hyvän 
parin Tuusulanväylän kumminkin puolin.

Jatkotoimenpiteistä

Ve 3:n alueelle on aiemmin ollut YIT:n keskustan ideakilpailun lopuksi myönnetty 
suunnitteluvaraus. Tavoitteena ei tuolloin ideakilpailussa ollut liikekeskuksen 
toteuttaminen eikä hankkeeseen kilpailutettu kunnan edellyttämiä tiloja, joten uusi 
kilpailutus on tarpeen. YIT:n suunnitteluvarauksen myötä syntyi hyvä suunnitelma 
keskustamaisen asuinkerrostalokorttelin toteuttamiseksi vanhan ostoskeskuksen 
alueelle. Hanke jäi tuolloin odottamaan liikekeskuksen sijainnin päättämistä ja mikäli 
liikekeskuksen suunnitelmat sen mahdollistavat, hankkeen eteneminen on edelleen 
mahdollista.

Liikekeskushanke on lähivuosikymmenien merkittävin muutos keskusta-alueen osalta 
Rykmentinpuiston keskuksen rakentamisen ohella. Parhaaseen lopputulokseen 
pääsemiseksi ja kunnan omistajien kiinteistöjen jalostamiseksi taloudellisesti 
järkevällä tavalla kannattaa alueen toteuttaminen kilpailuttaa. Kilpailuttamalla alueen 
toteutusta pääsee kunta valitsemaan asettamiensa kriteerien mukaan parhaan 
ratkaisun.

Kunnan mitä ilmeisimmin pyrkiessä vuokraamaan liikekeskuksesta kunnantalon 
korvaavia tiloja kilpailulla voidaan varmistaa, että ratkaisu on taloudellinen. 
Hankintalain näkökulmasta taas toimitilojen hankkiminen ja niiden vuokrauksen 
kilpailuttamisvelvollisuus riippuu usein siitä, millä tavoin ja milloin tilat otetaan 
käyttöön. Mikäli kyseessä olisi jo toimistokäytössä oleva rakennus, jossa suoritetaan 
vain tavanomainen saneeraus, eikä vuokrasopimus ole normaalia alan käytäntöä 
pidempi, on kyseessä tavanomainen vuokrasopimus eikä hankinta. Tässä tapauksessa 
sen sijaan, mikäli vuokra-aika on tavanomaista pidempi ja kokonaan uusi kiinteistö 
muokataan vuokralaisen yksilöllisiin tarpeisiin, kyseessä on hankintalain 
tarkoittamalla tavalla hankinta. Oikeuskäytännön ja -kirjallisuuden perusteella voidaan 
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katsoa, että järjestelyn kuuluminen hankintalainsäädännön piiriin ratkeaa 
ensisijaisesti hankinnan tosiasiallisen objektiivisen luonteen mukaan. Merkitystä ei ole 
sillä seikalla, mihin juridiseen muotoon tarjouspyyntö on puettu.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää:

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle.
KETEK valmistelee liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen 
liitekartalla  osoitetulle alueelle. Kilpailutuksen tavoitteena on löytää 
yhteistyökumppanit hankkeeseen, jonka myötä toteutetaan monipuolinen 
liikekeskus ja kunnan käyttöön toimistotiloja sekä mahdollisuuksien mukaan 
asuinrakentamista. Mikäli maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta 
ei yhteistä tahtotilaa saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois.
Valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
kilpailutöiden arviointiryhmään neljä kunnanhallituksen valitsemaa edustajaa. 
Kuntakehitysjohtaja valitsee arviointiryhmään neljä viranhaltijaa. Lisäksi 
arviointiryhmään pyydetään muiden kuin kunnan omistamien kiinteistöjen 
kiinteistönomistajien edustajat. Arviointiryhmän puheenjohtajana toimii 
viranhaltija.
Tilakeskus selvittää alueella olevien kunnan palveluiden tilatarpeen ja 
mahdollisten korvaavien tilojen saatavuuden.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti palauttaa asian takaisin valmisteluun, kuitenkin siten,  
että

1. Liikekeskuskokonaisuuden paikaksi valitaan vaihtoehto 3+4
2. Hankkeessa edetään neuvottelumenettelyällä vuoden 2019 aikana
3. Kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
4. Joukkoliikenteen solmupiste sijoittuu vaihtoehtojen 3+4 alueelle
5. Yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
Asia tulee saattaa kuntakehityslautakunnan 31.10.2018 kokoukseen uudelleen 
käsiteltäväksi.

Raisa Holmroos ja Janne Mäkelä Newsec Oy:sta ja Heikki Väänänen Sitowise Oy:stä 
esittelivät asiaa kokouksessa.

Kokous keskeytettiin neuvottelutauon ajaksi klo 19.05 - 19.30.

Jussi Salonen saapui kokoukseen klo 17.16 ja Päivö Kuusisto klo 17.53 tämän asian 
käsittelyn aikana. Pasi Huuhtanen poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana 
klo 18.30.
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 22.10.2018, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, KKL 10.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Valmisteluasiain valmistelutoimikunnan kokouksen 10.9.2018 § 16 jälkeen on 
valmistunut vaihtoehdoista laadittu liikepaikka-arvio. Kuntakehityslautakunta on 
käsitellyt asiaa kokouksessaan 10.10.2018 § 107 ja käsittelee seuraavan kerran 
31.10.2018. Tarkoitus on, että kunnanhallitus tekee kokouksessaan 5.11.2018 
päätösehdotuksen 12.11.2018 pidettävään valtuuston kokoukseen.  

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 29.10.2018, § 363

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018

Kuntakehityslautakunta käsittelee asiaa kokouksessaan 31.10.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 12.11.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 5.11.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 31.10.2018, § 116
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Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Liitteenä 1 olevaan sijaintipaikkojen arviointiin on lisätty saavutettavuusanalyysikartat. 
Kts. diat 54 ja 55.

Tämän ohella on selvitetty kunnan hankinta-asiantuntijoiden kanssa hankintalain 
mahdollisuuksia järjestää kilpailutus kunnan edelllyttämien tilojen osalta. 
Soipivimman kilpailuttamistavan löytämiseksi ja mahdollisten kilpailutukseen 
osalllstuvien tahojen ja konsortioiden löytämiseksi kannattaa käynnissää Hankintalain 
tarkoittama markkinavuoropuhelu (l. markkinakartoitus) samalla kilpailutusta 
valmistellen. Kilpailutuksen valmistelussa on käytävä vielä neuvottelut mahdollisten 
yksityisten maanomistajien kanssa, minkä jälkeen on järkevintä tehdä päätös 
hankintamenettelystä. Päätös hankintamenttelystä voidaan tehdä esim. kun 
kilpailutusasiakirjat hyväksytään. Varsinainen kilpailutus toteutetaan siten, että 
vuoropuhelu toimijoiden ja kunnan välillä jatkuu koko prosessin ajan.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää:

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4.
Kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta.
Liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä.
Yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta.
KETEK valmistelee Hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois.
Valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti
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tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
Jari Raita ilmoitti olevansa esteellinen (yhteisöjäävi) ja poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn ja päätöksenteon ajaksi.

 

Kunnanhallitus, 05.11.2018, § 382

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa, että

VALTUUSTO päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4
kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä
yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
KETEK valmistelee hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois
valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 12.11.2018, § 125

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö
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Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, Valt 12.11.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, Valt 12.11.2018
3 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, Valt 12.11.2018
4 Kauppapaikka-arviointi 9.10.2018, liite 4, Valt 12.11.2018
5 Päätöksen liitekartta ve 3+4, Valt 12.11.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4
kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä
yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
KETEK valmistelee hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois
valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Ilmari Sjöblom, Ruut Sjöblom ja Antti Kaikkonen ilmoittivat olevansa esteellisiä ja 
poistuivat paikaltaan tämän asian käsittelyn ajaksi, eivätkä ottaneet osaa asian 
käsittelyyn eikä päätöksentekoon. Ruut Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 3. 
varavaltuutettu Mari Vainionpää,  Ilmari Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 6. 
varavaltuutettu Tapani Miettinen ja Antti Kaikkosen tilalla oli  Keskustan 6. 
varavaltuutettu Timo Huhtaluoma.

Puheenjohtajana toimi valtuuston 1. varapuheenjohtaja Kim Kiuru.

Kuntakehityslautakunta, 13.11.2019, § 137

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI KKL 13.11.2019
2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18 KKL 13.11.2019
3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019 KKL 13.11.2019
4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019 KKL 13.11.2019
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5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105 KKL 
13.11.2019
6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF KKL 13.11.2019
7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja KKL 13.11.2019
8 NREP ja Skanska vertailu, KKL 13.11.2019

Neuvottelut keskusliikkeiden ja maanomistajien kanssa

Valtuuston tekemän hankkeen sijaintipäätöksen jälkeen neuvoteltiin Keskon, HOK:n ja 
Lidlin tarpeista keskustan ja liiketoiminnan kehittämisen osalta. Keskon tavoitteena 
pysyä olevassa keskustan yksikössä ja mahdollisesti laajentaa sitä. HOK sen sijaan on 
ilmoittanut, että siirtyminen keskustan eteläpäästä pohjoisemmaksi on mahdollista 
tietyillä ehdoilla. HOK ja kunta ovat solmineet aiesopimuksen tähän liittyen (kh 
27.5.2019 §218). Myös Keskon kanssa on valmisteltu aiesopimusta heidän 
hankkeeseensa liittyen. Sekä HOK että Kesko ovat esittäneet, että aikataulusyistä 
johtuen heidän hankkeet tulisi pitää toisistaan erillään, mikäli mahdollista. 

Lidl hakee kauppapaikkaa, joka perustuu pintapysäköintiin, eikä siten lähtökohtaisesti 
sovellu keskustaan, koska tavoitteena on, että keskustan pysäköinti on rakenteellista. 
Lidlin kanssa neuvotellaan eri sijainnista.

Kun neuvoteltiin HOK:n ja Keskon kanssa, käytiin neuvotteluja myös Auratumin 
kiinteistön jatkokäytöstä. Kunnantalon väistötila-asian ollessa vielä ratkaisematta 
käytiin keskustelua myös kiinteistön ostamisesta, mutta neuvotteluissa ei voitu edetä 
hintanäkemysten oltua liian kaukana toisistaan.

Kunnan tarvitsemat tilat
Kunnan tarvitsemien toimisto-, kokoontumis- ja palvelutilojen osalta on tilapalvelut 
laatinut Workspace Oy:n kanssa selvityksen konseptoiden tiloja ja tutkien alustavasti 
tilatarvetta. Tämä selvitys on liitteenä.

Sikäli kun siirrytään uusiin vuokratiloihin, jotka rakennetaan kunnan tarpeiden 
mukaisesti, kunnan tulee kilpailuttaa vuokratilojen hankinta hankintalain mukaisesti. 
Hankinta ei ole vielä vireillä.

Kunnan sisällä on käyty keskustelua toimisto- ja kokoontumistilojen lisäksi tarvittavista 
palvelutiloista. Toistaiseksi on pidetty tarpeellisena sisällyttää hankkeeseen myös 
nuorisotila sekä aulagalleria. Päätöksiä tilaohjelmasta ei ole tehty.

Alueen suunnittelu
Kevään aikana käynnistettiin keskusliikkeiden kanssa neuvottelujen ohella myös 
alueen suunnittelu. Alkuvaiheessa eri skenaarioita tutkittiin karkeasti selvittäen, miten 
alueen kehittäminen on järkevää aikataulullisesti ja toiminnallisesti. Neuvottelujen 
edistyttyä kävi selväksi, että koska kirjastoa ei valtuusto katsonut vielä voitavan 
purkaa, on kaksi skenaariota, joiden myötä voi syntyä HOK:n tavoittelemia liiketiloja. 
Joko uusi liikerakennus on erillinen nykyisistä liikekiinteistöistä tai Kiinteistö Oy 
Tuusulan Pysäkkikuja 1:n (ent. S-market) laajennus.

Kunta ja SitoWise Oy laati maankäytöllisiä vaihtoehtotarkasteluja selvittääkseen 
tarkemmin minkälaista potentiaalia ja toisaalta rajoitteita on alueella. Samalla 
SitoWise Oy:lle annettiin toimeksiannoksi selvittää ko. suunnittelualuetta laajemmin 
keskustan liikenneverkon toimivuutta ja tulevaisuudessa tarvittavia muutostarpeita. 
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Huomattavaa on, että liikenneselvityksen perusteella keskustan liikenneverkko n ei 
vaikuta ennustettujen liikennemäärien mukaisesti toimivalta. Liikennemäärien kasvu 
ei johdu kuin vähäisesti tästä hankkeesta.

Sekä maakäytölliset vaihtoehtotarkastelut että liikenneselvitys ovat liitteenä.

Hyrylän keskustan yleissuunnitelmaa on laadittu viimeksi vuonna 2017. Tuolloin työn 
eteneminen jäi odottamaan palvelukeskushankkeen etenemistä. Nyt kun hankkeen 
osalta on mahdollisuus edetä, voidaan yleissuunnitelman valmistelua jatkaa – ja sitoa 
nämä kaksi toisiinsa tarkastellen kokonaisuutta. Yleissuunnitelma sisältää ainakin 
alueen liikenneverkon kehittämisen ratkaisut ja toimintojen sijoitteluun liittyvät 
periaatteet.

Toimijoiden kontaktointi
Yhteistyökumppaneiden saamiseksi palvelukeskushankkeeseen lähetettiin kysely 
16.4.2019 mahdollisiksi koetuille investoreille ja rakennusliikkeille. Jakelussa oli 
mukana Sponda Oyj, NREP Oy, NCC Oy, YIT Oyj, SRV Oyj, Pohjola Rakennus Oy, Lapti 
Oy ja Skanska Oy. Tuolloin kerrottiin, että hankkeesta kiinnostuneiden kanssa käydään 
neuvottelut ja tämän jälkeen laaditaan osapuolten kesken yhteistyösopimus.

Toimijoiden ehdotukset

NREP Oy ja Skanska Oy yhteistyökumppaneineen ovat ilmoittaneet kiinnostuksensa 
hankkeeseen. Kumpikin taho on kokenut, osaava ja uskottava toimija tämän kaltaisten 
kiinteistökehittämishankkeiden saralla. Jotta tiedettäisiin mahdollisten 
yhteistyökumppaneiden tavoitteet konkreettisesti, on kumpikin taho laatinut oman 
ehdotuksensa alueen kehittämisestä. NREP on esittänyt yhden vaihtoehdon, Skanska 
on laatinut kaksi päävaihtoehtoa (ve 1 ja ve2). Ve2:n osalta on esitetty kaksi 
alavaihtoehtoa. Lisäksi Skanska on laatinut ve3:n, jossa esitetään ve2:n kaltaista 
ratkaisua, jossa asuinkerrostalojen osalta on vielä ratkaisua kehitetty, mutta ei esim. 
talousasioiden osalta ehdotuksessa avattu.

Ehdotuksia on arvioitu kunnan kannalta keskittyen hankkeen tässä vaiheessa niihin 
seikkoihin, jotka ovat arvioitavissa ja olennaisia. Ehdotukset ja näiden arviointi ovat 
liitteinä.

Hankkeen eteneminen, tehtävät linjaukset

Valtuusto voi todeta kantansa kilpailevien toimijoiden ehdotuksista ja antaa 
jatkosuunnitteluohjeita. Saatuaan valtuuston kannan tietoonsa, 
suunnitteluvarauspäätöksen tekee hallintosäännön mukaisesti kuntakehitysjohtaja. 
Lisäksi valtuusto voi antaa niin hyväksi katsoessaan jatkosuunnittelua varten 
tarkempia tavoitteita.

Suunnitteluvarausaikana valittu toimija yhteistyössä kunnan ja muiden hankkeen 
osapuolten kanssa kehittää ja tarkentaa suunnitelmaa. Samalla osallistetaan 
kuntalaisia ja muita hankkeesta kiinnostuneita, tarkennetaan kunnan tilatarpeita, 
valmistellaan kiinteistökaupan esisopimus ja kilpailutetaan kunnan tarvitsemien 
tilojen toimittaja. Asemakaavaluonnos valmistellaan hankkeen suunnittelun rinnalla. 

Jatkosuunnittelun aikana on syytä kiinnittää huomiota erityisesti suunnitelmissa vielä 
oleviin eri mittakaavatasojen heikkouksiin: Suuren mittakaavan 
suunnitteluperiaatteina on keskittää ihmiset ja toiminnot samoihin paikkoihin, 
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yhdistää erilaisia toimintoja, avata toiminnot kaupunkitilaan ja kutsua ihmisiä niihin. 
Lisäksi pyritään lisäämään ulkotilassa vietettyä aikaa parantamalla ulko-oleskelun 
mahdollisuuksia. Pienellä mittakaavatasolla suunnitellaan turvallisia tiloja 
keskustaelämän perustoiminnoille: kävelemiselle, istumiselle, oleskelulle ja eri 
kokoisille sosiaalisille tapahtumille. Erityisen tärkeää on sisä- ja ulkotilojen välisen 
rajavyöhykkeen huolellinen suunnittelu.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen.

---

Puheenjohtajan avattua keskustelun, puheenjohtaja teki seuraavanlaisen 
muutosesitys:

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa, 
kerättävä näkemyksiä alueella tarvittavista toiminnoista, arviotava tulevaisuuden 
keskustan menestystekijöitä ja samalla kunta muodostaa oman vahvan 
tahtotilansa millaisen keskustan Tuusula haluaa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
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joukkoliikenteen solmukohtaan pysäkkeineen ja odotustiloineen ja niiden 
sijoittumiseen ensisijaisesti siten, että ne ovat läheisessä yhteydessä liike- 
ja palvelukeskukseen
tavoiteltava asumisen sijoittumista ydinkeskustaan alueelle elävyyden ja 
viihtyvyyden kannalta

Lautakunta hyväksyi muutosesityksen yksimielisesti.

 

Pöytäkirjaan merkitään, että konsultti Heikki Väänänen Sitowise Oy:stä oli paikalla 
tämän pykälän käsittelyn ajan.

 

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti puheenjohtajan muutosesityksen johdosta 
yksimielisesti ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että 
VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa, 
kerättävä näkemyksiä alueella tarvittavista toiminnoista, arviotava tulevaisuuden 
keskustan menestystekijöitä ja samalla kunta muodostaa oman vahvan 
tahtotilansa millaisen keskustan Tuusula haluaa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
joukkoliikenteen solmukohtaan pysäkkeineen ja odotustiloineen ja niiden 
sijoittumiseen ensisijaisesti siten, että ne ovat läheisessä yhteydessä liike- 
ja palvelukeskukseen
tavoiteltava asumisen sijoittumista ydinkeskustaan alueelle elävyyden ja 
viihtyvyyden kannalta

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 18.11.2019, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, valtastmk 
18.11.2019
2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, valtastmk 18.11.2019
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3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, valtastmk 18.11.2019
4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, valtastmk 18.11.2019
5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, valtastmk 
18.11.2019
6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, valtastmk 18.11.2019
7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, valtastmk 
18.11.2019
8 NREP ja Skanska vertailu, valtastmk 18.11.2019

Asiaa esitellään valtuustoasiain valmistelutoimikunnalle.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta päättää

merkitä asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen selosti asiaa ja myös Marko Härkönen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 25.11.2019, § 473

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen, Marko Härkönen

Liitteet
1 Liite 1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, khall 
25.11.2019
2 Liite 2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, khall 25.11.2019
3 Liite 3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, khall 25.11.2019
4 Liite 4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, khall 25.11.2019
5 Liite 5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, khall 
25.11.2019
6 Liite 6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, khall 25.11.2019
7 Liite 7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, khall 
25.11.2019
8 Liite 8 NREP ja Skanska vertailu khall 25.11.2019

Edellä kerrotun käsittelyhistorian lisäksi järjestettiin 21.11.2019 valtuustolle iltakoulu, 
jossa HOK-Elanto, NREP Oy ja Skanska Oy esittelivät toimintaansa ja suunnitelmiaan.

Korjaukset arviointiaineistoon

Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan kokouksen jälkeen liitteenä 8 olevassa 
arviossa on korjattu NREP:n suunnitelman arvion kohtaa 14 "Kunnan 
vuokrakustannukset". Arvioon on lisätty ylläpitovuokran osuus. Edelleen Skanskan 
suunnitelmien vuokrakustannukset ovat merkittävästi suuremmat. Lisäksi arvioinnissa 
suunnitelman Skanskan ve 1:n kohtaa 8 "Kävely-ympäristö" on korjattu. Korjaukset 
eivät ole merkittäviä.
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Suunnitteluvarauksen myöntäminen

Käytyjen neuvottelujen ja markkinavuoropuhelujen perusteella kunnalla on kahden 
toimijan, NREP Oy:n ja Skanska Oy:n, ehdotukset jatkosuunnittelun pohjaksi. 
Molemmat suunnitelmat perustuvat yhteistyöhön HOK-Elannon kanssa kaupallisten 
palvelujen sijoittumisesta suunnittelualueelle. 

Vaikka molemmat suunnitelmat vaativat merkittävää jatkosuunnittelua ja myös 
muutoksia alustaviin suunnitelmiin, kunnalla on neuvottelujen ja ehdotusten 
perusteella edellytykset valita jatkosuunnittelua varten yhteistyökumppani. 
Jatkosuunnittelu tapahtuisi antamalla valitulle toimijalle suunnitteluvaraus alueelle. 
Suunnitteluvarausaikana valittu toimija yhteistyössä kunnan ja muiden hankkeen 
osapuolten kanssa kehittää ja tarkentaa suunnitelmaa.

Varsinaisen suunnitteluvarauspäätöksen tekee hallintosäännön mukaan 
kuntakehitysjohtaja. 

Käytyjen neuvottelujen ja tehdyn vertailun perusteella on tarkoituksenmukaista jatkaa 
hankkeen kehittämisessä yhteistyötä NREP Oy:n kanssa. NREP Oy:n suunnitelman 
arvioidaan mahdollistavan siinä rajatun suunnittelualueen hyvän jatkosuunnittelun 
kunnan asettamien sijoittelun ja talouden tavoitteiden mukaisesti. Rajatulla 
suunnittelualueella on myös arvioitava olevan parempi mahdollisuus päästä 
toteutukseen, kun sopijapuolia on ja mahdollisia erilaisia intressejä on vähemmän. 
Suunnittelualueen ulkopuolisten alueiden kehittämistä voidaan viedä erikseen 
eteenpäin kunnan tavoitteiden pohjalta.

Jatkosuunnittelua varten on tarpeen antaa, aiemmin tehtyjen määrittelyjen lisäksi, 
eräitä linjauksia jatkosuunnittelussa selvitettävistä tai huomioon otettavista asioista.

Liike- ja palvelukeskus -alueen toiminallisuuden ja alueen kehittymisen kannalta on 
jatkosuunnittelussa tärkeää tutkia mahdollisuudet ja vaihtoehdot säilyttää 
joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä suunnittelualueella.

Jatkosuunnittelussa tulee lisäksi kiinnittää erityistä huomiota

keskustamaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarien yhdistämiseen lähialueen muihin maanlaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
mahdollisuuksiin sijoittaa alueelle asumista          

Koko liike- ja palvelukeskus –alueen kehittämistä varten on syytä erikseen vielä 
osallistaa kuntalaisia alueen tila- ja aluesuunnittelussa.  Nyt jatkosuunnitteluun 
menevä alue on ensimmäinen vaihe ja osa liike- ja palvelukeskuksen alueesta 
mahdollistaen toteutuessaan muiden osien ja alueen vahvan kehittymisen.  Sen 
vuoksi kunnan tulee jatkaa koko alueen sisällöllisten ja toiminnallisten 
kehittämistavoitteiden määrittelyä tavoitteena saada liike- ja palvelukeskuksen 
alueesta kunnan tulevaisuuden menestystekijöitä tukeva keskusta-alue.  
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1.  

2.  

3.  

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

valita jatkosuunnittelun yhteistyökumppaniksi NREP Oy:n sen tekemän 
ehdotuksen pohjalta,
edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO 

merkitsee asian tiedoksi
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Tuija Reinikaisen 
kannattamana esitti, että asia jätetään pöydälle, kunnes
 

on arvioitava taloudellisesti myös ratkaisu, jossa Tuusulan kunnan tarvitsemat 
tilat ”kunnantalo” on Tuusulan kunnan itse toteuttama, omaan taseeseensa 
rakennettava kohde. Fyysisesti ”kunnantalo” voi olla erillisestä taloudellisesta 
toteutuksesta huolimatta osa palvelukeskus-hanketta
on arvioitava taloudellisesti niin rakentamisen kuin elinkaaren aikaiset tuotot ja 
kulut. Tässä on huomioitava myös vaihtoehdoissa olevan asumisen mukanaan 
tuomat veronmaksajien kuntaverot ja kiinteistöverot
vaihtoehtojen – etenkin vanhan ostarin kohdalle esitetyn maanpäällisen 
hypermarketin – 3D-mallit, joissa pääsee arvioimaan hankkeiden vaikutusta 
kaupunkikuvaan erityisesti kävelijän näkökulmasta.

 
Tämän lisäksi.
 
4. valtuustolle on annettava mahdollisuus evästysten antamiseen.

Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa, äänestävät  "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian 
jättämistä pöydälle, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 10  jaa-
ääntä: Heikkilä, Heikkinen, Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Riola, 
Salmi, Peltonen, Lindberg ja 3 ei-ääntä:  Mattila, Reinikainen, Salonen. Puheenjohtaja 
totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Jussi Salonen teki seuraavan muutosesityksen:

"Kunnanhallitus päättää

edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
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jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että valtuusto käy asiasta keskustelun."

Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

valita jatkosuunnittelun yhteistyökumppaniksi NREP Oy:n sen tekemän 
ehdotuksen pohjalta,
edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

merkitsee asian tiedoksi
 

Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Hyrylän liike- ja palvelukeskus -hankkeen käsittelyssä kunnanhallituksen olisi pitänyt 
antaa evästyksiä eikä tehdä 25.11.2019 päätöstä valittavasta yhteistyökumppanista 
hankkeessa vasta sen jälkeen, kun

1.
Esillä olevien vaihtoehtojen sopivuutta kaupunkikuvallisesti keskelle Hyrylää olisi ollut 
mahdollista arvioida kasvu ja ympäristö -toimialueella tehdyn 3d-mallinnuksen avulla. 

2.
Samassa yhteydessä olisi pitänyt arvioida esitettyjen vaihtoehtojen sopivuutta 
Tuusulan kunnan aiemmin Hyrylän keskustasta tekemien selvitysten ja tavoitteiden 
näkökulmista. Arvioinnissa keskeistä on tulevaisuuden vetovoimaisen ja viihtyisän, 
omaleimaisen keskustan ominaisuuksien tunnistaminen (Gehl Senaatti Tuusula 2019 
selvitys), asumisen suuri rooli tässä ja Hyrylän keskustan tarvitsemien kaupallisten 
palveluiden tilojen sovittaminen sopusuhtaisella tavalla tähän kokonaisuuteen 
etenkin, kun kauppa kuluttajien kulutustottumuksineen on suuressa 
murroksessa. Näin tuusulalaisten mukanaolo, kuuleminen, osallistaminen 
vetovoimaisen, viihtyisän keskustan tekijöiden ja toimintojen tunnistamisessa on 
välttämätöntä.

Suurivolyymisen kaupallisen rakentamisen dominoivuutta on mahdollista vähentää 
Tuusulan kunnan aiemmin tekemien selvitysten mm B&M 2014 ja Tuusulan kunta
/Sitowise 2019 esittämillä tavoilla sijoittamalla kaupallista rakentamista osin 
maanpinnan alle (rakentaminen mahdollista pohjavesi huomioiden jopa tasoon +40.
000 asti, kun maanpinta on nyt tasolla +48.000 - +51.000), kaupallisten tilojen 
rakentaminen kahteen tasoon ja asuinrakentamisen sijoittaminen kaupallisen 
rakentamisen yhteyteen edellä mainittujen selvitysten lisäksi myös Rykmentinpuiston 
Indigo-hankkeen osoittamalla tavalla. 
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3.
on arvioitava taloudellisesti myös ratkaisu, jossa Tuusulan kunnan tarvitsemat tilat ”
kunnantalo” on Tuusulan kunnan itse toteuttama, omaan taseeseensa rakennettava 
kohde. Fyysisesti ”kunnantalo” voi olla erillisestä taloudellisesta toteutuksesta 
huolimatta osa palvelukeskus-hanketta

4.
on arvioitava taloudellisesti niin rakentamisen kuin elinkaaren aikaiset tuotot ja kulut. 
Tässä on huomioitava myös vaihtoehdoissa olevan asumisen mukanaan tuomat 
veronmaksajien kuntaverot ja kiinteistöverot

5.
valtuustolle tehdyn tiedoksi-päätösehdotuksen sijasta myös valtuustolle on annettava 
mahdollisuus evästysten antamiseen."

 

Valtuusto, 09.12.2019, § 176

Liitteet
1 Liite 1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, valt 
9.12.2019
2 Liite 2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, valt 9.12.2019
3 Liite 3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, valt 9.12.2019
4 Liite 4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, valt 9.12.2019
5 Liite 5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, valt 
9.12.2019
6 Liite 6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, valt 9.12.2019
7 Liite 7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, valt 
9.12.20199
8 Liite 8 NREP ja Skanska vertailu, valt 9.12.2019

Ehdotus

Valtuusto 

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 13.12.2019, § 76

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö
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Hyrylän keskustaan on suunnitteilla uusi liike- ja palvelukeskus. Hanketta vie 
eteenpäin kasvun ja ympäristön toimialue, joka on lähestynyt hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakuntaa pyynnöllä pohtia palvelukeskuksen yhteyteen 
sijoittuvia asukkaiden hyvinvointia ja terveyttä edistäviä toimintoja sekä 
palvelukeskuksen merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille.

Palvelukeskuksen suunnittelussa on tähän mennessä noussut esiin erilaisia 
näkökulmia mm. tilankäyttöön ja toimijoihin liittyen. Asiaa on käsitelty mm. 
kunnanhallituksen seminaarissa. Asia oli valtuuston käsittelyssä 9.12.2019.

Kehittämispäällikkö Heidi Hagman esittelee asiaa kokouksessa.
 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

evästää keskustan liike- ja palvelukeskuksen jatkovalmistelua asukkaiden 
hyvinvointia ja terveyttä edistävien toimintojen ja tavoitteiden osalta.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

jättää asian pöydälle seuraavaan kokoukseen.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 21.01.2020, § 5

Valmistelijat / lisätiedot:
Marjo-Kaisa Konttinen
marjo-kaisa.konttinen@tuusula.fi
osallisuus- ja hyvinvointikoordinaattori

Hyrylän keskustaan on suunnitteilla uusi liike-ja palvelukeskus. Hanketta vie eteenpäin 
kasvun ja ympäristön toimialue, joka on lähestynyt hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakuntaa pyynnöllä pohtia palvelukeskuksen yhteyteen sijoittuvia 
asukkaiden hyvinvointia ja terveyttä edistäviä toimintoja sekä palvelukeskuksen 
merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille. 

Palvelukeskuksen suunnittelussa on tähän mennessä noussut esiin erilaisia 
näkökulmia mm. tilankäyttöön ja toimijoihin liittyen. Asiaa on käsitelty mm. 
kunnanhallituksen seminaarissa. Asia oli valtuuston käsittelyssä 9.12.2019. 

Kehittämispäällikkö Heidi Hagman esittelee asiaa kokouksessa. 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

evästää keskustan liike- ja palvelukeskuksen jatkovalmistelua asukkaiden 
hyvinvointa ja terveyttä edistävien toimintojen ja tavoitteiden osalta. 
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Päätös
Hyvinvoinnin- ja terveyden edistämisen lautakunta huomioi liike- ja 
palvelukeskuksesta seuraavaa

liike- ja palvelukeskuksessa tulee säilyttää torimaisuus
monimuotoiset, helposti saavutettavat yhteisötilat, jotka mahdollistavat erilaisen 
käytön elinkaariajattelun mukaisesti, tulee sijoittaa liike-ja palvelukeskukseen tai 
sen läheisyyteen.
matalan kynnyksen asiointipaikka tulisi olla kauppakeskuksen yhteydessä. 
Asiointipisteessä tulisi olla mahdollista saada esim. neuvontaa ja rokotuksia 
ilman ajanvarausta.
tulevaisuudessa työ ja työskentelytavat tulevat muuttumaan, minkä vuoksi 
kunnantalon tiloihin ei tarvita suunniteltua tilamäärää. Valtuustosali tai muu 
kokoontumispaikka kuitenkin tarvitaan.  

Kunnanhallitus, 07.09.2020, § 323

Valmistelijat / lisätiedot:
Heikki Lonka
heikki.lonka@tuusula.fi
kuntakehitysjohtaja

HOK-Elannon kanssa on käyty neuvotteluja Hyrylän liike- ja palvelukeskuksen 
toteuttamisesta. Neuvottelujen tuloksena on päätetty ehdottaa hankkeen 
toteuttamista yhdessä kilpailullisella neuvottelumenettelyllä. Kilpailutusta konsultoi 
Vison Oy. Vison Oy:n edustajat esittelevät asiaa kokouksessa.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus

merkitsee tiedoksi, että hankeen toteuttamista ehdotetaan kilpailullisella 
neuvottelumenettelyllä
toteaa, että kunnanhallituksen päätettäväksi saatetaan myöhemmässä 
vaiheessa kilpailutusasiakirjat.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Heikki Lonka ja Asko Honkanen olivat asianatuntijoina kokouksessa.

Jani Saarinen ja Juha Virolainen (Vison Oy) selostivat asiaa kokouksessa.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 17.09.2020, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
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asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Hyrylän liikekeskus_alustava hankintaprosessi, lyhennelmä, valtmk 17.9.2020

Hankintamenettelystä

Palvelukeskuksen hanke sisältää tilojen suunnittelun ja toteuttamisen Tuusulan 
kunnan omaan käyttöön, joten se tulee toteuttaa julkisena hankintana. Hanke 
kannattaa toteuttaa niin, että sen tilaajana toimisivat Tuusulan kunta ja HOK-Elanto 
yhdessä, mikä edellyttää hankintayksiköiden välistä aiesopimusta hankkeen 
läpiviennistä. Aiempi aiesopimus HOK-Elannon kanssa on rauennut siinä asetun 
aikarajan umpeuduttua. HOK-Elanto on ilmoittanut edelleen olevansa hankkeeseen 
sitoutunut.
Koska Hyrylän keskustaan liittyvät ratkaisut (linja-autoasema, pysäköinti- ja 
liikenneratkaisut) ovat vielä pääosin auki, näiden alustava suunnittelu kannattaa 
yhdistää osaksi hankintaa.

Hankinta kannattaa toteuttaa hankintalain mukaisena kilpailullisena 
neuvottelumenettelynä. Kilpailullinen neuvottelumenettely on hankintalain mukainen 
nimitys prosessille, jossa kunta ensin julkaisee ilmoituksen kunnan toimitilojen 
hankinnasta, johon kaikki halukkaat toimittajat voivat pyytää saada osallistua. Sen 
jälkeen neuvottelemme menettelyyn hyväksyttyjen ehdokkaiden kanssa 
kartoittaaksemme ja määritelläksemme keinot, joilla saamme Tuusulan kunnalle 
parhaat kokous- ja toimitilat sekä tyylikkäimmän ja toimivimman keskustakorttelin. 
Menettely mahdollistaa hankinnan sisällön ja laajuuden määrittelyn vasta hankinnan 
aikana - hanketta voidaan näin suunnitella yhdessä kaikkien mahdollisten toimittajien 
kanssa.

Hankintayksikkö (kunta+HOK-Elanto) määrittelee hankintailmoituksessa hankintaa 
koskevat tarpeensa ja vaatimuksensa. Hankintayksikkö voi laatia lisäksi hankinnan 
tavoitteita ja sisältöä tarkentavan hankekuvauksen, mikä tarkennetaan neuvottelujen 
jälkeen julkaistavassa lopullisessa tarjouspyynnössä. Hankintayksikön on 
vahvistettava hankintailmoituksessa tai hankekuvauksessa alustava aikataulu sekä 
asetettava hinta laatusuhteen vertailuperusteet. Vertailuperusteet voivat olla 
avoimemmat kuin tavanomaisessa hankinnassa, koska hankintailmoituksen 
julkaisuhetkellä hankintaa koskevat seikat voivat jäädä vielä avoimiksi. 
Hankintayksikkö voi neuvotella kaikista muista asiakohdista paitsi ei 
vähimmäisvaatimuksista eikä tarjousten vertailuperusteista. Neuvotteluiden tuloksena 
hankintayksikkö valitsee ratkaisuvaihtoehdon tai ratkaisuvaihtoehdot, joiden 
mukainen tarjous tulee toimittaa. Mikäli mukana on useita tarjoajia ja valitaan yksi 
ratkaisuvaihto, tulee sen olla sellainen, että useampi tarjoaja voi sen toteuttaa.

Hankinnan tavoitteena tulee olla kyvykkäimmän tarjoajan valinta suunnittelemaan ja 
toteuttamaan Hyrylän liike- ja palvelukeskus ja vuokraamaan se Tuusulan kunnalle ja 
HOK-Elannolle erikseen sovittavin ehdoin. Tarjoajalla tulee olla kyky ja resurssit em. 
tehtävien toteuttamiseen (suunnittelu, rakentaminen ja rahoitus sekä kiinteistön 
hallinta ja omistus)

Hankintamenettelyn aikataulu
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Kilpailullinen neuvottelumenettely käynnistyy lähiviikkoina ja päätös on tehtävissä ensi 
keväänä.

Vaihe Kuvaus Pvm

Ennakkoilmoitus Ennakkotieto markkinoille ja markkinainfosta 
tiedottaminen

9/2020

Markkinainfo Hankkeen esittely potentiaalisille tarjoajille 10/2020

Markkinavuoropuhelut Kahdenkeskiset neuvottelut potentiaalisten 
tarjoajien kanssa

10/2020

Hankintaprosessin 
käynnistäminen (Kh ja 
HOK)

Hankintaprosessin ja hankinta-asiakirjojen 
vahvistaminen

11/2020

Hankintailmoitus Julkisen hankintailmoituksen julkaiseminen
11-12
/2020-1
/2021

OsallistumisilmoituksetOsallistumisilmoitusten jättäminen 2/2021

Tarjoajien valinta 3 parhaan tarjoajan valinta ja neuvottelukutsujen 
toimittaminen tarjoajille

2/2021

Alustavat tarjoukset Alustavien tarjousten arviointi 3/2021

Tarjousneuvottelut

Tarjousneuvottelut alustavien tarjousten pohjalta 
hankkeen sisällöstä ja laajuudesta, 
toteutustavasta ja aikataulusta sekä 
sopimusehdoista

3-4/2021

Lopullinen 
tarjouspyyntö

Lopullisen tarjouspyynnön julkaiseminen 4/2021

Lopulliset tarjoukset 
(Kh ja HOK)

Tarjousten vertailu ja hankintapäätös 5/2021

Palautetilaisuudet Kahdenkeskiset palautetilaisuudet tarjoajien 
kanssa

5-6/2021

Asemakaavanmuutoksen valmistelu

Palvelukeskuksen asemakaavanmuutoksen luonnos valmistellaan käsiteltäväksi 
kuntakehityslautakunnassa lokakuun aikana. Julkisen nähtävilläolon aikana kerätään 
palautetta osallisilta. Asemakaavaehdotus kannattaa valmistella hankkeen 
suunnittelun edetessä ja tuoda päätöksentekoon aikaisiintaan kilpailullisen 
neuvottelumenettelyn päätyttyä. Asemakaavaluonnoksessa on tutkittu kahta 
vaihtoehtoista toteutustapaa. Ve 1 noudattaa pitkälti NREP Oy:n esittelemää mallia, ve 
2:ssa on tutkittu, miten ve 1:n heikkouksia voitaisiin parantaa.Hankkeen 
vaihtoehtoisten liikenneratkaisujen lisäksi suunnittelupöydällä on koetettu ve2 :ssa 
kehittää keskustamaisempia ja laadukkaampia jalankulkualueita sekä yhteyksiä 
viereisiin kortteleihin pysäköintikellarin ja 1. kerroksen tasolla. Toisaalta näin on 
todettu päädyttävän kauemmas HOK-Elannon esittämistä tavoitteista. 

Palvelukeskuksen korttelin lisäksi on tehtävä ratkaisuja sen lähiympäristöön liittyen, 
mm. linja-autoaseman alueen osalta. Ehken suurin vastakkainasettelu 
suunnittelukysymysten osalta on kysymys pintapysäköinnistä ja linja-autoasemasta. 
HOK-Elanto edellyttää, että nykyisen linja-autoaseman alueelle tulee toteuttaa 
pintapysäköintiä palvelukeskusta varten. Näin toimittaessa linja-autoasema joudutaan 
siirtämään. Vaikuttaa siltä, että Rykmentinpuistotien varressa, välittömästi uimahallin 
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itäpuolella olisi toiminnallisesti ja taloudellisesti järkevin alue, johon linja-autoasema 
voitaisiin siirtää, jos se halutaan siirtää. Muitakin sijoitusvaihtoehtoja on tutkittu, 
mutta toiminnallisesti ja kustannuksiltaan yhtä kilpailukykyistä ei näytä löytyvän.

Liikennealueiden suunnitteluun liittyen on tutkittu hankkeen liikennevaikutuksia ja 
liikenneverkon parantamistarpeita. Selvitys tästä ja kustannusvaikutukset koko 
hankkeesta liitetään kaavaluonnoksen asiakirjoihin. Kaavaluonnoksen materiaalia 
kannattanee hyödyntää kilpailullisen neuvottelumenettelyn yhteydessä eri 
toteutusvaihtoehtoja läpi käytäessä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valtuustoasian valmistelutoimikunta

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

 

Asko Honkanen selosti asiaa. 

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 492

Valmistelija / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Hyrylä liike- ja palvelukeskus, Tuusula ja HOK-Elanto sopimus hankinnasta 
23.11.2020, khall 30.11.2020

Tuusulan kunta ja Helsingin Osuuskauppa Elanto ovat hyväksyneet 12.10.2020 
päivätyn uuden aiesopimuksen koskien Hyrylän liike- ja palvelu-keskushanketta. 
Aiesopimus sisältää Tuusulan ja HOK-Elannon tavoitteet tässä hankkeessa. Yhtenä 
tavoitteena on mainittu palvelukeskuksen hankintaa koskea sopimus, missä osapuolet 
sopivat hankintalain mukaisen yhteishankinnan järjestämisestä. Tuusulan kunta ja 
HOK-Elanto ovat laatineet liitteenä olevan sopimuksen hankinnan läpiviennistä, 
koskien hankinnan suunnittelua ja toteuttamisesta sekä valitun toteuttajan kanssa 
sopimuskauden alussa järjestettävää kehitysvaihetta ja hankinnasta aiheutuvien 
kustannusten jakamista.

Sopimusluonnoksessa on ehdot koskien hankinnan valmistelua, hankinnan 
toteuttamista, hankintapäätöksen jälkeistä kehitys- ja toteutusvaihetta, hankinnan 
kustannuksia, sopimuksen kestoa, vahingon- ja haitankorvausta toisen osapuolen 
menettelystä sekä erimielisyyksien ratkaisua.
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Hankintamenettelyä koskevat ehdot sisältävät velvoitteen toteuttaa hankinta 
suunnitellulla tavalla käyttäen kilpailullista neuvottelumenettelyä. Hankintapäätöksen 
jälkeen on tarkoitus sopia hankesopimuksella tarjouskilpailussa valitun toimijan 
kanssa kehitys- ja toteutusvaiheesta sekä em. vaiheiden sisällöstä. Hankesopimusta 
koskeva luonnos on hankinta-asiakirjojen liitteenä ja näin ollen myös neuvotteluiden 
kohteena hankintamenettelyn aikana. Kunta ja HOK-Elanto osallistuvat yhdessä 
hankinnan valmisteluun ja myöhemmin kehitysvaiheeseen  valittavat toteuttajan 
kanssa.

Kunta ja  HOK-Elanto ovat sopimusluonnoksen mukaan vastaamassa puoliksi (50/50) 
hankintapalveluita tuottavan konsultin kustannuksista. Kumpikin osapuoli vastaisi itse 
omista hankinnan valmistelun ja toteuttamisen sekä kehitys- ja toteutusvaiheiden 
kustannuksistaan.

Sopimusluonnoksen mukaan sopimus olisi voimassa enintään toteutusvaiheen 
päättymiseen asti, mutta sopimus voitaisiin myös päättää ennen sitä 
sopimusluonnoksessa mainituin ehdoin. Sopimusluonnoksessa on myös ehdot 
kustannusten korvaamisesta siinä tapauksessa, että toinen osapuoli päättää 
toteuttamatta hankinnan ilman perusteltua syytä. Lisäksi sopimuksessa on huomioitu 
hankesopimukseen tuleva tilaajien exit-oikeus eli oikeus irtisanoa hankesopimus 
kehitysvaiheen aikana sekä siihen liittyvä kustannusten korvausvelvollisuus valitulle 
toimijalle. Sopimusluonnoksen mukaan osapuolella on oikeus vahingon ja/tai 
haitankorvaukseen, mikäli toinen osapuoli päättää sopimuksen ehdoissa määritellyllä 
tavalla ja tästä aiheutuu toiselle osapuolelle haittaa tai vahinkoa.

Sopimusluonnoksen mukaan erimielisyydet ratkaistaan ensisijaisesti neuvotteluin ja 
viime kädessä erimielisyydet ratkaisee Itä-Uudenmaan käräjäoikeus.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä liitteenä olevan Tuusulan kunnan ja HOK-Elannon välisen sopimuksen 
koskien Hyrylän palvelukeskuksen hankintaa.
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän pykälän osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Asko Honkanen selosti asiaa.

Tiedoksi
HOK-Elanto / Juha Eronen, HOK-Elanto / Jyrki Karjalainen, Vison Oy / Jani Saarinen, 
Vison Oy / Juha Virolainen
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Kuntakehityslautakunta, § 16,31.01.2018
Kunnanhallitus, § 64,26.02.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 6,15.03.2018
Valtuusto, § 25,19.03.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 16,10.09.2018
Kuntakehityslautakunta, § 107,10.10.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 19,22.10.2018
Kunnanhallitus, § 363,29.10.2018
Kuntakehityslautakunta, § 116,31.10.2018
Kunnanhallitus, § 382,05.11.2018
Valtuusto, § 125,12.11.2018
Kuntakehityslautakunta, § 137,13.11.2019
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 19,18.11.2019
Kunnanhallitus, § 473,25.11.2019
Valtuusto, § 176,09.12.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 76,13.12.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 5,21.01.2020
Kunnanhallitus, § 323,07.09.2020
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 16,17.09.2020
Kunnanhallitus, § 493, 30.11.2020

§ 493
Hyrylän palvelukeskus, hankinta-asiakirjojen hyväksyminen

TUUDno-2018-165

Kuntakehityslautakunta, 31.01.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Kaupan palveluverkkoselvitys

Kuntasuunnittelu-tulosalue on Ramboll Finalnd Oy:n kanssa laatinut Tuusulan 
maankäytön suunnittelun tueksi päivittäistavarakaupan, keskustahakuisen 
erikoiskaupan ja tilaa vaativan erikoiskaupan sijoittumista, mitoitusta ja ajoittumista 
koskevan selvityksen. Palveluverkkoselvitys kattaa koko kunnan alueen ja kaikki 
kaupan alat, mutta tarkastelun pääpaino on alueellisesti Hyrylässä ja toiminnallisesti 
päivittäistavarakaupassa. Selvitys laadittiin pääasiassa yleiskaava 2040:n valmistelua 
varten, mutta myös Hyrylän taajaman etelälaidalla vireillä olevien 
päivittäistavarakauppojen hankkeisiin liittyvän rakennuskielloista poikkeamisluvan 
myöntämisen harkinnan tueksi.
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Työtä ohjasi ohjausryhmä, johon kuuluivat Pia Sjöroos, Asko Honkanen, Henna 
Lindström ja Petteri Puputti Tuusulan kunnasta. Työhön sisältyi Tuusulan 
kuntakehityslautakunnan työpajaosuus, jossa kerättiin kuntakehityslautakunnan 
jäsenten näkemyksiä osaksi työtä. Työstä vastasivat Kimmo Koski (projektipäällikkö), 
Eero Salminen ja Jaana von Denffer Ramboll Finland Oy:stä.

Palveluverkkoselvitys on liitteenä.

Johtopäätelmiä kehittämispoluista

Kts. selvityksen s. 42, johtopäätökset.

Selvityksessä on tutkittu kahta eri skenaariota, joissa päivittäistavarakaupan verkon 
kehittäminen on ollut keskustavetoista tai keskustan ulkopuolista. Todellisen 
tavoitteen voi kunta valita toisinkin, yhdistellen näitä kahta skenaariota.

Hyrylän taajaaman osalta keskustan vetovoiman parantamisen ja siten kaupallisen 
palvelutarjonnan ohjaaminen keskustaan tulisi olla ensisijainen tavoite. Keskustaan 
sijoittuvan päivittäistavarakaupan myötä voi syntyä toivottua erikoistavarakauppaa 
enemmän kuin muissa skenaarioissa. Tämän ohella on kuitenkin syytä harkita 
lähipalveluita tarjoavien päivittäistavarakauppojen sijoittamista muualle taajamaan. 
Liikekeskuksen päivittäistavarakaupan kokoluokan on arvioitu olevan 4000 kem2, 
jolloin keskustaa painottavan skenaarion minimivaihtoehdossa jää seuraavan 
kymmenen vuoden ajalle osa olevasta ja kertyvästä ostovoimasta jaettavaksi 
pienempiin päivittäistavara- eli lähikauppoihin.

Selvityksen s. 17 kuva 9:n perusteella voidaan todeta, että Lahelan alueella on nyt - ja 
Lahelanpelto II:n rakentuessa vielä enemmän - tarvetta lähikaupalle. Lahelanpelto II -
asemakaavassa oleva lähikaupan tontti kannattaa toteuttaa tästä johtuen ensi 
vaiheessa riippumatta keskustaan tavoiteltavan liikekeskuksen rakentamistarpeesta. 
Lisäksi Puustellinmetsän asemakaavassa on tontti, josta on oltu kiinnostuneita ja on 
todennäköistä, että mikäli tontti myydään, toteutuu siihen päivittäistavarakaupan 
tiloja ja polttoaineenjakelua. Tämä lisäisi Puustellinmetsän vetovoimaa ja 
polttoaineenjakelun myötä parantaisi Hyrylän taajaman palvelutasoa siltä osin.
Jokelan ja Kellokosken osalta on perusteltua jatkaa aiemmin aiotulla linjalla sijoittaa 
suurimmat päivittäistavarakaupat keskustoihin. Kysynnän myötä pienten alle 1000 
kem2:n myymälöiden sijoittaminen keskustasta etäälle sijoittuville asuinalueille on 
perusteltua.
FOCUS- ja Tuomalan alueiden aiempien osayleiskaavapäätösten ratkaisua ei ole 
tarvetta avata uudelleen harkittavaksi.

Liitteenä on kartta, jossa on esitetty valmisteltu Hyrylän päivittäistavarakaupan 
tavoiteverkko. Tavoiteverkon osalta ei ole syytä tehdä päätöksiä selvityksen mukaisen 
koko mitoituskauden 2040:n ajalle, vaan päättää seuraavista kaupallisen verkon 
kehitysaskelista.

Asemakaavojen muutostarve

Lainvoimaisissa asemakaavoissa on runsaasti kortteleita, joihin mm. 
päivittäistavarakaupan sijoittaminen on mahdollista, vaikka sitä ei olisi toteutetukaan. 
Mikäli todetaan, että kunnan tavoitteena on ohjata aiempaa enemmän 
liikerakentamisen sijoittumista taajamissa, jouduttaneen muuttamaan asemakaavoja.
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1.  

2.  
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Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle 
päätettäväksi, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 26.02.2018, § 64

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa, että

VALTUUSTO päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Asko Honkanen ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa. 
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 15.03.2018, § 6

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Pia Sjöroos ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 19.03.2018, § 25

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018
2 Päivittäistavarakaupan verkko päätökseen 31.1.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä em. jälkeen toisessa vaiheessa.

---

Jussi Salonen esitti valtuustoryhmien neuvottelutuloksena, että kohta 3. muutetaan 
seuraavaksi: "Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen 
osalta tavoitteena on edetä toisessa vaiheessa, kun kohdan 1 Hyrylän keskustan 
monipuolisesta liikekeskuksesta on toteutuspäätös."
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1.  

2.  

3.  

Päätös
Valtuusto päätti, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus ja selvittää voiko tämän yhteyteen toteuttaa kunnan käyttöön mm. 
toimistotiloja sekä asumista.
Tämän ohella Lahelanpelto II:n ja Puustellinmetsän asemakaavojen alueille 
tavoitellaan pieniä, lainvoimaisten asemakaavojen mukaisia 
päivittäistavarakauppoja.
Muiden Hyrylän taajaman keskusta-alueen ulkopuolisten lähikauppojen osalta 
tavoitteena on edetä toisessa vaiheessa, kun kohdan 1 Hyrylän keskustan 
monipuolisesta liikekeskuksesta on toteutuspäätös.

Kokous keskeytettiin tauon ajaksi klo 20.05 - 20.20.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 10.09.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liikekeskuksen sijainti VVTK 9-2018.pdf
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018

Liikekeskuksen sijaintivaihtoehtojen vertailua on koostettu päätöksentekoa varten. 
Arvioinnin osalta tulee ottaa huomioon, että paljolti hankkeen onnistuminen riippuu 
tahtotilasta ja kyvystä tehdä kompromisseja. Arvioinnin myötä on pyritty esittämään 
eri sijaintien hyviä ja huonoja puolia, mutta myös rajoitteita.

Sijaintivaihtoehdot on poimittu keskusta-alueelta käydyn kunnanhallituksessa ja 
kuntakehityslautakunnassa käydyn keskustelun pohjalta. Viisi sijaintivaihtoehtoa on 
valittu niillä kriteereillä, että ne ovat riittävän suuria, rakentamattomia, purettavissa tai 
kehitettävissä olevia sekä sijaitsevat keskusta-alueella. Esitetytkohderajaukset ovat 
muokattavissa - rajaukset on tehty olettaen, että mahdollinen liikekeskushanke 
kaavallisesti tutkittaisiin vähintään esityksen mukaisesti eli samassa yhteydessä 
tutkittaisiin myös alueen muuta kehittämistä.

Hanke

Hankkeen koko on keskusliikkeiden kanssa käydyn keskustelun, tilakeskuksen ja 
liikennesuunnittelun asiantuntijoiden kanssa käydyn keskustelun pohjalta 
muodostunut. Hanke on arvioitu tässä vaiheessa olevan enimmillään:

4000-8000 kem2 päivittäistavarakauppaa
4000 kem2 erikoistavarakauppaa tai palveluita
Noin 4000-5500 kem2 toimistorakentamista ml. kokoontumistiloja (eli ”
kunnantalo”). Toimistotilat pyritään sijoittamaan katutasoa ylempiin kerroksiin.
Pysäköinti, 350-450 autopaikkaa
Minkä lisäksi tavoitellaan asuinrakentamista.
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Valitettavasti vasta arvioinnin viime vaiheessa yksi keskusliike ilmoitti, että 
päivittäistavarakaupan enimmäisosuuden tulisi olla 2000 kem2 suurempi kuin 
aiemmin oli arvioitu. Tältä osin liikennemääräarviossa on myöhemmin tarvetta tehdä 
vielä tarkistuksia. Hankkeen tässä vaiheessa on vielä niin moni muuttuja auki, ettei se 
sijaintipäätöksen osalta ole välttämätöntä.

Arviointi

Arvioinnissa on käyty läpi eri osatekijöitä, pääasiassa pohtien vaikutuksia 
yhdyskuntarakenteeseen, liikenteeseen, yhdyskuntatalouteen,kaupunkikuvaan ja 
elinympäristöön.  Arvioinnissa ei ole ollut aikataulusyistä johtuen mahdollista tehdä 
kustakin sijaintivaihtoehdosta omaa "keskustan yleissuunnitelmaa", vaan on 
hyödynnetty olevaa aineistoa. On hyödynnetty kuhunkin kohteeseen aiemmin 
laadittuja suunnitelmia vaikka ne eivät hankkeeltaan ole olleet yhteneväisiä nyt 
kehitettävän kanssa. Tehtyjen aiempien luonnosten avulla kunkin kohteen osalta on 
kuitenkin voitu esittää huomioita toivottavasti riittävän havainnollisesti.

Toinen merkittävä tekijä on sen sijaan vielä auki. Vielä valtuustoasioiden 
valmistelutoimikunnalle asiaa valmisteltaessa ei ole laadittu liikepaikka-arviointia, 
jonka myötä sijaintivaihtoehtojen toimivuus liiketaloudellisesti olisi arvioitu. 
Liikenneverkon toimivuustarkastelun osalta niin ikään käytettävissä on vasta 
tarkastelun 1. luonnos, mutta senkin perusteella voi jo tehdä johtopäätelmiä.

Liitteenä valmisteltu aineisto.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee valmistelutilanteen tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen ja Marko Härkönen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Kuntakehityslautakunta, 10.10.2018, § 107

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, KKL 10.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan kokouksen jälkeen arvioon on liitetty 
valmistuneet liikennevaikutusten arviointiraportti ja kauppapaikka-arvion luonnos. 
Lisäksi arviota on vähäisiltä osin päivitetty.

Johtopäätelmä
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Arvion osalta syntyy luonnollisesti tulkinnanvaraa, koska kaikki arvioidut osatekijät 
eivät ole yksiselitteisesti mitattavissa tai laskettavissa, vaan niihin sisältyy subjektiivista 
tulkinnanvaraa. Tässä vaihetta hanketta joudutaan sietämään epätarkkuutta, mutta 
nyt kerättyjen tietojen pohjalta on tehtävissä päätös siitä, mihin liikekeskus Hyrylässä 
tulisi toteuttaa. Parhaat edellytykset liikekeskuksen kehittämiseksi tarjoaa olevan 
keskustan pohjoispään ve 3 ja 4 -yhdistelmä. Tämän vaihtoehdon vahvuuksina ovat 
mm. keskeinen sijainti nyt ja tulevassa rakenteessa, kunnan merkittävä maanomistus, 
jo olevat liiketilat ja liikenteen toimivuus. Tämä yhdistelmävaihtoehto on vahva 
vaihtoehto kaikkien arvioitujen osa-alueiden osalta, joskin tähän sijaintiin liittyvä 
merkittävä ongelma on olevien kiinteistöjen purkamistarve. Toisaalta vielä 
suunnitelmat eivät ole niin pitkällä, että tuleeko varautua myös kirjaston purkamiseen 
vai voidaanko rakennusta hyödyntää ja vasta seuraavassa vaiheessa uusia näitä tiloja.

Toisena hyvänä vaihtoehtona voi pitää ve 5:tä, mutta tämän heikkoutena on vielä 
muutamien vuosien ajan sijaintia ydinkeskustan laidalla. Rykmentinpuiston 
keskuskorttelien rakentumisen myötä tilanne muuttuu. Sikäli kun liikekeskuksen 
toteuttamista pidetään kiireellisenä, ve 5 kannattaa jättää odottamaan seuraavaa 
keskustan suurta liikerakentamishanketta, jolloin ve 3+4 ja ve 5 muodostavat hyvän 
parin Tuusulanväylän kumminkin puolin.

Jatkotoimenpiteistä

Ve 3:n alueelle on aiemmin ollut YIT:n keskustan ideakilpailun lopuksi myönnetty 
suunnitteluvaraus. Tavoitteena ei tuolloin ideakilpailussa ollut liikekeskuksen 
toteuttaminen eikä hankkeeseen kilpailutettu kunnan edellyttämiä tiloja, joten uusi 
kilpailutus on tarpeen. YIT:n suunnitteluvarauksen myötä syntyi hyvä suunnitelma 
keskustamaisen asuinkerrostalokorttelin toteuttamiseksi vanhan ostoskeskuksen 
alueelle. Hanke jäi tuolloin odottamaan liikekeskuksen sijainnin päättämistä ja mikäli 
liikekeskuksen suunnitelmat sen mahdollistavat, hankkeen eteneminen on edelleen 
mahdollista.

Liikekeskushanke on lähivuosikymmenien merkittävin muutos keskusta-alueen osalta 
Rykmentinpuiston keskuksen rakentamisen ohella. Parhaaseen lopputulokseen 
pääsemiseksi ja kunnan omistajien kiinteistöjen jalostamiseksi taloudellisesti 
järkevällä tavalla kannattaa alueen toteuttaminen kilpailuttaa. Kilpailuttamalla alueen 
toteutusta pääsee kunta valitsemaan asettamiensa kriteerien mukaan parhaan 
ratkaisun.

Kunnan mitä ilmeisimmin pyrkiessä vuokraamaan liikekeskuksesta kunnantalon 
korvaavia tiloja kilpailulla voidaan varmistaa, että ratkaisu on taloudellinen. 
Hankintalain näkökulmasta taas toimitilojen hankkiminen ja niiden vuokrauksen 
kilpailuttamisvelvollisuus riippuu usein siitä, millä tavoin ja milloin tilat otetaan 
käyttöön. Mikäli kyseessä olisi jo toimistokäytössä oleva rakennus, jossa suoritetaan 
vain tavanomainen saneeraus, eikä vuokrasopimus ole normaalia alan käytäntöä 
pidempi, on kyseessä tavanomainen vuokrasopimus eikä hankinta. Tässä tapauksessa 
sen sijaan, mikäli vuokra-aika on tavanomaista pidempi ja kokonaan uusi kiinteistö 
muokataan vuokralaisen yksilöllisiin tarpeisiin, kyseessä on hankintalain 
tarkoittamalla tavalla hankinta. Oikeuskäytännön ja -kirjallisuuden perusteella voidaan 
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katsoa, että järjestelyn kuuluminen hankintalainsäädännön piiriin ratkeaa 
ensisijaisesti hankinnan tosiasiallisen objektiivisen luonteen mukaan. Merkitystä ei ole 
sillä seikalla, mihin juridiseen muotoon tarjouspyyntö on puettu.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää:

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle.
KETEK valmistelee liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen 
liitekartalla  osoitetulle alueelle. Kilpailutuksen tavoitteena on löytää 
yhteistyökumppanit hankkeeseen, jonka myötä toteutetaan monipuolinen 
liikekeskus ja kunnan käyttöön toimistotiloja sekä mahdollisuuksien mukaan 
asuinrakentamista. Mikäli maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta 
ei yhteistä tahtotilaa saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois.
Valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
kilpailutöiden arviointiryhmään neljä kunnanhallituksen valitsemaa edustajaa. 
Kuntakehitysjohtaja valitsee arviointiryhmään neljä viranhaltijaa. Lisäksi 
arviointiryhmään pyydetään muiden kuin kunnan omistamien kiinteistöjen 
kiinteistönomistajien edustajat. Arviointiryhmän puheenjohtajana toimii 
viranhaltija.
Tilakeskus selvittää alueella olevien kunnan palveluiden tilatarpeen ja 
mahdollisten korvaavien tilojen saatavuuden.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti palauttaa asian takaisin valmisteluun, kuitenkin siten,  
että

1. Liikekeskuskokonaisuuden paikaksi valitaan vaihtoehto 3+4
2. Hankkeessa edetään neuvottelumenettelyällä vuoden 2019 aikana
3. Kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
4. Joukkoliikenteen solmupiste sijoittuu vaihtoehtojen 3+4 alueelle
5. Yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
Asia tulee saattaa kuntakehityslautakunnan 31.10.2018 kokoukseen uudelleen 
käsiteltäväksi.

Raisa Holmroos ja Janne Mäkelä Newsec Oy:sta ja Heikki Väänänen Sitowise Oy:stä 
esittelivät asiaa kokouksessa.

Kokous keskeytettiin neuvottelutauon ajaksi klo 19.05 - 19.30.

Jussi Salonen saapui kokoukseen klo 17.16 ja Päivö Kuusisto klo 17.53 tämän asian 
käsittelyn aikana. Pasi Huuhtanen poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana 
klo 18.30.
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 22.10.2018, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, KKL 10.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Valmisteluasiain valmistelutoimikunnan kokouksen 10.9.2018 § 16 jälkeen on 
valmistunut vaihtoehdoista laadittu liikepaikka-arvio. Kuntakehityslautakunta on 
käsitellyt asiaa kokouksessaan 10.10.2018 § 107 ja käsittelee seuraavan kerran 
31.10.2018. Tarkoitus on, että kunnanhallitus tekee kokouksessaan 5.11.2018 
päätösehdotuksen 12.11.2018 pidettävään valtuuston kokoukseen.  

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 29.10.2018, § 363

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018

Kuntakehityslautakunta käsittelee asiaa kokouksessaan 31.10.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 12.11.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 5.11.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 31.10.2018, § 116
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Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Liitteenä 1 olevaan sijaintipaikkojen arviointiin on lisätty saavutettavuusanalyysikartat. 
Kts. diat 54 ja 55.

Tämän ohella on selvitetty kunnan hankinta-asiantuntijoiden kanssa hankintalain 
mahdollisuuksia järjestää kilpailutus kunnan edelllyttämien tilojen osalta. 
Soipivimman kilpailuttamistavan löytämiseksi ja mahdollisten kilpailutukseen 
osalllstuvien tahojen ja konsortioiden löytämiseksi kannattaa käynnissää Hankintalain 
tarkoittama markkinavuoropuhelu (l. markkinakartoitus) samalla kilpailutusta 
valmistellen. Kilpailutuksen valmistelussa on käytävä vielä neuvottelut mahdollisten 
yksityisten maanomistajien kanssa, minkä jälkeen on järkevintä tehdä päätös 
hankintamenettelystä. Päätös hankintamenttelystä voidaan tehdä esim. kun 
kilpailutusasiakirjat hyväksytään. Varsinainen kilpailutus toteutetaan siten, että 
vuoropuhelu toimijoiden ja kunnan välillä jatkuu koko prosessin ajan.

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää:

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4.
Kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta.
Liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä.
Yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta.
KETEK valmistelee Hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois.
Valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti
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tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
Jari Raita ilmoitti olevansa esteellinen (yhteisöjäävi) ja poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn ja päätöksenteon ajaksi.

 

Kunnanhallitus, 05.11.2018, § 382

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, KKL 31.10.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, KKL 31.10.2018
3 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi, liite 1, KKL 31.10.2018
4 Päätöksen liitekartta ve 3+4, KKL 31.10.2018

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää ehdottaa, että

VALTUUSTO päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4
kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä
yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
KETEK valmistelee hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois
valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 12.11.2018, § 125

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö
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Liitteet
1 Liikenne Hyryke loppuraportti 2018-09-26, liite 3, Valt 12.11.2018
2 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018, liite 2, Valt 12.11.2018
3 Liite 1 Liikekeskuksen sijainti, vaihtoehtojen arviointi 10-2018, Valt 12.11.2018
4 Kauppapaikka-arviointi 9.10.2018, liite 4, Valt 12.11.2018
5 Päätöksen liitekartta ve 3+4, Valt 12.11.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää, että

Tuusulan kunnan tavoitteena on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen 
liikekeskus, asuinrakentamista ja kunnan käyttöön mm. toimistotiloja liitekartalla 
osoitetulle alueelle ve 3+4
kirjastoa ei tässä vaiheessa pureta
liikekeskus tulee olla hyvin saavutettavissa joukkoliikenteellä
yleissuunnitelman laatimista jatketaan tältä pohjalta
KETEK valmistelee hankintalain tarkoittaman markkinavuoropuhelun ja 
liikekeskuksen toteuttamiseksi kilpailutuksen. Kilpailutuksen tavoitteena on 
saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää yhteistyökumppanit (ml. investori ja 
rakennusliike) hankkeeseen vuoden 2019 aikana. Mikäli alueen yksityisten 
maanomistajien kanssa käytävien neuvottelujen osalta ei yhteistä tahtotilaa 
saada, jätetään nämä kilpailualueesta pois
valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään kilpailutusasiakirjat ja valitsemaan 
arviointiryhmän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Ilmari Sjöblom, Ruut Sjöblom ja Antti Kaikkonen ilmoittivat olevansa esteellisiä ja 
poistuivat paikaltaan tämän asian käsittelyn ajaksi, eivätkä ottaneet osaa asian 
käsittelyyn eikä päätöksentekoon. Ruut Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 3. 
varavaltuutettu Mari Vainionpää,  Ilmari Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 6. 
varavaltuutettu Tapani Miettinen ja Antti Kaikkosen tilalla oli  Keskustan 6. 
varavaltuutettu Timo Huhtaluoma.

Puheenjohtajana toimi valtuuston 1. varapuheenjohtaja Kim Kiuru.

Kuntakehityslautakunta, 13.11.2019, § 137

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI KKL 13.11.2019
2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18 KKL 13.11.2019
3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019 KKL 13.11.2019
4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019 KKL 13.11.2019
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5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105 KKL 
13.11.2019
6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF KKL 13.11.2019
7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja KKL 13.11.2019
8 NREP ja Skanska vertailu, KKL 13.11.2019

Neuvottelut keskusliikkeiden ja maanomistajien kanssa

Valtuuston tekemän hankkeen sijaintipäätöksen jälkeen neuvoteltiin Keskon, HOK:n ja 
Lidlin tarpeista keskustan ja liiketoiminnan kehittämisen osalta. Keskon tavoitteena 
pysyä olevassa keskustan yksikössä ja mahdollisesti laajentaa sitä. HOK sen sijaan on 
ilmoittanut, että siirtyminen keskustan eteläpäästä pohjoisemmaksi on mahdollista 
tietyillä ehdoilla. HOK ja kunta ovat solmineet aiesopimuksen tähän liittyen (kh 
27.5.2019 §218). Myös Keskon kanssa on valmisteltu aiesopimusta heidän 
hankkeeseensa liittyen. Sekä HOK että Kesko ovat esittäneet, että aikataulusyistä 
johtuen heidän hankkeet tulisi pitää toisistaan erillään, mikäli mahdollista. 

Lidl hakee kauppapaikkaa, joka perustuu pintapysäköintiin, eikä siten lähtökohtaisesti 
sovellu keskustaan, koska tavoitteena on, että keskustan pysäköinti on rakenteellista. 
Lidlin kanssa neuvotellaan eri sijainnista.

Kun neuvoteltiin HOK:n ja Keskon kanssa, käytiin neuvotteluja myös Auratumin 
kiinteistön jatkokäytöstä. Kunnantalon väistötila-asian ollessa vielä ratkaisematta 
käytiin keskustelua myös kiinteistön ostamisesta, mutta neuvotteluissa ei voitu edetä 
hintanäkemysten oltua liian kaukana toisistaan.

Kunnan tarvitsemat tilat
Kunnan tarvitsemien toimisto-, kokoontumis- ja palvelutilojen osalta on tilapalvelut 
laatinut Workspace Oy:n kanssa selvityksen konseptoiden tiloja ja tutkien alustavasti 
tilatarvetta. Tämä selvitys on liitteenä.

Sikäli kun siirrytään uusiin vuokratiloihin, jotka rakennetaan kunnan tarpeiden 
mukaisesti, kunnan tulee kilpailuttaa vuokratilojen hankinta hankintalain mukaisesti. 
Hankinta ei ole vielä vireillä.

Kunnan sisällä on käyty keskustelua toimisto- ja kokoontumistilojen lisäksi tarvittavista 
palvelutiloista. Toistaiseksi on pidetty tarpeellisena sisällyttää hankkeeseen myös 
nuorisotila sekä aulagalleria. Päätöksiä tilaohjelmasta ei ole tehty.

Alueen suunnittelu
Kevään aikana käynnistettiin keskusliikkeiden kanssa neuvottelujen ohella myös 
alueen suunnittelu. Alkuvaiheessa eri skenaarioita tutkittiin karkeasti selvittäen, miten 
alueen kehittäminen on järkevää aikataulullisesti ja toiminnallisesti. Neuvottelujen 
edistyttyä kävi selväksi, että koska kirjastoa ei valtuusto katsonut vielä voitavan 
purkaa, on kaksi skenaariota, joiden myötä voi syntyä HOK:n tavoittelemia liiketiloja. 
Joko uusi liikerakennus on erillinen nykyisistä liikekiinteistöistä tai Kiinteistö Oy 
Tuusulan Pysäkkikuja 1:n (ent. S-market) laajennus.

Kunta ja SitoWise Oy laati maankäytöllisiä vaihtoehtotarkasteluja selvittääkseen 
tarkemmin minkälaista potentiaalia ja toisaalta rajoitteita on alueella. Samalla 
SitoWise Oy:lle annettiin toimeksiannoksi selvittää ko. suunnittelualuetta laajemmin 
keskustan liikenneverkon toimivuutta ja tulevaisuudessa tarvittavia muutostarpeita. 
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Huomattavaa on, että liikenneselvityksen perusteella keskustan liikenneverkko n ei 
vaikuta ennustettujen liikennemäärien mukaisesti toimivalta. Liikennemäärien kasvu 
ei johdu kuin vähäisesti tästä hankkeesta.

Sekä maakäytölliset vaihtoehtotarkastelut että liikenneselvitys ovat liitteenä.

Hyrylän keskustan yleissuunnitelmaa on laadittu viimeksi vuonna 2017. Tuolloin työn 
eteneminen jäi odottamaan palvelukeskushankkeen etenemistä. Nyt kun hankkeen 
osalta on mahdollisuus edetä, voidaan yleissuunnitelman valmistelua jatkaa – ja sitoa 
nämä kaksi toisiinsa tarkastellen kokonaisuutta. Yleissuunnitelma sisältää ainakin 
alueen liikenneverkon kehittämisen ratkaisut ja toimintojen sijoitteluun liittyvät 
periaatteet.

Toimijoiden kontaktointi
Yhteistyökumppaneiden saamiseksi palvelukeskushankkeeseen lähetettiin kysely 
16.4.2019 mahdollisiksi koetuille investoreille ja rakennusliikkeille. Jakelussa oli 
mukana Sponda Oyj, NREP Oy, NCC Oy, YIT Oyj, SRV Oyj, Pohjola Rakennus Oy, Lapti 
Oy ja Skanska Oy. Tuolloin kerrottiin, että hankkeesta kiinnostuneiden kanssa käydään 
neuvottelut ja tämän jälkeen laaditaan osapuolten kesken yhteistyösopimus.

Toimijoiden ehdotukset

NREP Oy ja Skanska Oy yhteistyökumppaneineen ovat ilmoittaneet kiinnostuksensa 
hankkeeseen. Kumpikin taho on kokenut, osaava ja uskottava toimija tämän kaltaisten 
kiinteistökehittämishankkeiden saralla. Jotta tiedettäisiin mahdollisten 
yhteistyökumppaneiden tavoitteet konkreettisesti, on kumpikin taho laatinut oman 
ehdotuksensa alueen kehittämisestä. NREP on esittänyt yhden vaihtoehdon, Skanska 
on laatinut kaksi päävaihtoehtoa (ve 1 ja ve2). Ve2:n osalta on esitetty kaksi 
alavaihtoehtoa. Lisäksi Skanska on laatinut ve3:n, jossa esitetään ve2:n kaltaista 
ratkaisua, jossa asuinkerrostalojen osalta on vielä ratkaisua kehitetty, mutta ei esim. 
talousasioiden osalta ehdotuksessa avattu.

Ehdotuksia on arvioitu kunnan kannalta keskittyen hankkeen tässä vaiheessa niihin 
seikkoihin, jotka ovat arvioitavissa ja olennaisia. Ehdotukset ja näiden arviointi ovat 
liitteinä.

Hankkeen eteneminen, tehtävät linjaukset

Valtuusto voi todeta kantansa kilpailevien toimijoiden ehdotuksista ja antaa 
jatkosuunnitteluohjeita. Saatuaan valtuuston kannan tietoonsa, 
suunnitteluvarauspäätöksen tekee hallintosäännön mukaisesti kuntakehitysjohtaja. 
Lisäksi valtuusto voi antaa niin hyväksi katsoessaan jatkosuunnittelua varten 
tarkempia tavoitteita.

Suunnitteluvarausaikana valittu toimija yhteistyössä kunnan ja muiden hankkeen 
osapuolten kanssa kehittää ja tarkentaa suunnitelmaa. Samalla osallistetaan 
kuntalaisia ja muita hankkeesta kiinnostuneita, tarkennetaan kunnan tilatarpeita, 
valmistellaan kiinteistökaupan esisopimus ja kilpailutetaan kunnan tarvitsemien 
tilojen toimittaja. Asemakaavaluonnos valmistellaan hankkeen suunnittelun rinnalla. 

Jatkosuunnittelun aikana on syytä kiinnittää huomiota erityisesti suunnitelmissa vielä 
oleviin eri mittakaavatasojen heikkouksiin: Suuren mittakaavan 
suunnitteluperiaatteina on keskittää ihmiset ja toiminnot samoihin paikkoihin, 
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yhdistää erilaisia toimintoja, avata toiminnot kaupunkitilaan ja kutsua ihmisiä niihin. 
Lisäksi pyritään lisäämään ulkotilassa vietettyä aikaa parantamalla ulko-oleskelun 
mahdollisuuksia. Pienellä mittakaavatasolla suunnitellaan turvallisia tiloja 
keskustaelämän perustoiminnoille: kävelemiselle, istumiselle, oleskelulle ja eri 
kokoisille sosiaalisille tapahtumille. Erityisen tärkeää on sisä- ja ulkotilojen välisen 
rajavyöhykkeen huolellinen suunnittelu.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen.

---

Puheenjohtajan avattua keskustelun, puheenjohtaja teki seuraavanlaisen 
muutosesitys:

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa, 
kerättävä näkemyksiä alueella tarvittavista toiminnoista, arviotava tulevaisuuden 
keskustan menestystekijöitä ja samalla kunta muodostaa oman vahvan 
tahtotilansa millaisen keskustan Tuusula haluaa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
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joukkoliikenteen solmukohtaan pysäkkeineen ja odotustiloineen ja niiden 
sijoittumiseen ensisijaisesti siten, että ne ovat läheisessä yhteydessä liike- 
ja palvelukeskukseen
tavoiteltava asumisen sijoittumista ydinkeskustaan alueelle elävyyden ja 
viihtyvyyden kannalta

Lautakunta hyväksyi muutosesityksen yksimielisesti.

 

Pöytäkirjaan merkitään, että konsultti Heikki Väänänen Sitowise Oy:stä oli paikalla 
tämän pykälän käsittelyn ajan.

 

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti puheenjohtajan muutosesityksen johdosta 
yksimielisesti ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että 
VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi hankkeen valmistelutilanteen ja antaa evästyksen 
jatkotoimenpiteistä
kuntalaisia tulee osallistaa palvelukeskuksen tila- ja aluesuunnittelussa, 
kerättävä näkemyksiä alueella tarvittavista toiminnoista, arviotava tulevaisuuden 
keskustan menestystekijöitä ja samalla kunta muodostaa oman vahvan 
tahtotilansa millaisen keskustan Tuusula haluaa
jatkosuunnittelussa tulee erityistä huomiota kiinnittää mm.

keskusmaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarin yhdistämiseen lähialueen muihin maanalaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
joukkoliikenteen solmukohtaan pysäkkeineen ja odotustiloineen ja niiden 
sijoittumiseen ensisijaisesti siten, että ne ovat läheisessä yhteydessä liike- 
ja palvelukeskukseen
tavoiteltava asumisen sijoittumista ydinkeskustaan alueelle elävyyden ja 
viihtyvyyden kannalta

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 18.11.2019, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen

Liitteet
1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, valtastmk 
18.11.2019
2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, valtastmk 18.11.2019
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3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, valtastmk 18.11.2019
4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, valtastmk 18.11.2019
5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, valtastmk 
18.11.2019
6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, valtastmk 18.11.2019
7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, valtastmk 
18.11.2019
8 NREP ja Skanska vertailu, valtastmk 18.11.2019

Asiaa esitellään valtuustoasiain valmistelutoimikunnalle.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta päättää

merkitä asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Asko Honkanen selosti asiaa ja myös Marko Härkönen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 25.11.2019, § 473

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen, Marko Härkönen

Liitteet
1 Liite 1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, khall 
25.11.2019
2 Liite 2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, khall 25.11.2019
3 Liite 3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, khall 25.11.2019
4 Liite 4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, khall 25.11.2019
5 Liite 5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, khall 
25.11.2019
6 Liite 6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, khall 25.11.2019
7 Liite 7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, khall 
25.11.2019
8 Liite 8 NREP ja Skanska vertailu khall 25.11.2019

Edellä kerrotun käsittelyhistorian lisäksi järjestettiin 21.11.2019 valtuustolle iltakoulu, 
jossa HOK-Elanto, NREP Oy ja Skanska Oy esittelivät toimintaansa ja suunnitelmiaan.

Korjaukset arviointiaineistoon

Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan kokouksen jälkeen liitteenä 8 olevassa 
arviossa on korjattu NREP:n suunnitelman arvion kohtaa 14 "Kunnan 
vuokrakustannukset". Arvioon on lisätty ylläpitovuokran osuus. Edelleen Skanskan 
suunnitelmien vuokrakustannukset ovat merkittävästi suuremmat. Lisäksi arvioinnissa 
suunnitelman Skanskan ve 1:n kohtaa 8 "Kävely-ympäristö" on korjattu. Korjaukset 
eivät ole merkittäviä.
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Suunnitteluvarauksen myöntäminen

Käytyjen neuvottelujen ja markkinavuoropuhelujen perusteella kunnalla on kahden 
toimijan, NREP Oy:n ja Skanska Oy:n, ehdotukset jatkosuunnittelun pohjaksi. 
Molemmat suunnitelmat perustuvat yhteistyöhön HOK-Elannon kanssa kaupallisten 
palvelujen sijoittumisesta suunnittelualueelle. 

Vaikka molemmat suunnitelmat vaativat merkittävää jatkosuunnittelua ja myös 
muutoksia alustaviin suunnitelmiin, kunnalla on neuvottelujen ja ehdotusten 
perusteella edellytykset valita jatkosuunnittelua varten yhteistyökumppani. 
Jatkosuunnittelu tapahtuisi antamalla valitulle toimijalle suunnitteluvaraus alueelle. 
Suunnitteluvarausaikana valittu toimija yhteistyössä kunnan ja muiden hankkeen 
osapuolten kanssa kehittää ja tarkentaa suunnitelmaa.

Varsinaisen suunnitteluvarauspäätöksen tekee hallintosäännön mukaan 
kuntakehitysjohtaja. 

Käytyjen neuvottelujen ja tehdyn vertailun perusteella on tarkoituksenmukaista jatkaa 
hankkeen kehittämisessä yhteistyötä NREP Oy:n kanssa. NREP Oy:n suunnitelman 
arvioidaan mahdollistavan siinä rajatun suunnittelualueen hyvän jatkosuunnittelun 
kunnan asettamien sijoittelun ja talouden tavoitteiden mukaisesti. Rajatulla 
suunnittelualueella on myös arvioitava olevan parempi mahdollisuus päästä 
toteutukseen, kun sopijapuolia on ja mahdollisia erilaisia intressejä on vähemmän. 
Suunnittelualueen ulkopuolisten alueiden kehittämistä voidaan viedä erikseen 
eteenpäin kunnan tavoitteiden pohjalta.

Jatkosuunnittelua varten on tarpeen antaa, aiemmin tehtyjen määrittelyjen lisäksi, 
eräitä linjauksia jatkosuunnittelussa selvitettävistä tai huomioon otettavista asioista.

Liike- ja palvelukeskus -alueen toiminallisuuden ja alueen kehittymisen kannalta on 
jatkosuunnittelussa tärkeää tutkia mahdollisuudet ja vaihtoehdot säilyttää 
joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä suunnittelualueella.

Jatkosuunnittelussa tulee lisäksi kiinnittää erityistä huomiota

keskustamaisen ympäristön laatuun
julkisivujen laatuun, vältettävä monotonista ilmettä
kävely- ja polkupyöräliikkumisen toimivuuteen ja miellyttävyyteen
pysäköintikellarien yhdistämiseen lähialueen muihin maanlaisiin 
pysäköintikellareihin
pintapysäköinnin minimointiin
vuorottaispysäköinnin maksimointiin
erikoistavarakaupan ja palveluiden määrän kasvattamiseen
toteutettavuuteen ja vaiheistukseen
mahdollisuuksiin sijoittaa alueelle asumista          

Koko liike- ja palvelukeskus –alueen kehittämistä varten on syytä erikseen vielä 
osallistaa kuntalaisia alueen tila- ja aluesuunnittelussa.  Nyt jatkosuunnitteluun 
menevä alue on ensimmäinen vaihe ja osa liike- ja palvelukeskuksen alueesta 
mahdollistaen toteutuessaan muiden osien ja alueen vahvan kehittymisen.  Sen 
vuoksi kunnan tulee jatkaa koko alueen sisällöllisten ja toiminnallisten 
kehittämistavoitteiden määrittelyä tavoitteena saada liike- ja palvelukeskuksen 
alueesta kunnan tulevaisuuden menestystekijöitä tukeva keskusta-alue.  
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Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

valita jatkosuunnittelun yhteistyökumppaniksi NREP Oy:n sen tekemän 
ehdotuksen pohjalta,
edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO 

merkitsee asian tiedoksi
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Tuija Reinikaisen 
kannattamana esitti, että asia jätetään pöydälle, kunnes
 

on arvioitava taloudellisesti myös ratkaisu, jossa Tuusulan kunnan tarvitsemat 
tilat ”kunnantalo” on Tuusulan kunnan itse toteuttama, omaan taseeseensa 
rakennettava kohde. Fyysisesti ”kunnantalo” voi olla erillisestä taloudellisesta 
toteutuksesta huolimatta osa palvelukeskus-hanketta
on arvioitava taloudellisesti niin rakentamisen kuin elinkaaren aikaiset tuotot ja 
kulut. Tässä on huomioitava myös vaihtoehdoissa olevan asumisen mukanaan 
tuomat veronmaksajien kuntaverot ja kiinteistöverot
vaihtoehtojen – etenkin vanhan ostarin kohdalle esitetyn maanpäällisen 
hypermarketin – 3D-mallit, joissa pääsee arvioimaan hankkeiden vaikutusta 
kaupunkikuvaan erityisesti kävelijän näkökulmasta.

 
Tämän lisäksi.
 
4. valtuustolle on annettava mahdollisuus evästysten antamiseen.

Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa, äänestävät  "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian 
jättämistä pöydälle, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 10  jaa-
ääntä: Heikkilä, Heikkinen, Huuhtanen, Lappalainen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Riola, 
Salmi, Peltonen, Lindberg ja 3 ei-ääntä:  Mattila, Reinikainen, Salonen. Puheenjohtaja 
totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Jussi Salonen teki seuraavan muutosesityksen:

"Kunnanhallitus päättää

edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
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jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että valtuusto käy asiasta keskustelun."

Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

valita jatkosuunnittelun yhteistyökumppaniksi NREP Oy:n sen tekemän 
ehdotuksen pohjalta,
edellyttää, että jatkosuunnittelussa tutkitaan mahdollisuudet ja vaihtoehdot 
säilyttää joukkoliikenteen solmukohta pysäkkeineen nyt määritellyllä 
suunnittelualueella,
jatkosuunnittelussa tulee kiinnittää erityistä huomiota edellä perusteluosassa 
kuvattuihin seikkoihin, ja
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

merkitsee asian tiedoksi
 

Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Hyrylän liike- ja palvelukeskus -hankkeen käsittelyssä kunnanhallituksen olisi pitänyt 
antaa evästyksiä eikä tehdä 25.11.2019 päätöstä valittavasta yhteistyökumppanista 
hankkeessa vasta sen jälkeen, kun

1.
Esillä olevien vaihtoehtojen sopivuutta kaupunkikuvallisesti keskelle Hyrylää olisi ollut 
mahdollista arvioida kasvu ja ympäristö -toimialueella tehdyn 3d-mallinnuksen avulla. 

2.
Samassa yhteydessä olisi pitänyt arvioida esitettyjen vaihtoehtojen sopivuutta 
Tuusulan kunnan aiemmin Hyrylän keskustasta tekemien selvitysten ja tavoitteiden 
näkökulmista. Arvioinnissa keskeistä on tulevaisuuden vetovoimaisen ja viihtyisän, 
omaleimaisen keskustan ominaisuuksien tunnistaminen (Gehl Senaatti Tuusula 2019 
selvitys), asumisen suuri rooli tässä ja Hyrylän keskustan tarvitsemien kaupallisten 
palveluiden tilojen sovittaminen sopusuhtaisella tavalla tähän kokonaisuuteen 
etenkin, kun kauppa kuluttajien kulutustottumuksineen on suuressa 
murroksessa. Näin tuusulalaisten mukanaolo, kuuleminen, osallistaminen 
vetovoimaisen, viihtyisän keskustan tekijöiden ja toimintojen tunnistamisessa on 
välttämätöntä.

Suurivolyymisen kaupallisen rakentamisen dominoivuutta on mahdollista vähentää 
Tuusulan kunnan aiemmin tekemien selvitysten mm B&M 2014 ja Tuusulan kunta
/Sitowise 2019 esittämillä tavoilla sijoittamalla kaupallista rakentamista osin 
maanpinnan alle (rakentaminen mahdollista pohjavesi huomioiden jopa tasoon +40.
000 asti, kun maanpinta on nyt tasolla +48.000 - +51.000), kaupallisten tilojen 
rakentaminen kahteen tasoon ja asuinrakentamisen sijoittaminen kaupallisen 
rakentamisen yhteyteen edellä mainittujen selvitysten lisäksi myös Rykmentinpuiston 
Indigo-hankkeen osoittamalla tavalla. 
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3.
on arvioitava taloudellisesti myös ratkaisu, jossa Tuusulan kunnan tarvitsemat tilat ”
kunnantalo” on Tuusulan kunnan itse toteuttama, omaan taseeseensa rakennettava 
kohde. Fyysisesti ”kunnantalo” voi olla erillisestä taloudellisesta toteutuksesta 
huolimatta osa palvelukeskus-hanketta

4.
on arvioitava taloudellisesti niin rakentamisen kuin elinkaaren aikaiset tuotot ja kulut. 
Tässä on huomioitava myös vaihtoehdoissa olevan asumisen mukanaan tuomat 
veronmaksajien kuntaverot ja kiinteistöverot

5.
valtuustolle tehdyn tiedoksi-päätösehdotuksen sijasta myös valtuustolle on annettava 
mahdollisuus evästysten antamiseen."

 

Valtuusto, 09.12.2019, § 176

Liitteet
1 Liite 1 Tuusulan kaupan palveluverkkoselvitys 19.1.2018 LOPPURAPORTTI, valt 
9.12.2019
2 Liite 2 Tuusulan kunnantalo esisuunnitelma 2018-12-18, valt 9.12.2019
3 Liite 3 Hyrylän liikekeskus, hankkeen tilannekatsaus 6.11.2019, valt 9.12.2019
4 Liite 4 Maankäytölliset vaihtoehtotarkastelut Sitowise Oy 2019, valt 9.12.2019
5 Liite 5 Tuusulan Hyrylän liikekeskuksen liikennetarkastelut raportti 20191105, valt 
9.12.2019
6 Liite 6 NREP 191023 Tuusula kunnantalo presentation vF, valt 9.12.2019
7 Liite 7 Skanska Hyrylän keskus-esitys rev1-11-2019 ilman taloustietoja, valt 
9.12.20199
8 Liite 8 NREP ja Skanska vertailu, valt 9.12.2019

Ehdotus

Valtuusto 

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 13.12.2019, § 76

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö
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Hyrylän keskustaan on suunnitteilla uusi liike- ja palvelukeskus. Hanketta vie 
eteenpäin kasvun ja ympäristön toimialue, joka on lähestynyt hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakuntaa pyynnöllä pohtia palvelukeskuksen yhteyteen 
sijoittuvia asukkaiden hyvinvointia ja terveyttä edistäviä toimintoja sekä 
palvelukeskuksen merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille.

Palvelukeskuksen suunnittelussa on tähän mennessä noussut esiin erilaisia 
näkökulmia mm. tilankäyttöön ja toimijoihin liittyen. Asiaa on käsitelty mm. 
kunnanhallituksen seminaarissa. Asia oli valtuuston käsittelyssä 9.12.2019.

Kehittämispäällikkö Heidi Hagman esittelee asiaa kokouksessa.
 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

evästää keskustan liike- ja palvelukeskuksen jatkovalmistelua asukkaiden 
hyvinvointia ja terveyttä edistävien toimintojen ja tavoitteiden osalta.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

jättää asian pöydälle seuraavaan kokoukseen.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 21.01.2020, § 5

Valmistelijat / lisätiedot:
Marjo-Kaisa Konttinen
marjo-kaisa.konttinen@tuusula.fi
osallisuus- ja hyvinvointikoordinaattori

Hyrylän keskustaan on suunnitteilla uusi liike-ja palvelukeskus. Hanketta vie eteenpäin 
kasvun ja ympäristön toimialue, joka on lähestynyt hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakuntaa pyynnöllä pohtia palvelukeskuksen yhteyteen sijoittuvia 
asukkaiden hyvinvointia ja terveyttä edistäviä toimintoja sekä palvelukeskuksen 
merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille. 

Palvelukeskuksen suunnittelussa on tähän mennessä noussut esiin erilaisia 
näkökulmia mm. tilankäyttöön ja toimijoihin liittyen. Asiaa on käsitelty mm. 
kunnanhallituksen seminaarissa. Asia oli valtuuston käsittelyssä 9.12.2019. 

Kehittämispäällikkö Heidi Hagman esittelee asiaa kokouksessa. 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

evästää keskustan liike- ja palvelukeskuksen jatkovalmistelua asukkaiden 
hyvinvointa ja terveyttä edistävien toimintojen ja tavoitteiden osalta. 
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Päätös
Hyvinvoinnin- ja terveyden edistämisen lautakunta huomioi liike- ja 
palvelukeskuksesta seuraavaa

liike- ja palvelukeskuksessa tulee säilyttää torimaisuus
monimuotoiset, helposti saavutettavat yhteisötilat, jotka mahdollistavat erilaisen 
käytön elinkaariajattelun mukaisesti, tulee sijoittaa liike-ja palvelukeskukseen tai 
sen läheisyyteen.
matalan kynnyksen asiointipaikka tulisi olla kauppakeskuksen yhteydessä. 
Asiointipisteessä tulisi olla mahdollista saada esim. neuvontaa ja rokotuksia 
ilman ajanvarausta.
tulevaisuudessa työ ja työskentelytavat tulevat muuttumaan, minkä vuoksi 
kunnantalon tiloihin ei tarvita suunniteltua tilamäärää. Valtuustosali tai muu 
kokoontumispaikka kuitenkin tarvitaan.  

Kunnanhallitus, 07.09.2020, § 323

Valmistelijat / lisätiedot:
Heikki Lonka
heikki.lonka@tuusula.fi
kuntakehitysjohtaja

HOK-Elannon kanssa on käyty neuvotteluja Hyrylän liike- ja palvelukeskuksen 
toteuttamisesta. Neuvottelujen tuloksena on päätetty ehdottaa hankkeen 
toteuttamista yhdessä kilpailullisella neuvottelumenettelyllä. Kilpailutusta konsultoi 
Vison Oy. Vison Oy:n edustajat esittelevät asiaa kokouksessa.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus

merkitsee tiedoksi, että hankeen toteuttamista ehdotetaan kilpailullisella 
neuvottelumenettelyllä
toteaa, että kunnanhallituksen päätettäväksi saatetaan myöhemmässä 
vaiheessa kilpailutusasiakirjat.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Heikki Lonka ja Asko Honkanen olivat asianatuntijoina kokouksessa.

Jani Saarinen ja Juha Virolainen (Vison Oy) selostivat asiaa kokouksessa.

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 17.09.2020, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
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asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Liitteet
1 Hyrylän liikekeskus_alustava hankintaprosessi, lyhennelmä, valtmk 17.9.2020

Hankintamenettelystä

Palvelukeskuksen hanke sisältää tilojen suunnittelun ja toteuttamisen Tuusulan 
kunnan omaan käyttöön, joten se tulee toteuttaa julkisena hankintana. Hanke 
kannattaa toteuttaa niin, että sen tilaajana toimisivat Tuusulan kunta ja HOK-Elanto 
yhdessä, mikä edellyttää hankintayksiköiden välistä aiesopimusta hankkeen 
läpiviennistä. Aiempi aiesopimus HOK-Elannon kanssa on rauennut siinä asetun 
aikarajan umpeuduttua. HOK-Elanto on ilmoittanut edelleen olevansa hankkeeseen 
sitoutunut.
Koska Hyrylän keskustaan liittyvät ratkaisut (linja-autoasema, pysäköinti- ja 
liikenneratkaisut) ovat vielä pääosin auki, näiden alustava suunnittelu kannattaa 
yhdistää osaksi hankintaa.

Hankinta kannattaa toteuttaa hankintalain mukaisena kilpailullisena 
neuvottelumenettelynä. Kilpailullinen neuvottelumenettely on hankintalain mukainen 
nimitys prosessille, jossa kunta ensin julkaisee ilmoituksen kunnan toimitilojen 
hankinnasta, johon kaikki halukkaat toimittajat voivat pyytää saada osallistua. Sen 
jälkeen neuvottelemme menettelyyn hyväksyttyjen ehdokkaiden kanssa 
kartoittaaksemme ja määritelläksemme keinot, joilla saamme Tuusulan kunnalle 
parhaat kokous- ja toimitilat sekä tyylikkäimmän ja toimivimman keskustakorttelin. 
Menettely mahdollistaa hankinnan sisällön ja laajuuden määrittelyn vasta hankinnan 
aikana - hanketta voidaan näin suunnitella yhdessä kaikkien mahdollisten toimittajien 
kanssa.

Hankintayksikkö (kunta+HOK-Elanto) määrittelee hankintailmoituksessa hankintaa 
koskevat tarpeensa ja vaatimuksensa. Hankintayksikkö voi laatia lisäksi hankinnan 
tavoitteita ja sisältöä tarkentavan hankekuvauksen, mikä tarkennetaan neuvottelujen 
jälkeen julkaistavassa lopullisessa tarjouspyynnössä. Hankintayksikön on 
vahvistettava hankintailmoituksessa tai hankekuvauksessa alustava aikataulu sekä 
asetettava hinta laatusuhteen vertailuperusteet. Vertailuperusteet voivat olla 
avoimemmat kuin tavanomaisessa hankinnassa, koska hankintailmoituksen 
julkaisuhetkellä hankintaa koskevat seikat voivat jäädä vielä avoimiksi. 
Hankintayksikkö voi neuvotella kaikista muista asiakohdista paitsi ei 
vähimmäisvaatimuksista eikä tarjousten vertailuperusteista. Neuvotteluiden tuloksena 
hankintayksikkö valitsee ratkaisuvaihtoehdon tai ratkaisuvaihtoehdot, joiden 
mukainen tarjous tulee toimittaa. Mikäli mukana on useita tarjoajia ja valitaan yksi 
ratkaisuvaihto, tulee sen olla sellainen, että useampi tarjoaja voi sen toteuttaa.

Hankinnan tavoitteena tulee olla kyvykkäimmän tarjoajan valinta suunnittelemaan ja 
toteuttamaan Hyrylän liike- ja palvelukeskus ja vuokraamaan se Tuusulan kunnalle ja 
HOK-Elannolle erikseen sovittavin ehdoin. Tarjoajalla tulee olla kyky ja resurssit em. 
tehtävien toteuttamiseen (suunnittelu, rakentaminen ja rahoitus sekä kiinteistön 
hallinta ja omistus)

Hankintamenettelyn aikataulu
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Kilpailullinen neuvottelumenettely käynnistyy lähiviikkoina ja päätös on tehtävissä ensi 
keväänä.

Vaihe Kuvaus Pvm

Ennakkoilmoitus Ennakkotieto markkinoille ja markkinainfosta 
tiedottaminen

9/2020

Markkinainfo Hankkeen esittely potentiaalisille tarjoajille 10/2020

Markkinavuoropuhelut Kahdenkeskiset neuvottelut potentiaalisten 
tarjoajien kanssa

10/2020

Hankintaprosessin 
käynnistäminen (Kh ja 
HOK)

Hankintaprosessin ja hankinta-asiakirjojen 
vahvistaminen

11/2020

Hankintailmoitus Julkisen hankintailmoituksen julkaiseminen
11-12
/2020-1
/2021

OsallistumisilmoituksetOsallistumisilmoitusten jättäminen 2/2021

Tarjoajien valinta 3 parhaan tarjoajan valinta ja neuvottelukutsujen 
toimittaminen tarjoajille

2/2021

Alustavat tarjoukset Alustavien tarjousten arviointi 3/2021

Tarjousneuvottelut

Tarjousneuvottelut alustavien tarjousten pohjalta 
hankkeen sisällöstä ja laajuudesta, 
toteutustavasta ja aikataulusta sekä 
sopimusehdoista

3-4/2021

Lopullinen 
tarjouspyyntö

Lopullisen tarjouspyynnön julkaiseminen 4/2021

Lopulliset tarjoukset 
(Kh ja HOK)

Tarjousten vertailu ja hankintapäätös 5/2021

Palautetilaisuudet Kahdenkeskiset palautetilaisuudet tarjoajien 
kanssa

5-6/2021

Asemakaavanmuutoksen valmistelu

Palvelukeskuksen asemakaavanmuutoksen luonnos valmistellaan käsiteltäväksi 
kuntakehityslautakunnassa lokakuun aikana. Julkisen nähtävilläolon aikana kerätään 
palautetta osallisilta. Asemakaavaehdotus kannattaa valmistella hankkeen 
suunnittelun edetessä ja tuoda päätöksentekoon aikaisiintaan kilpailullisen 
neuvottelumenettelyn päätyttyä. Asemakaavaluonnoksessa on tutkittu kahta 
vaihtoehtoista toteutustapaa. Ve 1 noudattaa pitkälti NREP Oy:n esittelemää mallia, ve 
2:ssa on tutkittu, miten ve 1:n heikkouksia voitaisiin parantaa.Hankkeen 
vaihtoehtoisten liikenneratkaisujen lisäksi suunnittelupöydällä on koetettu ve2 :ssa 
kehittää keskustamaisempia ja laadukkaampia jalankulkualueita sekä yhteyksiä 
viereisiin kortteleihin pysäköintikellarin ja 1. kerroksen tasolla. Toisaalta näin on 
todettu päädyttävän kauemmas HOK-Elannon esittämistä tavoitteista. 

Palvelukeskuksen korttelin lisäksi on tehtävä ratkaisuja sen lähiympäristöön liittyen, 
mm. linja-autoaseman alueen osalta. Ehken suurin vastakkainasettelu 
suunnittelukysymysten osalta on kysymys pintapysäköinnistä ja linja-autoasemasta. 
HOK-Elanto edellyttää, että nykyisen linja-autoaseman alueelle tulee toteuttaa 
pintapysäköintiä palvelukeskusta varten. Näin toimittaessa linja-autoasema joudutaan 
siirtämään. Vaikuttaa siltä, että Rykmentinpuistotien varressa, välittömästi uimahallin 
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itäpuolella olisi toiminnallisesti ja taloudellisesti järkevin alue, johon linja-autoasema 
voitaisiin siirtää, jos se halutaan siirtää. Muitakin sijoitusvaihtoehtoja on tutkittu, 
mutta toiminnallisesti ja kustannuksiltaan yhtä kilpailukykyistä ei näytä löytyvän.

Liikennealueiden suunnitteluun liittyen on tutkittu hankkeen liikennevaikutuksia ja 
liikenneverkon parantamistarpeita. Selvitys tästä ja kustannusvaikutukset koko 
hankkeesta liitetään kaavaluonnoksen asiakirjoihin. Kaavaluonnoksen materiaalia 
kannattanee hyödyntää kilpailullisen neuvottelumenettelyn yhteydessä eri 
toteutusvaihtoehtoja läpi käytäessä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valtuustoasian valmistelutoimikunta

merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

 

Asko Honkanen selosti asiaa. 

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 493

Valmistelija / lisätiedot:
Asko Honkanen, Inkeri Kontiola
asko.honkanen@tuusula.fi, inkeri.kontiola@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö, hankintasuunnittelija

Liitteet
1 Liite_1.1_Asiakirjaluettelo_20201116 khall 30.11.2020
2 Liite_1.2_Hankintaprosessi_ja_aikataulu_20201116 khall 30.11.2020
3 Liite_1.3_Alustava_tarjouspyyntö_20201124 khall 30.11.2020
4 Liite_1.4_Vertailuperusteet_20201116 khall 30.11.2020
5 Liite_1.5_Tilaajien tavoitteet_20201116 khall 30.11.2020
6 Liite_1.6_Soveltuvuusvaatimukset_20201116 khall 30.11.2020
7 Liite_1.8_Projektitiimi_20201116 khall 30.11.2020
8 Liite_1.9_Palautelomake_20201116 khall 30.11.2020
9 Liite_1.11_Kehitysvaiheen projektisuunnitelma_20201116 khall 30.11.2020
10 Liite_2.1_Hankesopimusluonnos_20201124 khall 30.11.2020
11 Liite_2.2_Vuokrasopimusten_keskeiset_ehdot_20201124 khall 30.11.2020

Tausta ja kunnan aiemmat päätökset

Tuusulan kunnanvaltuusto on päättänyt 12.11.2018, että Tuusulan kunnan tavoitteena 
on kehittää Hyrylän keskustaan monipuolinen palvelukeskus sisältäen liiketiloja ja 
kunnan käyttöön mm. kokoontumis- ja toimistotiloja. Liike- ja palvelurakentamisen 
suunniteltu laajuus on n. 15 000 m2.
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Tarkoitukseen varatun maa-alueen omistaa Tuusulan kunta.

Lisäksi Helsingin osuuskauppa Elannolla on ollut tarve siirtää liiketoimintaansa 
keskusta-alueelle uuteen sijaintiin ja toteuttaa siihen hypermarket-tasoinen 
liikekeskus (Prisma).

Kunta ja HOK-Elanto ovat aiemmin suunnitelleet hanketta yhteistyössä NREP Oy:n 
kanssa, jolla on ollut alueeseen liittyvä suunnitteluvaraus. Tämä varaus on sittemmin 
purettu, kun kunta on todennut joutuvansa kilpailuttamaan uudet tilansa.

Kunta on tämän jälkeen päättänyt kilpailuttaa liike- ja palvelukeskuksen yhdessä HOK-
Elannon kanssa hankintalain mukaisella kilpailullisella neuvottelumenettelyllä. 
Kilpailutuksen tavoitteena on saada alueen käytöstä ehdotuksia ja löytää tarvittavat 
yhteistyökumppanit hankkeeseen.

Kunta ja HOK-Elanto ovat laatineet hankkeesta aiesopimuksen 21.5.2019, mikä on 
sittemmin vahvistettu uutta tilannetta vastaavaksi.

 

Hankinnan lähtökohdat

Tuusulan kunnan ja HOK-Elannon ( ) tarkoituksena on hankkia Hyrylän liike- ja Tilaajat
palvelukeskuksen ( ) toteuttaja hankintalain mukaisessa kilpailutuksessa siten, Hanke
että kunta myy tai vuokraa alueen tarjouskilpailun voittajalle, joka suunnittelee ja 
toteuttaa liike- ja palvelukeskuksen ja vuokraa sen tilaajille.

Tilaajat tekevät kumpikin kohteesta oman pitkäaikaiset vuokrasopimukset.

Kunta tarvitsee palvelukeskukseen toimisto- ja kokoontumistiloja kunnan käyttöön. 
Lopullisen kunnan tarvitsemien tilojen tilaohjelman arvioidaan olevan välillä 2800-
3500 hum . Muut liikekeskuksen tilat, arviolta noin 10 000 kem  vuokraa HOK-Elanto.2 2

Lisäksi liike- ja palvelukeskukseen on mahdollista esittää myös tämän hankinnan 
ulkopuolisia, muiden kuin Tilaajien käyttöön tulevia tiloja, esim. kolmansille 
osapuolelle vuokrattavan liike- ja toimitilan ja/tai asuntoja. Muut mahdolliset tilat eivät 
kuitenkaan ole tarjouskilpailun vertailuperusteena.

15 vuoden vuokrasopimukseen perustuva arvio: kunnan tilat 7,6-14,8 M€, HOK-
Elannon tilat 25-38 M€, autopaikat 7,5-10,8 M€. Yhteensä hankinnan arvoksi 
arvioidaan 40-63 M€. Arvio ei sisällä tontin hintaa.

Lisäksi kilpailutuksen tavoitteena on saada ehdotuksia Hyrylän keskustan käytöstä ja 
kehittämisestä alueen asemakaavan muutoksen valmistelun tueksi.

Kunnan ja HOK-Elannon tarkoituksena on aloittaa hanke sen kehitysvaiheella, jolloin 
tilaajat ja valittu toteuttaja kehittävät yhteistyössä tarjoajan tarjoamaa suunnitelmaa ja 
laativat yhdessä rakentamisen hankesuunnitelman, rakennuslupatasoiset 
luonnossuunnitelmat ja toteutussuunnitelmaluonnoksen.

Kunta vastaa osaltaan alueen kaavan valmistelusta Hankkeen kehitysvaiheen aikana, 
johon toteuttaja myötävaikuttaa. Toteuttaja puolestaan vastaa 
rakennuslupaprosessista.
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Tilaajien hyväksyttyä kehitysvaiheessa laaditut suunnitelmat, toteuttaja voi käynnistää 
kohteen rakentamisen omalla kustannuksellaan.

Tonttikauppa tai -vuokrasopimus on tarkoitus tehdä 30 päivän kuluessa kaavan tultua 
lainvoi-maiseksi. Vuokrasopimukset on tarkoitus allekirjoittaa viimeistään 12 kk ennen 
kohteen kiinteistön käyttöönottoa.

Toteutusvaiheen päätyttyä toteuttaja vuokraa sen tilaajille.

Aluetta koskee Tuusulan kunnanvaltuuston 8.6.2020 hyväksymä Hyrylän keskustan 
taideohjelma.

Hankinnan kohde

Hankinnan kohteena on Hyrylän liike- ja palvelurakennuksen suunnittelu ja toteutus ja 
vuokraaminen Tilaajille 15 vuoden ajaksi. Kumpikin tilaajista tekee kohteesta oman 
vuokrasopimuksensa.

Tilaajat varaavat lisäksi oikeuden myöhemmin jatkaa vuokrasopimusta edellä 
mainitun lisäksi yhdessä tai useammassa erässä kulloinkin voimassa olevin ehdoin. 
HOK-Elannon vuokrasopimus voidaan solmia sen kokonaan omistaman tytäryhtiön 
HOK-Elanto Liiketoiminta Oy:n lukuun.

Tarjoajien tulee suunnitella Hanke sille varatulle kunnan omistamalle maa-alueelle, 
jonka kunta myy tai vuokraa valitulle toimittajalle. Lisäksi kiinteistö tulee suunnitella 
siten, että se muodostaa lähiympäristöineen viihtyisän ja keskustamaisen ympäristön, 
sen liikennejärjestelyt ovat kaikkien liikennemuotojen kannalta sujuvat, sen tilat 
suunnitellaan ja rakennetaan tilaajien tarpeisiin, tilat ovat muuntojoustavat ja 
tehokkaat ja että se toteutetaan elinkaarikustannukset optimoiden 
energiatehokkaaksi ja sisäilmavaatimukset täyttäviksi.

Tarjoajilta pyydetään tarjous liike- ja palvelukeskuksen kokonaisvuokrasta, johon 
sisältyvät myös kiinteistön ylläpito ja kiinteistön energiankulutus. Tilaajat vastaavat 
itse omasta energiakulutuksestaan, vesimaksuista ja muista tarvitsemistaan 
kiinteistöhoidon palveluista.

Tilaajien on vielä tarkoitus neuvotella tarkemmin keskusta-alueen ja kiinteistön sekä 
hankkeen suunnittelun ja rakentamisen tavoitteista ja reunaehdoista sekä 
vuokrasopimuksen ehdoista tarjouskilpailun aikana alustavien tarjousten pohjalta 
järjestettävissä tarjousneuvotteluissa.

 

Hankintaprosessi

Tuusulan kunta on valmistellut kunnanhallituksen 7.9.2020 tekemän päätöksen 
mukaisesti yhdessä HOK-Elannon kanssa Hyrylän liike- ja palvelukeskuksen 
hankinnan. Hankinnan suunnittelusta vastaavana konsulttina on toiminut Vison Oy.

Hankkeesta on julkaistu ennakkoilmoitus ja kutsu markkinavuoropuheluun 17.9.2020. 
Markkinavuoropuhelutilaisuus järjestettiin 8.10.2020 Tuusulan seurakuntakeskuksen 
tiloissa, jonka jälkeen tilaajat ovat käyneet kahdenkeskiset neuvottelut kaikkien 
neuvotteluita toivoneiden potentiaalisten tarjoajien kanssa.
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Hankkeessa on tarkoitus kilpailuttaa hankintalain mukaisella kilpailullisella 
neuvottelumenettelyllä yhden tai useamman yrityksen muodostama ryhmittymä 
suunnittelemaan, rahoittamaan ja toteuttamaan Hyrylän liike- ja palvelukeskus ja 
vuokraamaan se Tuusulan kunnalle ja HOK-Elannolle.

Kilpailullinen neuvottelumenettely on suunniteltu toteutettavaksi seuraavasti:

Hankintailmoitus: Tarjousasiakirjojen julkaiseminen, osallistumishakemusten 
jättäminen 22.1.2021 ja tarjoajien valinta 27.1.2021 mennessä
Tarjousvaihe 1: Alustavien tarjousten pyytäminen 3.3.2021 ja tarjoajien karsinta 
10.3.2021 mennessä
Tarjousvaihe 2: Tarjousneuvottelut, tarjouspyynnön tarkentaminen ja lopullisten 
tarjousten pyytäminen 24.5.2021 mennessä
Hankintapäätökset kesäkuussa 2021

Hankinnasta julkaistaan 1.12.2020 hankintailmoitus sisältäen alustavan 
tarjouspyynnön sekä alustavat hanke- ja vuokrasopimukset. Hankintailmoituksella 
pyydetään potentiaalisia soveltuvuusvaatimukset täyttäviä ehdokkaita 
ilmoittautumaan tarjouskilpailuun 22.1.2021 mennessä. Soveltuvuusvaatimukset 
täyttäneistä on tarkoitus valita tarjouskilpailuun 3-5 parasta. Tarjoajien mahdollisesta 
hylkäämisestä ja/tai soveltuvuusvaatimukset täyttäneiden tarjoajien valinnasta 
tehdään hankintalain mukainen päätös.

Tarjouskilpailuun valituille tarjoajille toimitetaan 27.1.2021 mennessä kutsut 
tarjousvaiheeseen 1 ja heiltä pyydetään 3.3.2021 mennessä alustavat tarjoukset 
sisältäen ehdotussuunnitelman Hyrylän keskustan kehittämisestä ja liike- ja 
palvelukeskuksesta sekä tarjoajien projektitiimeistä. Hyväksytyt alustavat tarjoukset 
jättäneistä valitaan 2-3 parasta tarjousvaiheeseen 2. Tarjoajien karsinnasta tehdään 
myös tässä vaiheessa hankintalain mukainen päätös.

Tarjousvaiheeseen 2 valituille lähetetään 10.3.2021 mennessä neuvottelukutsut 
sopimusneuvotteluihin ja kehitystyöpajoihin, jotka järjestetään 24.3.-6.5.2021. 
Sopimusneuvotteluissa käydään läpi kohteen suunnittelun ja toteuttamisen 
periaatteet sekä hanke- ja vuokrasopimusehdot. Kehitystyöpajoissa tarjoajat työstävät 
hanketta ja sen suunnitelmia yhdessä tilaajien kanssa tarkoituksena hankkeen 
tavoitteiden ja reunaehtojen täsmentäminen ja suunnitelmien kehittäminen. 
Tarjousneuvottelujen päätyttyä tilaajat toimittavat tarjoajille lopulliset tarjouspyynnöt 
ja pyytävät tarjoukset 24.5.2021 mennessä.

Lopulliset tarjoukset arvioidaan alustavasti perustuen tarjoajien tarjousneuvotteluissa 
arvioitavaan projektinjohto- ja yhteistoimintakyvykkyyteen (paino 10-20 %), 
luonnossuunnitelmiin (20-40 %), kehitysvaiheen projektisuunnitelmaan (10-20 %) sekä 
hintatarjoukseen (40-60 %). Tarjousten valintaperusteena on painokertoimiin 
perustuva kokonaistaloudellinen edullisuus. Kumpikin tilaaja tekee hankinnasta oman 
päätöksensä alustavasti 15.6.2021 mennessä.

 

Hankinnan organisointi ja päätöksenteko

Hankinnan suunnitellusta läpiviennistä ja toteuttamisesta vastaa kunnanhallituksen 
vahvistamin periaattein tilaajien ja konsultin muodostama hankintaryhmä, johon 
kuuluvat:
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Heikki Lonka, Asko Honkanen, Mikko Simpanen, Sakari Eskelinen, Anne Olkkola, 
Hannu Kantola ja Inkeri Kontiola, Tuusulan kunta
kiinteistöjohtaja Jyrki Karjalainen, johtava liikepaikkapäällikkö Juha Eronen, 
hankekehityspäällikkö Martti Seppänen ja head of asset management Timo 
Myllynen, HOK-Elanto
partnerit DI Jani Saarinen ja OTK Juha Virolainen sekä DI Veera Muukkonen ja 
projektipäällikkö Nina Flinck, Vison Oy

Osallistumisilmoitusten soveltuvuusvaatimusten täyttymisen sekä tarjousvaiheiden 1-
2 tarjousten arvioinnista vastaa tätä varten nimetty hankinnan arviointiryhmä, johon 
kuuluvat:

Asko Honkanen, Mikko Simpanen, Sakari Eskelinen ja Inkeri Kontiola, Tuusulan 
kunta
Jyrki Karjalainen ja Juha Eronen, HOK-Elanto

Lisäksi arviointiryhmä käyttää suunnitelmien ja tarjoajien projektinjohto- ja 
yhteistoimintakyvyn arvioinnissa muita kunnan omia ja Vison Oy:n asiantuntijoita.

Hankinnan valmistelua ja sen läpivientiä johtaa hankinnan ohjausryhmä, johon 
kuuluvat:

Arto Lindberg, Harri Lipasti, Heikki Lonka, Asko Honkanen ja Mikko Simpanen, 
Tuusulan kunta
Jyrki Karjalainen ja Juha Eronen, HOK-Elanto

Päätöksen hankinnan käynnistämisestä tekevät Tuusulan kunnanhallitus sekä HOK-
Elannon kiinteistöjohtaja kumpikin erikseen vahvistaessaan suunnitellun hankinnan ja 
valmistellut hankinta-asiakirjat.

Tarvittavat päätökset osallistumishakemukset jättäneiden karsimisesta ja valinnasta 
sekä tarjoajien karsinnasta tarjousvaiheeseen kaksi tekevät kuntakehitysjohtaja ja 
kiinteistöjohtaja Jyrki Karjalainen erikseen.

Lopullisen hankintapäätöksen tekevät Tuusulan kunnanhallitus ja HOK-Elannon 
hallitus alustavasti 15.6.2021. Hankintapäätökset perustuvat hankintaryhmän 
laatimaan päätösesitykseen, mikä sisältää tarjousten pisteytyksen sekä laatuarviointia 
koskevat sanalliset perustelut.

Tarjoajien soveltuvuusvaatimusten täyttyminen, tarjoajien karsinta sekä lopullinen 
tarjousten vertailu perustuvat hankintailmoituksessa ilmoitettaviin kriteereihin, joita ei 
tarjouskilpailun aikana voi enää muuttaa.

Tuusulan kunta ja HOK-Elanto laativat erikseen sopimuksen hankinnan läpiviennistä 
sekä hankinnan suunnittelun ja läpiviennin kustannusten jakamisesta.

Kunnanhallitukselle esitetään, että kuntakehitysjohtaja Heikki Lonka tekisi 
hankintamenettelyn aikana mahdollisesti tarvittavat poissulkemis-, hylkäys- ja 
ehdokkaiden sekä tarjoajien edellä kuvattua karsintaa koskevat päätökset.  Edellä 
mainitut päätökset on tehtävä hankinta-asiakirjojen ja hankintalain mukaisesti.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää
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hyväksyä esitetyn Hyrylän liike- ja palvelukeskuksen suunnitellun 
hankintaprosessin ja siihen liittyvät alustavat hankinta-asiakirjat
käynnistää hankinnan
valtuuttaa kuntakehitysjohtajan tekemään Tuusulan kunnan puolesta 
hankintaprosessin aikana mahdollisesti tarvittavat ehdokkaiden poissulkemista 
ja hylkäämistä koskevat päätökset sekä tarvittavat päätökset tarjoajien 
valinnasta tarjousvaiheisiin 1-2
valtuuttaa kuntakehitysjohtajan tekemään tarvittaessa vähäisiä teknisluontoisia 
korjauksia hankinta-asiakirjoihin
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän pykälän osalta tässä kokouksessa.

__

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Pekka Heikkinen teki seuraavan 
muutosesityksen: Liitteeseen 1.5 kohtaan 3 f vii lisätään: Tuusulan kunta on tilojen 
vuokrauksen ohella valmis neuvottelemaan liiketilojen ostosta. Ehdotus hyväksyttiin 
yksimielisesti.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin täydennettynä liitteeseen 1.5 tehdyllä lisäyksellä. 

Jani Saarinen (Vison Oy) ja Juha Virolainen (Vison Oy) esittelivät asiaa kokouksessa.

Tiedoksi
Vison Oy, HOK-Elanto



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 182 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 64,24.09.2020
Kuntakehityslautakunta, § 118,18.11.2020
Kunnanhallitus, § 494, 30.11.2020

§ 494
Hyrylän keskustan taideohjelman ohjauksen järjestäminen

TUUDno-2020-2203

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 24.09.2020, § 64

Valmistelijat / lisätiedot:
Minna Tuominen
minna.tuominen@tuusula.fi
intendentti

Tuusulan kunnanhallitus hyväksyi kokouksessaan 18.5.2020 § 202 Hyrylän keskustan 
taideohjelman.

https://tuusula.cloudnc.fi/fi-FI/Toimielimet/Kunnanhallitus/Kokous_1852020
/Hyrylan_keskustan_taideohjelma(23452)

Keskustaprojekti, yhdyskuntatekniikan edustajat ja museo keskustelivat 
kokouksessaan 23.6.2020 taideohjelman ohjauksen järjestämisestä. Ohjausta 
verrattiin nyt käynnissä olevaan Rykmentinpuiston taideohjelmaan ja ehdotuksena on, 
että Hyrylän taideohjelman ohjaus liitettäisi tähän toimivaan organisaatioon.  Ryhmän 
tehtävä on ohjata Tuusulan kuntakeskusten taidehankintoja, jonka nimeksi 
ehdotetaan Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä.

Etuna nähtiin Rykmentinpuiston taideohjelman toiminnasta saadut tulokset, jo 
saatujen kokemusten karttuminen, ryhmän toimivuus ja toimivallan jakautuminen eri 
asiantuntijoiden kesken. Suora poliittinen ohjaus ryhmässä toimii valtuutuksena 
asioiden valmistelun, taidevalintojen ja sopimusten toimeenpanemiselle 
työekonomisesti. Tällä ohjausjärjestelyllä hankkeet ovat läpinäkyviä ja niissä on 
sitouduttu avoimeen tiedottamiseen ja tulevissa hankkeissa myös mahdollisuuksien 
mukaan kuntalaisten osallistamiseen.

Erillisen Hyrylän keskustan taideohjelman ohjausryhmän perustaminen nähtiin 
raskaampana vaihtoehtona, koska on todennäköistä, että hankkeita kuitenkin 
edistäisivät suurimmaksi osaksi samat henkilöt ja vielä tärkeämpänä syynä 
taideohjelmien yhteys toisiinsa. Vaikka taideohjelmia valmistellaan kuntakeskuksittain, 
on niiden julkisen taiteen hankinnassa hyvä nähdä Tuusula kokonaisuutena. Erityisesti 
nyt Tuusulanväylän molemmin puolin sijoittuvat alueet koskettavat molempia 
taideohjelmia.

Toteutuessaan keskustan taideohjelman hankkeet ovat sidottuja kunkin 
rakennushankkeen aikatauluun, jotka ovat pitkäkestoisia. Ne eivät siis aiheuta 
välitöntä työmäärän lisäystä. Samanaikaisesti myös Rykmentinpuiston yhtäaikaiset 
taidehankintahankkeet vähenevät. Hyrylän keskustan rakennus- ja/tai 
yhdyskuntatekniikan hankkeiden edistyessä, asiantuntijuutta täydennetään joko 
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valmisteluvaiheessa tai ohjausryhmässä hankkeisiin kuuluvilla avainhenkilöillä (taiteen 
hankinnan näkökulmasta). Taidekoordinaattorin käyttö harkitaan myös 
tapauskohtaisesti.

Hyrylän keskustan taideohjelma toteutetaan jo rakennetulle alueelle ja poikkeaa siten 
Rykmentinpuiston taideohjelmasta. Siksi myös taiteen rahoitus toteutuu eri tavalla 
kussakin kohteessa.

Hyrylän keskustan alueella sovelletaan 2 % taideprosenttia. Tämä tarkoittaa sitä, että 
keskustan alueella kaikissa yksityisissä rakennushankkeissa ja osassa julkisista 
hankkeista noin 2 % budjetista tulee varata taidetta varten.

Yksityiset hankkeet vastaavat itse taiteen hankinnasta osana rakennusprosessia. 
Taideohjelman noudattamisesta sovitaan kaavoituksen käynnistämissopimuksen, 
maankäyttösopimuksen tai tontinluovutusehtojen yhteydessä. Taideohjelma koskee 
näin ainoastaan uusia, taideohjelman hyväksymisen jälkeen käynnistyviä hankkeita 
keskustan alueella. Yksityisten hankkeiden taide voi sijaita ulko- ja tai sisätiloissa, 
esimerkiksi porraskäytävässä.

Julkista taidetta hankitaan keskustan alueen julkisten hankkeiden budjetista varatulla 
taiderahalla. Kun keskustan alueella käynnistyy esimerkiksi puiston, aukion tai uuden 
reitin suunnittelu, harkitsevat kunnallistekniikka ja keskustaprojekti yhdessä, mihin 
hankkeisiin budjetoidaan mukaan noin 2 % keskustan taidetta varten.

Ohjelmassa tavoitteena on toteuttaa taidehankintoja n. parin vuoden välein. Pitkän 
aikavälin tavoitteena on saada toteutettua julkista taidetta ainakin 50 % 
taideohjelmassa esitetyistä keskeisistä taiteen paikoista.

Rykmentinpuiston taideohjelman ohjausryhmään nimettiin (KH 18.9.2017 § 404) 
jäseniksi taidemuseon intendentti (pj), elinkeinopäällikkö, kunnanpuutarhuri, 
Rykmentinpuiston infran projektipäällikön, asemakaava-arkkitehti sekä kulttuuri- ja 
vapaa- aikalautakunnan nimeämät kolme edustajaa (18.9.2017 § 404).

Kunnanhallituksessa 18.5.2020 § 202 hyväksytyn Hyrylän taideohjelman mukaan 
yksityisten hankkeiden taidehankintoja ohjaa kunnan organisaation mukainen 
Keskustaprojekti ja asiantuntija-apua tarjoavat tarvittaessa museo sekä Julkisivu- ja 
lähiympäristölaaturyhmä (JLLR). Vastaavasti keskustan alueen julkisten hankkeiden 
taiteen hankinnan koordinoinnista vastaa keskustaprojekti.

Ehdotuksessa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä ohjaisi Hyrylän taideohjelmaa 
(nyt Keskustaprojekti) olemassa olevan Rykmentinpuiston taideohjelman ohjauksen 
lisäksi kattavasti asiantuntija-avustuksella hankkimaan eri tavoin julkista taidetta, jolla 
edistettäisi hankkeiden ketteryyttä, hankittavan taiteen laadukkuutta ja koordinointi 
yhteistyötä.

Ohjausryhmän tehtäviä ovat

• tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä

• taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen
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• toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä

• päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja toimia 
sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa

• lisäksi ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden varojen 
käytöstä kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää osaltaan ehdottaa kunnanhallitukselle, että

Hyrylän keskustan taideohjelman ohjaus liitetään Rykmentinpuiston taiteen 
ohjausryhmään
ohjausryhmän nimi on jatkossa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä
Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmän jäseninä toimivat nykyiset 
Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän jäsenet.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 18.11.2020, § 118

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Asiaselostus

Tuusulan kunnanhallitus hyväksyi kokouksessaan 18.5.2020 § 202 Hyrylän keskustan 
taideohjelman.

https://tuusula.cloudnc.fi/fi-FI/Toimielimet/Kunnanhallitus/Kokous_1852020
/Hyrylan_keskustan_taideohjelma(23452)

Keskustaprojekti, yhdyskuntatekniikan edustajat ja museo keskustelivat 
kokouksessaan 23.6.2020 taideohjelman ohjauksen järjestämisestä. Ohjausta 
verrattiin nyt käynnissä olevaan Rykmentinpuiston taideohjelmaan ja ehdotuksena on, 
että Hyrylän taideohjelman ohjaus liitettäisi tähän toimivaan organisaatioon.  Ryhmän 
tehtävä on ohjata Tuusulan kuntakeskusten taidehankintoja, jonka nimeksi 
ehdotetaan Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä.

Etuna nähtiin Rykmentinpuiston taideohjelman toiminnasta saadut tulokset, jo 
saatujen kokemusten karttuminen, ryhmän toimivuus ja toimivallan jakautuminen eri 
asiantuntijoiden kesken. Suora poliittinen ohjaus ryhmässä toimii valtuutuksena 
asioiden valmistelun, taidevalintojen ja sopimusten toimeenpanemiselle 
työekonomisesti. Tällä ohjausjärjestelyllä hankkeet ovat läpinäkyviä ja niissä on 
sitouduttu avoimeen tiedottamiseen ja tulevissa hankkeissa myös mahdollisuuksien 
mukaan kuntalaisten osallistamiseen.
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Erillisen Hyrylän keskustan taideohjelman ohjausryhmän perustaminen nähtiin 
raskaampana vaihtoehtona, koska on todennäköistä, että hankkeita kuitenkin 
edistäisivät suurimmaksi osaksi samat henkilöt ja vielä tärkeämpänä syynä 
taideohjelmien yhteys toisiinsa. Vaikka taideohjelmia valmistellaan kuntakeskuksittain, 
on niiden julkisen taiteen hankinnassa hyvä nähdä Tuusula kokonaisuutena. Erityisesti 
nyt Tuusulanväylän molemmin puolin sijoittuvat alueet koskettavat molempia 
taideohjelmia.

Toteutuessaan keskustan taideohjelman hankkeet ovat sidottuja kunkin 
rakennushankkeen aikatauluun, jotka ovat pitkäkestoisia. Ne eivät siis aiheuta 
välitöntä työmäärän lisäystä. Samanaikaisesti myös Rykmentinpuiston yhtäaikaiset 
taidehankintahankkeet vähenevät. Hyrylän keskustan rakennus- ja/tai 
yhdyskuntatekniikan hankkeiden edistyessä, asiantuntijuutta täydennetään joko 
valmisteluvaiheessa tai ohjausryhmässä hankkeisiin kuuluvilla avainhenkilöillä (taiteen 
hankinnan näkökulmasta). Taidekoordinaattorin käyttö harkitaan myös 
tapauskohtaisesti.

Rykmentinpuiston taideohjelman ohjausryhmään nimettiin (KH 18.9.2017 § 404) 
jäseniksi taidemuseon intendentti (pj), elinkeinopäällikkö, kunnanpuutarhuri, 
Rykmentinpuiston infran projektipäällikön, asemakaava-arkkitehti sekä kulttuuri- ja 
vapaa- aikalautakunnan nimeämät kolme edustajaa (18.9.2017 § 404).

Kunnanhallituksessa 18.5.2020 § 202 hyväksytyn Hyrylän taideohjelman mukaan 
yksityisten hankkeiden taidehankintoja ohjaa kunnan organisaation mukainen 
Keskustaprojekti ja asiantuntija-apua tarjoavat tarvittaessa museo sekä Julkisivu- ja 
lähiympäristölaaturyhmä (JLLR). Vastaavasti keskustan alueen julkisten hankkeiden 
taiteen hankinnan koordinoinnista vastaa keskustaprojekti.

Ehdotuksessa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä ohjaisi Hyrylän taideohjelmaa 
(nyt Keskustaprojekti) olemassa olevan Rykmentinpuiston taideohjelman ohjauksen 
lisäksi kattavasti asiantuntija-avustuksella hankkimaan eri tavoin julkista taidetta, jolla 
edistettäisi hankkeiden ketteryyttä, hankittavan taiteen laadukkuutta ja koordinointi 
yhteistyötä.

Ohjausryhmän tehtäviä ovat

tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä
taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen
toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä
päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja 
toimia sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa
lisäksi ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden 
varojen käytöstä kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti.

Ehdotus
Esittelijä: Heikki Lonka, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että
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KUNNANHALLITUS päättää, että

Hyrylän keskustan taideohjelman ohjaus liitetään Rykmentinpuiston taiteen 
ohjausryhmään
ohjausryhmän nimi on jatkossa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä
Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmän jäseninä toimivat nykyiset 
Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän jäsenet.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun, Jari Anttalainen esitti päätökseen 
lisätäväksi kohdan: Ohjausryhmää täydennetään kulttuuria ja taidetta edustavien 
kolmannen sektorin (yhdistykset) edustajilla. Lautakunta hyväksyi 
lisäysesityksen yksimielisesti.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti ehdottaa kunnanhallitukselle, että

KUNNANHALLITUS päättää, että

Hyrylän keskustan taideohjelman ohjaus liitetään Rykmentinpuiston taiteen 
ohjausryhmään
ohjausryhmän nimi on jatkossa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä
Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmän jäseninä toimivat nykyiset 
Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän jäsenet
ohjausryhmää täydennetään kulttuuria ja taidetta edustavien kolmannen 
sektorin (yhdistykset) edustajilla.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 494

Valmistelija / lisätiedot:
Hannu Kantola, Vilma Karjalainen
hannu.kantola@tuusula.fi, vilma.karjalainen@tuusula.fi
kiinteistökehityspäällikkö, kaavasuunnittelija

Asiaselostus

Tuusulan kunnanhallitus hyväksyi kokouksessaan 18.5.2020 § 202 Hyrylän keskustan 
taideohjelman.

https://tuusula.cloudnc.fi/fi-FI/Toimielimet/Kunnanhallitus/Kokous_1852020
/Hyrylan_keskustan_taideohjelma(23452)

Keskustaprojekti, yhdyskuntatekniikan edustajat ja museo keskustelivat 
kokouksessaan 23.6.2020 taideohjelman ohjauksen järjestämisestä. Ohjausta 
verrattiin nyt käynnissä olevaan Rykmentinpuiston taideohjelmaan ja ehdotuksena on, 
että Hyrylän taideohjelman ohjaus liitettäisi tähän toimivaan organisaatioon.  Ryhmän 
tehtävä on ohjata Tuusulan kuntakeskusten taidehankintoja, jonka nimeksi 
ehdotetaan Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä.

Etuna nähtiin Rykmentinpuiston taideohjelman toiminnasta saadut tulokset, jo 
saatujen kokemusten karttuminen, ryhmän toimivuus ja toimivallan jakautuminen eri 
asiantuntijoiden kesken. Suora poliittinen ohjaus ryhmässä toimii valtuutuksena 
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asioiden valmistelun, taidevalintojen ja sopimusten toimeenpanemiselle 
työekonomisesti. Tällä ohjausjärjestelyllä hankkeet ovat läpinäkyviä ja niissä on 
sitouduttu avoimeen tiedottamiseen ja tulevissa hankkeissa myös mahdollisuuksien 
mukaan kuntalaisten osallistamiseen.

Erillisen Hyrylän keskustan taideohjelman ohjausryhmän perustaminen nähtiin 
raskaampana vaihtoehtona, koska on todennäköistä, että hankkeita kuitenkin 
edistäisivät suurimmaksi osaksi samat henkilöt ja vielä tärkeämpänä syynä 
taideohjelmien yhteys toisiinsa. Vaikka taideohjelmia valmistellaan kuntakeskuksittain, 
on niiden julkisen taiteen hankinnassa hyvä nähdä Tuusula kokonaisuutena. Erityisesti 
nyt Tuusulanväylän molemmin puolin sijoittuvat alueet koskettavat molempia 
taideohjelmia.

Toteutuessaan keskustan taideohjelman hankkeet ovat sidottuja kunkin 
rakennushankkeen aikatauluun, jotka ovat pitkäkestoisia. Ne eivät siis aiheuta 
välitöntä työmäärän lisäystä. Samanaikaisesti myös Rykmentinpuiston yhtäaikaiset 
taidehankintahankkeet vähenevät. Hyrylän keskustan rakennus- ja/tai 
yhdyskuntatekniikan hankkeiden edistyessä, asiantuntijuutta täydennetään joko 
valmisteluvaiheessa tai ohjausryhmässä hankkeisiin kuuluvilla avainhenkilöillä (taiteen 
hankinnan näkökulmasta). Taidekoordinaattorin käyttö harkitaan myös 
tapauskohtaisesti.

Hyrylän keskustan taideohjelma toteutetaan jo rakennetulle alueelle ja poikkeaa siten 
Rykmentinpuiston taideohjelmasta. Siksi myös taiteen rahoitus toteutuu eri tavalla 
kussakin kohteessa.

Hyrylän keskustan alueella sovelletaan 2 % taideprosenttia. Tämä tarkoittaa sitä, että 
keskustan alueella kaikissa yksityisissä rakennushankkeissa ja osassa julkisista 
hankkeista 2 % budjetista tulee varata taidetta varten.

Yksityiset hankkeet vastaavat itse taiteen hankinnasta osana rakennusprosessia. 
Taideohjelman noudattamisesta sovitaan kaavoituksen käynnistämissopimuksen, 
maankäyttösopimuksen tai tontinluovutusehtojen yhteydessä. Taideohjelma koskee 
näin ainoastaan uusia, taideohjelman hyväksymisen jälkeen käynnistyviä hankkeita 
keskustan alueella. Yksityisten hankkeiden taide voi sijaita ulko- ja tai sisätiloissa, 
esimerkiksi porraskäytävässä.

Julkista taidetta hankitaan keskustan alueen julkisten hankkeiden budjetista varatulla 
taiderahalla. Kun keskustan alueella käynnistyy esimerkiksi puiston, aukion tai uuden 
reitin suunnittelu, harkitsevat kunnallistekniikka ja keskustaprojekti yhdessä, mihin 
hankkeisiin budjetoidaan mukaan 2 % keskustan taidetta varten.

Ohjelmassa tavoitteena on toteuttaa taidehankintoja n. parin vuoden välein. Pitkän 
aikavälin tavoitteena on saada toteutettua julkista taidetta ainakin 50 % 
taideohjelmassa esitetyistä keskeisistä taiteen paikoista.

Rykmentinpuiston taideohjelman ohjausryhmään nimettiin (KH 18.9.2017 § 404) 
jäseniksi taidemuseon intendentti (pj), elinkeinopäällikkö, kunnanpuutarhuri, 
Rykmentinpuiston infran projektipäällikön, asemakaava-arkkitehti sekä kulttuuri- ja 
vapaa- aikalautakunnan nimeämät kolme edustajaa (18.9.2017 § 404).

Kunnanhallituksessa 18.5.2020 § 202 hyväksytyn Hyrylän taideohjelman mukaan 
yksityisten hankkeiden taidehankintoja ohjaa kunnan organisaation mukainen 
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Keskustaprojekti ja asiantuntija-apua tarjoavat tarvittaessa museo sekä Julkisivu- ja 
lähiympäristölaaturyhmä (JLLR). Vastaavasti keskustan alueen julkisten hankkeiden 
taiteen hankinnan koordinoinnista vastaa keskustaprojekti.

Ehdotuksessa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä ohjaisi Hyrylän taideohjelmaa 
(nyt Keskustaprojekti) olemassa olevan Rykmentinpuiston taideohjelman ohjauksen 
lisäksi kattavasti asiantuntija-avustuksella hankkimaan eri tavoin julkista taidetta, jolla 
edistettäisi hankkeiden ketteryyttä, hankittavan taiteen laadukkuutta ja koordinointi 
yhteistyötä.

Ohjausryhmän tehtäviä ovat

• tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä

• taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen

• toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä

• päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja toimia 
sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa

• lisäksi ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden varojen 
käytöstä kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti.

Keskustaprojekti (kiinteistökehityspäällikkö) puoltaa esitystä.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää, että

Hyrylän keskustan taideohjelman ohjaus liitetään Rykmentinpuiston taiteen 
ohjausryhmään
ohjausryhmän nimi on jatkossa Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmä
Tuusulan taideohjelmien ohjausryhmän jäseninä toimivat nykyiset 
Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän jäsenet.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
valmistelijat, kasvu ja ympäristö kirjaamo, Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän 
jäsenet
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Kunnanhallitus, § 223,27.05.2019
Kunnanhallitus, § 238,03.06.2019
Valtuusto, § 89,10.06.2019
Kunnanhallitus, § 314,19.08.2019
Valtuusto, § 110,02.09.2019
Kunnanhallitus, § 495, 30.11.2020

§ 495
Tuusulan johtamisjärjestelmän uudistuksen arviointi

TUUDno-2019-1176

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 223

Valtuusto päätti 6.6.2016 § 58, että Tuusula siirtyi johtamisessa 
pormestarijärjestelmään 1.6.2017 alkaen. Päätöksen perusteella valtuusto 
valitsi erikseen keskuudestaan kokopäivätoimisen pormestarin ja kunnanhallituksen 
kaksi osa-aikaista varapuheenjohtajaa (myöhemmin apulaispormestaria), 
jotka toimivat myös lautakunnan puheenjohtajana. Kunnanhallituksessa asiat esittelee 
31.5.2019 asti kansliapäällikkö (viranhaltija) ja pormestari halutessaan. Kahden 
vuoden jälkeen esittelyoikeus siirtyy pormestarille ja samalla valtuusto arvioi 
johtamisjärjestelmää ja tekee tarvittavia muutoksia. Valtuusto päätti myös 
kokouksessaan 6.6.2016, että ryhdytään jatkovalmistelemaan miten 
asiakaslähtöisyyttä sekä käyttäjädemokratiaa ja kuntalaisten osallisuutta kehitetään 
Tuusulassa. 

Lisäksi valtuusto hyväksyi 6.6.2016 seuraavan toivomusponnen: Kuntalaiskuuleminen 
kunnan poliittisen johtamisen mallista suoritetaan siinä vaiheessa, kun valtuusto 
arvioi kokemuksia uudesta poliittisen johtamisen mallista ja sen jatkuvuudesta.

Valtuusto hyväksyi kokouksessaan 7.12.2016 § 116 em. muutokset toetuttavat 
hallintosäännön muutokset 1.6.2017 lukien. 

Tuusulan poliittisen johtamisjärjestelmän uudistuksen tavoitteena oli muuttaa 
seuraavia asioita:

Organisaation toimintakulttuuri

Luottamuksen ja avoimuuden lisääminen
Tiedon avoimempi jakaminen
Luottamuksen rakentaminen ja toisten arvostaminen ja kunnioittaminen (ei-
henkilökohtaisuutta)
Vuorovaikutuskulttuurin kirkastaminen ml. luottamushenkilöiden ja 
viranhaltijoiden välinen
Uusien sähköisten toimintatapojen ja kulttuurin kehittäminen poliittisten 
päätöksentekijöiden keskinäiseen ja viranhaltijoiden kanssa käytävään 
vuorovaikutukseen

 

Johtaminen ja johtamisjärjestelmä
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Poliittisen johtamisjärjestelmän vahvistaminen ja poliittisten johtajien toimien 
arviointi
Valtuustoryhmien ja valtuustoryhmien puheenjohtajien roolin kirkastaminen
Poliittisten päättäjien osallisuuden lisäämistä asioiden valmisteluvaiheessa ja 
lisää tehokkuutta valmisteluun
Vaikutusten ennakkoarvioinnin lisääminen
Valtuuston koon ja lautakuntien määrän tarkastelu
Vahvempi sitoutuminen asetettuihin tavoitteisiin ja tehtyihin päätöksiin 
poliittisen päätöksenteon kaikilla tasoilla.

 
Kunnan ja kuntalaisen rooli

Kuntalaisten/käyttäjien roolin vahvistaminen
Kunta entistä enemmän mahdollistaja ja aktivoija kuntalaisille ja 
elinkeinoelämälle
Uusien sähköisten toimintatapojen ja kulttuurin kehittäminen kuntalaisten 
kanssa käytävään vuorovaikutukseen.

 
Valtuustokauden ja johtamisjärjestelmän uudistuksen väliarviointi päätettiin toteuttaa 
toukokuussa 2019. Arvioinnissa haluttiin huomioida eri kohderyhmät: asukkaat
/kuntalaiset, 3. sektorin toimijat, henkilöstö ja luottamushenkilöt. Arvioinnit tehtiin 
osana Tuusulan osallistumista Kuntaliiton koordinoimaan USO-verkostoprojektiin 
(Uuden sukupolven organisaatiot ja johtaminen) ja sen myötä yhteistyökumppanina 
arvioinnin kyselytutkimusten toteuttamisessa oli FCG.
 
Arvioinnit toteutettiin verkkokyselyinä sekä 1500 satunnaisotannalla valitulle 
asukkaille lähetettävällä paperilomakkeella.
 
Asukkaat

Kuntapalvelututkimuksen yhteyteen kysymyksiä väliarviointiin liittyen (FCG)
Satunnaisotanta 1500 henkilöä
Paperilomake asukkaille lähetettiin toukokuussa 2019
Tulokset kesän 2019 aikana/alkusyksystä

Verkkokysely kunnan verkkosivuilla
Vastausaikaa 10.-26.5.

Kuntalaisten illat viikoilla 19 ja 20
Viisi iltaa eripuolella kuntaa
Pormestarin piste ja osallisuus-piste 

3. Sektori

Huomioitu kunnan verkkosivuilla olevassa verkkokyselyssä
Vastausaikaa 10.-26.5.

Kuntalaisten illat viikoilla 19 ja 20
Viisi iltaa eripuolella kuntaa
Pormestarin piste ja osallisuus-piste 

Henkilöstö

Verkkokysely kaikille kunnan työntekijöille (noin 1400)
Vastausaikaa 10.-26.5.
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Luottamushenkilöt

Valtuustoseminaari 2.-3.5. – yhteinen arviointityöskentely ja –keskustelu 3.5.
Varmistetaan vertailukelpoisuus valtuustokauden 2013-2017 lopussa 
toteutettuun arviointikyselyyn (FCG)
Vastausaikaa 10.-26.5.

 
Arviointia tehtiin suhteessa johtamisjärjestelmän uudistuksen tavoitteisiin 
organisaation toimintakulttuurin muutoksesta, johtaminen ja johtamisjärjestelmän 
muutoksesta sekä Kunnan ja kuntalaisen roolin muutoksesta.

Kooste verkkokyselyiden arvioinneista esitellään 6.6. valtuustoinfossa ja käsitellään 
valtuustossa 10.6.2019.. Satunnaisotannalla valittujen asukkaiden kyselytutkimuksen 
tulokset saadaan kuitenkin vasta kesällä 2019 ja ne esitetään valtuustolle 3.9.2019 
kokouksessa.  Kunnanhallitus käsittelee  arvioinnin tulokset ja tekee 
mahdolliset muutosehdotukset syksyllä pidettävään valtuuston kokoukseen.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 10.6.2019 pidettävän kokouksen esityslistalle ja tehdä 
ehdotuksen valtuustolle kokouksessaan 3.6.2019.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 03.06.2019, § 238

Liitteet
1 Kunnanhallitustyoskentelyn väliarviointi ja kehittäminen, khall 3.6.2019
2 Johtamisjärjestelmän väliarviointi, khall 3.6.2019
3 Asukaskyselyn tulokset, khall 3.6.2019
4 Valtuustotyoskentelyn arviointi, khall 3.6.2019

Johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset ovat pääosin valmistuneet. 
Satunnaisotannalla valittujen asukkaiden kyselytutkimuksen tulokset saadaan 
kuitenkin vasta kesällä 2019

Arviointia on tehty suhteessa johtamisjärjestelmän uudistuksen tavoitteisiin 
organisaation toimintakulttuurin muutoksesta, johtaminen ja johtamisjärjestelmän 
muutoksesta sekä Kunnan ja kuntalaisen roolin muutoksesta.

Kooste verkkokyselyiden arvioinneista esitellään 6.6. valtuustoinfossa ja käsitellään 
valtuustossa 10.6.2019.. Satunnaisotannalla valittujen asukkaiden kyselytutkimuksen 
tulokset esitetään valtuustolle 3.9.2019 kokouksessa.  Kunnanhallitus 
käsittelee verkkokyselyjen tuloksia seminaarisaan ja kaikkea arvioinnin tuloksia 
kokouksessaan elokuussa.  Kunnanhallitus tekee 
mahdolliset muutosehdotukset 3.9.2019 pidettävään valtuuston kokoukseen.
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Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedokseen johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokyselyt), ja
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokysely), ja
todeta, että arvioinnin kokonaisuus ja mahdolliset muutosehdotukset tuodaan 
valtuuston käsittelyyn 2.9.2019 kokoukseen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Heidi Hagman selosti asiaa kokouksessa.

Valtuusto, 10.06.2019, § 89

Liitteet
1 Johtamisjärjestelmän väliarviointi, valt 10.6.2019
2 Asukaskyselyn tulokset, valt 10.6.2019
3 Kunnanhallitustyoskentelyn väliarviointi ja kehittäminen, valt 10.6.2019
4 Valtuustotyöskentelyn arviointi, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokysely), ja
todeta, että arvioinnin kokonaisuus ja mahdolliset muutosehdotukset tuodaan 
valtuuston käsittelyyn 2.9.2019 kokoukseen.

 

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pentti Mattila esitti, että syksyn aikana 
järjestetään hankintalain ja hallintolain koulutusta luottamushenkilöille ja 
viranhaltijoille. Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Valtuusto päätti

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokysely), ja
todeta, että arvioinnin kokonaisuus ja mahdolliset muutosehdotukset tuodaan 
valtuuston käsittelyyn 2.9.2019 kokoukseen.

Kunnanhallitus, 19.08.2019, § 314

Valmistelijat / lisätiedot:
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Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Kunnanhallitustyoskentelyn väliarviointi ja kehittäminen, valt 10.6.2019, khall 
19.8.2019
2 Johtamisjärjestelmän väliarviointi, valt 10.6.2019, khall 19.8.2019
3 Asukaskyselyn tulokset, valt 10.6.2019, khall 19.8.2019
4 Valtuustotyöskentelyn arviointi, valt 10.6.2019, khall 19.8.2019
5 Kuntalaistutkimus 2019, khall 19.8.2019
6 Vapaat vastaukset, khall 19.8.2019
7 Toimenpiteet väliarvioinnin perusteella, khall 19.8.2019

Keskeiset huomiot tutkimuksista 

Verkkokyselyt toukokuussa 2019 

Verkkokyselyiden tuloksia esiteltiin ja käsiteltiin kesäkuussa 2019 kunnanhallituksessa 
27.5. ja 3.6., valtuustossa 10.6. ja kunnanhallituksen seminaarissa 13.-14.6. 

Seuraavaksi keskeiset huomiot verkkokyselyiden tuloksista: 
 

Luottamushenkilöiden kyselyiden vastaukset 
Vastaukset hajoavat 
Osa kokee avoimuuden, tiedonsaannin ja vuorovaikutuksen kohentuneen 
Osa kokee, että valta on keskittynyt muutamien käsiin, tieto ei kulje ja 
siiloja on. 
Kunnanhallituksen jäsenet suhtautuvat myönteisimmin, lautakuntien 
jäsenet kriittisimmin.  

 Kuntalaisten, 3. sektorin ja yrittäjien kyselyn vastaukset 
Paljon tuntuu tapahtuvan, on tekemisen meininkiä – osallisuus ja viestintä 
teoista ovat olleet virkeää. 
Toisaalta toivotaan, että saadaan ”oikeat” palvelut ja kunnan vireys 
kuntoon: joukkoliikenneyhteydet, Hyrylän keskus eläväksi, liikuntapaikat 
kuntoon, jne. 
Yhdistysten jäsenet suhtautuvat myönteisimmin. Myös yrittäjien 
suhtautuminen myönteistä. 

Henkilöstön kyselyn vastaukset 
Henkilöstö pitää siitä, että on avoimuutta, matalia raja-aitoja ja asiat 
etenevät. 
Toisaalta kritisoidaan sekavuutta, poliittisen johdon ja virkamiesten roolien 
epäselvyyttä tai poliittisen tunkemista virkamiesten ”tontille”. 
Lisäksi huomautetaan isosta työmäärästä, kun kaikki yritetään saada 
valmiiksi kerralla. 
Asiantuntijat erottuvat kriittisimpänä joukkona. Kunnan johdon edustajat ja 
esimiehet suhtautuvat uudistukseen myönteisemmin. Suurimpaan osaan 
työntekijöistä uudistus ei ole vaikuttanut. 

  
Kuntapalvelut Tuusulassa vuonna 2019 -tutkimus 
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Kuntapalvelututkimus toteutettiin Tuusulassa kesän 2019 aikana yhteistyössä FCGn 
kanssa. Tutkimuksessa selvitettiin tuusulalaisten mielipiteitä kunnallisten palveluiden 
laadusta ja palveluiden käytöstä. Kuntapalvelututkimuksen vakioituun 
kysymyspatteristoon liitettiin johtamisjärjestelmän uudistuksen arviointiin liittyviä 
kysymyksiä. Kuntapalvelututkimuksen tulokset valmistuivat 14.8. 
 
Kysely postitettiin 1500 satunnaisesti valitulle tuusulalaiselle eripuolille kuntaa. 
Vastaamattomille lähetettiin yksi aktivointikirje. Vastauksia saatiin 441 
vastausprosentin ollessa 29,4%. Vastaava kyselytutkimus toteutettiin Tuusula edellisen 
kerran vuonna 2016, jolloin kysely lähetettiin 1000 satunnaisesti valitulle 
tuusulalaiselle ja vastauksia saatiin 297 vastausprosentin ollessa 29,7 %. Vuonna 2011 
toteutetussa kuntapalvelututkimuksessa 1000 hengestä 405 henkilöä vastasi kyselyyn, 
joten vastausaktiivisuus oli 40,5 %. Vastausaktiivisuuden lasku kyselytutkimuksissa on 
yleinen trendi. 

Kyselyyn vastanneista asukkaista 46% eli noin puolet on 40-64 –vuotiaita ja vain 11% 
on 18-39 –vuotiaita. 39% vastanneista on 65-79 –vuotiaita. Hyrylässä asuvia vastaajia 
oli 66%, jokelalaisia 15%, kellokoskelaisia 13% ja muilla alueilla asuvia 11%. 
Tutkimuksen tuloksia verrataan aikaisemmin Tuusulassa toteutettujen vastaavien 
kyselyiden tuloksiin sekä eräiden muiden kuntien ja kaupunkien tuloksiin vuosina 
2015-2018. 

Kyselyssä pyydettiin antamaan kokonaisarvosana asuinkunnan palveluista asteikolla 4-
10. Tuusulassa kokonaisarvosanojen keskiarvo oli 7,4, kun se vertailuryhmässä oli 
keskimäärin 7,2. Tuusulassa yleisin arvosana oli 8 (kuvio 1.). Laajan 
asuinkuntaindeksin (kuvio 2.) perusteella tyytyväisyys on lisääntynyt vuodesta 2016 ja 
on vertailukuntien ja kaupunkien keskiarvon tasolla. 

Kyselyn tuloksista voidaan tarkastella palvelutyytyväisyyttä palveluryhmittäin. Yleisten 
asioiden, turvallisuuden ja tiedottamisen (kuvio 4) osalta tulokset osoittavat, että 
tuusulalaiset ovat tyytyväisiä oman asuinalueensa turvallisuuteen sekä yleiseen 
järjestykseen ja turvallisuuteen. Yli puolet vastanneista oli tyytyväisiä myös 
rakennetun ympäristön viihtyisyyteen ja kauneuteen sekä tiedottamiseen kunnan 
palveluista. Suurin osa kantaa ottaneista oli tyytyväisiä virastojen asiakaspalveluun. 
Tyytyväisyys kuntalaisten vaikutusmahdollisuuksiin (kuvio 16) on tyytyväisten osalta 
laskenut 4 prosenttiyksiköllä vuodesta 2016. Samaan aikaan tyytymättömien osuus on 
pienentynyt. Keskiarvon mukaan tyytyväisyys kuntalaisten vaikutusmahdollisuuksiin 
on samalla tasolla kuin vuonna 2016. 

Kunnan toimintaa tarkasteltaessa huomattava osa vastaajista ei osannut muodostaa 
mielipidettä näihin asioihin (kuvio 9). Tyytyväisyys kunnan talousasioiden hoitamiseen 
oli laskenut vuoden 2016 tutkimukseen verrattuna. Kunnan talousasioiden hoitoa piti 
18 % vastaajista hyvin hoidettuna (kuvio 72), 27% huonosti hoidettuna. Osuus on 
vertailuryhmän keskiarvoon nähden alhainen. Edellisestä tutkimuskerrasta 
tyytyväisten osuus on pienentynyt 13 prosenttiyksikköä. 

Kyselyyn vastanneiden asukkaiden keskuudessa tyytyväisyys kunnan omien 
luottamushenkilöiden toimintaan oli laskenut 0,34 prosenttiyksikköä (kuvio 9 ja 71). 
Luottamushenkilöiden toimintaa piti 14% vastaajista hyvänä ja 23% huonona. 63% 
vastaajista ei osannut ottaa kantaa kysymykseen. Edellisestä tutkimuskerrasta 
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tyytyväisten osuus on pienentynyt yhdeksän prosenttiyksikköä. Tulos on 
vertailukuntien ja kaupunkien keskiarvoon nähden alhainen. 

Tutkimuksessa vastaajilta kysyttiin, missä kunnan hoitamissa tai järjestämissä asioissa 
palvelua tulisi parantaa (kuvio 77). Vastaajat valitsivat korkeintaan viisi kohdetta 68 
asian listalta. Vastaajista 69 % nimesi vähintään yhden parannettavan asian, 3 % oli 
sitä mieltä, että palveluja ei tarvitse parantaa ja 28 % ei osannut ottaa asiaan kantaa. 
Useimmin viiden parannettavan asian joukkoon nousi julkinen liikenne, jonka 
parantamista piti tärkeänä 33 % kysymykseen vastanneista. 

Vastaajilta kysyttiin myös, missä kunnan hoitamissa tai järjestämissä asioissa 
panostuksia voitaisiin vähentää tai toimintaa tehostaa talouden tasapainottamiseksi 
(kuvio 78). Vastaajat valitsivat korkeintaan viisi kohdetta 68 asian listalta. 
Tehostamiskohteita nimettiin paljon harvemmin kuin panostuskohteita. Useimmin 
viiden vähennettävän/tehostettavan asian joukkoon nousi kunnan omien 
luottamushenkilöiden toiminta. Sen mainitsi 4 % kaikista vastanneista. 

Vastaajista koki itsensä onnelliseksi tai erittäin onnelliseksi asumisesta Tuusulassa 
77,4 % (kuvio 79), onnettomaksi tai erittäin onnettomaksi 8% vastaajista. Hyryläläiset 
vastaajat ovat onnellisimpia asumiseen Tuusulassa ja vähiten onnettomia. 
Onnellisuutta asumisesta Tuusulassa koetaan vähiten ja onnettomuutta eniten 
Kellokoskella asuvien vastaajien keskuudessa. 

Vastaajilta kysyttiin suosittelisivatko he Tuusulaa asuinpaikkana tutuilleen (kuvio 80). 
Varmasti suosittelisi 46 % ja todennäköisesti suosittelisi 17 %. Tuloksista on laskettu 
NPS-indeksiä vastaava Suositteluindeksi vähentämällä 'Kyllä varmasti' ja 'Kyllä 
todennäköisesti' yhteensä osuudesta 'En varmasti' ja 'En todennäköisesti' 
vastanneiden osuus. Tuusulan suositteluindeksiksi tuli 51, mitä voidaan pitää 
korkeana. 

Johtamisjärjestelmän uudistuksen osalta asukkailta kysyttiin pormestarimallin 
tunnettuutta (kuvio 81). Vastaajista 83% tietää pormestarin johtavan Tuusulan kuntaa 
(täysin samaa mieltä ja jokseenkin samaa mieltä) ja 59% kokee hänen toimivan 
kunnan kasvoina asukkaiden ja sidosryhmien suuntaan. Vastaajista 40% koki 
apulaispormestarien toimivan kunnan kasvoina. Vastaajista 65% oli kuullut 
johtamisjärjestelmän uudistuksesta. 

Vastaajilta kysyttiin miten he kokevat toimintakulttuurin muuttuneen 
johtamisjärjestelmän uudistuksen ja pormestarimalliin siirtymisen myötä (kuvio 82). 
Huomionarvoista on, että yli puolella vastaajista (52-57%) ei ollut näkemystä asiaan. 
Vastanneista 25% toimintakulttuurin muuttuneen (täysin samaa mieltä ja jokseenkin 
samaa mieltä) ja 19% vastanneista oli jokseenkin tai täysin eri mieltä. Vastaajista 25% 
koki kunnan viestinnän muuttuneen avoimemmaksi ja 24% koki päinvastoin. 
Luottamuksen ja avoimuuden katsoi parantuneen 19% vastaajista ja 26% heistä oli 
jokseenkin tai täysin eri mieltä. 18% vastaajista koki kunnan strategian ja tavoitteiden 
toteutumisen vauhdittuneen ja 27% oli asiasta jokeenkin tai täysin eri mieltä. 

Asukkailta kysyttiin myös Tuusulassa käyttöönotetuista asukkaiden osallisuutta ja 
osallistumista edistävistä toimintatavoista ja –muodoista ja niiden käytöstä (kuvio 82). 
Viimeisen kahden vuoden aikana asukkaat ovat osallistuneet tai käyttäneet eniten 
kunnan verkkosivuja (72%), kunnan asukaslehteä Elämää Tuusulassa (37%), kunnan 
verkkosivujen tapahtumakalenteria (35%), koulujen ja päiväkotien yhteistyötilaisuuksia 
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ja/tai vanhempainiltoja (18%), Tuusinfoa (17%) ja kunnan mielipide- ja palautekyselyitä 
(12%). Muiden osallistumisen tapojen käyttö jää alle 10 prosenttiyksikön. Kun 
vastauksia tarkastellaan osallistumisen ja palveluiden käytön lisäksi myös tietoisuuden 
mukaan ovat kunnan verkkosivut ylivoimaisesti käytetyin ja tunnetuin väylä. Vain 12% 
asukkaista ei ole tiennyt tai ei ole ollut kiinnostunut asiasta. 

Uudet osallistumisen tavat, kuten osallistumisalusta osallistu.tuusula.fi ja osallistuva 
budjetointi ovat jääneet vielä melko tuntemattomiksi isolle osalle kuntalaisia (kuvio 
82). Tuusulalaisista 5% on käyttänyt sähköistä osallistumisalustaa ja 29% on ollut 
tietoisia alustasta. Alueellisten kehittämisverkostojen toimintaan on osallistunut 5% 
vastaajista ja 36% heistä on ollut tietoisia verkostoista. Kehittämisverkostojen 
toimintaan on hyvin tai erittäin tyytyväisiä 20% vastaajista (kuvio 85). Vastaajista 34% 
on tietoisia osallistuvan budjetoinnin käyttöönotosta Tuusulassa, mutta 47% kaikista 
vastaajista ei tunne osallistuvaa budjetointia ollenkaan (kuvio 87). Vastaajista 45% 
kokee, että osallistuva budjetointi lisää asukkaiden aktiivisuutta ja kiinnostusta 
yhteisten asioiden hoitoon ja 42% mielestä se auttaa kohdentamaan varoja oikeisiin 
kohteisiin (kuvio 88). 

Asukkailta kysyttiin myös kunnan roolista asukkaidenhyvinvoinnin ja osallisuuden 
edistäjinä (kuvio 84). Vastaajista 47% kokee, että kaikki ovat tervetulleita mukaan 
tekemään yhdessä uutta Tuusulaa. 15% vastaajista on jokseenkin tai täysin eri mieltä 
asiassa. Vastaajista 43% kokee, että uutta Tuusulaa tehdään yhdessä asukkaiden, 
yritysten ja yhteisöjen kanssa. Eniten tietämättömyyttä tai tyytymättömyyttä on siihen 
miten olla yhteydessä päättäjiin ja kertoa mielipiteen valmistelussa olevista asioista 
sekä tietoon siitä kenen puoleen kääntyä ja mistä saada apua, kun asukkaalla on uusi 
idea oman asuinympäristön kehittämiseksi. 

Yhteenveto ja johtopäätökset väliarvioinnin tuloksista ja 
kehittämisehdotuksista 

Valtuustokauden ja johtamisjärjestelmän uudistuksen väliarviointi toteutettiin touko-
kesäkuussa 2019. Arvioinnissa huomioitiin eri kohderyhmät: asukkaat/kuntalaiset, 3. 
sektorin toimijat, henkilöstö ja luottamushenkilöt. Arvioinnit tehtiin osana Tuusulan 
osallistumista Kuntaliiton koordinoimaan USO-verkostoprojektiin (Uuden sukupolven 
organisaatiot ja johtaminen) ja sen myötä yhteistyökumppanina arvioinnin 
kyselytutkimusten toteuttamisessa oli FCG. Arvioinnit toteutettiin verkkokyselyinä sekä 
postitse lähetetyllä kyselylomakkeella 1500 satunnaisotannalla valitulle asukkaalle. 

Kyselytutkimusten mukaan Tuusulalaiset ovat onnellisia ja tyytyväisiä elämäänsä 
Tuusulassa. Eniten parannettavaa nähdään joukkoliikenteen toimivuudessa. Kunnan 
talousasioiden hoito herättää huolta asukkaiden keskuudessa. Avoimuuden koetaan 
lisääntyneen ja poliittisen johtajuuden vahvistuneen uudistusten myötä. 
Pormestarimalli on melko tunnettu asukkaiden keskuudessa ja pormestari koetaan 
kunnan kasvoina asukkaiden ja sidosryhmien suuntaan. Uudet osallistumisen tavat 
nähdään lupaavina, mutta niiden käyttö ei ole vielä laajalle levinnyttä asukkaiden 
keskuudessa. Tuusulalaiset kokevat, että kaikki ovat tervetulleita mukaan tekemään 
yhdessä uutta Tuusulaa ja että uutta Tuusulaa tehdään yhdessä asukkaiden, yritysten 
ja yhteisöjen kanssa. 

Palautetta ja kehittämisehdotuksia saatiin paljon. Kehittämisehdotuksia ja niiden 
perusteella tehtäviä toimenpiteitä on käsitelty valtuuston ja kunnanhallituksen 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 197 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

seminaareissa. Arviointien ja luottamushenkilökäsittelyjen perusteella on valmisteltu 
toteutettavaksi kehittämisehdotukset ratkaisuehdotuksineen ja aikatauluineen. 

Väliarvioinnin tulosten valossa johtamisjärjestelmän rakenteen muutoksille ei ole 
tarvetta tai perusteita. Johtamisjärjestelmän toteutus on lähtenyt hyvin käyntiin. 
Luottamushenkilötoimielimien ja muiden luottamushenkilökokousten sekä toisaalta 
luottamushenkilöiden ja viranhaltijoiden työnjakoja ja rooleja tulee edelleen käydä 
lävitse ja tarkentaa. Jatkotoimet keskittyvät myös laajemmin toimintakulttuurin ja 
toimintatapojen edelleen kehittämiseen. Toimintakulttuurin muutokset vaativat 
pidemmän aikavälin ja muutoksia on syytä arvioida uudestaan viimeistään 
valtuustokauden lopulla. 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän väliarvioinnin tulokset ja kuntapalvelut 
Tuusulassa 2019 -tutkimusten tulokset
todeta, että johtamisjärjestelmää kehitetään liitteenä olevan Toimenpiteet 
väliarvioinnin perusteella -asiakirjan mukaisesti.

---

Avattuaan asiassa keskustelun puheenjohtaja esitti ehdotustaan täydennettäväksi 
siten, että liitteenä olevaan "Toimenpiteet väliarvioinnin perusteella"-asiakirjaan 
lisätään pormestarin ja apulaispormestarien kanssa käytävät vuosittaiset 
kehityskeskustelut kauden tulostavoitteista ja että jatkotyöskentelyssä käytetään 
tarvittaessa konsulttia. Ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Päätös
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän väliarvioinnin tulokset ja kuntapalvelut 
Tuusulassa 2019 -tutkimusten tulokset
todeta, että johtamisjärjestelmää kehitetään liitteenä olevan Toimenpiteet 
väliarvioinnin perusteella -asiakirjan mukaisesti.

 

Harri Lipasti selosti asiaa kokouksessa.

Valtuusto, 02.09.2019, § 110

Liitteet
1 Kunnanhallitustyoskentelyn väliarviointi ja kehittäminen, valt 10.6.2019, khall 
19.8.2019, valt 2.9.2019
2 Johtamisjärjestelmän väliarviointi, valt 10.6.2019, khall 19.8.2019, valt 2.9.2019
3 Asukaskyselyn tulokset, valt 10.6.2019, khall 19.8.2019, valt 2.9.2019
4 Valtuustotyöskentelyn arviointi, valt 10.6.2019, khall 19.8.2019, valt 2.9.2019



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 198 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

5 Kuntalaistutkimus 2019, khall 19.8.2019, valt 2.9.2019
6 Vapaat vastaukset, khall 19.8.2019, valt 2.9.2019
7 Toimenpiteet väliarvioinnin perusteella, khall 19.8.2019 ehdotus, valt 2.9.2019

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän väliarvioinnin tulokset ja kuntapalvelut 
Tuusulassa 2019 -tutkimusten tulokset
todeta, että johtamisjärjestelmää kehitetään liitteenä olevan Toimenpiteet 
väliarvioinnin perusteella -asiakirjan mukaisesti.

 

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 495

Valmistelija / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
kansliapäällikkö

Liitteet
1 Tuusulan johtamisjärjestelmän arviointi, raportti 25 11 2020, khall 30.11.2020

Tuusula siirtyi pormestarijärjestelmään 1.6.2017 lukien. Samassa yhteydessä 
johtamisjärjestelmää ja sen tavoitteita määriteltiin laajemminkin uudelleen. 
Johtamisjärjestelmän väliarviointia tehtiin vuonna 2019 laajasti osallistaen. 
Väliarvioinnin perusteella valtuusto hyväksyi eräitä johtamisjärjestelmän 
kehittämistoimenpiteitä, joita on sen jälkeen viety eteenpäin.

Keväällä 2020 todettiin, että poliittista johtamisjärjestelmää on tarkoituksenmukaista 
arvioida ja tarpeen mukaan kehittää uutta valtuustokautta varten vielä tämän 
valtuustokauden loppuvaiheessa. Johtamisjärjestelmän arviointia ja kehittämistyötä 
tehtiin kesäkuusta 2020 alkaen laajasti kuntalaisia, henkilöstöä ja luottamushenkilöitä 
osallistaen. Yhteistyökumppanina arviointityössä oli FCG konsultointi oy / 
kehitysjohtaja Jarmo Asikainen ja johtava konsultti Anni Antila. 

Arviointi suoritettiin monitahoarviointina hyödyntäen luottamushenkilötoimielinten 
seminaareja sekä ryhmä- ja yksilöhaastatteluja. Aineistona hyödynnettiin 
johtamisjärjestelmän uudistamiselle asetettuja tavoitteita 2017 ja vuonna 2019 
toteutetun väliarvioinnin tuloksia. Haastatteluissa kuultiin pormestaria ja 
apulaispormestareita, poliittisen johtoryhmän jäseniä, valtuustoryhmien ja 
lautakuntien puheenjohtajia ja muita avainhenkilöitä sekä kansliapäällikköä ja 
toimialueiden johtoryhmiä. Osa haastatteluista toteutettiin ryhmähaastatteluina. 
Arviointilaisuuksia toteutettiin neljä: valtuuston ja kunnanhallituksen seminaarit sekä 
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lautakuntien ja johtoryhmien yhteistilaisuudet. Valtuustoseminaarin pohja-aineistona 
käytettiin arvioinnissa siihen mennessä koostunutta aineistoa ja sen keskeisempiä 
osoita. 

Työskentelystä on laadittu 26.11.2020 päivätty loppuraportti. Raportissa on 
johtamisjärjestelmän arviointia ja kehittämisen osa-alueita jäsennetty 
organisaatiouudistuksen kolmesta tavoitteesta: Organisaation toimintakulttuuri; 
johtaminen ja johtamisjärjestelmä sekä kunnan ja kuntalaisen rooli.  Raporttiin 
sisältyvät myös konkreettiset toimenpide-ehdotukset, jotka on myös jäsennetty em. 
kolmen tavoitteen / painopisteen alle.

Kehittämisehdotuksia, jotka sisältyvät painopisteiden "organisaation 
toimintakulttuuri" ja "kunnan ja kuntalaisen rooli", voidaan valmistella ja viedä tarpeen 
mukaan toteutukseen heti ja ilman, että ne vaatisivat hallintosäännön 
muutoksia.  Painopisteen "johtaminen ja johtamisjärjestelmä" alla olevat toimenpide-
ehdotukset on pääosin sellaisia, joiden toteuttamista on tarkoituksenkaista arvioida 
seuraavan valtuustokauden alussa.  Valmistelutyötä tältäkin osin on tarpeen tehdä.      

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi Tuusulan kunnan johtamisjärjestelmän vaiheen 2. raportin
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

merkitsee tiedoksi raportin
toteaa, että hallintosäännön muutoksia mahdollisesti vaativat toimenpide-
ehdotukset päätetään tulevan valtuustokauden alussa.

___

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Tuija Reinikainen esitti, että asia 
palautetaan valmisteluun. Esitys hyväksyttiin yksimielisesti.

Päätös
Asia palautetiin valmisteltavaksi.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 200 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

1.  
2.  
3.  
4.  

Kunnanhallitus, § 470,23.11.2020
Kunnanhallitus, § 496, 30.11.2020

§ 496
Tuusulan Jäähalli Oy, osakkeiden ostaminen Tuusulan kunnalle (poistettu listalta)

TUUDno-2020-2768

Kunnanhallitus, 23.11.2020, § 470

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Tuusulan kunta omistaa 51,5 % kuntakonserniin kuuluvan Tuusulan Jäähalli Oy:n 
osakkeista. Yhtiöllä on kaksi osakesarjaa. Jääaikaan oikeuttavat kantaosakkeet (A-
sarja) ja jääaikaan oikeuttamattomat osakkeet (B-sarja), jotka ovat Tuusulan kunnan 
osakkeita. Molemmilla osakkeilla on yhtäläinen äänioikeus ja oikeus osinkoon.

Tuusulan Jäähalli Oy:n omistus jakaantuu tällä hetkellä seuraavasti:

Tuusulan kunta                            420 B-Sarjan osaketta
Tuuskiekko ry.                              325 A-sarjan osaketta
Tuusula Ringette ry.                       48 A-sarjan osaketta
Tuusulan Luistelijat ry.                   23 A-sarjan osaketta

 

Tuusulan Jäähalli Oy:n toimialana on omistaa ja hallita urheilukeskuksen alueella 
olevaa jäähallirakennusta laitteineen ja rakenteineen. Jäähallirakennus sijaitsee 
Tuusulan kunnan vuokratontilla. Tuusulan Jäähalli Oy:n omistaman 
jäähallirakennuksen vieressä sijaitsee Tuusulan kunnan suorassa omistuksessa oleva 
jäähalli.

Tuusulan kunnan strategisena tavoitteena on kehittää Tuusulan urheilukeskuksen 
toimintoja mm. jääurheilun osalta. Nykyinen omistusrakenne ei mahdollista alueen ja 
jääurheilun pitkäjänteistä kehittämistä.

Tuusulan kunta on käynyt Tuuskiekko ry:n kanssa neuvotteluja yhdistyksen 
omistamien osakkeiden ostamisesta Tuusulan kunnalle. Neuvottelut kaupan 
yksityiskohdista ovat vielä kesken, ja tavoitteena on päästä kaupan yksityiskohdista 
sopimukseen lähipäivien aikana.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 7.12.2020 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 30.11.2020 pidettävässä kokouksessa.

 

Markku Vehmas selosti asiaa.
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Harri Lipasti, Mika Mäki-Kuhna ja Jani Peltonen olivat esteellisiä ja poistuivat 
kokouksesta pykälän käsittelyn ja päätöksenteon ajaksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

jättää asian pöydälle.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 496

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Kauppakirjaluonnos Tuusulan Jäähalli Oy 2020 final, khall 30.11.2020

Tuusulan kunta (”Ostaja”) on päässyt Tuuskiekko ry:n (”Myyjä”) kanssa alustavaan 
sopimukseen Tuusulan Jäähallin Oy:n (”Yhtiö”) osakkeiden ostamisesta.

Neuvoteltu osakkeiden kauppahinta on 205 000 euroa. Osakkeiden kauppahinta 
perustuu Yhtiön substanssiarvoon. Yhtiön tilinpäätöksen 12/2019 taseen mukaan 
laskettu substanssiarvo on 469 000 euroa, josta Tuuskiekko ry:n 39,8% osuus on 
187 000 euroa. Jos substanssiarvoa oikaistaisiin jäähallirakennuksen teknisellä 
nykyarvolla, muodostuisi Yhtiön korjattu substanssiarvo tasearvojen mukaan 
laskettua arvoa korkeammaksi.

Alla on kuvattu suunnitellun kaupan kannalta keskeiset sopimusehdot:

 
Myyjän jääaikavuoroja koskevat sopimukset pysyvät sellaisinaan voimassa 
30.4.2021 saakka. Myyjä siirtää jääaikavuoroja koskevat sopimukset 
kauppakirjan allekirjoituksin Yhtiölle.
Myyjä luopuu oikeudesta myydä jääaikavuoroja tämän kauppakirjan 
allekirjoitushetkestä alkaen
Ostaja sitoutuu myötävaikuttamaan yhtiökokouksessa Yhtiön 
osakkeenomistajana omistaen kaupan jälkeen 90,1 %:a yhtiön koko 
osakekannasta, siihen, että Yhtiön jääaikavuoroja jaettaessa kaudella 3.8.2020 - 
30.4.2021, Myyjälle annetaan maksuttomia jääaikavuoroja yhteensä enintään 
255 tuntia.

Osakeyhtiölain mukaan osakkeenomistajalla, jolla on enemmän kuin 90 % yhtiön 
osakkeista ja kaikkien osakkeiden tuottamasta äänimäärästä (lunastaja), on oikeus 
käyvästä hinnasta lunastaa muiden osakkeenomistajien osakkeet. 
Osakkeenomistajalla, jonka osake voidaan lunastaa, on vastaavasti milloin tahansa 
lunastusedellytysten täyttyessä oikeus vaatia osakkeensa lunastamista.

Vaikka Tuusulan kunnan omistus Yhtiön osakkeista nousisi kaupan myötä yli 90 %:n, 
kunta ei kuitenkaan käytä aktiivisesti lunastusoikeuttaan. Mahdollisesta 
loppuosakkeiden lunastuksesta voidaan tehdä myöhemmin tarpeen vaatiessa 
erillinen päätös.
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Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää 

ostaa Tuuskiekko ry:ltä 325 Tuusulan Jäähalli Oy:n A-sarjan osaketta 205 000,00 
euron kauppahinnalla, liitteenä olevan kauppakirjan mukaisesti 
valtuuttaa talousjohtajan päättämään tarvittaessa vähäisistä ja teknisluonteisista 
muutoksista liitteenä olevaan kauppakirjaan ja allekirjoittamaan kauppakirjan 
Tuusulan kunnan puolesta
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

päättää lisätä vuoden 2021 talousarvioon 205 000,00 euron määrärahan 
Tuusulan Jäähalli Oy:n osakkeiden hankintaa varten.

Päätös
Asia poistettiin puheenjohtajan esityksestä esityslistalta.
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Kunnanhallitus, § 480,30.10.2017
Kunnanhallitus, § 406,19.11.2018
Kunnanhallitus, § 477,25.11.2019
Kunnanhallitus, § 497, 30.11.2020

§ 497
Kuntakonsernin maksuliikenteen hoito ajalla 1.1.2021 - 31.12.2021

TUUDno-2017-999

Kunnanhallitus, 30.10.2017, § 480

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Liitteet
1 Tarjous Osuuspankki 2017.pdf

Tuusulan kunta kilpailutti touko-kesäkuussa 2011 (viranhaltijapäätös 36/2011) 
kuntakonsernin maksuliikenteen hoidon ajalle 1.9.2011 - 31.8.2014 +1 +1 vuotta. 
Kunta valitsi Keski-Uudenmaan Osuuspankin Tuusulan kuntakonsernin 
maksuliikenteen hoitajaksi ajalle 1.9.2011 - 31.8.2014 +1 +1 vuotta. 
Maksuliikennesopimusta on jatkettu talousjohtajan päätöksellä Keski-Uudenmaan 
Osuuspankin kanssa 1.9.2014 - 31.8.2015 ja 1.9.2015 - 31.8.2016 ja 1.9.2016 – 
31.12.2017

Konsernitiliin on liitetty 2 miljoonan euron luottolimiitti. Kuntakonsernin keskeiset 
tuloerät on ohjattu Keski-Uudenmaan Osuuspankissa oleville tileille, joilta myös 
lähtevä rahaliikenne hoidetaan pääosin. Muita pankkeja on käytetty lähtevien 
maksujen hoitoon siinä määrin kuin niissä oleville kuntakonsernin tileille on kertynyt 
saapuvia maksuja.

Maksuliikenteestä ja konsernitilin käytöstä on tehty Keski-Uudenmaan Osuuspankin 
kanssa kuntakonsernia koskeva sopimus. 

Kunta on neuvotellut Keski-Uudenmaan Osuuspankin kanssa 
maksuliikennesopimuksen jatkamisesta. Pankki ei enää maksaisi 6.9.2017 tehdyn 
tarjouksen mukaan Tuusulan kunnan konsernitilille tai muille maksuliiketileille korkoa. 
Voimassaolevan sopimuksen mukaan korkoa maksetaan konsernitilin yhteen 
lasketuille varoille 0,25 % - yksikköä yli 1 kk:n euriborin. Muilta osin sopimuksen ehdot 
säilyisivät entisellään.

Maksuliikennesopimuksen jatkamista Keski-Uudenmaan Osuuspankin kanssa 
puoltavat seuraavat seikat:

Keski-Uudenmaan Osuuspankki ei peri palvelumaksuja konsernitilipalvelusta 
eikä siihen liittyvistä maksuliikepalveluista. Maksuliikennepalveluiden 
vuosikustannus ei näin myöskään ylitä hankintalain 15 §:n mukaisia 
kynnysarvoja.
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kunnan taloushallinnossa on meneillään useita isoja muutoksia (esim. 
keskeisten talousprosessien uudistaminen), minkä vuoksi on 
tarkoituksenmukaista lykätä maksuliikennekilpailutusta myöhempään 
ajankohtaan
Keski-Uudenmaan Osuuspankin tarjoama palvelu on toiminut kokonaisuutena 
hyvin.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää

jatkaa Keski-Uudenmaan Osuuspankin kanssa tehtyä Tuusulan kuntakonsernin 
maksuliikenteen hoitosopimusta ajalle 1.1.2018 - 31.12.2018, Keski-Uudenmaan 
Osuuspankin 6.9.2017 tekemän tarjouksen mukaisesti.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 19.11.2018, § 406

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Liitteet
1 Keski-Uudenmaan Osuuspankki, tililimiittitarjous 1.11.2018

Tuusulan kunta kilpailutti touko-kesäkuussa 2011 (viranhaltijapäätös 36/2011) 
kuntakonsernin maksuliikenteen hoidon ajalle 1.9.2011 - 31.8.2014 +1 +1 vuotta. 
Kunta valitsi Keski-Uudenmaan Osuuspankin Tuusulan kuntakonsernin 
maksuliikenteen hoitajaksi ajalle 1.9.2011 - 31.8.2014 +1 +1 vuotta. 
Maksuliikennesopimusta on jatkettu talousjohtajan päätöksellä Keski-Uudenmaan 
Osuuspankin kanssa 1.9.2014 - 31.8.2015, 1.9.2015 - 31.8.2016 ja 1.9.2016 – 
31.12.2017 sekä kunnanhallituksen päätöksellä 1.1.2018 – 31.12.2018.

Konsernitiliin on liitetty 2 miljoonan euron luottolimiitti. Kuntakonsernin keskeiset 
tuloerät on ohjattu Keski-Uudenmaan Osuuspankissa oleville tileille, joilta myös 
lähtevä rahaliikenne hoidetaan pääosin. Muita pankkeja on käytetty lähtevien 
maksujen hoitoon siinä määrin kuin niissä oleville kuntakonsernin tileille on kertynyt 
saapuvia maksuja.
 
Maksuliikenteestä ja konsernitilin käytöstä on tehty Keski-Uudenmaan Osuuspankin 
kanssa kuntakonsernia koskeva sopimus.  

Kunta on neuvotellut Keski-Uudenmaan Osuuspankin kanssa 
maksuliikennesopimuksen jatkamisesta. Tuusula maksaisi jatkossa tililimiitin käytöstä 
1 kk euribor viitekoron lisättynä 0,14 % marginaalilla siten, että viitekoron arvo olisi 
jatkossa aina vähintään nolla. Vuoden 2018 osalta viitekorolle ei ole määritelty 
miniminimiarvoa. Muilta osin sopimuksen ehdot säilyisivät entisellään.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 33/2020 205 ( )219
Kunnanhallitus 30.11.2020

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Maksuliikennesopimuksen jatkamista Keski-Uudenmaan Osuuspankin kanssa 
puoltavat seuraavat seikat:

Keski-Uudenmaan Osuuspankki ei peri palvelumaksuja konsernitilipalvelusta 
eikä siihen liittyvistä maksuliikepalveluista. Maksuliikennepalveluiden 
vuosikustannus näin myöskään ylitä hankintalain 15 §:n mukaisia kynnysarvoja. 
Sote-toimintojen siirto Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymään aiheuttaa 
merkittäviä muutoksia sekä ylimääräistä selvittelytyötä kunnan 
maksuliikenteeseen vuoden 2019 alussa, minkä vuoksi on tarkoituksenmukaista 
lykätä maksuliikennekilpailutusta myöhempään ajankohtaan
Keski-Uudenmaan Osuuspankin tarjoama palvelu on toiminut kokonaisuutena 
hyvin.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö

Kunnanhallitus päättää

jatkaa Keski-Uudenmaan Osuuspankin kanssa tehtyä Tuusulan kuntakonsernin 
maksuliikenteen hoitosopimusta ja 2 milj. euron tililimiittisopimusta ajalle 
1.1.2019 - 31.12.2019 liitteenä olevan tarjouksen ehtojen mukaisesti.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 25.11.2019, § 477

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Tuusulan kunta kilpailutti touko-kesäkuussa 2011 (viranhaltijapäätös 36/2011) 
kuntakonsernin maksuliikenteen hoidon ajalle 1.9.2011–31.8.2014 +1 +1 vuotta. Kunta 
valitsi Keski-Uudenmaan Osuuspankin Tuusulan kuntakonsernin maksuliikenteen 
hoitajaksi ajalle 1.9.2011–31.8.2014 +1 +1 vuotta. Maksuliikennesopimusta on jatkettu 
talousjohtajan päätöksillä Keski-Uudenmaan Osuuspankin (nyk. Uudenmaan 
Osuuspankki) kanssa 1.9.2014 - 31.12.2017 sekä kunnanhallituksen päätöksellä 
1.1.2018–31.12.2018 ja 1.1.–31.12.2019.

Konsernitiliin on liitetty kahden miljoonan euron luottolimiitti. Kuntakonsernin 
keskeiset tuloerät on ohjattu Uudenmaan Osuuspankissa oleville tileille, joilta myös 
lähtevä rahaliikenne hoidetaan pääosin. Muita pankkeja on käytetty lähtevien 
maksujen hoitoon siinä määrin, kuin niissä oleville kuntakonsernin tileille on kertynyt 
saapuvia maksuja.
 
Maksuliikenteestä ja konsernitilin käytöstä on tehty Keski-Uudenmaan Osuuspankin 
kanssa kuntakonsernia koskeva sopimus.  
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Kunta on neuvotellut Uudenmaan Osuuspankin kanssa maksuliikennesopimuksen 
jatkamisesta. Sopimuksen ehdot säilyisivät kaikilta osin entisellään. Pankki ei maksa 
tilin talletussaldolle korkoa. Tuusula maksaisi jatkossa tililimiitin käytöstä 1 kk euribor 
viitekoron lisättynä 0,14 % marginaalilla siten, että viitekoron arvo olisi jatkossa aina 
vähintään nolla.  

Maksuliikennesopimuksen jatkamista Uudenmaan Osuuspankin kanssa puoltavat 
seuraavat seikat:

Uudenmaan Osuuspankki ei peri palvelumaksuja konsernitilipalvelusta eikä 
siihen liittyvistä maksuliikepalveluista. Maksuliikennepalveluiden vuosikustannus 
näin myöskään ylitä hankintalain 15 §:n mukaisia kynnysarvoja
Uudenmaan Osuuspankki ei maksa tilin talletussaldolle korkoa, mutta sitoutuu 
siihen, että negatiivista talletuskorkoa ei peritä sopimusaikana
Uudenmaan Osuuspankin tarjoama palvelu on toiminut kokonaisuutena hyvin.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

jatkaa Uudenmaan Osuuspankin kanssa tehtyä Tuusulan kuntakonsernin 
maksuliikenteen hoitosopimusta ja 2 milj. euron tililimiittisopimusta ajalle 
1.1.2020–31.12.2020.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 497

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Tuusulan kunta kilpailutti vuonna 2011 (viranhaltijapäätös 36/2011) kuntakonsernin 
maksuliikenteen. Kunta valitsi Keski-Uudenmaan Osuuspankin (nykyisin Uudenmaan 
Osuuspankki) Tuusulan kuntakonsernin maksuliikenteen hoitajaksi ajalle 1.9.2011 - 
31.8.2014 +1 +1 vuotta. Maksuliikennesopimusta on jatkettu Uudenmaan 
Osuuspankin kanssa talousjohtajan päätöksillä 1.9.2014 - 31.12.2017 sekä 
kunnanhallituksen päätöksillä vuosille 2018 - 2020.

Konsernitiliin on liitetty kahden miljoonan euron luottolimiitti. Kuntakonsernin 
keskeiset tuloerät on ohjattu Uudenmaan Osuuspankissa oleville tileille, joilta myös 
lähtevä rahaliikenne hoidetaan pääosin. Muita pankkeja on käytetty lähtevien 
maksujen hoitoon siinä määrin, kuin niissä oleville kuntakonsernin tileille on kertynyt 
saapuvia maksuja.
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Maksuliikenteestä ja konsernitilin käytöstä on tehty Uudenmaan Osuuspankin kanssa 
kuntakonsernia koskeva sopimus. Kunta maksaa maksuliiketiliin liitetyn luottolimiitin 
käytöstä 1 kk euribor-viitekoron lisättynä 0,14 % marginaalilla siten, että viitekoron 
arvo on aina vähintään nolla. 

Uudenmaan Osuuspankki on aloittanut negatiivisen talletuskoron veloittamisen 
1.7.2020 alkaen siten, että ns. nollapatjan (talletussaldon osuus, josta ei peritä 
negatiivista korkoa) korko on

10 milj. euroa 30.6.2021 saakka
7 milj. euroa 1.7.2021-30.6.2022
4 milj. euroa 1.7.2022 à

Negatiivinen talletuskorko on EKP:n yön yli-talletusten korko (tällä hetkellä -0,50 %).

Maksuliikennesopimuksen jatkamista Uudenmaan Osuuspankin esitetään jatkettavan 
vuoden 2021 ajaksi, sillä:

Uudenmaan Osuuspankki ei peri palvelumaksuja konsernitilipalvelusta eikä 
siihen liittyvistä maksuliikepalveluista. Maksuliikennepalveluiden vuosikustannus 
näin myöskään ylitä hankintalain 15 §:n mukaisia kynnysarvoja.
Ns. nollapatjan osuus on markkina- ja korkotilanteeseen sekä kunnan 
likviditeetinhallinnan näkökulmasta kohtuullisella tasolla vielä vuonna 2021
Uudenmaan Osuuspankin tarjoama palvelu on toiminut kokonaisuutena hyvin.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

jatkaa Uudenmaan Osuuspankin kanssa tehtyä Tuusulan kuntakonsernin 
maksuliikenteen hoitosopimusta ja 2 milj. euron tililimiittisopimusta ajalle 
1.1.2021 - 31.12.2021.
kilpailuttaa maksuliikennepalvelut kevään 2021 aikana siten, että uusi 
maksuliikenteen hoitosopimus astuisi voimaan viimeistään vuoden 2022 alusta 
alkaen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 498
Viestinnän, markkinoinnin ja sisällöntuotannon palvelut, liittyminen Sarastia Oy:n tulevaan 
kilpailutukseen ja sopimukseen

TUUDno-2020-2778

Valmistelija / lisätiedot:
Inkeri Kontiola
inkeri.kontiola@tuusula.fi
hankintasuunnittelija

Taustaa

Tuusulan kunnalla ei tällä hetkellä ole voimassa olevaa yhtenäistä sopimusta 
viestinnän, markkinoinnin ja sisällöntuotannon palveluista. Toimeksiantoja on 
hankittu tarpeen mukaan tilaajan parhaaksi katsomalta taholta. Kunta on hankkinut 
sekä viestinnän ja markkinoinnin strategista apua eritoten brändimarkkinoinnin 
suunnittelun ja toteuttamisen osalta sekä eritoten taktisempaa mainonnan ja 
markkinoinnin sisällöntuotantoa, kuten graafista suunnittelua, videoiden tuotantoa ja 
sosiaalisen median sisällöntuotantoa ja mainontaa.

Tuusulan kunnalla on tarve sopimukseen, joka kattaa monet kunnan tarvitsemat 
viestinnän, markkinoinnin ja sisällöntuotannon palvelut. Tilaajaa sitomaton arvio 
hankinnan arvosta on noin 85 000 euroa vuodessa.

Yhteishankintayksikkö

Sarastia Oy tuottaa palveluja omistajilleen. Omistajina voivat olla kunnat, kaupungit, 
kuntayhtymät ja kuntien omistamat yhtiöt. Omistajuuden kautta asiakkaat voivat 
ostaa palveluja ilman kilpailutusta. Sarastia Oy on yhteishankintayksikkö, jolta kunta-
asiakkaat voivat tietyin edellytyksin hankkia kilpailuttamia tavaroita ja palveluja 
järjestämättä omaa tarjouskilpailua.

Hankintalain 4 §:n mukaan yhteishankintayksiköllä tarkoitetaan lain 5 §:ssä 
tarkoitettua hankintayksikköä, joka tarjoaa yhteishankintatoimintoja ja mahdollisesti 
hankintojen tukitoimintoja sen suoraan tai välillisesti omistaville hankintayksiköille tai 
sellaisille hankintayksiköille, joiden oikeudesta käyttää yhteishankintayksikön 
toimintoja on erikseen säädetty. Edellytyksenä on, että yhteishankintayksikkö toimii 
edellä mainittujen tehtävien hoitamiseksi, ja että se on nimenomaisesti perustettu 
hoitamaan näitä tehtäviä, taikka näiden tehtävien hoitaminen on säädetty tai 
määrätty yhteishankintayksikön toimialaksi.

Hankintalain 20 §:n mukaan hankintayksikkö voi hankkia tavaroita ja palveluita 
yhteishankintayksiköltä taikka tehdä tavara-, palvelu- ja rakennusurakkahankintoja 
käyttäen yhteishankintayksikön tekemää hankintasopimusta, laissa tarkoitettua 
puitejärjestelyä taikka laissa tarkoitettua dynaamista hankintajärjestelmää. 
Hankintayksikön katsotaan täyttäneen hankintalain mukaiset velvoitteensa, kun se 
hankkii tavaroita tai palveluja yhteishankintayksiköltä taikka hankkii tavaroita, 
palveluja taikka rakennusurakoita käyttäen yhteishankintayksikön tekemää 
hankintasopimusta, laissa tarkoitettua puitejärjestelyä taikka laissa tarkoitettua 
dynaamista hankintajärjestelmää.
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Tuusulan kunta on omistajaosakkaana Sarastia Oy:ssä, joka tarjoaa 
yhteishankintatoimintoja. Näin ollen Tuusulan kunta voi halutessaan liittyä Sarastia Oy:
n kilpailuttamiin sopimuksiin.

Viestinnän, markkinoinnin ja sisällöntuotannon palvelut

Sarastia Oy pyytää itselleen ja asiakkailleen tarjouksia markkinointiin, viestintään, 
mediaseurantaan ja sisällöntuotantoon liittyvistä asiantuntijapalveluista. 
Kilpailutuksen kohteena ovat valmiit mediasisällöt sekä niiden laatimiseen, seurantaan 
ja jakeluun liittyvä suunnittelutyö. Tilattavat sisällöt liittyvät esimerkiksi 
videotuotantoon, sosiaalisen median sisällöntuotantoon, sisältömarkkinointiin, 
printtigrafiikkaan, televisiomainontaan tai verkkosisällöntuotantoon. Sopimus sisältää 
sisällöntuotannon lisäksi strategisen suunnittelun ja mediaseurannan palveluja. 
Tuotettavat sisällöt kytkeytyvät tilaajien tavoitteisiin, jotka liittyvät esimerkiksi 
myynninedistämiseen, kuntamarkkinointiin, tiedottamiseen tai vaikuttajaviestintään. 
Sopimuksen sisällä voidaan tilata yksittäisiä töitä tai pitkän aikajänteen kampanjoita 
suunnitteluineen.

Tarjouspyyntö julkaistaan vuoden 2020 loppuun mennessä, ja tavoitteena on solmia 
hankintasopimukset alkuvuodesta 2021. Sopimus tulee olemaan useamman 
toimittajan puitesopimus, joka on voimassa 48 kuukautta.

Tuusulan kunnan kaikki toimialat voivat hyödyntää sopimusta.

Sarastia Oy:n asiakkaille ei aseteta määräostovelvoitetta. Sarastia Oy ei veloita 
asiakkaitaan palveluistaan, vaan kattaa kulunsa toimittajalta perittävällä 
palvelumaksulla. Sarastia Oy perii valitulta sopimustoimittajalta kaikista 
sopimuksenalaisista myynneistä komissiomaksun, joka on keskimäärin 1 %.

Hyödyt Tuusulan kunnalle

Liittymällä Sarastia Oy:n hankintasopimukseen säästetään kilpailutuksen 
aiheuttamissa prosessikustannuksissa ja saadaan yhteishankinnan tuottama 
volyymietu. Tuusulan kunnalle ei ole saatavissa lisäetua omalla kilpailutuksella. Lisäksi 
sitoutumalla hankintaan jo sen valmisteluvaiheessa, Tuusulan kunta pääsee 
vaikuttamaan tarjouspyynnön ja sopimuksen sisältöön sekä nimeämään edustuksen 
tarjousten vertailuun ja laadun arvioimiseen.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

että Tuusulan kunta liittyy Sarastia Oy:n viestinnän, markkinoinnin ja 
sisällöntuotannon palvelut -kilpailutukseen ja sen tuloksena syntyviin 
hankintasopimuksiin koko sopimuskaudeksi
valtuuttaa talouden ohjauksen palvelualueen talouspäällikön allekirjoittamaan 
Sarastia Oy:lle toimitettavan sitoumuksen yhteishankintaan liittymisestä koskien 
viestinnän, markkinoinnin ja sisällöntuotannon palvelut -hankintaa
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, § 243,03.06.2019
Kunnanhallitus, § 499, 30.11.2020

§ 499
Veteraanitoimikunta, varajäsenen nimeäminen Aarre Lindforsin tilalle

TUUDno-2019-1180

Kunnanhallitus, 03.06.2019, § 243

Veteraanitoimikunnan toiminta on Tuusulassa katsottu tarpeelliseksi viranomaisten 
sekä veteraanien, veteraanijärjestöjen ja sotainvalidien yhteistoiminnan kannalta.

Veteraanitoimikuntaan on kuulunut jäseninä ja heidän varajäseninään kaksi (2) 
kunnan edustajaa sekä yksi jäsen ja varajäsen kustakin seuraavasta järjestöstä:

- Tuusulan Sotaveteraanit ry
- Tuusulan Rintamaveteraanit ry
- Sotainvalidien Veljesliiton Järvenpään Seudun osasto ry
- Sotainvalidien Veljesliiton Keravan Seudun osasto ry

Kunnanhallitus on aiemmin valinnut kaksi jäsentä ja varajäsentä ja oikeuttanut 
järjestöt itse nimeämään omat jäsenensä ja varajäsenensä.

Kunnan edustajina edellisellä toimikaudella olivat Antti Simola (Matti Kulmala) ja Erkki 
Mäkilä (Kalervo Kärpänoja).

Veteraanijärjestöt ovat esittäneet, että kunnanhallitus asettaisi veteraanitoimikunnan 
toimikaudeksi 1.6.2019-31.5.2021 ja nimeäisi jäseniksi järjestöjen ehdotusten 
mukaisesti seuraavat henkilöt ja henkilökohtaiset varajäsenet:

• Tuusulan Sotaveteraanit ry:
Jorma Riissanen, varajäsenenä Leena Jäntti

• Tuusulan Rintamaveteraanit ry:
Tuula Lind, varajäsenenä Aarre Lindfors

• Sotainvalidien Veljesliiton Järvenpään Seudun osasto ry:
Taisto Vanhapelto, varajäsenenä Seija Toivonen

• Sotainvalidien Veljesliiton Keravan Seudun osasto ry:
Jaakko Torppa, varajäsenenä Ritva Nordberg-Koivunen

Lisäksi veteraanijärjestöt ovat esittäneet, että Tuusulan kunnan edustajiksi valittaisiin 
kaksi jäsentä sekä kaksi varajäsentä järjestöjen ehdottamista seuraavista henkilöistä:

Tuusulan Sotaveteraanit ry:
Erkki Mäkilä, varajäsenenä Kalervo Kärpänoja

Tuusulan Rintamaveteraanit ry
Antti Simola, varajäsenenä Matti Kulmala

Muut järjestöt eivät ole nimenneet ehdokkaita kunnan edustajiksi.
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Toimikunta valitsee keskuudestaan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. Tasa-
arvolain säännösten vaatimuksista on perusteltu syy poiketa jäseniä valittaessa, kun 
valitaan edustajiksi veteraaneja.

Lisätiedot: johdon assistentti, veteraanitoimikunnan sihteeri Minna Mäkitalo, p. 040 
314 3002

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

asettaa veteraanitoimikunnan toimikaudeksi 6/2019-5/2021 seuraavasti:
Jäsen Henkilökohtainen varajäsen
Jaakko Torppa Ritva Nordberg-Koivunen
Jorma Riissanen Leena Jäntti
Tuula Lind Aarre Lindfors
Taisto Vanhapelto Seija Toivonen
 

 

nimetä Tuusulan kunnan edustajaksi kaksi (2) jäsentä ja heille henkilökohtaiset 
varajäsenet eli

Jäsen Henkilökohtainen varajäsen
Erkki Mäkilä        Kalervon Kärpänoja
Antti Simola Matti Kulmala
 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 30.11.2020, § 499

Valmistelija / lisätiedot:
Kirsi Kurtti
kirsi.kurtti@tuusula.fi
kunnanlakimies

Tuusulan Rintamaveteraanit ry esittää, että Aarre Lindforsin tilalle Tuula Lindin 
henkilökohtaiseksi varajäseneksi valitaan Eija Seuna.

Eron myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää

valita Aarre Lindforsin tilalle veteraanitoimikunnan varajäseneksi jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi Eija Seunan.
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Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Eija Seuna, Tuusulan Sotaveteraanit ry, Tuusulan Rintamaveteraanit ry, 
veteraanitoimikunta/ Minna Mäkitalo
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§ 500
Toimielinten pöytäkirjojen otto-oikeus

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää, ettei alla mainituissa toimielinten pöytäkirjoissa käsiteltyjä 
asioita oteta kuntalain 92 §:n nojalla kunnanhallituksen käsiteltäväksi:        

kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta 19.11.2020                              
kuntakehityslautakunta 18.11.2020                               
tekninen lautakunta 17.11.2020                

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 501
Viranhaltijapäätösten otto-oikeus

Talousjohtaja
rahoitus- tai maksuliikennepäätös:
§ 68 Kassalainan nostaminen, 17.11.2020

Kansliapäällikkö
muu päätös:
§ 56 Tuusulan kunnan hallinnassa olevien tilojen käytön rajoittaminen tilapäisesti 
koronavirusepidemiasta johtuvan erityistilanteen vuoksi 28.11.2020 alkaen, 30.11.2020

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Kunnanhallitus päättää, ettei yllä mainittuja viranhaltijapäätöksiä oteta kuntalain 92 §:
n nojalla kunnanhallituksen käsiteltäväksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 502
Ilmoitusasiat

Kunnanhallituksen tietoon saatetaan seuraavat ilmoitusluontoiset asiat:

Tuusulan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan kannanotto Keusoten 
suunnitelmiin lopettaa ikäihmisten päivätoiminta nykymuodossaan.

19.11.2020 Valtiovarainministeriö: Kuntien harkinnanvaraisen valtionosuuden 
korotuksen myöntäminen vuonna 2020, mom 28.90.30

Pöytäkirjoja
Keski-Uudenmaan sote, yhtymähallitus 10.11.2020
Uudenmaan liitto, maakuntahallitus 16.11.2020

Kokouskutsuja
Keski-Uudenmaan sote, yhtymähallitus 24.11.2020
HSL, hallitus 24.11.2020
Helsingin ja Uudenmaan sairaanhoitopiiri, hallitus 30.11.2020
Uudenmaan päihdehuollon kuntayhtymä, yhtymäkokous 9.12.2020
Oy Apotti Ab, ylimääräinen yhtiökokous 18.12.2020

 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, pormestari

Merkittiin tiedoksi.
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§ 503
Muut asiat

Selostus Tuusulan kunnassa toteutetuista koronarajoitustoimenpiteistä.
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Muutoksenhakukielto
§483, §484, §485, §486, §487, §488, §489, §490, §491, §492, §493, §495, §496, §500, 
§501, §502, §503

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei saa tehdä kuntalain 136 §:n mukaan oikaisuvaatimusta eikä 
kunnallisvalitusta, koska päätös koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa.
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Oikaisuvaatimus
§494, §497, §498, §499

Oikaisuvaatimusohje
Päätökseen ei saa hakea muutosta valittamalla. Oikaisuvaatimuksen saa tehdä se, 
johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös 
välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan jäsen.
Oikaisuvaatimus on tehtävä 14 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

Tiedoksisaanti
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua 
siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, 7 päivän 
kuluttua kirjeen lähettämisestä, 3 päivän kuluttua sähköpostin lähettämisestä, 
saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen 
merkittynä aikana.
Tiedoksisaantipäivää tai sitä päivää, jona päätös on asetettu nähtäväksi yleiseen 
tietoverkkoon, ei lueta määräaikaan.

Oikaisuvaatimuksen muoto ja sisältö
Oikaisuvaatimus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta.
Oikaisuvaatimuksessa on ilmoitettava
- päätös, johon haetaan muutosta
- miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 
tehtäväksi
- perusteet, joilla muutosta vaaditaan
- muutoksenhakijan nimi ja kotikunta
- postiosoite ja puhelinnumero, joihin asiaa koskevat ilmoitukset muutoksenhakijalle 
voidaan toimittaa.
Jos oikaisuvaatimuksen tekijän puhevaltaa käyttää hänen laillinen edustajansa tai 
asiamiehensä, kirjelmässä on ilmoitettava myös tämän nimi ja kotikunta. Asiamiehen, 
ellei tämä ole asianajaja tai julkinen oikeusavustaja, on liitettävä 
oikaisuvaatimuskirjelmään valtakirja.
Oikaisuvaatimuksessa on lisäksi ilmoitettava postiosoite ja puhelinnumero, joihin 
asiaa koskevat ilmoitukset oikaisuvaatimuksen tekijälle voidaan toimittaa.
Oikaisuvaatimuksen tekijän, laillisen edustajan tai asiamiehen on allekirjoitettava 
oikaisuvaatimuskirjelmä. Sähköistä asiakirjaa ei tarvitse täydentää allekirjoituksella, 
jos asiakirjassa on tiedot lähettäjästä eikä asiakirjan alkuperäisyyttä tai eheyttä ole 
syytä epäillä.

Oikaisuvaatimuksen toimittaminen

Oikaisuvaatimus on toimitettava Tuusulan kunnalle virka-aikana ennen 
oikaisuvaatimusajan päättymistä käyttäen alla olevia yhteystietoja:
Tuusulan kunta, Kunnanhallitus
osoite: Kotorannankuja 10, Pl 60, 04301 Tuusula
sähköposti: kirjaamo@tuusula.fi
puh. vaihde: 09 87 181
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Oikaisuvaatimuksen voi toimittaa myös henkilökohtaisesti tai asiamiehen välityksellä 
Tuusulan kunnan asiakaspalvelupisteeseen os. Autoasemankatu 2, 04300 Tuusula. 
Avoinna ma-to klo 8.00-15.00 ja pe klo 8.00-12.00.


